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Αθήνα, σήµερα στις 29 Μαΐου 2018, ηµέρα Τρίτη και ώρα
11.15’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης: «Τροποποίηση του ν.3190/1955 περί Εταιρειών Περιορι-
σµένης Ευθύνης και άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή στις
22 Μαΐου 2018 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνεδρίαση
ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών. 

Το Σώµα συµφωνεί;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Ξεκινάµε µε τους δύο εισηγητές και τους έξι ειδικούς αγορη-

τές. Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µπορούν να λάβουν µετά
τον λόγο, όποτε θέλουν. Υποθέτω ότι θα θέλουν να ακούσουν
πρώτα τον Υπουργό και µετά να µιλήσουν. Εάν θέλουν νωρίτερα,
εξυπακούεται ότι θα δοθεί ο λόγος νωρίτερα. 

Συνεννοήθηκα και µε τον Υπουργό. Εάν είναι έτοιµος για τις
νοµοτεχνικές βελτιώσεις που θέλει να κάνει, αµέσως µετά τους
ειδικούς αγορητές θα του δώσω τον λόγο. Αλλιώς θα πάρει τον
λόγο µετά από όσους συναδέλφους εγγραφούν. Απ’ ό,τι αντι-
λαµβάνοµαι, δεν θα εγγραφούν και πάρα πολλοί. Έτσι θα προ-
χωρήσουµε. Νοµίζω ότι θα τελειώσουµε σύντοµα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θα µας πει ο Υπουργός για τις τροπο-
λογίες;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, αυτό λέω, θα
µας µιλήσει για τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις και τις τροπολογίες
µαζί. Κοιτάζει τώρα τις τροπολογίες κάποιων συναδέλφων. 

Οι τρεις Υπουργοί που έχουν τροπολογίες θα έρθουν να τις
υποστηρίξουν, η κ. Παπανάτσιου, ο κ. Φωτάκης και ο κ. Τόσκας.
Εποµένως οι συνάδελφοι και κυρίως οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι θα έχουν εικόνα και για τις τρεις υπουργικές τροπολογίες. 

Η εγγραφή γίνεται ηλεκτρονικά, για όποιον συνάδελφο θέλει
να εγγραφεί. 

Παρακαλώ να ανοίξουν τώρα τις εγγραφές και θα κλείσουν
µόλις κατέβει από το Βήµα ο κ. Αθανασίου. 

Ξεκινάµε µε τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, τον συνάδελφο κ. Αλέ-

ξανδρο Μεϊκόπουλο. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο για τις

εταιρείες περιορισµένης ευθύνης, που συζητάµε σήµερα, επί της
ουσίας αποτελεί το πρώτο από µία σειρά νοµοσχεδίων που έχουν
έναν στόχο: την αναµόρφωση, τον εκσυγχρονισµό της εµπορικής
νοµοθεσίας της χώρας. 

Ήδη το επόµενο χρονικό διάστηµα πρόκειται να κατατεθεί και
το νέο νοµοσχέδιο για τις ανώνυµες εταιρείες και γενικότερα θα
εισαχθούν ρυθµίσεις που θα κατευθύνονται προς τη διευκόλυνση
της εµπορικής δραστηριότητας στη χώρα και την ενίσχυση των
συναλλαγών. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, εισάγουµε ρυθµίσεις οι
οποίες απλοποιούν τη σύσταση και τη λειτουργία των εµπορικών
εταιρειών, ρυθµίσεις που εκσυγχρονίζουν το νοµικό πλαίσιο που
τις διέπει, που διευκολύνουν τις διεθνείς συναλλαγές τους και
την ίδρυση ευρωπαϊκών και άλλων αλλοδαπών υποκαταστηµά-
των, όπως και την ίδρυση τέτοιων εταιρειών. 

Γενικά αποτελούν ρυθµίσεις που έχουν στόχο να πατήσουν σε
πραγµατικές ανάγκες των εµπόρων, αλλά και να τονώσουν έµ-
πρακτα και ουσιαστικά την εµπορική αγορά της χώρας. 

Στις συνεδριάσεις της Διαρκούς Επιτροπής έχει γίνει µια αρ-
κετά λεπτοµερής και εκτενής κουβέντα. Μάλιστα, εκείνο που
πρέπει να διαπιστώσουµε είναι ότι υπήρξε και µια ευρεία κοινο-
βουλευτική συναίνεση επί του νοµοσχεδίου, αλλά ακόµα και οι
φορείς κατά την ακρόαση διαπίστωσαν ότι το σύνολο του νοµο-
σχεδίου κινείται προς τη θετική κατεύθυνση. 

Θα σταθώ, λοιπόν, σε µερικά πολύ συγκεκριµένα σηµεία του
νοµοσχεδίου, τα οποία –κατά τη γνώµη µας- αποτελούν και την
ουσία. 

Το νοµοσχέδιο αποτελείται από δύο µέρη. Κατά το πρώτο
µέρος του, όπως ήδη αναφέρθηκα, εισάγονται αλλαγές που βελ-
τιώνουν το νοµοθετικό καθεστώς που διέπει τη σύσταση και τη
λειτουργία των Εταιρειών περιορισµένης ευθύνης και το δεύτερο
µέρος του περιέχει κατά κύριο λόγο διατάξεις οι οποίες αποσα-
φηνίζουν ζητήµατα που προέκυψαν από την πρακτική εφαρµογή
του πρόσφατου νόµου για το υπαίθριο εµπόριο. 

Στο άρθρο 1, λοιπόν, δίνεται η ευελιξία στην επωνυµία των
εταιρειών περιορισµένης ευθύνης. Σύµφωνα µε αυτή τη ρύθµιση
η επωνυµία πια δεν είναι υποχρεωτικό να σχηµατίζεται από τα
ονόµατα των εταίρων ή από το αντικείµενο της επιχείρησης,
όπως ίσχυε µέχρι σήµερα, αλλά µπορεί να σχηµατιστεί και από
άλλες ενδείξεις. Αυτό σηµαίνει ότι µπορεί να βοηθήσει στο µάρ-
κετινγκ των ΕΠΕ και να βελτιώσει την ανταγωνιστικότητά τους,
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λαµβάνοντας υπ’ όψιν όλα τα εχέγγυα για τη µη πλάνη των κα-
ταναλωτών. 

Να σταθώ, επίσης, στο σηµείο ότι η επωνυµία της ΕΠΕ µπορεί
να σχηµατιστεί ολόκληρη µε λατινικούς χαρακτήρες, κάτι που
µέχρι σήµερα ήταν επιτρεπτό µόνο για τον διακριτικό τίτλο µιας
εταιρείας και όχι για την επωνυµία της. 

Στο άρθρο 2 περιλαµβάνεται διάταξη για τη σύσταση µιας
εταιρείας περιορισµένης ευθύνης, η οποία πλέον µπορεί να γίνει
και µε τη χρήση προτύπου καταστατικού και όχι αποκλειστικά µε
συµβολαιογραφικό έγγραφο που προβλέπεται στον ν.4441/2016,
εάν και εφόσον, φυσικά, αυτό επιλεγεί από τους ιδρυτές-εταί-
ρους. Όταν, µάλιστα, προτιµάται η χρήση του προτύπου κατα-
στατικού, η εταιρική σύµβαση µπορεί να καταρτίζεται και µε
ιδιωτικό έγγραφο. 

Σε αυτό το σηµείο να τονίσουµε ότι, πέρα από τον τρόπο σύ-
στασης, µε το νέο σχέδιο νόµου και στο ίδιο άρθρο ορίζεται
ρητώς ότι η εταιρεία αποκτά νοµική προσωπικότητα από την κα-
ταχώριση και δηµοσίευση της συστατικής της πράξης στο Γενικό
Εµπορικό Μητρώο. 

Πολύ σηµαντική, επίσης, είναι η παρέµβαση που εισάγεται µε
τον νέο νόµο στο άρθρο 3, ως προς τη δυνατότητα σύγκλησης
της συνέλευσης των εταίρων της ΕΠΕ µε τηλεδιάσκεψη. 

Επίσης, σηµαντική για την ευελιξία στη λειτουργία των ΕΠΕ
είναι και η νέα ρύθµιση που εισάγεται µε το άρθρο 6, µε την
οποία µεταβάλλεται το προϊσχύον ποσοστό της απαιτούµενης δι-
πλής πλειοψηφίας από τρία τέταρτα σε δύο τρίτα για την τροπο-
ποίηση εταιρικής σύµβασης και την απόφαση λύσης της
εταιρείας. 

Με τη νέα, λοιπόν, ρύθµιση η τροποποίηση εταιρικής σύµβα-
σης της ΕΠΕ γίνεται µε τη διπλή πλειοψηφία των δύο τρίτων του
συνολικού αριθµού των εταίρων που κατέχουν τα δύο τρίτα του
εταιρικού κεφαλαίου. 

Τέλος, πολύ σηµαντικές είναι οι τροποποιήσεις που εισάγονται
µε το άρθρο 8 σχετικά µε την εγκατάσταση αλλοδαπών εταιρειών
στη χώρα µας. Συγκεκριµένα, επιχειρείται ένας διαχωρισµός µε-
ταξύ εγκατάστασης αλλοδαπών εταιρειών προερχόµενων από
την Ευρωπαϊκή Ένωση και τον ευρωπαϊκό οικονοµικό χώρο από
αυτές που προέρχονται από τρίτες χώρες. 

Έτσι, λοιπόν, για να εξειδικεύσουµε λίγο περισσότερο, η εγ-
κατάσταση για τις αλλοδαπές εταιρείες που προέρχονται από
την Ευρωπαϊκή Ένωση απλοποιείται, καθώς δεν θα απαιτείται έκ-
δοση σχετικής απόφασης εγκατάστασης από την αρµόδια επο-
πτική αρχή, ενώ, αντίθετα, στην περίπτωση αλλοδαπών εταιρειών
τρίτης χώρας είναι προϋπόθεση η έκδοση απόφασης εγκατάστα-
σης από την αρµόδια αρχή, δηλαδή τη Διεύθυνση Εταιρειών της
Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου και Προστασίας του Καταναλωτή
του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης ή την Περιφερειακή
Ενότητα που έχει την κατά λόγο αρµοδιότητα.

Να έρθω τώρα και στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, όπου
περιέχονται ρυθµιστικές και αποσαφηνιστικές διατάξεις του
νόµου για το υπαίθριο εµπόριο. Θα αναφερθώ σε κάποια σηµαν-
τικά επιµέρους σηµεία. 

Το πρώτο είναι ότι µε το άρθρο 14 δίνεται παράταση µέχρι τις
15 Ιανουαρίου του 2019 στους πωλητές των λαϊκών αγορών και
στους πωλητές πλανόδιου και στάσιµου εµπορίου να ανανεώ-
σουν τις ληφθείσες άδειές τους, σύµφωνα µε τον ν.4264/2014,
και ακόµη διευκρινίζεται ότι σε περίπτωση παρέλευσης χρονικού
διαστήµατος µεγαλύτερου του ενός έτους από τη λήξη ισχύος
της άδειας του παραγωγού, δεν απαιτείται να τηρηθεί διαδικασία
έκδοσης µίας άδειας, αν στο διάστηµα αυτό ο παραγωγός υπο-
βάλει αίτηµα για ανανέωση. Με αυτόν τον τρόπο ουσιαστικά ο
παραγωγός διευκολύνεται και δεν χάνει τη θέση του.

Θα ήθελα να σταθώ και στο δικαίωµα που δίνεται στα άτοµα
µε αναπηρία να δραστηριοποιούνται στο υπαίθριο εµπόριο
ακόµα και µετά τη λήψη σύνταξης λόγω αναπηρίας. Αυτή η ρύθ-
µιση είναι αρκετά σηµαντική για τους συµπολίτες µας µε αναπη-
ρία, καθώς γνωρίζουµε όλοι ότι πολλοί από αυτούς χρειάζεται
να συνεχίσουν να δραστηριοποιούνται επαγγελµατικά για να αν-
τεπεξέλθουν στις ανάγκες της αναπηρίας τους. Ωστόσο στη διά-
ταξη διευκρινίζεται ότι σε κάθε περίπτωση παραµένει ως
προϋπόθεση για την ανανέωση της άδειας η µη λήψη σύνταξης

λόγω γήρατος. 
Να επισηµάνουµε, τέλος, ότι στο άρθρο 15 περιλαµβάνονται

ρυθµίσεις για την εναρµόνιση του πλαισίου έκδοσης των εγγυη-
τικών επιστολών σύµφωνα µε τις ευρωπαϊκές οδηγίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι διευκολύνσεις που παρέχον-
ται µε τη σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία απευθύνονται, κατά
τη γνώµη µας, σε ένα σηµαντικό κοµµάτι του επιχειρείν και λει-
τουργούν ως κίνητρο σε πολίτες που επιθυµούν να επιχειρούν
ευέλικτα. Τρία είναι τα σηµαντικά σηµεία: η απλούστευση ως
προς την ίδρυση και τη λειτουργία µίας ΕΠΕ, η µείωση του διοι-
κητικού κόστους για την ίδρυσή της, καθώς και η διευκόλυνση
της εγκατάστασης µίας ΕΠΕ από τον χώρο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης µε την κατάργηση της διοικητικής έγκρισης, καθιστών-
τας ελκυστικότερες τις ξένες επενδύσεις µέσω της µείωσης της
γραφειοκρατίας και των διοικητικών βαρών. 

Όλοι γνωρίζουµε ότι στο µεγαλύτερο µέρος τους οι ΕΠΕ απο-
τελούν επιχειρήσεις που συνίστανται από τους λεγόµενους µι-
κροµεσαίους. Οι µικροµεσαίοι, λοιπόν, επαγγελµατίες νοµίζω ότι
είναι κοινή παραδοχή ότι αποτελούν ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι
της ραχοκοκαλιάς της ελληνικής οικονοµίας, τροφοδοτώντας
ταυτόχρονα την αγορά µε απασχόληση. 

Στόχος µας, λοιπόν, θα πρέπει να είναι η διευκόλυνση της δη-
µιουργίας και της λειτουργίας καινοτόµων µικροµεσαίων επιχει-
ρήσεων, οι οποίες θα έχουν τη δυνατότητα αλλά και το κίνητρο
να χρησιµοποιούν και το επιστηµονικό δυναµικό της χώρας που
βρίσκεται εντός και εκτός της ελληνικής επικράτειας.

Σήµερα, λοιπόν, που θα µπορούσαµε να πούµε ότι έχουµε ένα
θετικό momentum για την ελληνική οικονοµία, γεγονός που είναι
κοινά παραδεκτό από όλους τους δείκτες, αλλά και από τον διε-
θνή παράγοντα, η πολιτεία οφείλει να δηµιουργεί προϋποθέσεις
για την άρση των δυσκαµψιών, ώστε να διαµορφώσει ένα σύγ-
χρονο θεσµικό πλαίσιο, το οποίο να διευκολύνει στην πράξη τη
δηµιουργία και τη λειτουργία των µικροµεσαίων αυτών επιχειρή-
σεων.

Ο παρών, λοιπόν, νόµος πιστεύω ότι είναι η αρχή από µια
σειρά πρωτοβουλιών σε αυτή την κατεύθυνση και γι’ αυτόν τον
λόγο καλώ την Ολοµέλεια να υπερψηφίσει τόσο κατ’ άρθρον όσο
και στο σύνολο.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Μεϊκόπουλε, και για τη συντοµία σας.

Τον λόγο έχει ο γενικός εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο
συνάδελφος κ. Χαράλαµπος Αθανασίου.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο Ανάπτυξης εισά-

γει στο Κοινοβούλιο νοµοσχέδιο το οποίο, κατά τους συντάκτες
του, αποβλέπει στον εκσυγχρονισµό του πλαισίου που διέπει τις
εταιρείες περιορισµένης ευθύνης, τον ν.3190. Επί της ουσίας µε
τα πρώτα δεκατρία άρθρα τροποποιεί τον ν.3190, όπως ανέ-
φερα, ενώ περιλαµβάνει και τρία άρθρα που αναφέρονται σε
άλλα ζητήµατα.

Είναι βέβαιο ότι το εν λόγω νοµοθέτηµα αποτελεί µνηµονιακή
υποχρέωση. Η επεξεργασία του σχεδίου νόµου, όπως είπα και
στην επιτροπή, µου άφησε ανάµεικτες εντυπώσεις. Κάποιες επι-
µέρους διατάξεις τις θεωρώ χρήσιµες και ευπρόσδεκτες. Κά-
ποιες άλλες τροποποιήσεις, που το σχέδιο νόµου επιφέρει, ήταν
επιβεβληµένες λόγω εισαγωγής νεότερων διατάξεων, ιδίως
αυτές περί δηµοσιότητος του Γενικού Εµπορικού Μητρώου, που
εισήχθη πρόσφατα. 

Γι’ αυτό η στάση µας ήταν και είναι θετική επί της αρχής και
επί συγκεκριµένων άρθρων, όπως για παράδειγµα για τις επω-
νυµίες των ΕΠΕ, την τροποποίηση του ορίου διπλών πλειοψη-
φιών στα 2/3 από 3/4 για τη λήψη σηµαντικών αποφάσεων. Στις
πλειοψηφίες νοµίζω ότι θα φέρετε και κάποια νοµοτεχνική βελ-
τίωση, κύριε Υπουργέ, σύµφωνα και µε την τροπολογία του κ.
Κακλαµάνη. Άρα θα το συζητήσουµε κατά τη διάρκεια. Ας µην
καταλήξουµε από τώρα. Εν πάση περιπτώσει, χρειάζεται βελ-
τίωση και σωστά προχωρήσατε σε αυτό. 

Επίσης, υπάρχουν διατάξεις για την εισαγωγή του θεσµού των
συνεδριάσεων των εταίρων µέσω τηλεδιάσκεψης και η διευκό-
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λυνση της εξόδου του εταίρου, όπως και ρυθµίσεις που αφορούν
τις αλλοδαπές εταιρείες που θα έχουν έδρα στην Ελλάδα, δη-
λαδή όσον αφορά την οργάνωση, τη λειτουργία τους, την έδρα
και λοιπά θέµατα. 

Σε άλλες διατάξεις, όπως θα πω, είχαµε επιφυλάξεις. Όµως
σε µερικές από αυτές, µετά τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που φέ-
ρατε, κύριε Υπουργέ, είµαστε θετικοί. Τις είπαµε και προχθές
στην επιτροπή και θα τις ψηφίσουµε. Για άλλες όµως αναµέ-
νουµε βελτιώσεις. Όπως ανέφερα, θέλουµε να τις ακούσουµε
για να δούµε πώς θα προχωρήσουµε. 

Παραδείγµατος χάριν, έχουµε ένα προβληµατισµό µε τις λαϊ-
κές αγορές στο άρθρο 14. Είναι ένα νοµοθέτηµα που πρόσφατα
φέρατε -το 2017- και ενώ ψηφίστηκε, κάνετε αυτές τις αλλαγές.
Είναι ένα θέµα για το οποίο θέλουµε να σας ακούσουµε και θα
επανέλθω, αν χρειαστεί, ανάλογα µε τις τροποποιήσεις που θα
κάνετε.

Πέρα από αυτά, οφείλω να σηµειώσω πως είναι ένα κάπως
προχειρογραµµένο σχέδιο νόµου, όπως µου δόθηκε η ευκαιρία
να σας πω και στην επιτροπή. Τούτο προκύπτει και από κάποιες
διατάξεις που είναι ασαφώς διατυπωµένες, αλλά κυρίως και από
µια απλή ανάγνωση της αιτιολογικής έκθεσης, η οποία επί της
ουσίας είναι ελλιπέστατη και σίγουρα κακογραµµένη, καθώς πε-
ριορίζεται σε µια σύντοµη επανάληψη των εισαγοµένων διατά-
ξεων, χωρίς να αναφέρεται επί της ουσίας στη στρατηγική και
τη φιλοσοφία πίσω από τις προτεινόµενες αλλαγές. Επιπλέον,
δεν παρέχεται ούτε το ελάχιστο των οφειλοµένων πληροφοριών.

Αρκετές φορές στην αιτιολογική έκθεση αναφέρονται διατά-
ξεις που χρήζουν τροποποιήσεως, προκειµένου να προσαρµο-
στούν στο Ενωσιακό Δίκαιο, χωρίς όµως να αναφέρεται ποια
είναι τα ενωσιακά νοµοθετήµατα και οι συγκεκριµένες διατάξεις
που επιτάσσουν αυτές τις αλλαγές.

Το σχέδιο νόµου αποτυγχάνει στον βασικό του σκοπό, όπως
είπα. Παρά τα θετικά, είναι ένα τεχνοκρατικό νοµοσχέδιο και
έπρεπε να γίνει ή να εκσυγχρονιστεί το δίκαιο των ΕΠΕ. Όσοι
ασχολούνται µε το εταιρικό δίκαιο γνωρίζουν πως οι ΕΠΕ αποτε-
λούν έναν εταιρικό θεσµό που εν µέρει έχει πέσει σε αχρησία,
καλώς ή κακώς, πολύ περισσότερο όταν εισήλθε στο δίκαιό µας
αυτό το µόρφωµα –θετικά το λέω βέβαια- ή µάλλον αυτή η
µορφή των ιδιωτικών κεφαλαιουχικών εταιρειών.

Το σχέδιο νόµου δεν µπορεί να δώσει απάντηση στο βασικό
ερώτηµα που µπορεί να απασχολεί έναν επιχειρηµατία σήµερα.
Ποιο είναι αυτό; Γιατί κάποιος να προτιµήσει να συστήσει ΕΠΕ;
Αν επιθυµεί να συσταθεί η εταιρεία εύκολα και να έχει ευελιξία,
είναι σίγουρο ότι θα προτιµήσει την ιδιωτική κεφαλαιουχική εται-
ρεία. Βλέπουµε σήµερα, από την πρακτική στα δικαστήρια, ότι
σπάνια κάνουν ΕΠΕ εκτός αν είναι µονοπρόσωπη ή ολιγοπρό-
σωπη. Προτιµούν την ιδιωτική κεφαλαιουχική εταιρεία και, βε-
βαίως, τις ανώνυµες εταιρείες. 

Από αυτή τη σκοπιά, όσο θετικές και αν χαρακτηριστούν οι δια-
τάξεις στο σχέδιο νόµου, θεωρώ ότι εν τέλει δεν θα επηρεάσουν
τις αποφάσεις των επιχειρηµατιών, ούτε θα αποτελέσουν κίνητρο
για τη δηµιουργία περισσοτέρων ΕΠΕ. 

Το σχέδιο νόµου δεν δίνει νέες απαντήσεις στα ουσιώδη ζητή-
µατα που καθορίζουν τις αποφάσεις, όσο συστήνονται εταιρείες,
δηλαδή ως προς το φορολογικό καθεστώς. Τι γίνεται µε τον εται-
ρικό φόρο; Αλλάζει κάτι; Τι θα γίνεται από εδώ και πέρα; Ο
φόρος στα µερίσµατα; Και το λέω αυτό εν όψει του ότι έχουµε
διφυή χαρακτήρα; Είναι και προσωπική και εταιρική η µορφή της
εταιρείας. Το ίδιο ισχύει και στο ασφαλιστικό καθεστώς. 

Σε αυτούς τους τοµείς δεν αλλάζει τίποτα και ως εκ τούτου
δεν δηµιουργείται κανένα κίνητρο για νέες ΕΠΕ, ενώ θα έπρεπε
να υπάρχουν ειδικά φορολογικά κίνητρα σε µία εποχή που βλέ-
πουµε ότι όλες οι εταιρείες µε τις πρωτοβουλίες που παίρνει η
Κυβέρνησή σας φεύγουν στο εξωτερικό. Βλέπετε τι γίνεται τώρα,
έχει κατακλυστεί η Βουλγαρία και η Ρουµανία από ελληνικές επι-
χειρήσεις, πολλές από τις οποίες είναι και ΕΠΕ. Βεβαίως, δεν
µιλάω για τις ανώνυµες εταιρείες. 

Πάνω από όλα, όµως, µε το παρόν σχέδιο νόµου χάνεται η ευ-
καιρία να γίνει διάλογος για τη θέση των ΕΠΕ στην ελληνική οι-
κονοµία. Σε ποιους απευθύνονται; Ποιους εξυπηρετούν; Τι
ουσιώδεις διαφορές έχουν από τις ΙΚΕ; Πώς θα µπορούσαν να

έχουν αντίκτυπο στην απόφαση ενός επιχειρηµατία να προτιµή-
σει έναν συγκεκριµένο εταιρικό τύπο; 

Όλα αυτά τα ερωτήµατα δεν απαντώνται και, δυστυχώς, οι
ΕΠΕ ακόµα και µετά την ψήφιση του εν λόγω νοµοσχεδίου, θα
παραµείνουν ένας εταιρικός τύπος χωρίς ευδιάκριτα πλεονεκτή-
µατα και χωρίς στρατηγική στόχευση σε επιχειρήσεις συγκεκρι-
µένων χαρακτηριστικών.

Τέλος, το σχέδιο νόµου χάνει µία ακόµα σπουδαία ευκαιρία να
κωδικοποιήσει την υφιστάµενη νοµοθεσία. Βεβαίως, προβλέπετε
µε διάταξη νόµου ότι θα προχωρήσετε στην κωδικοποίηση.
Όµως, θα µπορούσε να γίνει µε το παρόν σχέδιο, για να τελει-
ώνουµε µια και καλή. Εν πάση περιπτώσει, όµως, είναι θετική η
διάταξη και καλώς τη φέρνετε. 

Παρά τις επιµέρους θετικές διατάξεις, η άποψή µας είναι πως
ο αντίκτυπος που θα έχει αυτό το νοµοσχέδιο στην οικονοµία,
στη µορφή που τελικά θα ψηφιστεί –θα δούµε και τις βελτιώσεις
που θα φέρετε- θα είναι µικρός. Στην καλύτερη των περιπτώσεων
θα ρυθµιστούν κάποια ζητήµατα και θα διευκολυνθεί η λειτουρ-
γία των υφισταµένων ΕΠΕ. 

Τώρα, όσον αφορά τα άρθρα, θα ήθελα να τονίσω συµπληρω-
µατικά ότι ως προς το άρθρο 1 συµφωνούµε µε τη διεύρυνση
του περιθωρίου και των επιλογών για τις επωνυµίες των ΕΠΕ,
όπως συµφωνούµε και για όλες τις κεφαλαιουχικές εταιρείες,
ενώ συµφωνούµε και µε τις αλλαγές που αφορούν τον σχηµατι-
σµό του κεφαλαίου της εταιρείας. 

Όσον αφορά το άρθρο 2, συµφωνούµε µε την κατάργηση της
διπλής δηµοσιότητας στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο και στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθώς και µε τη σύσταση µε πρό-
τυπο καταστατικό, χωρίς παρέµβαση συµβολαιογράφου. 

Σας είπα, κύριε Υπουργέ, ότι έχουµε επιφυλάξεις –βλέπω ότι
ήρθε και ο Αντιπρόεδρος, ο κ. Δραγασάκης- όσον αφορά τη χρο-
νική διάρκεια και αυτό το λέω σε συνδυασµό του άρθρου 2 µε
το άρθρο 12 των ήδη υφισταµένων. Βέβαια, αν θέλετε, ρίξτε και
µια µατιά στην έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής
και στη διάρκεια της συζητήσεως θα το κουβεντιάσουµε αυτό,
γιατί είναι ένα περιττό άρθρο. Δεν ξέρω αν υπάρχει ένα θέµα µε
τη µεταβατικότητα, µε το άρθρο 12, δηλαδή, για τη σκοπιµότητα
–για να µην πω συνταγµατικότητα- της διάταξης. Όµως, διερω-
τώµαι, αφού ανά πάσα στιγµή µπορεί να τροποποιηθεί και να
επεκταθεί η ισχύς µε τις εταιρείες, τι χρειάζεται να µπαίνουν χρο-
νικά όρια;

Στο άρθρο 3 συµφωνούµε µε τις διατάξεις για τη συνέλευση
των εταίρων, ιδίως για την πραγµατοποίησή της µέσω της τηλε-
διάσκεψης. Διευκρινίστηκε η παράγραφος 4 και, συνεπώς, συµ-
φωνούµε. Συµφωνούµε και µε την παράγραφο 5 του εν λόγω
άρθρου. Εδώ τροποποιείται το άρθρο 19 του ν.3190/1955 και ορί-
ζεται πως ο διαχειριστής, είτε είναι καταστατικός είτε έχει οριστεί
µε απόφαση της συνέλευσης των εταίρων, ανακαλείται µε από-
φαση της συνέλευσης των εταίρων οποτεδήποτε µε βάση την
αρχή της πλειοψηφίας, δηλαδή το 50% και δεν απαιτείται πλέον
δικαστική απόφαση, παρά µόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις.

Είναι ορθή η διάταξη. Βεβαίως, αυτή είναι και η νοµολογία των
ελληνικών δικαστηρίων και πολύ σωστά οι συνεργάτες σας µε-
τέφεραν τη νοµολογία σε νοµοθέτηµα, ούτως ώστε να µην υπάρ-
χει καµµία διχογνωµία. Και στη νοµολογία είναι µία σωστή
διάταξη. 

Με το άρθρο 4 εισάγεται το Κεφάλαιο Γ’, το οποίο θεωρώ αρ-
κετά σπουδαίο και η Νέα Δηµοκρατία το υπερψηφίζει. Το κεφά-
λαιο αφορά τη σύνταξη, τον έλεγχο και τη δηµοσίευση οικονο-
µικών καταστάσεων, την εφαρµογή, δηλαδή, των διεθνών λογιστι-
κών προτύπων και τη δηµιουργία πρόσθετων αποθεµατικών. Πρό-
κειται για µία σωστή διάταξη, η οποία περιλαµβάνεται στη
φιλοσοφία των αστικών δηµοκρατιών και, βεβαίως, αποτελεί φι-
λοσοφία και του κόµµατός µου. 

Με το άρθρο 5 τροποποιείται το Κεφάλαιο Δ’ του ν.3190. Συµ-
φωνούµε µε τις διατάξεις για τη διευκόλυνση µεταβίβασης εται-
ρικού µεριδίου. Όµως, για την έξοδο των εταίρων, η οποία
καθίσταται ελεύθερη, εκτός αν ορίζει διαφορετικά το καταστα-
τικό, έχουµε επιφυλάξεις. 

Σας είπα ότι αν δεν τροποποιηθεί και αυτό, θα είµαστε αντίθε-
τοι στη διάταξη αυτή, διότι µε την αντικατάσταση αυτή προτάσ-
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σεται από τον νόµο η ελεύθερη έξοδος του εταίρου από την
ΕΠΕ. Ενώ µε τη µέχρι τώρα ισχύουσα ρύθµιση ο νόµος δεν επι-
τρέπει την ελεύθερη έξοδο, αλλά επιτρέπει απλώς στο καταστα-
τικό να προβλεφθεί η δυνατότητα ελεύθερης εξόδου, πράγµα το
οποίο τελείται και υπό δικαστικό έλεγχο. 

Γιατί το λέω αυτό; Το λέω αυτό διότι, όπως γνωρίζετε, κύριε
Υπουργέ, µου δόθηκε η ευκαιρία να το πω και στην επιτροπή, οι
ΕΠΕ έχουν διφυή χαρακτήρα, είναι και προσωπικές εταιρείες και
κεφαλαιουχικές. Συνεπώς όταν εγώ θέλω να επενδύσω, προ-
σβλέπω και στα πρόσωπα που την απαρτίζουν, στην οικονοµική
τους επιφάνεια, το ηθικό τους υπόστρωµα, τη φήµη που έχουν
στην αγορά και όλα αυτά τα ζητήµατα, τα οποία νοµίζω ότι χα-
ρακτηρίζουν µια ΕΠΕ. Η µέχρι τώρα ισχύουσα ρύθµιση είναι πιο
διαφανής και είναι προτιµότερη.

Το άρθρο 6 τροποποιεί το Κεφαλαίο Ε’ του ν.3190. Εδώ συµ-
φωνούµε µε τη µείωση των ποσοστών της διπλής πλειοψηφίας
από 2/3, τόσο για τους εταίρους όσο και για τα εταιρικά µερίδια,
δηλαδή 2/3 των εταίρων που εκπροσωπούν τα 2/3 του κεφαλαίου
από το ποσοστό το οποίο ήταν µέχρι τώρα. 

Συµφωνούµε µε την παράγραφο 4 που αντικαθιστά την παρά-
γραφο 2 του άρθρο 43 και η οποία δίδει τη δυνατότητα στον
εταίρο που επιθυµεί να εξέλθει από την εταιρεία, αλλά δεν του
αποδίδεται η δικαστικά διαπιστωµένη αξία της µερίδας του µέχρι
τώρα. Είχαµε και εδώ µια µεγάλη διχογνωµία στη νοµολογία.
Σωστά µε τη διάταξη αυτή λύνεται το ζήτηµα αυτό.

Εν τούτοις -σας το είπα και προχθές, δεν ξέρω τι θα φέρετε,
και θέλω να το προσέξετε αυτό, γιατί θα δηµιουργήσει µεγάλα
νοµολογιακά προβλήµατα- η παράγραφος ως έχει είναι απολύ-
τως ασαφής. Δεν κατανοούµε τι ακριβώς ορίζεται µε τη διάταξη
αυτή, καθώς προστίθεται νέα παράγραφος 5 στο άρθρο 38 του
νόµου, µε το οποίο ορίζεται ότι σε συγκεκριµένες περιπτώσεις
τροποποίησης καταστατικού, όπως είναι η ανάκληση διαχειρι-
στών, η µεταβίβαση εταιρικού µεριδίου, η έξοδος και ο αποκλει-
σµός εταίρων, απαιτείται µεν η δηµοσιότητα του άρθρο 8 του
ν.3190, αλλά όχι και οι άλλες διατυπώσεις, δηλαδή σε αντίθεση
µε τις υπόλοιπες περιπτώσεις τροποποίησης του καταστατικού. 

Ως εδώ καλά. Όµως, αναφορικά µε το εύρος της εξαίρεσης
αυτής υπάρχει, προφανώς, κάποιο νοµοτεχνικό σφάλµα, καθώς
η αιτιολογική έκθεση αναφέρει πως δεν εφαρµόζεται η παράγρα-
φος 1 του άρθρο 15 του ν.3419 –δίνει το αποτέλεσµα τότε της
καταχώρισης- ενώ η διάταξη αναφέρει πως δεν απαιτείται η δια-
δικασία της παραγράφου 1 και χωρίς να εφαρµόζεται το άρθρο
15 του ν.3419. Εποµένως δεν καθίσταται σαφές αν η αναφορά
στην παράγραφο 1 αφορά την παράγραφο 1 του άρθρου 8 του
ν.3190 ή του άρθρου 15 του ν.3419. Παρακαλώ να το δείτε. Θα
σας δηµιουργήσει προβλήµατα. Με τη βασική διάταξη συµφω-
νούµε, δεν το συζητώ.

Πάµε στο άρθρο 7. Εδώ προβλέπεται ότι για τη λύση µιας ΕΠΕ
δεν θα απαιτείται πλέον η πλειοψηφία των 3/4 που ισχύει σήµερα,
αλλά τα 2/3 των εταίρων που εκπροσωπούν το εταιρικό κεφά-
λαιο. Ως λόγος προβλέπεται και η λήξη της διάρκειας της εται-
ρείας, εκτός αν παραταθεί η διάρκεια µε νόµιµη απόφαση, όπως
προκύπτει και από τις διατάξεις περί δηµοσιότητας. Η διάταξη
ναι µεν ενισχύει τη διαφάνεια, αλλά από την άλλη επιβάλλει επι-
πλέον υποχρεώσεις στους διαχειριστές και εταίρους. Και έτσι
στην πράξη ίσως εφαρµοστεί µε προβλήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε. 
Στο παρόν άρθρο, µεταξύ άλλων, ορίζεται ότι σε περίπτωση

που το σύνολο των ιδίων κεφαλαίων της εταιρείας καταστεί κα-
τώτερο του 1/2 του εταιρικού κεφαλαίου, οι διαχειριστές υπο-
χρεούνται να συγκαλέσουν τη συνέλευση των εταίρων, για να
αποφασίσει για τη λήψη των αναγκαίων µέτρων. Η διάταξη είναι
σχετικά ασαφής, διότι δεν µπορούµε να ξέρουµε ποια είναι τα
αναγκαία µέτρα, ενώ η προηγούµενη ήταν πιο σωστή. Δηλαδή
θα έχουµε νοµολογία ενός δικαστηρίου, ας πούµε το Εφετείο
Πάτρας, να λέει άλλα αναγκαία µέτρα και η Αθήνα να λέει άλλα,
η Θεσσαλονίκη, η Κρήτη κ.ο.κ..

Σηµειώνεται ότι για το συγκεκριµένο θέµα η ισχύουσα διάταξη
του ν.3190 προβλέπει ότι σε περίπτωση απώλειας του 1/2 του

εταιρικού κεφαλαίου οι διαχειριστές υποχρεούνται να συγκαλέ-
σουν συνέλευση των εταίρων για να αποφασίσει ή τη διάλυση
της εταιρείας ή τη µείωση του εταιρικού κεφαλαίου.

Με την αναθεώρηση του άρθρου 48 παράγραφος 7 διαφορο-
ποιούνται οι οικονοµικές καταστάσεις και οι διατυπώσεις δηµο-
σιότητας της εκκαθάρισης και εισάγεται εµµέσως προθεσµία
περάτωσης αυτής σε τριετία. Αλλιώς εφαρµόζεται αναλογικά η
παράγραφος 6. Για τους µη νοµικούς συναδέλφους είναι λίγο
δύσκολα, αλλά τα λέω για τους συνεργάτες σας, κύριε Υπουργέ,
µήπως γίνει πιο κατανοητό και δεν θα έχουµε προβλήµατα. 

Εισάγεται, επίσης, η δυνατότητα αναβίωσης της εταιρείας,
ΕΠΕ, υπό συγκεκριµένες προϋποθέσεις, είτε µε απόφαση των
εταίρων είτε αν λύθηκε λόγω λήξης της διάρκειας. Είναι θετική
η διάταξη. Και οι φορείς τη στήριξαν αυτή τη διάταξη. Και θα την
ψηφίζαµε, αλλά για τις προηγούµενες διατάξεις, που έχουµε επι-
φυλάξεις, είναι ένα πρόβληµα. 

Και σας είπα, κύριε Υπουργέ –δεν ξέρω αν θα το φέρετε- αυτό
το άρθρο µπορείτε να το διασπάσετε. Γιατί το λέω αυτό; Γιατί
εµείς, όπως ξέρετε από τον Κανονισµό της Βουλής και από το
Σύνταγµα, αλλά ειδικά από τον Κανονισµό της Βουλής, τα άρθρα
τα ψηφίζουµε εν συνόλω. Δηλαδή, έχει εδώ θετικές παραγρά-
φους, που θέλουµε να τις ψηφίσουµε, αλλά δεν µπορούµε να ψη-
φίσουµε ολόκληρο το άρθρο. Εάν διασπαστεί αυτό, βεβαίως
θέλουµε να ψηφίσουµε την αναβίωση της εταιρείας, για να είναι
σωστή η εταιρεία.

Στο άρθρο 8, που αφορά τις αναγκαίες αλλαγές που επιφέ-
ρονται για τις ευρωπαϊκές εταιρείες, είµαστε θετικοί. Δεν το συ-
ζητώ. Το είπα και από την πρώτη στιγµή.

Το άρθρο 9 διορθώνεται εδώ χωρίς λόγο σε τρεις παραγρά-
φους. Το φτιάξατε αυτό; Εντάξει. Εµείς το ψηφίζουµε το άρθρο
9. Ναι, νοµίζω το είπατε, κύριε Υπουργέ, οπότε θα το ψηφίσουµε. 

Στην καθ’ ύλην αρµοδιότητα και για την τόπο αρµοδιότητα το
έχετε σωστά στη δικαιοδοσία. Μην το βάλετε αµφισβητούµενη ή
εκουσία, γιατί πάει ανάλογα µε τη διαδικασία, οπότε αποφασίζει
το δικαστήριο. Δεν χρειάζεται να το πείτε αυτό.

Με το άρθρο 10 επεκτείνονται οι ρυθµίσεις του σχεδίου νόµου. 
Σχετικά µε τις επωνυµίες: Εδώ είναι ένα θέµα. Δηλαδή, ενώ η

επωνυµία µπορεί να ανήκει και στη φαντασία των ιδρυτών στις
ανώνυµες, είχαµε επιφύλαξη εάν µπορεί να γίνεται και στις οµόρ-
ρυθµες εταιρείες µε την έννοια ότι οι ανώνυµες εταιρείες είναι
προσωπικές εταιρείες. Είδα, όµως, ότι υπάρχει και προηγούµενο,
οπότε αποσύρω τις επιφυλάξεις µου. Με πείσατε προχθές. Σε
αυτό έχετε δίκιο. Όπως βλέπετε, η Νέα Δηµοκρατία ό,τι θετικό
γίνεται για τη χώρα από όπου και αν προέρχεται το ψηφίζουµε,
πράγµα που δεν γινόταν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αθανασίου,
πρέπει λίγο να το µαζεύουµε. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Το λέω σε εσάς τώρα, κύριε
Υπουργέ, γιατί, τέλος πάντων, είστε πιο συγκαταβατικός θα
έλεγα και θα καταλάβετε, διότι εµείς είµαστε θετικοί για την πρό-
οδο της χώρας σε οποιονδήποτε τοµέα.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Οι λοιπές διατάξεις είναι στο άρθρο 11. Εντάξει, το άρθρο 11

είναι σωστό.
Το άρθρο 12 είναι η διάρκεια της εταιρείας. Το συνδυάζω µε

το άρθρο 2. Σας το είπα πριν, δείτε και την έκθεση της επιτρο-
πής.

Στο µόνο που ήθελα να παραµείνω λίγο -για τις λαϊκές αγορές
θα σας ακούσω και θα επανέλθω να το πω- είναι η τροποποίηση
που αφορά τις εγγυητικές επιστολές.

Αυτή η διάταξη, κύριε Υπουργέ, θέλει µελέτη. Εµείς δεν θέ-
λουµε να την καταψηφίσουµε. Θα έλεγα να την αποσύρετε, αν
µπορείτε. Είναι µια διάταξη, την οποία µπορούµε να µελετή-
σουµε, να τη δούµε, να βάλουµε κάποια ασφαλιστική δικλίδα. Και
η Νέα Δηµοκρατία θα την ψηφίσει. Δεν έχουµε καµµία αντίρ-
ρηση. Μάλιστα, είναι ένα θέµα πολύ σοβαρό. Το συζητούσα και
µε τον κ. Τσιάρα. Δεν θέλουµε να είµαστε αρνητικοί, αλλά όπως
έχει η διάταξη αυτή τη στιγµή δεν µπορούµε να την ψηφίσουµε.
Θα έλεγα -είµαστε καλής προαιρέσεως- αποσύρτε τη, φέρτε τη
σε ένα άλλο νοµοθέτηµα να τη µελετήσουµε. 

Γιατί το λέω αυτό; Γιατί γίνεται µια σύγχυση της εγγύησης µε
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την εγγυητική επιστολή. Άλλο είναι η εγγύηση που δίνουν οι
ασφαλιστικές εταιρείες που εγγυώνται τον εργολάβο. Δηλαδή,
αν έχει µια ζηµία το έργο από τα µηχανήµατά του ή αν ένας ερ-
γάτης του τραυµατιστεί ή σκοτωθεί κάποιος, θα βγάλει αποζη-
µίωση. Οπότε η ασφαλιστική εταιρεία ασφαλίζει τον εργολάβο.
Και είναι άλλο η εγγυητική επιστολή, η οποία είναι µια ασφάλεια
στο ελληνικό δηµόσιο. Και διερωτώµαι: Όλες οι ασφαλιστικές
εταιρείες που υπάρχουν στη χώρα µας -δεν θέλω να χαρακτη-
ρίσω, αλλά υπάρχουν µερικές οι οποίες δεν είναι τόσο φερέγ-
γυες- τι θα γίνεται όταν βγάζουν µια εγγυητική επιστολή, για
παράδειγµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αθανασίου,
συγγνώµη, αλλά δεν µπορώ να σας αφήσω άλλο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, απλώς είναι
ένα θέµα σοβαρό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, αλλά κλείστε,
παρακαλώ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Δείτε το αυτό. Η άποψή µας
είναι εάν µπορείτε, να την αποσύρετε. Είδατε πόσο θετικοί είµα-
στε και θα δείτε ότι θα µπορούµε να το συζητήσουµε. Αλλιώς,
διατηρώ πολλές επιφυλάξεις και θα τα πούµε στο τέλος της συ-
νεδρίασης.

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την ανοχή σας, αλλά ήταν νο-

µικά θέµατα, όπως είδατε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, είστε
έτοιµος για τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Ναι, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να καταθέσει τις νοµοτεχνικές

βελτιώσεις ο κύριος Υπουργός για να τις έχετε υπ’ όψιν. Θα πά-
ρετε τον λόγο αµέσως µετά, κύριε Καρρά.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Εφόσον είναι για νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, δεν θα σας χρονοµετρήσω.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Θα πω µια γενική κουβέντα µόνο στην αρχή. Κάναµε
πολύ καλή δουλειά στην επιτροπή. Θυµάστε ότι είχαµε καταθέσει
κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Φέρνουµε άλλες έξι τώρα. Τις
καταθέτω για τα Πρακτικά. Αφορούν το άρθρο 4, το άρθρο 5.
Κύριε Αθανασίου, λύνουµε δυο-τρία θέµατα από αυτά που ανα-
φέρατε µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Είναι λεπτοµερείς οι δια-
τυπώσεις. Θα τις δείτε. Να µην τις αναφέρω τώρα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός κ. Αστέριος Πιτσιόρλας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Θέλω να πω κάτι για τις δύο βουλευτικές τροπολογίες
που κατατέθηκαν, που αφορούν τις ειδικές πλειοψηφίες. Νοµίζω
ότι µπορούµε να διαµορφώσουµε µια κοινή πρόταση. Δηλαδή
στην ανάγκη των αυξηµένων πλειοψηφιών, εφόσον υπάρχει το
50% των µετόχων και αυτό το 50% των µετόχων συγκεντρώνει
το 65% του κεφαλαίου, να µπορεί να υπάρξει απόφαση. Νοµίζω
ότι αυτό ενοποιεί και τις δύο τροπολογίες του κ. Δηµαρά και του
κ. Κακλαµάνη. Εγώ το κάνω αποδεκτό αυτό και θεωρώ ότι βοη-
θάµε να λυθούν αρκετά προβλήµατα σε µεγάλη κατηγορία ων
ΕΠΕ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κάνετε έναν συγκερασµό αυτών
των δύο;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Ακριβώς κάνω έναν συγκερασµό των δύο τροπολογιών
και νοµίζω ότι είµαστε σύµφωνοι σε αυτό.

Τέθηκαν δύο θέµατα και στην επιτροπή θέµατα δηµοσιότητας.
Σας θυµίζω πως σας είχαµε πει και στην επιτροπή ότι θα υπάρξει
νοµοσχέδιο τον Σεπτέµβριο για την αλλαγή του νόµου περί
ΓΕΜΗ, και τα θέµατα εποπτείας και δηµοσιότητας που αφορούν
όλους τους τύπους των εταιρειών, θα τα λύσουµε εκεί µε µια συ-
ζήτηση σοβαρή. Η πρόθεσή µας είναι το Εµπορικό Μητρώο να
αναδειχθεί ακόµη περισσότερο και δεν είναι το µόνο σηµείο που
θα καταφεύγουν οι επιχειρήσεις και οι εταιρείες. Όµως αυτά τα
θέµατα θα τα ρυθµίσουµε εκεί.

Επίσης θέµατα που σχετίζονται µε την µετατροπή των ΕΠΕ σε
κάποιον άλλον τύπο εταιρείας, θα τα ρυθµίσουµε στο νοµοσχέ-
διο που ετοιµάζουµε περί µετασχηµατισµών. Αυτό είναι σε εξέ-
λιξη. Σχεδόν το µισό είναι έτοιµο. Θα ολοκληρωθεί και θα το
ψηφίσουµε κι αυτό σύντοµα σε συνδυασµό και µε τον νόµο περί
ΓΕΜΗ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Εκεί θα φέρετε και τις ασφαλι-
στικές εταιρείες;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Θα αναφερθώ. Την επόµενη εβδοµάδα θα συζητήσουµε
και την αντικατάσταση του ν.2190, ένα µεγάλο νοµοθέτηµα, και
έτσι θα ολοκληρώσουµε όλα τα θέµατα, αφού ολοκληρωθεί ο κύ-
κλος των νοµοσχεδίων αυτών. Αναφέροµαι, γιατί έγιναν παρατη-
ρήσεις που σχετίζονται µε τον έλεγχο, τη δηµοσιότητα, που είναι
πολύ σοβαρά. Θα τα ρυθµίσουµε όλα µαζί σε αυτό το νοµοσχέ-
διο.

Όσον αφορά τις ασφαλιστικές εταιρείες, µας απασχόλησε και
εµάς το θέµα. Θεωρώ ότι οι εξελίξεις που έχουµε στις ασφαλι-
στικές, οι δύο νέες οδηγίες που ενσωµατώσαµε στο Δίκαιό µας
και στην εποπτεία των ασφαλιστικών εταιρειών, µας εγγυώνται
ότι δεν θα έχουµε τα προβλήµατα που φοβάστε. Η εποπτεία είναι
πάρα πολύ αυστηρή και πάρα πολύ συγκεκριµένη. Εποµένως δεν
νοµίζω ότι θα υπάρξουν εκδόσεις εγγυητικών επιστολών που θα
δηµιουργούν προβλήµατα. Απεναντίας είναι ένα µέτρο που ενι-
σχύει κατά τη γνώµη µου τον ανταγωνισµό και θα βοηθήσει στις
επιχειρήσεις.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Αφού έχουµε τις τράπεζες.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Έχουµε τις τράπεζες, όµως, αυτό θα βοηθήσει και στο
κόστος των εγγυητικών επιστολών. Νοµίζω ότι είναι κάτι που το
ζητάει και η αγορά και δεν θα είναι κακό, επαναλαµβάνω, σε συν-
δυασµό µε τις τελευταίες εξελίξεις σε σχέση µε την εποπτεία επί
των ασφαλιστικών εταιρειών.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Εποπτεία στην Ελλάδα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Πού υπάρχει;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Υπάρχει, υπάρχει!
Για τα θέµατα του υπαίθριου εµπορίου δίνουµε την παράταση

µέχρι το τέλος του χρόνου. Μέχρι τότε θα έχει ολοκληρωθεί και
το ηλεκτρονικό µητρώο και υποσχόµαστε µέχρι τότε να ρυθµί-
σουµε τα ζητήµατα που σχετίζονται µε φορολογική και ασφαλι-
στική ενηµερότητα, να κάνουµε µια τελική ρύθµιση, αλλά
έχοντας µια εικόνα πολύ πιο καθαρή και επιλύοντας και άλλες
πλευρές του προβλήµατος που είναι σοβαρές.

Προς το παρόν όσοι έχουν τις άδειες, δεν αντιµετωπίζουν κα-
νένα πρόβληµα. Με βάση τον τελευταίο νόµο µπορούν να δοθούν

οι άδειες σε αυτούς που έχουν κάνει τις αιτήσεις. Στο τέλος του
χρόνου θα έχουµε µια συνολική ρύθµιση, µε στόχο να επιλύ-
σουµε κι αυτά τα θέµατα που δεν ζητούνται από άλλους, ζητούν-
ται µόνο από αυτούς που έχουν τις άδειες για το υπαίθριο
εµπόριο.

Αυτά ως προς τις νοµοτεχνικές και στις διευκρινίσεις που
έδωσα για τα θέµατα που τέθηκαν στη συζήτηση στην επιτροπή.
Αν χρειαστεί, στη συνέχεια θα επανέλθω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα δώσω τον λόγο
γιατί τον έχω αναγγείλει στον κ. Καρρά και µετά για δύο-τρία
λεπτά θα δώσω τον λόγο στον Αναπληρωτή Υπουργό Παιδείας,
τον κ. Φωτάκη, να παρουσιάσει την τροπολογία του.

Κύριε Καρρά έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Η Κυβέρνηση φέρνει νοµοσχέδιο για τον εξορθολογισµό της

λειτουργίας των εταιρειών περιορισµένης ευθύνης. Το εντάσσει
σε µια ευρύτερη νοµοθετική πρωτοβουλία, δηλαδή ότι θα εξορ-
θολογήσει, θα βελτιώσει το σύνολο του εταιρικού δικαίου, όπως
προηγουµένως ο κύριος Υπουργός µας ενηµέρωσε. 

Βεβαίως πρέπει να πούµε και ένα σχόλιο πριν από αυτά. Η αι-
σιοδοξία της Κυβέρνησης των τελευταίων ηµερών, όταν εµφά-
νισε το ολιστικό σχέδιο ανάπτυξης, απέδειξε ότι ήταν µόνο
αισιοδοξία. Διότι αµέσως µετά τη συζήτηση η οποία προκλήθηκε
στην Ολοµέλεια της Βουλής σε επίπεδο Αρχηγών για το θέµα
της ανάπτυξης της οικονοµίας µε πρωτοβουλία της Προέδρου
του Κινήµατος Αλλαγής, το επόµενο πρωινό η Ευρωπαϊκή Ένωση
κατέθεσε, έδωσε στη δηµοσιότητα σχέδιο συµπληρωµατικού
µνηµονίου, το οποίο απέδειξε έναν και µοναδικό στόχο. Ότι τα
προαπαιτούµενα εκείνα τα οποία ήταν του τρίτου µνηµονίου, του
καλοκαιριού του 2015, εν πολλοίς δεν έχουν ολοκληρωθεί. Δεν
έχουν γίνει ακόµα αυτές οι µεταρρυθµίσεις και θα πρέπει το επό-
µενο διάστηµα -µε προσήλωση µάλιστα, όπως λέει η µετάφραση
του συµπληρωµατικού µνηµονίου που έχω δει- να γίνουν από
πλευράς της ελληνικής Κυβέρνησης.

Ποια είναι όµως αυτά; Αυτά, δυστυχώς, είναι εκείνα που οδη-
γούν σε περαιτέρω φτωχοποίηση µιας µεγάλης µερίδας του ελ-
ληνικού λαού και κατ’ επέκταση και του κράτους, διότι αφορούν
µόνο φορολογικά, ασφαλιστικά µέτρα και περικοπές. Εποµένως
την αισιοδοξία, δυστυχώς, την οποία προσπαθεί να δείξει η Κυ-
βέρνηση µε τα νοµοθετήµατα του εταιρικού δικαίου, εµείς δεν
µπορούµε να τη δεχτούµε και δεν µπορούµε να είµαστε αντί-
στοιχα αισιόδοξοι.

Επειδή, όµως, σήµερα η συζήτηση που γίνεται αφορά το τε-
χνικό θέµα των ΕΠΕ, κατ’ ανάγκη θα αναφερθώ σε ορισµένες
σκέψεις. Οι ΕΠΕ το γνωρίζουµε όλοι ήταν µια κατάκτηση της δε-
καετίας του 1950, για τον λόγο ότι έλυνε δύο προβλήµατα. 

Το πρώτο πρόβληµα που έλυνε ήταν η ανάγκη µικρού κεφα-
λαίου σε σχέση µε τις ανώνυµες εταιρείες τότε, οπότε µπορούσε
να συσταθεί η επιχείρηση. Επιπλέον έδινε και το πλεονέκτηµα
της περιορισµένης ευθύνης των εταίρων. Μπορούσαν, λοιπόν,
να δώσουν ένα µικρό κεφάλαιο και να έχουν και την περιορι-
σµένη ευθύνη µέχρι του κεφαλαίου του οποίου κατέθεσαν. Αυτά
δυστυχώς, όµως, έχουν εξαντληθεί. Έχουν αλλάξει οι δοµές
πλέον της οικονοµίας και η έννοια της ΕΠΕ δεν υπάρχει µε την
έννοια του περιορισµού της ευθύνης, για τον λόγο ότι αναγκά-
στηκαν και αυτές να προσφύγουν στον τραπεζικό δανεισµό και
µια υπογραφή η λεγόµενη προσωπική εγγύηση των εταίρων και
των οικογενειών τους, τους µετέτρεψε και εις ολόκληρον συνυ-
πεύθυνους και σε ολόκληρον συνοφειλέτες µε τις ΕΠΕ.

Η προσπάθεια, λοιπόν, που έγινε το 2012 για την εισαγωγή του
θεσµού της ιδιωτικής κεφαλαιουχικής εταιρείας, για εµάς ήταν
µια µεταρρύθµιση. Και τίθεται σήµερα το εξής ζήτηµα. Έχουµε
ανάγκη διατήρησης των ΕΠΕ;

Νοµίζω ναι, διότι υπάρχει ένας αριθµός ο οποίος λειτουργεί
ακόµη υπό την νοµική αυτή µορφή. Βεβαίως όπως ακούστηκε και
στην επιτροπή από τους φορείς, είναι συνεχώς φθίνουσα η πο-
ρεία του αριθµού των νέων ΕΠΕ που ιδρύονται, ενώ είναι συντρι-
πτικά µεγαλύτερος ο αριθµός των ιδιωτικών κεφαλαιουχικών
εταιρειών.

Συνεπώς ανάγκη του νοµοθετήµατος υπάρχει όχι για αναπτυ-
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ξιακούς λόγους ή για την ίδρυση νέων επιχειρήσεων µε τη µορφή
της περιορισµένης ευθύνης. Δεν το ελπίζει κανείς ή τουλάχιστον
δεν το λέει η αγορά ότι περιµένει το νοµοσχέδιο αυτό για να ανα-
πτύξει νέες δραστηριότητες. Η αγορά περιµένει κάτι άλλο, περι-
µένει δηλαδή αυτό το νοµοσχέδιο για να απλοποιηθούν οι
διαδικασίες, ούτως ώστε να µπορούµε να ξεφύγουµε από αυτή
τη µορφή της διπλής πλειοψηφίας, να τη βελτιώσουµε και να
µπορούν να λειτουργούν. 

Άκουσα προηγουµένως τον κύριο Υπουργό ότι απεδέχθη την
τροπολογία των συναδέλφων του κ. Κακλαµάνη η οποία είχε
προηγηθεί. Είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Εγώ θα συµπλή-
ρωνα εκείνο το οποίο είχα ζητήσει και στην επιτροπή. Να µη δεχ-
θούµε µόνο τη µεταβολή της πλειοψηφίας αλλά να δεχτούµε,
κύριε Υπουργέ, και την παράταση της µεταβολής των εταιρειών
περιορισµένης ευθύνης σε µορφή ιδιωτικής κεφαλαιουχικής
εταιρείας. Σύµφωνα µε την τότε µεταβατική διάταξη του ν.4072
που είπατε εσείς ο ίδιος, κύριε Υπουργέ, ότι δεν λειτούργησε,
έχω να σας πω το εξής: Λειτούργησε περιορισµένα, ένας µικρός
αριθµός την εφάρµοσε τη µετατροπή, αλλά τότε το 2012, µε µια
προθεσµία που έληγε στο τέλος του 2013, δεν είχαµε µπει ακόµα
στην κρίση του τούνελ που µπήκαµε από το 2015 και µετά.

Εποµένως, σήµερα, εµείς θεωρούµε αναγκαίο να παρατείνετε
τη διάταξη περί µετατροπής των ΕΠΕ σε ιδιωτική κεφαλαιουχική
εταιρεία. Θα δώσουµε έτσι άµεση λύση στα θέµατα πλειοψη-
φιών, διότι όπως γνωρίζετε, η ιδιωτική κεφαλαιουχική εταιρεία
την πλειοψηφία τη δίνει βάσει των µεριδίων στον πλειοψηφούντα
εταίρο. Θα δώσουµε έτσι τη δυνατότητα να συνεχίσουν να υπάρ-
χουν -αφού ούτως ή άλλως ο κανόνας πλέον είναι ιδιωτικές κε-
φαλαιουχικές.

Είπατε στην επιτροπή σε απάντησή µου, όπως και σήµερα, ότι
αυτό θα αντιµετωπιστεί σε ένα νοµοσχέδιο περί µετασχηµατισµού
των εταιρειών. Φοβάµαι ότι θα είναι λάθος, κύριε Υπουργέ. Γιατί
το λέω αυτό; Στην Ελλάδα, κατ’ αρχάς, δεν έχουµε έναν κώδικα
εταιρειών. Έχουµε νόµο ανωνύµων, νόµο ΕΠΕ, νόµο ΙΚΕ. Εποµέ-
νως θα φέρετε µε τη µορφή ενός κώδικα τους µετασχηµατισµούς;
Δεν θα βελτιώσει τίποτα. Εγώ θα πρότεινα σαν ακροτελεύτια
άρθρα κάθε νοµοθετήµατος, κάθε µορφής ειδικότερης εταιρείας
να επιτρέπεται ο µετασχηµατισµός. Να θυµίσω τις αντίστοιχες δια-
τάξεις του ν.2190, να θυµίσω τα άρθρα 50 επόµενα του ν.3190
περί ΕΠΕ που προβλέπουν µετασχηµατισµούς. Δώστε αυτή τη διέ-
ξοδο, γιατί θα ξεφύγουµε από τον κίνδυνο διαλύσεως πολλών
ΕΠΕ. Ανεξάρτητα από τις βελτιώσεις που έρχονται σήµερα, δεν
νοµίζω ότι οι οικονοµικές συνθήκες επιτρέπουν τη διατήρηση
αυτής της µορφής εταιρείας, δεδοµένης της απεριορίστου, ου-
σιαστικά, ευθύνης τους µε τη µορφή της προσωπικής εγγύησης
προς τις τράπεζες όπως είπα νωρίτερα. Εποµένως δώστε αυτή
την λύση και δώστε τον µετασχηµατισµό των εταιρειών από τώρα
στον κορµό του κάθε νοµοθετήµατος, να µην περιµένουµε έναν
κώδικα, ο οποίος θα δηµιουργήσει και πολλά προβλήµατα, όταν
θα προσπαθούµε να κατανοήσουµε ή να κατατάξουµε διαφορετι-
κές µορφές εταιρειών.

Επί της ουσίας τώρα, επί των άρθρων του νοµοσχεδίου: Υπάρ-
χουν πολλές διατάξεις τις οποίες τις βλέπουµε θετικές. Υπάρ-
χουν τεχνικού χαρακτήρα διατάξεις, οι οποίες θα µπορούσαν να
βελτιωθούν ακόµα περισσότερο, αλλά δεν θα επιµείνω σε αυτές
για τον λόγο ότι περιµένουµε να δούµε και τα αποτελέσµατα της
εφαρµογής τους. Δεν θα προβλέψουµε το αποτέλεσµα των ρυθ-
µίσεων. Θεωρούµε, βεβαίως, ότι υπήρξε αποτέλεσµα µελέτης
κατά το στάδιο της συντάξεως του νοµοσχεδίου και δεν θα υπάρ-
ξουν µεγάλα προβλήµατα. 

Εκείνο όµως το οποίο µε έχει απασχολήσει ιδιαίτερα και στο
οποίο κι εσείς προηγουµένως αναφερθήκατε, κύριε Υπουργέ,
είναι το θέµα των ασφαλιστικών εταιρειών. Θα εκδίδουν εγγυη-
τικές επιστολές καλής εκτέλεσης δηµοσίων έργων ή συµµετοχής
σε διαγωνισµούς. 

Αν το κατανόησα, αυτό θα είναι το είδος των εγγυητικών. Δεν
θα είναι µορφή ασφάλισης του έργου, διότι το έργο την εκτέλεση
του έργου την ασφαλίζουν ήδη. Ασφαλίζουν τον εργολάβο,
ασφαλίζουν το προσωπικό στα πλαίσια συµβάσεων ασφάλισης.

Αυτόµατα γεννιέται ένα ερώτηµα, σχετικά µε το πώς θα επο-
πτεύονται στον τοµέα αυτό οι ασφαλιστικές εταιρείες. Θα κάνω

µια διαφοροποίηση σε αυτό. Η εποπτεία στην οποία αναφερθή-
κατε, κύριε Υπουργέ, και κατ’ αποδοχή της οδηγίας η οποία εν-
σωµατώθηκε πρόσφατα στο Ελληνικό Δίκαιο, αφορά το έργο της
ασφάλισης και της αντασφάλισης εποπτεία στο κοµµάτι της εκ-
δόσεως δεν υπάρχει γιατί δεν υπάρχει και ειδικός λογαριασµός. 

Δεν προβλέπεται ένας ειδικός λογαριασµός σε κάθε ασφαλι-
στική εταιρεία να µπορούµε να έχουµε ένα όριο εγγυητικών επι-
στολών. Δεν µπορούµε να έχουµε ειδική πρόβλεψη κάθε χρονιά
στο τι θα εκδίδει. Δεν τα προβλέπετε αυτά. Αν προβλέπετε ότι
µέσα στους ισολογισµούς και στους προϋπολογισµούς της κάθε
ασφαλιστικής εταιρείας θα είχαµε και έναν ειδικό λογαριασµό ή
θα είχαµε κονδύλια σε σχέση µε το όριο των εγγυητικών επιστο-
λών που θα µπορεί να εκδίδει εκεί µπορούσαµε να το συζητή-
σουµε.

Όµως σήµερα η εποπτεία -και επανέρχοµαι στο θέµα- είναι
µόνο στην ασφάλιση και την αντασφάλιση. Γιατί συµβαίνει αυτό;
Η οδηγία δεν προβλέπει έκδοση εγγυητικών επιστολών από
ασφαλιστικές και αντασφαλιστικές εταιρείες. Συνεπώς όποια
προσήλωση και αν θέλουνε να δείξουνε στο Ευρωπαϊκό Δίκαιο,
αυτό θα µας ξεφύγει.

Νοµίζω, λοιπόν, και συµφωνώ µε την άποψη ότι θα πρέπει να
αποσυρθεί η διάταξη, ούτως ώστε αποσυρόµενη, να µελετηθεί
πραγµατικά και να µη διακινδυνεύσουµε, γιατί οι κίνδυνοι για το
δηµόσιο συµφέρον θα είναι πολλαπλοί. Αφ’ ενός µεν µπορεί κά-
ποια στιγµή να κλονιστεί και η φερεγγυότητα κάποιων µικρότε-
ρων ασφαλιστικών εταιρειών, και επιπλέον µπορεί να µην
µπορούν να εκτελεστούν δηµόσια έργα, ακόµη δε να γίνεται και
κατάχρηση, γιατί οι ασφαλιστικές εταιρείες θέλουν βέβαια ενδε-
χόµενα να αποκτήσουν ένα έσοδο, θέλουµε και εµείς να υπάρξει
ανταγωνισµός προς την κατεύθυνση, αλλά προσέξτε κάτι. Αντα-
γωνισµός µε τις τράπεζες; Οι ασφαλιστικές εταιρείες είναι κυ-
ρίως είτε θυγατρικές είτε συµµετέχουν τράπεζες στο κεφάλαιό
τους. Εποµένως δεν µπορούµε να πετύχουµε το θέµα του αντα-
γωνισµού, αλλά να µη µείνω σε αυτό. Επαναλαµβάνω, νοµίζω ότι
πρέπει να αποσυρθεί. 

Εκείνο το οποίο µας απασχόλησε και, προηγουµένως, στη συ-
ζήτηση της επιτροπής, είναι –πρέπει να πω- και το θέµα των λαϊ-
κών αγορών, κύριε Υπουργέ, για το οποίο ένα πρόσφατο
νοµοσχέδιο το οποίο ήρθε και ψήφισε η Βουλή για τη ρύθµιση
του υπαίθριου εµπορίου, φάνηκε ότι είναι δύσχρηστο, δυσεφάρ-
µοστο. Δεν είναι το κρίσιµο αν η προθεσµία θα είναι µέχρι τέλος
του 2018 για την χορήγηση ή όχι των αδειών του υπαίθριου εµ-
πορίου. Το ζήτηµα είναι βαθύτερο, διότι βλέπουµε ότι υπάρχει
αδυναµία της απόκτησης φορολογικής και ασφαλιστικής ενηµε-
ρότητος, που τίθεται ως προϋπόθεση για την έκδοση των αδειών.

Συνεπώς θα πρέπει να υπάρξει και µια επιπλέον ρύθµιση. Και
αυτό γιατί; Ο Συνήγορος του Πολίτη, όπως γνωρίζετε, έχει έρθει
κατόπιν αναφοράς και έχει πει ότι υπάρχει σοβαρό ενδεχόµενο
αντισυνταγµατικότητος της διάταξης που επιβάλλει την ασφαλι-
στική και φορολογική ενηµερότητα στους πωλητές των λαϊκών
αγορών ως προϋπόθεση της αδειοδότησης, για τον λόγο ότι πε-
ριορίζει την οικονοµική ελευθερία, την οποία δεν περιορίζει σε
άλλες δραστηριότητες.

Από τη µια πλευρά, λοιπόν, έχουµε τον Κώδικα Εισπράξεως
Δηµοσίων Εσόδων που θα µπορεί να επιδιώξει το κράτος. Από
την άλλη πλευρά έχουµε τον νόµο που επιβάλλει αυτόν τον πε-
ριορισµό. Και ακούσαµε και κάτι επιπλέον ότι υπάρχει και ένα ζή-
τηµα από τους δήµους, που όταν υπάρχει οφειλή προς τους
δήµους, ζητάνε µια λεγόµενη δηµοτική, οιονεί, ενηµερότητα.

Πρέπει να βοηθήσουµε το υπαίθριο εµπόριο, γιατί βοηθάει και
την πρωτογενή παραγωγή. Μην ξεχνάµε ότι η διακίνηση των πολ-
λών και των καλών αγροτικών προϊόντων, γίνεται µέσω των λαϊ-
κών αγορών και όχι µόνο των παραγωγών και των λαϊκών. 

Λάβετε µια πρόνοια να αποσυνδεθεί η ασφαλιστική και φορο-
λογική ενηµερότητα από την αδειοδότηση. Είναι εύκολο να γίνει
αυτό, διότι µπορείτε να χρησιµοποιήσετε και την πλατφόρµα του
εξωδικαστικού µηχανισµού, ώστε να προχωρήσουν οι αιτήσεις
ρυθµίσεις των οφειλών, ούτως ώστε και να ανακουφιστούν οι πα-
ραγωγοί και πωλητές των λαϊκών αγορών και να µην απολεσθούν
έσοδα του δηµοσίου ή των ασφαλιστικών οργανισµών.

Επ’ ευκαιρία που βρίσκοµαι σε αυτό το σηµείο, θέλω να θυ-
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µίσω και κάτι άλλο. Το ζήτηµα εκείνο που θέτουµε για την εύ-
κολη, την απλουστευµένη, την άµεση µετατροπή των εταιρειών
περιορισµένης ευθύνης σε ΙΚΕ, σε ιδιωτικές κεφαλαιουχικές επι-
λύει και µια παθολογία του νόµου Κατρούγκαλου, διότι όλοι οι
εταίροι της ΕΠΕ και µε µια µόνο µερίδα επί των εκατό του συνο-
λικού αριθµού είναι υποχρεωµένοι να είναι ασφαλισµένοι στον
ΕΦΚΑ, να πληρώνουν τις ίδιες εισφορές µε τον πλειοψηφούντα
εταίρο. 

Καταλαβαίνετε γιατί έχουν αδρανήσει οι εταιρείες αυτές, αλλά
δεν µπορούν ή και δεν θέλουν ακόµα να ανταποκριθούν στις υπο-
χρεώσεις αυτές, ενώ µε την άµεση µετατροπή την οποία ζη-
τούµε, θα µπορούν και αυτοί να ρυθµίσουν άµεσα τις
υποχρεώσεις τους µέσω της πλατφόρµας του εξωδικαστικού µη-
χανισµού, να ξέρουν τι οφείλουν για το παρελθόν, αλλά να ανα-
κουφιστούν και να λύσουν τα προβλήµατά τους για το µέλλον
και να οδηγηθούµε σε λύση τώρα που απλοποιείται και ο τρόπος
διάλυσης-λύσης των εταιρειών περιορισµένης ευθύνης. 

Διότι απλοποιείται µεν η διαδικασία ως προς τη διάλυση ή τη
λήψη απόφασης των µετόχων των µελών, ξέρετε όµως πώς θα
απλοποιηθεί τελικά; Θα αποφασίζουν τη λύση των εταιρειών
αυτών, για να ξεφύγουν εκείνοι οι οποίοι υποχρεούνται στις
ασφαλιστικές εισφορές να µην πληρώνουν για το µέλλον. 

Εάν θέλετε, λοιπόν, να τις διατηρήσετε, δώστε ένα επιπλέον
επιχείρηµα στη µετατροπή για να µπορούν να διατηρούνται υπό
τη νόµιµο υπόσταση, και ό,τι συνεισφέρουν στην οικονοµία λίγο
ή πολύ δεν έχει σηµασία. Δίδουν, όµως, κυρίως σήµερα οι ΕΠΕ
και προσωπική εργασία σε πολύ κόσµο, που αν διαλυθούν εξαι-
τίας υποχρεώσεων, θα χάσουν και την εργασία τους. Νοµίζουµε,
λοιπόν, ότι µε αυτές τις σκέψεις και αυτές τις παρατηρήσεις µπο-
ρεί να βελτιωθεί το νοµοσχέδιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνοντας, θέλω να αναφερθώ και σε εκείνο το περίφηµο
Διεθνές Εµπορικό Επιµελητήριο των Παρισίων. Τους ακούσαµε
τους ανθρώπους, δώσατε µια παράταση για τις αρχαιρεσίες. Νο-
µίζω, όµως, ότι θα πρέπει να αποσυρθεί και το άρθρο αυτό, κύριε
Υπουργέ, για να τεθεί υπό την πληρεστέρα βάσανο για τον εξής
λόγο. Αναφέρει ότι η Εθνική Ελληνική Επιτροπή κάνει διαιτησίες.
Μα ρώτησα τους εκπροσώπους της και δεν έχουν κάνει καµµία.
Το µόνο στο οποίο περιορίζονται είναι να προτείνουν τον Έλληνα
διαιτητή, τον Έλληνα δικαστή στο Παρίσι που θα εκπροσωπεί την
Ελλάδα. 

Ας βρούµε µια λύση και για αυτό, διότι και αυτό το 2% το οποίο
βέβαια εσείς το µειώνετε για να µην είναι αυτό το 2% επί του τζί-
ρου –των επιµελητηρίων η εισφορά στην ειδική ελληνική επι-
τροπή της διεύθυνσης Εµπορικού Επιµελητηρίου είναι,
πράγµατι, µεγάλο νούµερο για τα επιµελητήρια. 

Θα πω και το τελευταίο που είπα και στην επιτροπή. Σας ξέ-
φυγε πάλι και διατηρείτε µια άκρα καθαρεύουσα του 1920 σε ένα
εδάφιο του σχεδίου νόµου. Επιτρέψτε µου πριν τελειώσω, κύριε
Πρόεδρε, να το διαβάσω και αυτό. «Το διοικητικόν συµβούλιον
εκλεγόµενο υπό της γενικής συνελεύσεως ου ο αριθµός των
µελών και ο τρόπος της εκλογής κανονισθήσεται διά του κατα-
στατικού…», είναι µια ανοµοιοµορφία σε σχέση και µε το κείµενο
του νόµου. Ή αλλάξτε το, κάντε το στη δηµοτική να καταλαβαίνει
και ο κόσµος, διότι φοβούµαι ότι το «ου…κανονισθήσεται» κ.λπ.,
δεν είναι άµεσα αντιληπτό.

Και µε τις σκέψεις αυτές κλείνω την οµιλία µου. Ενδεχόµενα,
κύριε Πρόεδρε, θα επανέλθω σε µια δευτερολογία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-

δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα µαθητές και µαθήτριες και έξι εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Αργοστολίου και το Δηµοτικό
Σχολείο Κάτω Τρίτους Λέσβου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης θα ήθελα να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι ο Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων δια-
βίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος
και τον ν.3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως
ισχύει, στις 25-05-2018: Ποινική δικογραφία που αφορά στον
Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων
κ. Σταύρο Κοντονή.

H Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την έκ-
θεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση
της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και της Παγκόσµιας Οργάνωσης Υγείας, ενεργώντας µέσω
του Περιφερειακού Γραφείου της για την Ευρώπη, για την τρο-
ποποίηση της Συµφωνίας Υποδοχής µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Παγκόσµιας Οργάνωσης Υγείας,
ενεργώντας µέσω του Περιφερειακού Γραφείου της για την Ευ-
ρώπη, για την ίδρυση του Γραφείου Υποστήριξης για την Πρό-
ληψη και τον Έλεγχο των µη Μεταδιδόµενων Ασθενειών στην
Αθήνα, Ελλάδα».

Τώρα, όπως είπα, θα δώσω τον λόγο για τρία λεπτά -δεν θέλει
παραπάνω µου είπε- στον Αναπληρωτή Υπουργό Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων κ. Κωνσταντίνο Φωτάκη. Μετά θα
µιλήσει η κ. Παπανάτσιου για άλλα τρία λεπτά, επειδή έχει έρθει
και δεν θέλω να την κρατώ. Οι δύο Υπουργοί θα παρουσιάσουν
τις τροπολογίες τους, ώστε οι συνάδελφοι που θα ακολουθή-
σουν να έχουν εικόνα και για τις δύο υπουργικές τροπολογίες. 

Ορίστε, κύριε Φωτάκη, έχετε τον λόγο να παρουσιάσετε την
τροπολογία σας από τη θέση σας παρακαλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Αναφέροµαι στην τροπολογία µε αριθµό 1586/32, που αφορά
την µετεγκατάσταση του Ελληνικού Κέντρου Θαλασσίων Ερευ-
νών από τις εγκαταστάσεις που έχει στο Μητροπολιτικό Πάρκο
Ελληνικού µε στόχο την επιτάχυνση και απλοποίηση των διαδι-
κασιών. Αυτό συµβαίνει, γιατί υπάρχει πλέον ένα αυστηρό πρό-
γραµµα γι’ αυτή τη µετεγκατάσταση. Μέχρι τέλος Ιουνίου πρέπει
να έχει εκπληρωθεί. 

Επίσης υπεισέρχονται ιδιαίτερες συνθήκες, αφού η φύση των
εγκαταστάσεων εκεί, όπως είναι οι ερευνητικές δεξαµενές για ιχ-
θυοκαλλιέργειες, που απαιτούν ειδικές προδιαγραφές. Οι σχετι-
κές συµβάσεις και για τις µελέτες και για τη µετεγκατάσταση την
ίδια για τη µίσθωση κτηρίων θα υπογράφονται από τον Υπουργό
κατόπιν εισήγησης του Διοικητικού Συµβουλίου του ΕΛΚΕΘΕ και
η τροπολογία αυτή ρυθµίζει τις αναγκαίες λεπτοµέρειες. Τώρα
σε σχέση µε αυτή την τροπολογία καταθέτω και δύο νοµοτεχνι-
κές. 

Από την παράγραφο 1 απαλείφεται η έκφραση «από το δηµό-
σιο» και αποσύρεται η παράγραφος 5 του άρθρου της τροπολο-
γίας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Κωνσταντίνος

Φωτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµο-
τεχνική διόρθωση, η οποία έχει ως εξής:



8106 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τι λέει η παράγραφος 1, κύριε
Υπουργέ; Να τη δούµε λίγο, µισό λεπτό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, να ρωτήσουµε κάτι τον
κύριο Υπουργό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ένα λεπτό. Τελει-
ώσατε, κύριε Υπουργέ;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε,
απλώς να διευκρινίσω κάτι για τους συναδέλφους σχετικά µε την
παράγραφο 1. 

Η νοµοτεχνική διόρθωση είναι η εξής: Από την παράγραφο 1
της υπ’ όψιν τροπολογίας διαγράφεται η φράση «από το δηµό-
σιο». Δεν χρειάζεται αυτή η φράση και αποσύρεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο τώρα θα
πάρει η κ. Παπανάτσιου και µια και ήρθε και ο κ. Τόσκας, να κλεί-
σουµε µε τους Υπουργούς. Θα τους παρακαλέσω να µείνουν για
λίγο στην Αίθουσα, ώστε αν κάποιος συνάδελφος θελήσει κάποια
διευκρίνιση, να είναι παρόντες οι Υπουργοί. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Μία ερώτηση να κάνουµε, κύριε
Πρόεδρε, στον κύριο Υπουργό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα κάνετε, κύριε
Αθανασίου, µόλις τελειώσουν οι Υπουργοί. 

Τον λόγο έχει η Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Αικατερίνη Πα-
πανάτσιου. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Σχετικά µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1584 και ειδικό
30, µε την προτεινόµενη διάταξη προβλέπεται η δυνατότητα εξό-
φλησης από τον κρατικό προϋπολογισµό των απλήρωτων υπο-
χρεώσεων φορέων της γενικής κυβέρνησης προς προµηθευτές
ηλεκτρικής ενέργειας, οι οποίες είχαν καταστεί ληξιπρόθεσµες
µέχρι και την 30-4-2018. 

Προς τον σκοπό αυτό -αφ’ ενός της τακτοποίησης των δηµο-
σιονοµικών τους εκκρεµοτήτων και τη διασφάλιση της εύρυθµης
και σύµφωνης µε τις αρχές της χρηστής δηµοσιονοµικής διαχεί-
ρισης της λειτουργίας τους και αφ’ ετέρου της εν γένει εξοµά-
λυνσης λειτουργίας της αγοράς- θα ήθελα να πω ότι τα ποσά
που θα καταβληθούν από τον κρατικό προϋπολογισµό για την
κατά τα ανωτέρω εξόφληση, δύνανται να µειώνουν κατά περί-
πτωση τις εγγεγραµµένες πιστώσεις για µεταβιβαστικές πληρω-
µές προς τους φορείς της γενικής κυβέρνησης. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Ανα-

πληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Νικόλαος Τόσκας για να πα-
ρουσιάσει µια ήσσονος σηµασίας τροπολογία, όπως µου είπε και
ο ίδιος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Πρόκειται ακριβώς για µια τεχνική ρύθµιση που αφορά το κα-
θεστώς του Ιδρύµατος «Εξοχές της Ελληνικής Αστυνοµίας».
Υπάρχουν δύο ειδικοί λογαριασµοί στο Ίδρυµα «Εξοχές», ένας
ειδικός λογαριασµός αρωγής του προσωπικού και ένας ειδικός
λογαριασµός αρωγής των ορφανών των αστυνοµικών, πυροσβε-
στών και πολιτικού προσωπικού. 

Με το ως τώρα καθεστώς, δηλαδή, µε το προηγούµενο µισθο-
λόγιο οι κρατήσεις ήταν µε αναγωγή επί τοις εκατό στον µισθό,
δηλαδή, 0,6% επί του µισθού του αστυνόµου Β’ και για τον δεύ-
τερο ειδικό λογαριασµό οι κρατήσεις ήταν 0,3%. 

Επειδή ο ν.4472/2017 άλλαξε τον τρόπο υπολογισµού και
πλέον υπάρχουν διάφορες κατηγορίες ανάλογα µε την προ-
έλευση και λαµβάνοντας υπ’ όψιν διάφορους άλλους παράγον-
τες, σταθεροποιήθηκε το ποσοστό εισφορών και γίνεται 5,83
ευρώ στον µηνιαίο µισθό για όλους για τον ειδικό λογαριασµό
αρωγής, και 2,92 ευρώ για τον ειδικό λογαριασµό αρωγής των
ορφανών. Είναι -όπως είπα και στην αρχή- τεχνικό θέµα και απο-
σκοπεί στο να σταθεροποιηθεί το ποσό των εισφορών, ώστε να
µη χρήζουν αναπροσαρµογής σε περιπτώσεις τροποποίησης των
µισθολογικών διατάξεων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ξεκινώ, λοιπόν, µε τη

σειρά.

Κύριε Μεϊκόπουλε, θέλετε να ρωτήσετε κάτι τους τρεις Υπουρ-
γούς σχετικά µε τις τροπολογίες τους;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, νοµίζω ότι ήταν αρκετά
σαφείς, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Αθανασίου.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Θέλω να ρωτήσω τον κ. Φωτάκη
για την τροπολογία 1586/32.

Εδώ βλέπω ότι είναι κατά παρέκκλιση του π. δ.715. Για ένα
τόσο µεγάλο ποσό –απ’ ό,τι έχω σηµειώσει είναι περίπου 2,5 εκα-
τοµµύρια ευρώ- θα γίνει απευθείας και χωρίς διαγωνισµό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Φωτάκης για να απαντήσει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Μόνο η µίσθωση είναι
απευθείας. Αυτό προβλέπεται. Και αυτό διότι επείγει να γίνει όλη
αυτή η διαδικασία της µετεγκατάστασης µέχρι τις 30 Ιουνίου.
Όµως, µιλάµε µόνο για τη µίσθωση.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Και µέχρι πότε; Τι διάρκεια θα
έχει αυτό;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Η µίσθωση του νέου κτη-
ρίου θα πρέπει να γίνει µέχρι το τέλος Ιουνίου.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Χωρίς διαγωνισµό; Αυτό λέω.
Είναι 2,5 εκατοµµύρια ευρώ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Προβλέπεται. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Το προεδρικό διάταγµα προβλέ-
πει διαγωνισµό. Εσείς θα το κάνετε χωρίς διαγωνισµό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κοινώς αυτό που
πρέπει να απαντήσετε, κύριε Φωτάκη, είναι εάν ισχύει αυτό που
λέει ο κ. Αθανασίου ότι η µίσθωση στην οποία αναφερθήκατε γί-
νεται χωρίς διαγωνισµό ή προβλέπεται διαγωνισµός. Σε αυτό το
ερώτηµα να απαντήσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Η µίσθωση θα γίνει µε
προσφορές και επιλογή από το διοικητικό συµβούλιο του ΕΛ-
ΚΕΘΕ. Απλώς θα την υπογράψει ο Υπουργός για να επιταχυνθεί
η διαδικασία, η οποία πρέπει να έχει λήξει µέχρι τις 30 Ιουνίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τυπικά δεν είναι δια-
γωνισµός. Είναι κάποια µορφή διαγωνισµού.

Τον λόγο έχει ο κ. Καρράς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Σε συνέχεια της προ-

ηγούµενης ερώτησης προς τον κ. Φωτάκη πέρα της µίσθωσης
για την οποία, βεβαίως, δεν είµαι πρόχειρος να τοποθετηθώ αυτή
τη στιγµή, νοµίζω ότι το π.δ.715, µπορεί να τύχει εφαρµογής
στην περίπτωση αυτή µε έναν πρόχειρο διαγωνισµό.

Εκείνο, όµως, το οποίο µε προβληµατίζει, είναι οι επόµενες πα-
ράγραφοι της προτεινόµενης τροπολογίας για το οικόπεδο στην
εκτός σχεδίου περιοχή Μαύρο Λιθάρι. Λέτε ότι µε απόφαση του
Υπουργού ανατίθενται όλες οι µελέτες που είναι απαραίτητες για
τη διαδικασία µετεγκατάστασης. Πώς θα ανατεθούν αυτές οι µε-
λέτες; Θέλω να το ακούσω. Θα ανατεθούν µε την τακτική διαδι-
κασία των δηµοσίων συµβάσεων ή θα γίνουν και αυτές κατά
παρέκκλιση και εποµένως θα τίθεται εδώ το θέµα των δαπανών
χωρίς διαφάνεια;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είναι σαφής η ερώ-
τηση. 

Τον λόγο έχει ο κ. Φωτάκης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Οι µελέτες αυτές για τη
µετεγκατάσταση στο Μαύρο Λιθάρι θα γίνουν µε διαγωνιστική
διαδικασία. Η µίσθωση θα γίνει άµεσα, γιατί η µετεγκατάσταση
πρέπει να γίνει άµεσα, όπως είπα µέχρι τέλος του µηνός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
και µία ερώτηση για την κ. Παπανάτσιου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Καρρά,
έχετε τον λόγο, αλλά παρακαλώ να είστε σύντοµος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Πάντα σύντοµος είµαι και
το ξέρετε, κύριε Πρόεδρε.

Έχουµε εικόνα των κονδυλίων, των ποσών που οφείλονται
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προς τις ηλεκτρικές εταιρείες και ειδικότερα ποιος φορέας οφεί-
λει και σε ποια;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Παπανάτσιου,
έχετε τον λόγο.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Οι οφειλές δεν µπορούν να προσδιοριστούν ακριβώς. Όµως, από
τα διαθέσιµα στοιχεία που έχουµε, προκύπτει ότι είναι περίπου
48 εκατοµµύρια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε, λοιπόν.
Ο κ. Σαχινίδης θέλει να ρωτήσει κάτι;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Βαρδαλής;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Έχω καλυφθεί, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Λαζαρίδης;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Αµυράς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω και εγώ τότε µε την κ. Παπανάτσιου.
Κυρία Παπανάτσιου, πρώτον, θα θέλαµε κατάλογο των φο-

ρέων που οφείλουν προς τις εταιρείες. Δεύτερον, τα ποσά αυτά
θα µπορούν να συµψηφιστούν µε ενδεχόµενες οφειλές προµη-
θευτών ηλεκτρικής ενέργειας; Επίσης, πόσες είναι αυτές οι οφει-
λές; Έχετε πρόχειρα αυτά τα στοιχεία;

Θέλω να θέσω ένα ερώτηµα και προς τον κ. Φωτάκη.
Κύριε Φωτάκη, η δαπάνη των 2,5 εκατοµµυρίων ευρώ για δια-

µόρφωση των χώρων του ΕΛΚΕΘΕ θα γίνει µέσω διαγωνιστικής
διαδικασίας. Είναι σωστό αυτό; Το καταλάβαµε καλά;

Επίσης, κύριε Φωτάκη, για πόσο διάστηµα είναι η µίσθωση;
Διότι εµµέσως πλην σαφώς θα γίνει απευθείας η συνεννόηση, η
µίσθωση, η επιλογή του εκµισθωτή. 

Έχετε κάνει έρευνα για την πιθανότητα λειτουργίας του ΕΛ-
ΚΕΘΕ σε κάποιο ακίνητο του ΤΑΙΠΕΔ ή έστω του υπερταµείου;
Είναι ένας τρόπος να αξιοποιηθεί η ακίνητη περιουσία, χωρίς να
έχουµε πολλές απώλειες στα δηµόσια έσοδα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δίνω τον λόγο στους

Υπουργούς µε τη σειρά που τέθηκαν οι ερωτήσεις.
Κυρία Παπανάτσιου, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Εκείνο που µπορώ να αναφέρω αυτήν τη στιγµή είναι ότι τα ποσά
-και το είπα και στην εισήγησή µου- που θα καταβληθούν από τον
κρατικό προϋπολογισµό µπορούν κατά περίπτωση να µειώνουν
τις εγγεγραµµένες πιστώσεις για µεταβιβαστικές πληρωµές
προς τους φορείς της γενικής κυβέρνησης. Αντίστοιχα, δηλαδή,
θα µειώνουµε από τους φορείς της γενικής κυβέρνησης το ποσό
αυτό που θα πληρώνουµε στους φορείς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ποιοι είναι οι φορείς, το ξέρουµε;
Έχουµε έναν κατάλογο;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Θα µπορέσουµε να σας φέρουµε στη συνέχεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Φωτάκης για τα ερωτήµατα του κ. Αµυρά, παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Η µίσθωση θα γίνει για
πέντε χρόνια. Αυτή είναι η µοναδική παρέκκλιση από τον νόµο
περί µισθώσεων, που λέει µέχρι τρία. 

Έχει γίνει διερεύνηση για τη δυνατότητα εγκατάστασης σε ένα
από τα κτήρια του ΤΑΙΠΕΔ. Πρέπει να είναι και κατάλληλο το κτή-
ριο, γιατί µιλάµε για πειραµατικές-ερευνητικές εγκαταστάσεις
και εποµένως δεν είναι απλά ζήτηµα γραφείων. 

Το άλλο που ήθελα να πω είναι ότι το πρόβληµα αυτό της µε-
τεγκατάστασης του ΕΛΚΕΘΕ από τον χώρο του Ελληνικού χρο-
νίζει από το 2011 και πρέπει κάποτε να λήξει. Γι’ αυτό κάνουµε
αυτήν την τροπολογία, για να λήξει και να λήξει άµεσα, ούτως
ώστε να προχωρήσουν εκεί τα έργα από την εταιρεία που έχει
αναλάβει την αξιοποίηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φωτάκη, από
ιδιώτη θα γίνει η µίσθωση; Είναι ιδιοκτησίας ιδιώτη; Έχουµε τα
στοιχεία του;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ναι, αυτήν τη στιγµή το
ΕΛΚΕΘΕ έχει βρει δύο ή τρεις, νοµίζω, ιδιώτες και θα κάνει δια-
γωνισµό πρόχειρο, όπως είπαµε. Από ιδιώτη θα γίνει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και τώρα προχω-
ρούµε κανονικά στη διαδικασία.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Ιωάν-
νης Σαχινίδης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε έναν σχολιασµό επί των τροπολογιών που

υποστήριξαν οι παρόντες Υπουργοί. Σχετικά µε την τροπολογία
µε γενικό αριθµό 1581 και ειδικό 27, παρέχεται η δυνατότητα σε
γιους ή αδερφούς θυµάτων τροµοκρατικών ενεργειών να υπη-
ρετήσουν τρίµηνη θητεία στις ένοπλες δυνάµεις, εφόσον βέβαια
το επιθυµούν. 

Κατ’ αρχάς κινείται σε θετική κατεύθυνση και συνιστά ένα ελά-
χιστο δείγµα τιµής προς τα οικεία πρόσωπα των θυµάτων. Όµως,
αν ο οποιοσδήποτε κάνει µια πρόχειρη αναζήτηση στο διαδίκτυο,
θα δει ότι η τροµοκρατία, µε ό,τι σχετίζεται στην Ελλάδα, έχει να
κάνει µε εβδοµήντα και πλέον θύµατα τα οποία, όµως, θύµατα
είναι όλα από αριστερούς τροµοκράτες.

Θεωρώ µέγιστη υποκρισία, λοιπόν, οι χειροκροτητές και οι
υποστηρικτές στις δίκες των τροµοκρατών να καταθέτουν τρο-
πολογία, η οποία αφορά τους συγγενείς των θυµάτων τροµοκρα-
τικών επιθέσεων. 

Ευχής έργον θα ήταν η πολιτεία και η Κυβέρνηση, εκτός από
την απόδοση τιµών στα θύµατα και στους συγγενείς τους, να µε-
ριµνήσει και για τη σύλληψη των τροµοκρατών-δολοφόνων.
Μόνο έτσι θα ερχόταν η πραγµατική δικαίωση για τις ψυχές των
αθώων θυµάτων και τις οικογένειές τους. 

Την τροπολογία η οποία κατατέθηκε από έναν Υπουργό ο
οποίος είναι υπερασπιστής των αστράτευτων και των αντιρρη-
σιών συνείδησης φυσικά και δεν θα την ψηφίσουµε. Κάντε καµ-
µιά αύξηση στις χήρες των θανόντων και όχι περικοπές, όπως
και φροντίστε µε κάποιον άλλον τρόπο στην αποκατάσταση των
συγγενών των θυµάτων από τροµοκρατικές ενέργειες. 

Έρχοµαι στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1584 και ειδικό 30,
σχετικά µε την εξόφληση ληξιπρόθεσµων οφειλών φορέων της
γενικής κυβέρνησης. Εδώ µε την προτεινόµενη τροπολογία ορί-
ζεται ότι εξοφλούνται κατά προτεραιότητα από τις πιστώσεις του
Υπουργείου Οικονοµικών οι ληξιπρόθεσµες έως τις 30-4-2018
οφειλές των κρατικών υπηρεσιών προς τους προµηθευτές ηλε-
κτρικής ενέργειας. Πρόκειται για µια ρύθµιση ενδεικτική της νο-
οτροπίας που διέπει την Κυβέρνηση και της θλιβερής εικόνας
που παρουσιάζει το ελληνικό δηµόσιο όντας ένας κρατικός µη-
χανισµός που χρωστά στους πάντες, ασυνεπής προς όλους, που
έχει οδηγήσει στην καταστροφή και στο «λουκέτο» χιλιάδες φυ-
σικά ή νοµικά πρόσωπα, λόγω µη καταβολής οφειλοµένων, ένα
κράτος-µπαταχτσής, θα έλεγα, που ενεργεί όπως ακριβώς ένας
κοινός απατεώνας, ο οποίος µπορεί να οφείλει προς όλους, να
έχει φεσώσει τους πάντες, αλλά φροντίζει τουλάχιστον να έχει
ρεύµα στο σπίτι του. 

Η εξόφληση των ληξιπρόθεσµων οφειλών του δηµοσίου απο-
τελεί ένα ζήτηµα ύψιστης σοβαρότητας που δεν µπορεί να αντι-
µετωπίζεται µε άσχετες τροπολογίες της τελευταίας στιγµής. Θα
πρέπει να υπάρξει µια συνολική και σοβαρή αντιµετώπιση του
θέµατος, το οποίο µπορεί να έχει µόνο µια λύση: την άµεση και
πλήρη καταβολή όλων των ληξιπρόθεσµων οφειλών του δηµο-
σίου προς την αγορά, τους επαγγελµατίες και τον ιδιωτικό
τοµέα. Εκεί θα πρέπει να πάνε τα περίφηµα πρωτογενή πλεονά-
σµατα, αντί να τα σπαταλάτε σε προεκλογικά ρουσφέτια και σε
παροχές σε λαθροµετανάστες. 

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1586 και ειδικό
32, σχετικά µε τη ρύθµιση θεµάτων αρµοδιότητας Υπουργείου
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, η προτεινόµενη τροπο-
λογία ρυθµίζει τη διαδικασία µετεγκατάστασης των Ινστιτούτων
του Ελληνικού Κέντρου Θαλασσίων Ερευνών από την περιοχή
του Αγίου Κοσµά στην περιοχή της Αναβύσσου. Θα πρέπει επι-
πλέον να σηµειωθεί ότι η αιτία για την ως άνω µετεγκατάσταση
είναι η πώληση από το ΤΑΙΠΕΔ της έκτασης του πρώην Αερο-
δροµίου του Ελληνικού και του παραλιακού µετώπου του Αγίου
Κοσµά. Χαρακτηριστικό είναι ότι ο Πανελλήνιος Σύλλογος Εργα-
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ζοµένων στο ΕΛΚΕΘΕ και ο Σύλλογος Ερευνητών ΕΛΚΕΘΕ, µε
δηµόσια καταγγελία τους, χαρακτηρίζουν τη συγκεκριµένη δια-
δικασία µεταφοράς ως µετεγκατάσταση στο πουθενά, χωρίς
σχέδιο, χωρίς µελέτη και -το κυριότερο- χωρίς να έχει βρεθεί ο
κατάλληλος χώρος και προειδοποιούν ότι η συγκεκριµένη διαδι-
κασία θα έχει ως αποτέλεσµα την ουσιαστική παύση λειτουργίας
ζωτικών δραστηριοτήτων του ΕΛΚΕΘΕ επ’ αόριστον, µε δραµα-
τικές επιστηµονικές και οικονοµικές συνέπειες για το Κέντρο και
τους εργαζοµένους του. 

Πάµε στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1588 και ειδικό 33.
Εδώ γίνεται µια τροποποίηση και συµπλήρωση διατάξεων του
ν.2622/1998 και του ν.2168/1993 και επανακαθορισµός του
ποσού της εισφοράς του αστυνοµικού, πυροσβεστικού και πολι-
τικού προσωπικού της Ελληνικής Αστυνοµίας και του Πυροσβε-
στικού Σώµατος, των Συνοριακών Φυλάκων και των Ειδικών
Φρουρών στους αναφερόµενους ειδικούς λογαριασµούς που
έχουν συσταθεί στο Ίδρυµα «Εξοχές Ελληνικής Αστυνοµίας». 

Το Ίδρυµα, λοιπόν, «Εξοχές Ελληνικής Αστυνοµίας» είναι νο-
µικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, κοινωφελούς χαρακτήρα και
σκοπό έχει τη στήριξη, συµπαράσταση και οικονοµική ενίσχυση
του προσωπικού της Ελληνικής Αστυνοµίας, και του εν ενεργεία
και του εν αποστρατεία, και των οικογενειών τους στο πλαίσιο
της πρόνοιας και αλληλεγγύης του Σώµατος, συµπληρώνοντας
τις δυνατότητες των κοινωνικών παροχών της πολιτείας. 

Μεταξύ των άλλων, όµως, στο προανεφερθέν ίδρυµα, λειτουρ-
γεί λογαριασµός αρωγής ορφανών τέκνων του προσωπικού της
Ελληνικής Αστυνοµίας και του Πυροσβεστικού Σώµατος, µε
σκοπό τη χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης µια φορά τον χρόνο
στα άγαµα και ανήλικα ορφανά τέκνα του προαναφερόµενου
προσωπικού. Με την προτεινόµενη τροπολογία επανακαθορίζε-
ται το ποσό της εισφοράς στον ως άνω ειδικό λογαριασµό και ει-
δικότερα, θεσπίζεται στο εξής η καταβολή εφάπαξ ποσού
ετησίως, 2,92 και 5,83 ευρώ αντίστοιχα, για το προσωπικό των
ως άνω υπηρεσιών και για τους µετόχους του Ειδικού Λογαρια-
σµού Αρωγής Προσωπικού της Ελληνικής Αστυνοµίας. 

Όµως από το περιεχόµενο και από τη διατύπωση της υπό ψή-
φιση τροπολογίας δεν παρατίθενται συγκριτικά στοιχεία, ώστε
να µπορεί να υπάρξει µια ασφαλής οικονοµική αποτίµηση των
προτεινόµενων τροποποιήσεων και ακριβής εκτίµηση των επι-
πτώσεων που θα έχουν οι προτεινόµενες διατάξεις στην οικονο-
µική ευρωστία του ως άνω ιδρύµατος. 

Είναι προφανές ότι η στήριξη µε κάθε τρόπο του συγκεκριµέ-
νου ιδρύµατος της Ελληνικής Αστυνοµίας θα πρέπει να αποτελεί
πρώτιστη υποχρέωση της πολιτείας. Με τον τρόπο, όµως, που
εισάγεται η υπό ψήφιση τροπολογία δεν µας δίνεται η δυνατό-
τητα να συνάγουµε ασφαλή συµπεράσµατα για το αν οι επιπτώ-
σεις της θα είναι θετικές ή αρνητικές. Παρ’ όλα αυτά, µε πολλές
επιφυλάξεις, θα ψηφίσουµε «παρών» στην παρούσα τροπολογία. 

Θα κάνω έναν σύντοµο σχολιασµό και στα άρθρα. 
Στο άρθρο 1 αναφέρονται ρυθµίσεις οι οποίες συνεισφέρουν

στην απλοποίηση των διαδικασιών και λειτουργούν προς όφελος
των εταιρειών περιορισµένης ευθύνης. 

Στο άρθρο 2 προβλέπεται η δυνατότητα κατάρτισης της εται-
ρικής σύµβασης και µε πρότυπο καταστατικό, το οποίο πληροί
συγκεκριµένες προϋποθέσεις, εκτός από τον έως τώρα προβλε-
πόµενο τύπο του συµβολαιογραφικού εγγράφου. Ορθώς δίνεται
η συγκεκριµένη δυνατότητα στους εταίρους. Επίσης, προβλέπε-
ται η απόκτηση της νοµικής προσωπικότητας από την εγγραφή
στο ΓΕΜΗ και η ύπαρξη ενιαίας ολοκληρωµένης δηµοσιότητας
εντός του ΓΕΜΗ. 

Στο άρθρο 3 ρυθµίζονται θέµατα σχετικά µε την οργάνωση και
διοίκηση της εταιρείας. Ειδικότερα, γίνεται αναφορά στον τρόπο
σύγκλησης της συνέλευσης των εταίρων, ενώ πλέον στις απο-
κλειστικές αρµοδιότητες των εταίρων θα υπάγεται και η δυνατό-
τητα της αναβίωσης της εταιρείας. Τέλος, καθορίζονται τα
ασυµβίβαστα των διαχειριστών, καθώς επίσης και η διαδικασία
ανάκλησής τους. 

Στο άρθρο 4 έχουµε θέµατα οικονοµικής φύσεως της εται-
ρείας και ειδικότερα θέµατα σύνταξης, δηµοσίευσης και ελέγχου
των οικονοµικών καταστάσεων των εταιρειών και διανοµής των
κερδών. Επιπλέον, προβλέπεται και η δυνατότητα σχηµατισµού

πρόσθετων αποθεµατικών πέραν του τακτικού. 
Στο άρθρο 5 ορίζεται ότι το εταιρικό µερίδιο του θανόντος

µπορεί να µεταβιβαστεί σε τρίτο πρόσωπο το οποίο θα υποδείξει
η εταιρεία, εφόσον ο κληρονόµος, µετά την απόκτηση του µερι-
δίου του θανόντος εταίρου, δεν επιθυµεί την παραµονή του στην
εταιρεία. 

Η συγκεκριµένη πρόβλεψη κινείται προς την σωστή κατεύ-
θυνση και επιλύει αρκετά ζητήµατα, τα οποία προκύπτουν σε πε-
ρίπτωση θανάτου εταίρου και µεταβίβασης του µεριδίου του. 

Στο άρθρο 6 δίνεται µεγαλύτερη ευχέρεια κινήσεων στους
εταίρους και καθίσταται πιο ευέλικτη η λειτουργία και η εξέλιξη
της εταιρείας. 

Στο άρθρο 7 θα πρέπει να σηµειωθεί ότι η πρόβλεψη περί
λύσης της εταιρείας λόγω παρέλευσης του ορισµένου χρόνου
και οι διατυπώσεις που προβλέπονται για την παράτασή της απο-
τελούν ρυθµίσεις που θέτουν περιττά προσκόµµατα και εµπόδια
στους εταίρους για τη λειτουργία της εταιρείας, ενώ το συγκε-
κριµένο θέµα θα µπορούσε να επιλυθεί µε πολύ απλούστερες
διαδικασίες. 

Στο άρθρο 8 τίθενται θέµατα σχετικά µε την εγκατάσταση αλ-
λοδαπών εταιρειών στην Ελλάδα προερχόµενες είτε από χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης είτε από τρίτες χώρες. 

Το γενικότερο πλαίσιο που αφορά την εγκατάσταση των ξένων
εταιρειών και τη δραστηριοποίησή τους εντός της ελληνικής επι-
κράτειας είναι αρκετά χαλαρό και δεν θέτει ιδιαίτερα σοβαρές
προϋποθέσεις, όρους και περιορισµούς σε αυτές τις ξένες εται-
ρείες. Το κράτος οφείλει πρώτιστα να προστατεύει και να δηµι-
ουργεί ευνοϊκές συνθήκες για τις εγχώριες ελληνικές εταιρείες,
µε στόχο αυτές να µπορούν να πλεονεκτούν σε σχέση µε τις υπό-
λοιπες. 

Ως εκ τούτου, το καθεστώς εγκρίσεως της εγκαταστάσεως
υποκαταστηµάτων αλλοδαπών εταιρειών θα έπρεπε να εµπεριέ-
χει πολύ σοβαρότερες ασφαλιστικές δικλίδες και περιορισµούς
γι’ αυτές τις εταιρείες, µε στόχο να δοθεί ώθηση και πλεονέκτηµα
στις αντίστοιχες ηµεδαπές εταιρείες. 

Στο άρθρο 9 ορθώς ορίζεται ότι τα δικαστήρια για την εκδί-
καση των σχετικών διαφορών θα είναι τα δικαστήρια της έδρας
της εταιρείας. 

Στο άρθρο 10 ρυθµίζονται θέµατα επωνυµιών και των υπολοί-
πων µορφών νοµικών προσώπων, όπως της ανώνυµης εταιρείας
και της ιδιωτικής κεφαλαιουχικής εταιρείας, για λόγους ενιαίας
αντιµετώπισης του ζητήµατος της επωνυµίας. 

Στο άρθρο 11 προβλέπεται στο άµεσο µέλλον η απόδοση στη
δηµοτική γλώσσα των διατάξεων για τις ΕΠΕ. Είναι θετικό και
αυτό. 

Με τη διάταξη στο άρθρο 12, όσες εταιρείες περιορισµένης
ευθύνης έχουν, όντως, ορίσει στα καταστατικά τους αόριστη
διάρκεια και δεν µεριµνήσουν να το τροποποιήσουν εγκαίρως,
λύονται και τίθενται αυτοδίκαια σε κατάσταση εκκαθάρισης µέχρι
τις 31 Δεκεµβρίου 2021.

Η εµµονή της Κυβέρνησής σας στο θέµα της υποχρεωτικής
ορισµένης διάρκειας των ΕΠΕ είναι άνευ λόγου και πρόκειται
στην πράξη να δηµιουργήσει περισσότερα προβλήµατα από
αυτά που υποτίθεται ότι αποσκοπεί να λύσει. Θα καταψηφίσουµε
το παρόν άρθρο. 

Στο άρθρο 13 καταργούνται οι διατάξεις που είναι σε αχρησία,
ανεπίκαιρες ή αντιφατικές µε νεότερες υφιστάµενες. Είναι θετικό
και αυτό.

Πάµε στο Κεφάλαιο Β’ και στο άρθρο 14, το οποίο αφορά τις
άδειες των επαγγελµατιών πωλητών και τις λαϊκές αγορές.

Κατ’ αρχάς, είναι θετική η εν λόγω διάταξη, διότι επιτρέπει τη
δραστηριοποίηση στο υπαίθριο εµπόριο σε άτοµα που έχουν
λάβει σύνταξη αναπηρίας και ταυτόχρονα, προβλέπει και τη δυ-
νατότητα προσωρινής αναπλήρωσής τους. Επίσης, απλοποιεί τις
σχετικές διαδικασίες και επιλύει θέµατα αρµοδιοτήτων µεταξύ
συναρµόδιων οργάνων και φορέων. Απουσιάζει όµως και από το
εν λόγω νοµοθέτηµα οποιαδήποτε ρύθµιση η οποία θα µπορούσε
να δώσει λύση, για παράδειγµα, στο οξύτατο πρόβληµα του πα-
ρεµπορίου που διεξάγεται ανενόχλητα από αλλοδαπούς πωλη-
τές, συνήθως λαθροµετανάστες, πέριξ των λαϊκών αγορών. 

Με το άρθρο 15 και σε εφαρµογή µνηµονιακών υποχρεώσεων
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ορίζεται ότι δύνανται πλέον κι οι ασφαλιστικές εταιρείες  να χο-
ρηγούν εγγυητικές επιστολές. Αυτό είπαµε και στην επιτροπή,
κύριε Υπουργέ, ότι χρήζει ιδιαίτερης προσοχής, καθώς πουθενά
δεν διευκρινίζεται ποιες θα είναι οι ασφαλιστικές δικλίδες και οι
προϋποθέσεις βάσει των οποίων θα έχουν τη δυνατότητα οι
ασφαλιστικές εταιρείες να χορηγούν τις εγγυητικές. Δεν υπάρχει
καµµία αναφορά στον τρόπο διαπίστωσης της φερεγγυότητας
των ασφαλιστικών εταιρειών και της διασφάλισης ότι πράγµατι
θα είναι σε θέση να ανταποκριθούν στον συγκεκριµένο τοµέα.
Δεδοµένης µάλιστα και της ανεπάρκειας των υφιστάµενων ελεγ-
κτικών κρατικών µηχανισµών, ο προβληµατισµός µας µεγαλώνει,
διότι ελλοχεύει ο κίνδυνος να προκληθούν άσχηµες καταστάσεις,
µε δυσµενέστατες συνέπειες για την αγορά. 

Τέλος, στο άρθρο 16 υπήρξε µια νοµοτεχνική βελτίωση. Δια-
γράφηκε η παράγραφος 2 του άρθρου 16, που περιόριζε τις ει-
σφορές στο 2‰. Ταυτόχρονα, διατηρείται η εκ του νόµου
υποχρεωτική συµµετοχή των επιµελητηρίων ΕΕΕΔΕΕ, γεγονός
για το οποίο εξέφρασαν την αντίθεσή τους οι εκπρόσωποι των
επιµελητηρίων, ζητώντας να εναπόκειται η συµµετοχή ή όχι στη
διακριτική ευχέρεια του κάθε φορέα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των Ελλήνων,
δώδεκα σπουδαστές και ένας συνοδός από το ΙΕΚ ΑΚΜΗ. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Αθανάσιος Βαρδαλής. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να θίξω ένα
θέµα Κανονισµού. Θα µου δώσετε τον λόγο µετά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αµέσως µόλις κατέ-
βει από το Βήµα ο κ. Βαρδαλής. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Από την εξέλιξη της όλης συζήτησης τόσο στην επιτροπή όσο

και µέχρι τώρα στην Ολοµέλεια νοµίζουµε ότι φάνηκε ξεκάθαρα
η στόχευση της Κυβέρνησης. Με αυτήν τη νοµοθετική παρέµ-
βαση θέλει να διευκολύνει τη δράση των εταιρειών περιορισµέ-
νης ευθύνης. Πρόκειται, όµως, για µια παρέµβαση που αποτελεί
µέρος της συνολικότερης προσπάθειας αναµόρφωσης κι εκσυγ-
χρονισµού όλου του Εµπορικού Δικαίου, µε στόχο να διευκολύνει
τη δράση των επιχειρήσεων, του κεφαλαίου συνολικά, τη στήριξη
της κερδοφορίας του, να παραµερίσει κάθε εµπόδιο, µέσα από
τη µείωση του κόστους λειτουργίας και την απλοποίηση των δια-
δικασιών ίδρυσης και επανασύστασης αυτών των εταιρειών. 

Θα ακολουθήσουν, όπως µας είπε και ο κύριος Υπουργός, αν-
τίστοιχες νοµοθετικές πρωτοβουλίες, τόσο για τις ανώνυµες
εταιρείες, το ΓΕΜΗ, αλλά και τα επιµελητήρια. 

Γιατί τα κάνετε όλα αυτά; Μα, γιατί θέλετε µέσω της ενίσχυσης
όλων των µορφών των εταιρειών να ενισχύσετε την κερδοφορία
τους και µε αυτόν τον τρόπο να διασφαλίσετε -να προσπαθή-
σετε, εν πάση περιπτώσει-, να σταθεροποιήσετε αυτήν την επι-
σφαλή καπιταλιστική ανάπτυξη, την αναιµική, πείτε τη όπως
θέλετε. 

Αυτή η στόχευση της Κυβέρνησης είναι µέσα στο πλαίσιο και
του «αναπτυξιακού σχεδίου» για το µέλλον, ένα σχέδιο που, πέρα
από τη χρυσόσκονη της προστασίας της εργασίας και της δί-
καιης ανάπτυξης, στο κέντρο της προσοχής του έχει τη βιώσιµη
κερδοφορία, µε βροχή ενισχύσεων για τους επιχειρηµατικούς
οµίλους. 

Εδώ δεν έχουµε να κάνουµε απλά µε έναν επώδυνο συµβιβα-
σµό επειδή όλα αυτά αποτελούν µέρος του τρίτου µνηµονίου και
προτάσεις του ΟΟΣΑ, αλλά για µια συνειδητή προσπάθεια της
Κυβέρνησης να εξασφαλιστεί η απρόσκοπτη κερδοφορία των
επιχειρηµατικών οµίλων. Και δεν µας εκπλήσσει καθόλου και η
συµφωνία επί της ουσίας της στόχευσης του νοµοσχεδίου από
όλα τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, ούτε βέβαια η προ-

σπάθειά τους και η συµβολή τους στη βελτίωσή του, πιέζοντας
µάλιστα και για περισσότερα κίνητρα, τόσο φορολογικά όσο και
ασφαλιστικά. 

Άλλωστε δεν πρόκειται για µία συµφωνία της Κυβέρνησης και
των άλλων αστικών κοµµάτων µόνο στο συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο, αλλά εκφράζει τη βαθύτερη συµφωνία σας για να συνεχιστεί
αποφασιστικά η αντιλαϊκή επίθεση, ώστε να θωρακιστεί η αντα-
γωνιστικότητα των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ από τη µία µεριά και η Νέα Δηµοκρατία και το Κί-
νηµα Αλλαγής από την άλλη θέλουν να αποδείξουν ότι αυτοί, κα-
θένας από τη µεριά του, µπορούν καλύτερα να διαχειριστούν
αυτά τα ζητήµατα, να αναγνωριστούν ως το γνήσιο κόµµα που
θα εγγυηθεί τις επενδύσεις και την υγιή καπιταλιστική ανάπτυξη.
Παρά τις όποιες διαχειριστικές διαφορές έχουν, το µόνο που
αποδεικνύουν είναι ότι είναι οι δύο όψεις του ίδιου νοµίσµατος. 

Όµως, το σχέδιο της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του Κινήµατος Αλλαγής, αλλά και των άλλων αστικών
κοµµάτων για την επόµενη ηµέρα, ο στόχος για την προσέλκυση
νέων κερδοφόρων επενδύσεων, η «διαµόρφωση» του καλύτερου,
του κατάλληλου, του φιλικού επενδυτικού περιβάλλοντος θα
φέρει νέο µπαράζ αντιλαϊκών αναδιαρθρώσεων, νέες ανατροπές
στο ασφαλιστικό, την ενίσχυση της φοροληστείας, ακόµη µεγα-
λύτερη ευελιξία στην αγορά εργασίας, περαιτέρω ιδιωτικοποι-
ήσεις, το χτύπηµα ακόµη και των συνδικαλιστικών ελευθεριών. 

Το σχέδιό σας για προσέλκυση επενδύσεων θα έχει ως κράχτη
αυτήν ακριβώς την αντιλαϊκή πολιτική: Από τη µία µεριά ενίσχυση
των επιχειρηµατικών οµίλων και από την άλλη χτύπηµα των ερ-
γασιακών δικαιωµάτων. 

Πώς συνδέονται όλα αυτά µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε και
αφορά τις εταιρείες περιορισµένης ευθύνης; Ποια είναι στην
ουσία η στόχευση της Κυβέρνησης; Με τις αλλαγές που προτεί-
νετε στη µέχρι τώρα νοµοθεσία απλουστεύετε τη διαδικασία για
να συσταθεί µία εταιρεία περιορισµένης ευθύνης ή η όλη διαδι-
κασία να γίνεται ευκολότερα, όπως επίσης εισάγετε και τη δυνα-
τότητα αναβίωσής της και το ζήτηµα της αναβίωσης ιδιαίτερα
αυτή την περίοδο είναι σηµαντικό για τους στόχους που έχετε
θέσει. 

Πιστεύετε ότι αρκετές από αυτές θα µπορούσαν να επανασυ-
σταθούν και γι’ αυτό εισάγετε τη δυνατότητα αναβίωσής τους,
σε όσες βέβαια από αυτές µπορούν να σταθούν στον ανταγωνι-
σµό. 

Με τέτοια εργαλεία προσπαθείτε να πετύχετε τους παρακάτω
στόχους: 

Κατ’ αρχάς µειώνετε το ποσό του µετοχικού κεφαλαίου. Θα
µπορούν πλέον να συστήνονται µε τη χρήση πρότυπου καταστα-
τικού και όχι αποκλειστικά µε συµβολαιογραφικό έγγραφο, όπως
ίσχυε µέχρι σήµερα, ενώ πλέον η ΕΠΕ θα αποκτά νοµική προσω-
πικότητα µόνο µε την εγγραφή της στο Γενικό Εµπορικό Μη-
τρώο. 

Καταργείται η λεγόµενη διπλή δηµοσιότητα, και στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβέρνησης και στο Μητρώο των ΕΠΕ. Άρα, µε όλα
αυτά τα µέτρα µειώνετε τα έξοδα των εταιρειών για όλες αυτές
τις διαδικασίες. 

Παράλληλα, η συνέλευση των εταίρων των ΕΠΕ µπορεί να
αποφασίσει την αναβίωση της εταιρείας. Επανακαθορίζετε τα
ποσοστά πλειοψηφίας, σε αυτή την περίπτωση, των εταίρων σε
µία ΕΠΕ, καταργείτε τη διοικητική έγκριση για την εγκατάσταση
στην Ελλάδα υποκαταστήµατος αλλοδαπής εταιρείας περιορι-
σµένης ευθύνης που προέρχεται από χώρα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, τόσο ο Σύνδεσµος Ελλήνων
Βιοµηχάνων όσο και ο Σύνδεσµος Ανώνυµων Εταιρειών και ΕΠΕ
χαιρετίζουν την πρωτοβουλία της Κυβέρνησης σαν µία έµπρακτη
απόδειξη της βούλησης να δηµιουργήσει τις σωστές νοµικές βά-
σεις και προϋποθέσεις προσέλκυσης νέων ευέλικτων επιχειρη-
µατικών σχηµάτων, απαραίτητων για την επανεκκίνηση της
οικονοµίας. Αυτά λέει ο ΣΕΒ. 

Όλα αυτά βεβαίως δεν ακουµπούν σε καµµία περίπτωση τους
µικροµεσαίους και τους αυτοαπασχολούµενους, όπως υποστη-
ρίξατε στη συζήτηση µέχρι τώρα. Βάζετε για µία ακόµη φορά
µπροστά τους εργαζόµενους, για να δικαιολογήσετε τη στήριξη
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που δίνετε στους επιχειρηµατικούς οµίλους. Εσείς που πετσοκό-
ψατε µισθούς και συντάξεις, που διατηρήσατε όλους τους αν-
τεργατικούς νόµους των προηγούµενων κυβερνήσεων και
προσθέσατε και νέους, πάει πολύ να επικαλείστε την προστασία
των εργαζοµένων. 

Βεβαίως, όταν µιλάµε για επιχειρήσεις περιορισµένης ευθύ-
νης, κατά κανόνα δεν µιλάµε για µεγάλα µονοπώλια και µεγά-
λους επιχειρηµατικούς οµίλους, αλλά ούτε για
αυτοαπασχολούµενους και µικροµεσαίους. 

Όµως, ακόµη και αν ήταν έτσι -που δεν είναι-, µε το να «βοη-
θάτε» όπως λέτε, µικροµεσαίες επιχειρήσεις και µε τη γενικότερη
πολιτική των διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων που ακολουθείτε
και που αποτελούν κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
του ΟΟΣΑ, µε την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας και γενικό-
τερα τον φιλοµονοπωλιακό προσανατολισµό της Κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, η µόνη προοπτική που επιφυλάσσετε στους µι-
κροµεσαίους και τους αυτοαπασχολούµενους είναι το λουκέτο. 

Η επόµενη µέρα µιας διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ θα τους βρει αν-
τιµέτωπους µε τα ίδια ακριβώς αδιέξοδα που έχουν και σήµερα,
δηλαδή αναδουλειά, χρέη, εκβιασµοί, πετσόκοµµα των ασφαλι-
στικών δικαιωµάτων. Η επανεκκίνηση της οικονοµίας, η καπιτα-
λιστική ανάπτυξη θα γίνει µε όρους ασφυκτικής µονοπώλησης
και δεν θα βελτιώσει την κατάσταση της πλειοψηφίας των µικρο-
µεσαίων και των αυτοαπασχολούµενων. 

Κυρίες και κύριοι, όλα αυτά που προωθούνται µε το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο η Νέα Δηµοκρατία ήταν έτοιµη να τα υλοποι-
ήσει ακόµη και από το 2014, αλλά, όπως φαίνεται, δεν πρόλαβε.
Ο τότε Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής
Διακυβέρνησης και σήµερα Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Μητσοτάκης, σε απάντησή του τότε σε ερώτηση στη Βουλή επι-
βεβαιώνει ότι όλα αυτά κατ’ αρχάς αποτελούν προτάσεις του
ΟΟΣΑ για την ελάφρυνση του διοικητικού βάρους σε επιχειρή-
σεις, ενηµερώνοντας µάλιστα τη Βουλή ότι ετοιµάζεται να προ-
ωθήσει σχετικό νοµοσχέδιο προς ψήφιση, για να αντιµετωπίσει
όλα αυτά τα ζητήµατα. 

Εκείνη, µάλιστα, την περίοδο το ίδιο Υπουργείο εκτιµούσε ότι
αυτή η ελάφρυνση, για την οποία γίνεται λόγος, προς τις επιχει-
ρήσεις ανέρχεται στο ποσό των 41,83 εκατοµµυρίων ευρώ κάθε
χρόνο. Μιλάµε για τέτοια ποσά, που στις µέρες µας µπορεί να
είναι και ακόµη µεγαλύτερα. 

Βλέπουµε εδώ -και δεν είναι και η µοναδική περίπτωση και
κατά τη γνώµη µας δεν θα είναι ούτε και η τελευταία- πως απο-
δεικνύεται ότι συνεχίζετε στην ίδια κατεύθυνση µε τους προ-
ηγούµενους, αυτούς που αποκαλείτε «παλιό πολιτικό
προσωπικό», παρά το ότι προσπαθείτε να πείσετε τον λαό ότι εκ-
φράζετε δυο διαφορετικούς κόσµους. 

Ο κόσµος που υπερασπίζεστε όλοι σας, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Δηµο-
κρατία, Κίνηµα Αλλαγής και τα άλλα κόµµατα του ευρωµονόδρο-
µου, δεν είναι ο κόσµος του λαού, αλλά είναι ο κόσµος του
κεφαλαίου και της κερδοφορίας του. Κάνετε τα πάντα για τη δι-
ευκόλυνσή του. Αυτό βέβαια δεν σας εµποδίζει από την άλλη
µεριά να σηκώνετε και κάλπικες διαχωριστικές γραµµές, για να
κρύψετε ακριβώς αυτή την ταξική αντιλαϊκή σας πολιτική, αλλά
και την ταύτισή σας στα µεγάλα ζητήµατα που αφορούν το κε-
φάλαιο και την κερδοφορία του. 

Όµως, η αντιπαράθεση, η σύγκρουση και η συντριβή αυτού
του κόσµου του κεφαλαίου είναι προϋπόθεση για τη λαϊκή ευη-
µερία. Και εδώ ο λαός αξίζει να καταθέσει κάθε θυσία σε αυτή
την κατεύθυνση. Αυτή η δράση του κεφαλαίου είναι ο πραγµατι-
κός αντίπαλος. Αυτήν πρέπει να βάλουν στο στόχαστρο η εργα-
τική τάξη και τα λαϊκά στρώµατα. 

Τώρα, όσον αφορά το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου για τις
λοιπές διατάξεις, θα ήθελα κατ’ αρχάς και εγώ να αναφερθώ στο
άρθρο 14 που αφορά το υπαίθριο εµπόριο. Με τις περισσότερες
αλλαγές που γίνονται σε αυτό το άρθρο δεν έχουµε αντίρρηση.
Άλλωστε αποτελούν και αιτήµατα των σωµατείων των επαγγελ-
µατιών πωλητών λαϊκών αγορών. 

Στις συνεδριάσεις της επιτροπής, ιδιαίτερα για τις παραγρά-
φους 12 και 13, που προβλέπουν την παράταση στη διαδικασία
ανανέωσης των αδειών των επαγγελµατιών πωλητών λαϊκών αγο-
ρών πλανόδιου και στάσιµου εµπορίου, σας βάλαµε το ζήτηµα

της αντιµετώπισης της ασφαλιστικής και φορολογικής ενηµερό-
τητας. Και τότε, αλλά και σήµερα είπατε ότι θα το αντιµετωπίσετε
στο επόµενο χρονικό διάστηµα. 

Το πρόβληµα, κατά τη γνώµη µας, πρέπει να αντιµετωπιστεί
τώρα. Φθάνουν τόσες παρατάσεις που έχουν δοθεί. Γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο εµείς στο συγκεκριµένο, παρά το ότι συµφω-
νούµε να δοθεί παράταση έτσι και αλλιώς, θα ψηφίσουµε
«παρών». 

Όσον αφορά το σύνολο του νοµοσχεδίου, σύµφωνα µε όλα
όσα είπα προηγουµένως, γίνεται φανερό ότι εµείς θα το κατα-
ψηφίσουµε επί της αρχής. 

Κλείνω µε ορισµένα ζητήµατα για τις τροπολογίες.
Κατ’ αρχάς να πω γι’ αυτήν που αφορά τη µετεγκατάσταση

του ΕΛΚΕΘΕ. Σας έχει πιάσει τέτοια πρεµούρα να παραδώσετε
το Ελληνικό, να καθαρίσετε και εδώ τα εµπόδια για να προχωρή-
σουν τα επενδυτικά σχέδια, που δεν λογαριάζετε τίποτα. 

Να σας θυµίσω ότι εµείς ήµασταν αντίθετοι µε αυτήν την εκ-
χώρηση, την καταψηφίσαµε και σταθήκαµε δίπλα -για να µην πω
πρωτοστατήσαµε- στους αγώνες του λαού ενάντια στην προ-
ώθηση της συγκεκριµένης επένδυσης. Εσείς δεν υπολογίζετε τί-
ποτα µπροστά σε τέτοια συµφέροντα. 

Φέρνετε µία τροπολογία για να παραδώσετε άρον-άρον τον
χώρο και δεν παίρνετε υπόψιν ούτε τις αντιδράσεις των εργαζό-
µενων, των ερευνητών του ΕΛΚΕΘΕ, οι οποίοι σας λένε ότι δεν
διασφαλίζονται οι στοιχειώδεις όροι για τη συνέχιση της λειτουρ-
γίας των υποδοµών του ΕΛΚΕΘΕ και αναγκάζονται σε µετακί-
νηση, αφού, εκτός από τη δυνατότητα επίσπευσης των
διαδικασιών, ουσιαστικά δεν διασφαλίζεται ότι η λειτουργία τους
θα συνεχιστεί άµεσα και απρόσκοπτα τόσο ως προς το επιστη-
µονικό-ερευνητικό έργο που συντελούνταν στις προς µετεγκα-
τάσταση υποδοµές όσο και ως προς τις συνθήκες εργασίας των
εργαζοµένων του ΕΛΚΕΘΕ που το στελεχώνουν. Έχουµε βάσι-
µους λόγους να θεωρούµε εξαιρετικά αµφίβολο ότι οι εγκατα-
στάσεις θα είναι έτοιµες και πλήρεις, καλύπτοντας όλες τις
απαραίτητες προϋποθέσεις στην ώρα τους.

Από την άλλη πλευρά, είναι και προκλητικό. Ξαφνικά µπορείτε
να διαθέσετε 2,5 εκατοµµύρια ευρώ για να εξυπηρετήσετε ου-
σιαστικά τα επενδυτικά σχέδια, όταν υπάρχουν ακόµα απλήρωτοι
εργαζόµενοι στα ερευνητικά κέντρα, που αναγκάστηκαν µάλιστα
να δουλέψουν αµισθί, περιµένοντας τα νέα προγράµµατα τους
προηγούµενους µήνες. 

Εµείς τη συγκεκριµένη τροπολογία θα την καταψηφίσουµε.
Τέλος, όσον αφορά την τροπολογία που δίνει τη δυνατότητα

επέκτασης του στρατολογικού ευεργετήµατος, γενικά δεν είµα-
στε αντίθετοι στην καθιέρωση ευεργετηµάτων σε µέλη οικογε-
νειών στρατιωτών που έχασαν τη ζωή τους κατά τη διάρκεια της
θητείας τους. Το ενδιαφέρον µας, όµως, είναι διαρκές τόσο για
τις πρακτικές συνθήκες διαβίωσης και ασφάλειας των στρατιω-
τών όσο και για το νοµοθετικό πλαίσιο που τις ρυθµίζει. 

Σε προτάσεις που έχουµε καταθέσει σε αυτήν την κατεύθυνση
στο παρελθόν απαντάτε ότι τις θεωρείτε ως εξωπραγµατικές
λόγω του οικονοµικού κόστους εφαρµογής τους. Το ίδιο είπατε
και στην επιτροπή, κάνοντας λόγο για στενότητα του προϋπολο-
γισµού λόγω της καπιταλιστικής οικονοµικής κρίσης των τελευ-
ταίων χρόνων, όταν είναι γνωστό ότι η Κυβέρνησή σας δαπανά
αρκετά δισεκατοµµύρια για τις νατοϊκές δαπάνες. 

Όσον αφορά τις ανακουφιστικές προβλέψεις σε περίπτωση
απωλειών εξαιτίας της τροµοκρατίας, στην επιτροπή σας θέσαµε
ένα ζήτηµα για το οποίο δεν είπατε λέξη. 

Για εµάς, για το κόµµα µας, η έννοια «τροµοκρατία» είναι πο-
λιτικός όρος µε πολύ συγκεκριµένο ταξικό περιεχόµενο. Εσείς,
όµως, υλοποιείτε την απόφαση του ΝΑΤΟ για εµπλοκή των Ενό-
πλων Δυνάµεων στο εσωτερικό των χωρών τους για την αντιµε-
τώπιση τροµοκρατικού κινδύνου, αν οι συνθήκες το επιβάλλουν.
Ήδη έχουµε ασκήσεις – δοκιµή εφαρµογής υφιστάµενων επιχει-
ρησιακών σχεδίων στην 71η Ταξιαρχία Κιλκίς και πολύ πρόσφατα
στην 113 Πτέρυγα Μάχης στη Θεσσαλονίκη για την «αντιµετώ-
πιση πλήθους». 

Το ΚΚΕ θεωρεί απαράδεκτες τέτοιες ασκήσεις που είναι εν-
ταγµένες στο πλαίσιο της ενίσχυσης της καταστολής του λαού
µε τη συµµετοχή των Ενόπλων Δυνάµεων και της εµπλοκής στα
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ευρωνατοϊκά σχέδια. Ανέφερα στην αρχή ότι δεν είµαστε αντί-
θετοι στην καθιέρωση ευεργετηµάτων για τα µέλη οικογενειών
στρατιωτών που έχασαν τη ζωή τους. Στη συγκεκριµένη τροπο-
λογία εµείς θα ψηφίσουµε «παρών».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λοβέρδο, θέ-

λετε τον λόγο για ένα, δύο λεπτά για θέµα Κανονισµού, όπως
µου είπατε προηγουµένως;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε τον λόγο. Δεν

σας βάζω χρόνο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι

σύντοµος.
Παίρνω τώρα τον λόγο, γιατί όπως βλέπω στην Αίθουσα δεν

υπάρχει περίπτωση συναδέλφου που θα µπορούσε να παρεξη-
γήσει τα λόγια µου και να προσβληθεί. 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είµαι κοµφορµιστής. Έξω από την Αί-
θουσα, ο καθένας είναι αυτό που είναι, κατά τα δικαιώµατα που
έχει και ασκεί. 

Ωστόσο, υπάρχει στον Κανονισµό ένα άρθρο, το άρθρο 75 πα-
ράγραφος 3, το οποίο επιβάλλει ο Βουλευτής προσερχόµενος
στην Αίθουσα να έχει µια εµφάνιση, που να ανταποκρίνεται στο
έργο και στον ρόλο του. Ο προφανής σκοπός αυτής της διάτα-
ξης είναι να υπάρχει από σηµειολογικής πλευράς -επαναλαµ-
βάνω, από σηµειολογικής πλευράς- εκείνη η εµφάνιση, που να
µην δηµιουργεί προβλήµατα έξω από την Αίθουσα είτε πρόκειται
για πολύ έξω από την Αίθουσα, δηλαδή στο εξωτερικό είτε πρό-
κειται για τους Έλληνες και τις Ελληνίδες. Γι’ αυτό, κάνω αυτή
την παρατήρηση. 

Ήθελα πολύ καιρό να την κάνω, εδώ και χρόνια. Σήµερα όµως,
λόγω ενός ή δύο παραδειγµάτων νοµίζω ότι το ποτήρι –σε ό,τι
αφορά εµένα- ξεχειλίζει και κάνω την παρέµβαση. Είναι βέβαια,
ένα ζήτηµα ερµηνείας σε µια διάταξη, που την κρατάµε στον Κα-
νονισµό. Έχουν περάσει χρόνια και δεν την έχουµε αλλάξει. Είναι
ζήτηµα ερµηνείας ποια είναι αυτή η εµφάνιση, που ανταποκρίνε-
ται στο κοινοβουλευτικό έργο και εδώ µπορούν να ακουστούν
πολλά και σωστά. 

Ωστόσο, αρνητικά σκεπτόµενοι, πηγαίνοντας δηλαδή µε αρ-
νητική φορά επιχειρηµάτων, δεν µπορούµε παρά να µην διαφω-
νούµε ότι η περιβολή πλαζ ή η περιβολή προπόνησης ανθρώπου
που είναι έτοιµος ή να κολυµπήσει ή να προπονηθεί δεν είναι η
κατάλληλη, κατά την έννοια τουλάχιστον του Κανονισµού. 

Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, αυτό το θέµα, κάποια στιγµή,
να λυθεί. Και είναι πολλές φορές δύσκολο -το καταλαβαίνω- γιατί
µπορεί κανείς να κατηγορηθεί για κοµφορµισµό, ωστόσο είναι
απαραίτητο για να µπορέσουµε να συνεννοηθούµε. Αρκετά
έχουµε περάσει τα τελευταία χρόνια. Τουλάχιστον στα απλού-
στερα, όπως είναι αυτό, να είµαστε συνεννοηµένοι. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κύριε Λο-

βέρδο. 
Ως Προεδρεύων, σας δίνω µια δύο τυπικές απαντήσεις. Η

πρώτη είναι αυτή που υπαινιχθήκατε και εσείς. Δυστυχώς, η πα-
ράγραφος 3 του άρθρου 75 είναι εξαιρετικά ασαφής και κατά τη
δική µου γνώµη, εκεί όπου λέει «να συµβάλουν ο καθένας ατο-
µικά στην ευπρεπή εµφάνιση της Βουλής». 

Το δεύτερο είναι –µια πρόταση σας κάνω- ένας εκπρόσωπός
σας στη Διάσκεψη των Προέδρων να θέσει το θέµα. Δεν είναι
θέµα να το συζητάµε στην Ολοµέλεια. Μπορούµε να το συζητή-
σουµε εκεί και ενδεχοµένως να πρέπει µέσα στα πλαίσια αλλα-
γών στον Κανονισµό της Βουλής αυτό να γίνει πιο συγκεκριµένο.
Ως άτοµο, ως απλός Βουλευτής, µάλλον πλησιάζω προς τις δικές
σας απόψεις. 

Τον λόγο έχει ο κ. Λαζαρίδης, ειδικός αγορητής των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε για ένα σχέδιο

νόµου µε το οποίο διευκολύνεται η ίδρυση και η λειτουργία των
Εταιρειών Περιορισµένης Ευθύνης, το πρώτο µιας σειράς νοµο-
θετηµάτων µε στόχο τη συνολική αναµόρφωση του εµπορικού
δικαίου της χώρας. 

Η απλοποίηση των διαδικασιών ίδρυσης, αλλά και λειτουργίας
των συγκεκριµένων επιχειρήσεων, είναι ο βασικός στόχος και
αυτό, διότι η µείωση της γραφειοκρατίας, πέραν του ότι θα βελ-
τιώσει την ανταγωνιστικότητα της χώρας µας, αποτελεί και προ-
απαιτούµενο για την ολοκλήρωση της αξιολόγησης. 

Το νοµοσχέδιο για τις ΕΠΕ φέρνει µια σειρά µικρών και µεγά-
λων αλλαγών, που αφορούν, µεταξύ άλλων, την επωνυµία, τη δη-
µοσιότητα, τη συνέλευση των εταίρων, τους διαχειριστές και την
ίδρυση αλλοδαπού υποκαταστήµατος στην Ελλάδα.

Έρχεται να εκσυγχρονίσει το θεσµικό πλαίσιο, που έχει καθο-
ριστεί για πρώτη φορά µε τον ν.3190/1955. Τροποποιεί απαρχαι-
ωµένες διατάξεις και επιλύει χρόνια προβλήµατα, που έχουν
εντοπιστεί κατά την εφαρµογή της εταιρικής νοµοθεσίας. Πρό-
κειται για εισαγωγή ενός πλέγµατος ρυθµίσεων οι οποίες προ-
σπαθούν να αντιµετωπίσουν µε σωστό τρόπο δυσλειτουργίες
στο θεσµικό πλαίσιο των ΕΠΕ, ενώ ως κοινώς αποδεκτό, εξάγεται
το συµπέρασµα πως αντιµετωπίζονται µε επιτυχία ζητήµατα, που
αφορούν τη χρηµατοδότηση, τη µείωση του γραφειοκρατικού
κόστους, την απλοποίηση της σύστασης και λειτουργίας των
ΕΠΕ. 

Συγκεκριµένα, οι νέες ρυθµίσεις, που δίνουν ευελιξία στην
επωνυµία των ΕΠΕ διευκολύνουν και ενισχύουν τη δραστηριό-
τητά τους, τόσο εσωτερικά, όσο και διεθνώς, ενώ το πρώτο στά-
διο για τη σύσταση µιας ΕΠΕ κατά κανόνα µέχρι σήµερα, γινόταν
µε συµβολαιογραφικό έγγραφο. Σύµφωνα µε την καινούργια διά-
ταξη µπορεί να γίνει και µε τη χρήση του πρότυπου καταστατι-
κού, που προβλέπεται στον ν.4441/2016 ως ιδρυτικής πράξης,
εάν και εφ’ όσον αυτό επιλεγεί από τους ιδρυτές εταίρους, κάτι
που σαφώς διευκολύνει τις διαδικασίες σύστασης των ΕΠΕ και
εναρµονίζει το περιεχόµενό τους µε τα βέλτιστα ευρωπαϊκά πρό-
τυπα, κάτι απολύτως απαραίτητο.

Επαναλαµβάνουµε πως έρχεται να εκσυγχρονίσει το θεσµικό
πλαίσιο, που έχει καθοριστεί για πρώτη φορά µε τον ν.3190/1955.
Ο συγκεκριµένος νόµος έχει τροποποιηθεί πολλές φορές, κυ-
ρίως λόγω της εναρµόνισης κοινοτικών οδηγιών στο ελληνικό δί-
καιο στο πλαίσιο της ενιαίας ρύθµισης των κεφαλαιουχικών
εταιρειών εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Η απλοποίηση της διαδικασίας ίδρυσης των επιχειρήσεων, η
απλοποίηση των διαδικασιών για την αδειοδότηση των εταιρειών
διαχείρισης και η απλοποίηση της διαδικασίας πτώχευσης για τις
µικροµεσαίες επιχειρήσεις, αποτελεί επί χρόνια, ένα από τα ζη-
τούµενα για την ανάπτυξη στη χώρα µας, η οποία δεν πρέπει να
διαταράσσεται, αλλά να επιτυγχάνεται από αντικειµενικές προϋπο-
θέσεις, όπως σαφή όρια δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, συνέχεια
και συνέπεια του κράτους, προστασία των ξένων επενδύσεων, λι-
γότερη γραφειοκρατία, φιλικό περιβάλλον για τις ιδιωτικές επιχει-
ρήσεις, υγιή δηµόσια οικονοµικά, πρόσβαση σε υγιές τραπεζικό
σύστηµα και στην κεφαλαιαγορά. Άφησα τελευταίο το βασικό-
τερο, που είναι το σταθερό φορολογικό περιβάλλον και τους αν-
ταγωνιστικούς µε την υπόλοιπη Ευρώπη φορολογικούς συντελε-
στές για τις επιχειρήσεις.

Αγαπητοί συνάδελφοι, αυτή η κατεύθυνση, δηλαδή το να ενι-
σχυθεί η δηµιουργία µικροµεσαίων επιχειρήσεων, κρίνεται ανα-
γκαία, καθώς θα λειτουργήσει πολλαπλασιαστικά για το σύνολο
της εγχώριας οικονοµίας. Δηµιουργία νέων εταιρειών, σηµαίνει
νέες θέσεις εργασίας, αύξηση των φορολογικών εσόδων του
κράτους και συνθήκες για τη δηµιουργία πλούτου για τη δηµόσια
και ιδιωτική οικονοµία. 

Με τις αλλαγές που προωθούνται, διευκολύνεται η εγκατά-
σταση στην Ελλάδα υποκαταστήµατος ξένης ΕΠΕ, η σύσταση γί-
νεται ευκολότερη, ενώ εισάγεται η δυνατότητα αναβίωσης µιας
ΕΠΕ, µε βάση και τις αλλαγές που προβλέπονται. Βλέπουµε, δη-
λαδή, τις προσπάθειες που αναφέραµε, να µειωθεί η γραφει-
οκρατία και να γίνει απλούστερη διαδικασία, ενώ µεταξύ άλλων
διατάξεων, µειώνεται το ποσό του µετοχικού κεφαλαίου και ορί-
ζεται ότι η ονοµαστική αξία των εταιρικών µεριδίων της εταιρείας
δεν θα µπορεί να είναι µικρότερη του ενός ευρώ, από 30 ευρώ
που είναι σήµερα. Καταργείται, δηλαδή, η λεγόµενη «διπλή δη-
µοσιότητα» -Μητρώο ΕΕ και Εφηµερίδα της Κυβέρνησης- που
υφίσταται σήµερα και αντικαθίσταται από την ενιαία και ολοκλη-
ρωµένη δηµοσιότητα του ΓΕΜΗ. 
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Επίσης, εισάγονται διατάξεις που ρυθµίζουν και πιο τυπικά θέ-
µατα, που όµως έχουν µεγάλη σηµασία για τη λειτουργία των
συγκεκριµένων επιχειρήσεων. Όµως, όλες οι διατάξεις έχουν τη
σηµασία τους και προσδοκούµε να βελτιώσουν άµεσα το επεν-
δυτικό κλίµα. Για παράδειγµα, δίνεται πλέον η δυνατότητα στις
ΕΠΕ να έχουν την επωνυµία τους µε λατινικούς χαρακτήρες, ενώ
προβλέπεται η κωδικοποίηση του ν.3190/1955 και η απόδοσή του
στη δηµοτική, κάτι το οποίο αποτελεί χρόνιο αίτηµα τόσο της
αγοράς, όσο και των υπηρεσιών και των δικηγόρων και των λο-
γιστών που ασχολούνται µε το εταιρικό δίκαιο. 

Επίσης, το σχέδιο νόµου ρυθµίζει ζητήµατα απώλειας θέσης
για τον επαγγελµατία πωλητή σε λαϊκές αγορές, στάσιµο και
πλανόδιο εµπόριο, ενώ προβλέπει και την παράταση έως την 15η

Ιανουαρίου 2019 για την ανανέωση των αδειών των επαγγελµα-
τιών πωλητών λαϊκών αγορών, πλανόδιου και στάσιµου εµπορίου
για όσες έληξαν την 31η Μαρτίου 2018.

Εδώ, θα µου επιτρέψετε να κάνω µια στάση, γιατί είναι σηµαν-
τικό. Ξέρω και την ευαισθησία σας, κύριε Υπουργέ. Το συζητή-
σαµε. Είχα κάνει αναφορά και στην επιτροπή, όταν συζητήσαµε
για το θέµα αυτό των λαϊκών αγορών. Πραγµατικά, επισηµαίνω
την ευαισθησία σας, γιατί συζητήσαµε και στη συνέχεια κατ’ ιδίαν
το ζήτηµα αυτό. 

Η υπόθεση των λαϊκών αγορών είναι µια υπόθεση, που έχει κοι-
νωνική διάσταση, κατ’ αρχήν, όσον αφορά τους πωλητές ή τους
παραγωγούς και γενικά τους εµπλεκόµενους στις λαϊκές αγορές,
γιατί πραγµατικά, βρίσκουν έναν τρόπο να ασκήσουν το επάγ-
γελµα αυτό, µέσα από τις λαϊκές αγορές, άνθρωποι οι οποίοι δεν
θα είχαν διαφορετικά τον τρόπο να ασκήσουν αυτή την επαγγελ-
µατική δραστηριότητα, την εµπορία εν προκειµένω. 

Από την άλλη, όµως, υπάρχει και η κοινωνική διάσταση, όσον
αφορά στον κόσµο, ο οποίος επισκέπτεται τις λαϊκές αγορές και
γι’ αυτούς τους πολίτες -να το πω πιο απλά- που είναι φανατικοί
των λαϊκών αγορών. Ένας από αυτούς, κύριε Υπουργέ, δεν σας
κρύβω ότι είµαι και εγώ. Επισκέπτοµαι συχνά τις λαϊκές αγορές.
Κανονικά, λέµε ότι είναι η γλυκιά συνήθεια του κάθε πολίτη άπαξ
της εβδοµάδας, γιατί, ξέρετε, στην γειτονιά του καθενός ή στην
περιοχή του καθενός µία φορά την εβδοµάδα έχει λαϊκή. 

Εγώ το έχω καθιερώσει και πάω δύο φορές την εβδοµάδα,
γιατί είµαι στη µέση από δύο λαϊκές αγορές και απολαµβάνω
πραγµατικά, αυτή την επαφή µε τους παραγωγούς, µε τους εµ-
πόρους. Είναι σηµαντικό για όλους τους πολίτες και για όλους
εµάς. Θα το έλεγα σε όσους συναδέλφους δεν έχουν αυτή τη
συνήθεια, ότι καλό είναι να την αποκτήσουν, γιατί έχουµε άµεση
επικοινωνία και επαφή είτε µε τους παραγωγούς είτε µε τους εµ-
πόρους και µαθαίνουµε τα προβλήµατά τους και ό,τι τους απα-
σχολεί.

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, τώρα να έρθουµε στο νοµοσχέδιο.
Ζήτησαν οι έµποροι στις λαϊκές αγορές και οι παραγωγοί στην
παράγραφο 12 στο άρθρο 14 στο σηµείο που λέει «Όσοι επαγ-
γελµατίες πωλητές λαϊκών αγορών δύνανται να θεωρήσουν αυτή
έως την 15η Ιανουαρίου 2019, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρ-
θρου 22 του παρόντος» να προσθέσουµε: «Έως τότε οι άδειες
διατηρούνται σε ισχύ. Σε περίπτωση που οι άδειες δεν θεωρη-
θούν εντός της ως άνω προθεσµίας, ανακαλούνται οριστικά και
αυτοδικαίως.». Δηλαδή θέλουµε να προσθέσουµε τη φράση:
«Έως τότε οι άδειες διατηρούνται σε ισχύ.». Αυτό θέλω να δείτε,
µέχρι να φτάσουµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου.

Τώρα, όσον αφορά αυτά τα οποία πρέπει να προσκοµίζουν,
όταν κάνουν τις ανανεώσεις, δηλαδή αναφέροµαι στην ασφαλι-
στική και φορολογική ενηµερότητα, κύριε Υπουργέ, το είχαµε συ-
ζητήσει. Σας είχα ενηµερώσει ότι υπάρχει µια επιστολή, µια
εισήγηση του Συνηγόρου του Πολίτη όπου κάνει αναφορά -και
πραγµατικά είναι εµπεριστατωµένη και στοιχειοθετηµένη µε αρ-
κετά στοιχεία και ενδιαφέροντα η εισήγηση του Συνηγόρου του
Πολίτη- και λέει ότι αυτή η αναγκαιότητα τού να προσκοµίζουν
οι πωλητές λαϊκών αγορών ή, εν πάση περιπτώσει, οι εµπλεκό-
µενοι ή οι παραγωγοί ασφαλιστική, φορολογική ενηµερότητα,
υπερβαίνει αυτό που λέµε τα, όρια του Συντάγµατος. Δηλαδή
µπορεί να χαρακτηριστεί ως αντισυνταγµατική.

Εδώ σε αυτό το σηµείο κάνει µια αναφορά ο Συνήγορος του
Πολίτη και λέει: «Σύµφωνα µε τον ν.4497/2017, βεβαίωση ασφα-

λιστικής ενηµερότητας του αιτούντος ή δικαιούχου και φορολο-
γικής ενηµερότητας».

Λέει εδώ σε αυτό το σηµείο, «ενώ επίσης µε το νόµο αυτό λαµ-
βάνεται µέριµνα» -δηλαδή υπάρχει ο νόµος, ο οποίος λαµβάνει
µέριµνα- «στο να δοθεί ευκαιρία σε σηµαντικό τµήµα του πληθυ-
σµού, µε έµφαση στις ειδικές οµάδες, να καταστεί οικονοµικά
ενεργό, µέσω των υπαίθριων εµπορικών δραστηριοτήτων.» Δη-
λαδή αυτό το σηµείο τώρα, όπου προσπαθούµε να εντάξουµε
κάποιες ειδικές οµάδες και να δώσουµε -αυτό που είπαµε νωρί-
τερα- τη δυνατότητα σε κάποιους ανθρώπους να δραστηριοποι-
ηθούν επαγγελµατικά, µε την επιβολή αυτών των µέτρων, τα
οποία δεν τα επιβάλλουµε σε άλλες επαγγελµατικές οµάδες -δη-
λαδή µιλάω για τις ασφαλιστικές και φορολογικές ενηµερότητες-
υπάρχει κίνδυνος να εµποδίσουµε αυτούς τους ανθρώπους να
δραστηριοποιηθούν επαγγελµατικά. Δηλαδή, µε αυτά τα περιο-
ριστικά µέτρα βάζουµε εµπόδιο ή εάν θέλετε, ακυρώνουµε αυτό
εδώ το σηµείο. 

Γι’ αυτό, θα σας παρακαλέσω, κύριε Υπουργέ, επειδή στη συ-
ζήτηση που είχαµε, επισηµάνατε ότι θα το δείτε αυτό το θέµα και
θα δώσετε λύση, να κάνετε µία αναφορά και σε αυτό. 

Εδώ µάλιστα, ο Συνήγορος του Πολίτη κάνει µία αναφορά
στην τελευταία παράγραφο –είναι σηµαντικό να το διαβάσω αυ-
τολεξεί, κύριε Υπουργέ, κύριε Πρόεδρε- και λέει: «Τέλος, θα επι-
θυµούσα να επισηµάνω ότι κατά την τελευταία δεκαετία, ο
νοµοθέτης, υπό την πίεση της δηµοσιονοµικής κρίσης, έχει λάβει
µέτρα, που αποσκοπούν στην ενίσχυση των δηµοσίων εσόδων,
µε τρόπο που ενίοτε εµπεριέχει προσβολή θεµελιωδών δικαιω-
µάτων». Κλείνω τώρα αυτήν την αναφορά στις λαϊκές αγορές.

Επίσης, πριν προχωρήσω θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, στο
άρθρο 15, να το δείτε εάν διασφαλίζεται και κατά πόσο, το δη-
µόσιο συµφέρον ή µήπως εκτίθενται κάποιοι σε κίνδυνο, που δεν
θα έπρεπε. Θα ήθελα και σε αυτό να δείξουµε µία προσοχή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Συνεχίζω την τοποθέτησή µου και τελειώνω σε λίγο, κύριε
Πρόεδρε.

Τέλος, µε άλλη διάταξη, µειώνεται η συνδροµή των Εµπορικών
Βιοµηχανικών, Βιοτεχνικών και Επαγγελµατικών Επιµελητηρίων
του ν.4497/2017 προς την Εθνική Ελληνική Επιτροπή Διεθνούς
Εµπορικού Επιµελητηρίου στο 2 ‰ των τακτικών εσόδων τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για µία θετική νοµο-
θετική παρέµβαση, καθώς διευκολύνει την επιχειρηµατική δρα-
στηριότητα, στηρίζει την αγορά και προσπαθεί να τονώσει τα
δηµόσια οικονοµικά. Οι διατάξεις εξασφαλίζουν ότι η σύσταση
µίας εταιρίας περιορισµένης ευθύνης, ΕΠΕ, γίνεται ευκολότερη.
Η απλοποίηση της διαδικασίας ίδρυσης επιχειρήσεων, η απλο-
ποίηση των διαδικασιών για την αδειοδότηση των εταιριών δια-
χείρισης και η απλοποίηση της διαδικασίας πτώχευσης για τις
µικροµεσαίες επιχειρήσεις, αποτελούν απαραίτητα ζητούµενα
για την ανάπτυξη στη χώρα µας, ανάπτυξη που δεν πρέπει να
διαταράσσεται, αλλά να επιτυγχάνεται από αντικειµενικές προ-
ϋποθέσεις, µε σαφή όρια δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, προστα-
σία των ξένων επενδύσεων, λιγότερη γραφειοκρατία, υγιή
δηµόσια οικονοµικά, πρόσβαση σε υγιές τραπεζικό σύστηµα και
στην κεφαλαιαγορά. 

Η µείωση της γραφειοκρατίας, όχι µόνο θα βελτιώσει την αν-
ταγωνιστικότητα της χώρας µας, αλλά αποτελεί και προαπαιτού-
µενο για την ολοκλήρωση της αξιολόγησης. Και ευελπιστούµε
να σηµάνει τη δηµιουργία νέων εταιριών, νέων θέσεων εργασίας
και κυρίως, την περαιτέρω ανάπτυξη και την αισιοδοξία πολιτών
και επενδυτών. 

Για τους λόγους που αναφέραµε, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες στη-
ρίζουµε το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Θα γίνει µία µικρή αλλαγή. Θα δώσω τον λόγο στον κ. Γεωρ-

γιάδη, που πρέπει σε λίγο να ανέβει στην Έδρα και µετά θα κλεί-
σουµε µε τον κ. Αµυρά. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γεωργιάδης, ειδικός αγορητής από την
Ένωση Κεντρώων. 
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ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ και τον κ. Αµυρά για
την κατανόηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό σχέδιο νόµου πρέ-
πει να πούµε ότι αποτελεί πράγµατι, µια κάποια προσπάθεια επι-
καιροποίησης του νοµοθετικού πλαισίου για τις εταιρείες
περιορισµένης ευθύνης και απλοποίησης των διαδικασιών και
της λειτουργίας τους. Ωστόσο, πρέπει να επισηµάνουµε και ότι
άργησε πολύ, διότι εδώ και τριάµισι χρόνια, θα έπρεπε να έχει
ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία, αλλά επίσης να πούµε ότι η Κυ-
βέρνηση µάς το παρουσιάζει σαν πρωτοβουλία δική της, κάτι το
οποίο δεν είναι. Είναι ως υποχρέωση από τους δανειστές να προ-
χωρήσουµε σε αυτή την αλλαγή, δεδοµένου ότι οι εταιρείες
αυτές δραστηριοποιούνται εδώ και µια δεκαετία κάτω από αυτές
τις συνθήκες µε σοβαρά προβλήµατα, ακόµη και βιωσιµότητας.
Και είναι παρόντα όλο αυτό τον καιρό και τα βιώνουν αυτές οι
µορφές εταιρείας. 

Μάλιστα, σύµφωνα µε στοιχεία που αναφέρθηκαν στις συνε-
δριάσεις της επιτροπής, ο αριθµός των νέων συστάσεων για τις
ΕΠΕ τα τελευταία χρόνια είναι καθοδικός. Συνολικά πέντε χιλιά-
δες διακόσιες πενήντα πέντε είναι οι συστάσεις από το 2012 ως
το 2017, εκ των οποίων, µόλις διακόσιες ενενήντα τέσσερις έγι-
ναν το τελευταίο έτος. Αντίθετα, οι διαγραφές είναι επτά χιλιάδες
σαράντα εννέα, µε την πλειονότητα αυτών να είναι το 2015 και
το 2016. Πρόκειται για µια σαφή ένδειξη ότι η ΕΠΕ δεν είναι µια
µορφή ελκυστική για τους επιχειρηµατίες.

Πάµε τώρα συγκεκριµένα επί των άρθρων του σχεδίου νόµου.
Πολλά από αυτά, όπως έχουµε πει και στην επιτροπή, θα τα στη-
ρίξουµε, όπως για παράδειγµα τα άρθρα 1 και 2. 

Στο άρθρο 1 είναι θετικό, ότι στη διατύπωση της επωνυµίας,
υπάρχει τώρα η δυνατότητα να χρησιµοποιούνται πλέον και λα-
τινικοί χαρακτήρες. Δεν είναι κάτι, το οποίο µας βρίσκει διάφω-
νους. Σαφέστατα και συµφωνούµε µε αυτό. 

Στο άρθρο 2 µειώνεται το διαχειριστικό κόστος κατά τη σύ-
σταση της εταιρείας µε τη χρήση του γνωστού ν.4441/2016 και
του πρότυπου καταστατικού. Το ίδιο δε, συµβαίνει και κατά τη
λύση της. Συµφωνούµε και µε αυτό το άρθρο.

Πάµε τώρα στο άρθρο 3, όπου επικαιροποιούνται οι σχετικές
διατάξεις µε τους διαχειριστές και τη σχέση µε την εταιρεία τους
και τους εταίρους. Στο δε ζήτηµα της συνέλευσης των εταίρων,
είναι θετικό το ότι παρέχεται η δυνατότητα συµµετοχής µε τηλε-
διάσκεψη. Αυτό είναι κάτι θετικό. Το είπαµε και στην επιτροπή.
Αυτό, όµως, που µας προβληµατίζει στο συγκεκριµένο άρθρο -
και γι’ αυτό τον λόγο θα πούµε «παρών»- είναι ότι βάσει της πα-
ραγράφου 5 η απαίτηση ύπαρξης σοβαρού λόγου είναι
απαραίτητη για την παραίτηση του διαχειριστή. Αυτό θεωρώ ότι
χαλάει την εικόνα για το σχετικό άρθρο επί του συνόλου. 

Πάµε στο άρθρο 4, όπου κωδικοποιούνται οι διατάξεις για τις
ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις, που θα τηρούνται πλέον σύµ-
φωνα µε τα διεθνή πρότυπα. Συµφωνούµε µε αυτό. 

Στο άρθρο 5 δεν έχουµε πειστεί πραγµατικά, για την παροχή
υπερβολικής ευκολίας για έξοδο εταίρου από την εταιρεία µε µια
απλή δήλωση, όπως αναφέρεται, προς τον διαχειριστή. Από τη
µια, αποτελεί ένα σωστό µέτρο απλοποίησης των διαδικασιών,
σίγουρα όµως το ότι δεν διευκρινίζεται επαρκώς είναι κάτι το
οποίο, όσον αφορά τα µερίδια και τι γίνεται µε αυτά, αποτελεί
µια έλλειψη. Σε κάθε περίπτωση, είναι και λίγο οξύµωρο από τη
µια, το ότι, για να µπορέσει ο διαχειριστής να παραιτηθεί να χρει-
άζεται έναν πάρα πολύ σοβαρό λόγο, όπως προβλέπεται βάσει
του άρθρου 3, και από την άλλη οποιοσδήποτε εταίρος, να φεύ-
γει µε µια απλή δήλωση στον διαχειριστή. Θεωρούµε ότι υπάρχει
ένα κενό εδώ, κύριε Υπουργέ. Δείτε το κι εσείς. Για τον λόγο
αυτό στο άρθρο 5 θα πούµε «παρών». 

Για τα άρθρα 6, 7 και 8 είµαστε σύµφωνοι και θα τα υπερψη-
φίσουµε. Αφορά τη µείωση των απαιτούµενων ποσοστών διπλής
πλειοψηφίας, όπου πλέον, θα παρέχεται µεγαλύτερη ευελιξία
στη λήψη αποφάσεων, όπως η τροποποίηση εταιρικής σύµβα-
σης, η µείωση κεφαλαίου κ.λπ.. Αναφέροµαι στο άρθρο 6. 

Στο άρθρο 7 ξεκαθαρίζονται ζητήµατα σχετικά µε τις διαδικα-
σίες λύσης και εκκαθάρισης της εταιρείας. Έτσι απλοποιείται η
υφιστάµενη κατάσταση. Είναι κάτι επίσης θετικό. 

Το άρθρο 8 διευκολύνει την ίδρυση υποκαταστήµατος αλλο-
δαπής εταιρείας στην Ελλάδα. Άρα, συµφωνούµε και µε αυτά τα
άρθρα.

Το ίδιο συµβαίνει και µε τα άρθρα 9 και 10, που αφορούν δι-
κονοµικές διατάξεις και γενικότερα κάποιες θετικές διατάξεις.
Άρα, συµφωνούµε. 

Επίσης, µε το άρθρο 11, που είναι και µεταβατικό, για την κω-
δικοποίηση του δικαίου των ΕΠΕ στη δηµοτική γλώσσα, σαφέ-
στατα συµφωνούµε. 

Πάµε, όµως στο άρθρο 12. Το λιγότερο που θα µπορούσαµε
να χαρακτηρίσουµε θα ήταν, ότι είναι άστοχη η πρόβλεψη περί
αυτόµατης µαζικής λύσης για την 31η Δεκεµβρίου του 2021 όλων
των εταιρειών, που στα καταστατικά τους σήµερα εµφανίζονται
µε αόριστη διάρκεια, εφόσον δεν έχουν µεριµνήσει να προβούν
µέχρι τότε στην τροποποίησή τους και τη συγκεκριµενοποίηση
της διάρκειας. 

Πέρα από τα άπειρα προβλήµατα, που µπορεί να δηµιουργη-
θούν, κύριε Υπουργέ, και την υπέρµετρη αναστάτωση στην
αγορά, όπως αναφέρεται και στην έκθεση της Επιστηµονικής
Υπηρεσίας της Βουλής, πουθενά δεν προκύπτει κάποιος σοβα-
ρός λόγος, ένας λόγος δηµοσίου συµφέροντος, έτσι ώστε να δι-
καιολογούσε την επιβολή ενός παρόµοιου µέτρου και γι’ αυτόν
τον λόγο, θα καταψηφίσουµε το άρθρο 12.

Στο άρθρο 13 βασιζόµαστε στα γραφόµενα της αιτιολογικής
έκθεσης, ότι οι καταργούµενες διατάξεις, πράγµατι είναι ανεπί-
καιρες ή άχρηστες ή αντιφατικές γενικότερα µε κάποιες νεότε-
ρες, οπότε θα πούµε «παρών» στο άρθρο 13.

Σε ότι αφορά τώρα µε το Κεφάλαιο Β’ και το άρθρο 14, δεν
έχουµε καµµία αντίρρηση για την παράταση οκτώ µηνών στις
άδειες που χορηγείται µε την παράγραφο 12 ούτε φυσικά για τη
ρύθµιση για τη δραστηριοποίηση ατόµων µε αναπηρία. Οπότε,
συµφωνούµε και µε το άρθρο 14.

Τώρα, όσον αφορά το άρθρο 15 και την παρεχόµενη εξουσιο-
δότηση προς τις ασφαλιστικές εταιρείες να εκδίδουν κι αυτές εγ-
γυητικές επιστολές, εκφράζουµε, όχι απλά σοβαρές επιφυλάξεις,
αλλά είµαστε τελείως αντίθετοι. Κι αυτό γιατί, όπως και µε τις
τράπεζες, η ενδεχόµενη κάλυψη από την ασφαλιστική εταιρεία
οποιασδήποτε µορφής άµεσης οικονοµικής υποχρέωσης του εν-
τολέα έναντι του δικαιούχου θεωρείται ανάληψη λίαν υψηλού κιν-
δύνου. Εποµένως, είναι πολύ πιθανό, να πρέπει η ασφαλιστική
επιχείρηση να καλύπτει την κεφαλαιακή απαίτηση της φερεγγυό-
τητας, ανάλογα φυσικά, µε τον βαθµό κινδύνου που αναλαµβά-
νει, σύµφωνα µάλιστα, µε τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
αλλά και της Τράπεζας της Ελλάδος.

Είναι ξεκάθαρο, τουλάχιστον κατ’ εµάς ως Ένωση Κεντρώων,
ότι σε αυτό το σηµείο είναι λίγο πρόχειρη η παρέµβαση και εκτι-
µούµε ότι θα έπρεπε πρώτα να έχετε συµβουλευτεί την Τράπεζα
της Ελλάδος. Βέβαια, κύριε Υπουργέ, αντιλαµβανόµαστε ότι ιδι-
αίτερα µετά το σκάνδαλο «NOVARTIS», είναι λίγο δύσκολο να έρ-
θετε σε επικοινωνία µε τον Διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος
και να του ζητήσετε κάποια συµβουλή. Παρ’ όλα αυτά, θεωρούµε
ότι είναι πολύ σοβαρό το συγκεκριµένο ζήτηµα και θα πρέπει να
παραµεριστούν όλες αυτές οι όποιες αντιδικίες υπάρχουν και να
συµβουλευτείτε και την Τράπεζα της Ελλάδος πάνω σε αυτό το
ζήτηµα. Οπότε θα το καταψηφίσουµε αυτό το άρθρο.

Πάµε στο άρθρο 16 για τη Εθνική Ελληνική Επιτροπή Διεθνούς
Εµπορικού Επιµελητηρίου, µε το οποίο συµφωνούµε από τη µία,
αν και ποτέ δεν έγινε κάποια τυπική διαβούλευση για τις σχετικές
διατάξεις ούτε ρωτήθηκε κανείς, όπως ανέφερε η Κεντρική
Ένωση Επιµελητηρίων. Και γι’ αυτόν και µόνο τον λόγο θα πούµε
«παρών» στο άρθρο 16.

Προχωράµε τώρα µε τις τροπολογίες, συγκεκριµένα στο
άρθρο 17 που έχει ενσωµατωθεί και η τροπολογία µε αριθµό
1581/27 του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας για τη δυνατότητα µεί-
ωσης της στρατιωτικής θητείας των υιών και των αδελφών από
θύµατα τροµοκρατικής ενέργειας, οι οποίοι υπηρετούν στις Ένο-
πλες Δυνάµεις και στα Σώµατα Ασφαλείας και έχουµε να πούµε
τα εξής:

Ναι µεν, είχαµε συµφωνήσει ήδη στην επιτροπή και είπαµε ότι
µας βρίσκει σύµφωνους, µιας και το µέτρο ακούγεται ως κοινω-
νικά δίκαιο, πλην όµως ακολουθώντας λίγο και διαβάζοντας τους
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προβληµατισµούς που διατύπωσε στην έκθεσή της η Επιστηµο-
νική Υπηρεσία της Βουλής, ότι δηλαδή η προτεινόµενη «…επέ-
κταση του ευεργετήµατος σε όλους τους υιούς και αδελφούς
κ.λπ., κ.λπ.», αφενός, δεν είναι προφανές ότι συνάδει µε τη γενική
αρχή της ισότητας, βάσει του άρθρου 4 παράγραφος 1 του Συν-
τάγµατος, και αφετέρου προς την αρχή της στρατολογικής ισό-
τητας, βάσει του άρθρου 4 παράγραφος 6 του Συντάγµατος, µας
αναγκάζει, ως Ένωση Κεντρώων, να µην την υποστηρίξουµε πλή-
ρως, όπως είχαµε κάνει στην επιτροπή. 

Διότι εµείς, κύριε Υπουργέ, έχουµε ως αρχή να µην συµµετέ-
χουµε στην ψήφιση διατάξεων, που εµπεριέχουν, έστω και κά-
ποιο ίχνος αντισυνταγµατικότητας. Επιπρόσθετα δε, έχουµε
απόλυτη εµπιστοσύνη, τόσο στον τρόπο επιστηµονικής επεξερ-
γασίας των νοµοσχεδίων, όσο και στα µέλη της συγκεκριµένης
επιτροπής. Σεβόµαστε τη γνώµη τους και δεν µπορούµε να την
αγνοήσουµε. Γι’ αυτό θα πούµε «παρών» σε αυτήν την τροπολο-
γία. Παρ’ όλο που µπορεί να έχει κάποιο κοινωνικό πρόσηµο,
λόγω της πιθανής αντισυνταγµατικής ιδιοµορφίας της, αναγκα-
στικά πηγαίνουµε στο «παρών».

Όσο για το άρθρο 18 µε την ενσωµάτωση της τροπολογίας µε
αριθµό 1583/29 θα ψηφίσουµε και εδώ «παρών» στην αναβολή
των εκλογών του Διεθνούς Επιµελητηρίου. Επίσης, και στο
άρθρο 19 που είναι η έναρξη της ισχύος.

Πάµε στην τροπολογία µε αριθµό 1584/30, δηλαδή στην δυ-
νατότητα εξόφλησης από τον κρατικό προϋπολογισµό ληξιπρό-
θεσµων οφειλών φορέων της γενικής κυβέρνησης, προµηθευτές
ηλεκτρικής ενέργειας. Την εν λόγω τροπολογία θα την καταψη-
φίσουµε. Και ο λόγος που θα το κάνουµε αυτό είναι γιατί, κατ’
αρχάς, είναι µια άσχετη τροπολογία. Κατά δεύτερον, δεν είναι
κοινωνικού χαρακτήρα. Κατά τρίτον, γίνεται κατά παρέκκλιση
κάθε διάταξης. Τέλος, στην αιτιολογική έκθεση, δεν παρέχεται
καµµία δικαιολογία για την αναγκαιότητά της ούτε τελικά για το
ποιον εξυπηρετεί στο τέλος της ηµέρας. 

Πέρα από αυτό, στο µεν δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 1
της τροπολογίας αναφέρεται ότι: «Τα ποσά που θα καταβληθούν
από τον κρατικό προϋπολογισµό για την κατά τα ανωτέρω εξό-
φληση, δύναται να µειώνουν κατά περίπτωση τις εγγεγραµµένες
πιστώσεις για µεταβιβαστικές πληρωµές από τους φορείς της
γενικής κυβέρνησης». 

Πάµε στη σχετική έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους που, ενώ γίνεται λόγος για ενδεχόµενη δαπάνη σε βάρος
του κρατικού προϋπολογισµού, η διατύπωση είναι αρνητικά κα-
τηγορηµατική. Δηλαδή: «Δεν θα αναλωθούν για τον σκοπό αυτό
αντίστοιχα ποσά από τις εγγεγραµµένες πιστώσεις για µεταβι-
βαστικές πληρωµές προς τους προαναφερόµενους φορείς». 

Δεν είναι ξεκάθαρο σε εµάς, κύριε Υπουργέ, και ίσως θα πρέ-
πει να δείτε και εσείς τι γίνεται ακριβώς, γιατί οι δύο διατυπώσεις
µεταξύ τους έχουν κάποια αντίφαση. Για τον λόγο αυτόν, δεν
µπορούµε να τη στηρίξουµε, πόσω µάλλον όταν θα υπάρχει µια
επιπρόσθετη επιβάρυνση του ελληνικού λαού κατά 48 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Οπότε θα καταψηφίσουµε την εν λόγω τροπολογία.

Στην τροπολογία µε αριθµό 1586/32, για την µετεγκατάσταση
δηλαδή των Ινστιτούτων του Ελληνικού Κέντρου Θαλασσίων
Ερευνών από την έκταση του λεγόµενου «Μητροπολιτικού
Πόλου Ελληνικού-Αγίου Κοσµά» σε νέες εγκαταστάσεις, που
ετοιµάζονται στην Ανάβυσσο, θα κρατήσουµε ουδέτερη στάση
και θα πούµε «παρών». Θα πούµε «παρών», γιατί ναι µεν εκτι-
µούµε απεριόριστα το έργο που γίνεται και συντελείται από τα
συγκεκριµένα ινστιτούτα -και ήταν γνωστό ότι οι φορείς αυτοί
επρόκειτο να προχωρήσουν- πλην όµως υπάρχουν και κάποιοι
αρνητικοί παράγοντες, όπως το ότι η τροπολογία κατατέθηκε
από άσχετο Υπουργείο και αναφέροµαι στο Υπουργείο Παιδείας
και ούτε καν συναρµόδιο στο εν λόγω σχέδιο νόµου. 

Έρχεται αιφνιδιαστικά, κάνοντας και µια αναφορά για επεί-
γουσα µετεγκατάσταση, όταν είναι γνωστό ότι θα έπρεπε να έχει
ήδη πραγµατοποιηθεί εδώ και ενάµιση χρόνο. Επίσης, υπάρχει
επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογισµού κατά 2,5 εκατοµµύ-
ρια ευρώ για έξοδα µελετών, κατασκευών, προµήθειας υλικού
κ.ο.κ. και υπάρχει επιπρόσθετα ένα ενοίκιο 20 χιλιάδων ευρώ το
µήνα, ίσως και για πάντα. Μιλάµε για καταβολή ενοικίων, παρά
το ότι θα ανεγερθεί το εν λόγω κτίσµα σε οικόπεδο του ΕΛΚΕΘΕ.

Οπότε θα πούµε «παρών» σε αυτήν την τροπολογία, γιατί ναι µεν
θέλουµε να προχωρήσει το έργο, αλλά δεν συµφωνούµε 100%
µε τον τρόπο που γίνεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια ότι πολλές από
τις διατάξεις που τροποποιούνται, δηµιουργούσαν αντιφάσεις
και είχαν ήδη ξεπεραστεί νοµικά και επιχειρηµατικά, προσδίδον-
τας έτσι στο παρόν νοµοσχέδιο κάποια στοιχεία αναγκαιότητας.
Είναι αλήθεια, επίσης, ότι κάποιες προτεινόµενες αλλαγές θα
συµβάλουν, όχι µόνο στην µείωση γραφειοκρατικών διαδικασιών
και στη διευκόλυνση των συναλλαγών, αλλά ίσως και στη σωτη-
ρία κάποιων από τις ΕΠΕ.

Ως Ένωση Κεντρώων, είµαστε γενικά υπέρ της διατήρησης
ενός περιβάλλοντος όσο το δυνατόν περισσότερο φιλικού προς
το επιχειρείν, δεδοµένου ότι αποτελεί το σηµαντικότερο ίσως συ-
στατικό για την οµαλή ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας και
ελπίζουµε ότι οι διατάξεις που θα ψηφιστούν θα ενισχύσουν δο-
µικά το όλο σύστηµα και θα διαµορφώσουν ένα στέρεο και ου-
σιαστικό πλαίσιο κινήτρων.

Εποµένως, είµαστε σαφέστατα και υπέρ του να δοθεί µια δεύ-
τερη, κατά κάποιον τρόπο, ευκαιρία σε όλες αυτές τις µικρές επι-
χειρήσεις και επειδή δεν επιθυµούµε να συνεχιστεί η εν λόγω
κατάσταση, όπου οι ΕΠΕ έχουν σχεδόν ξεχαστεί, όπως αναφέ-
ραµε και στις επιτροπές, επί της αρχής συµφωνούµε µε το εν
λόγω σχέδιο νόµου. Θα πούµε «παρών» επί του συνόλου και για
τα άρθρα, όπως τα ανέλυσα παραπάνω, και για τους λόγους,
τους οποίους τεκµηρίωσα. Κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις της
τελευταίας στιγµής θα τις σχολιάσει και ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος µας κ. Σαρίδης.

Ευχαριστώ πολύ τον κ. Αµυρά, για άλλη µια φορά.
Σας ευχαριστώ πολύ για τον χρόνο σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείνουµε τον κύκλο
των ειδικών αγορητών µε τον κ. Γεώργιο Αµυρά, ειδικό αγορητή
από το Ποτάµι. 

Θα ήθελα να ενηµερώσω ότι είναι πέντε συνάδελφοι εγγε-
γραµµένοι, ο κ. Παπαηλιού, ο κ. Κεγκέρογλου, η κ. Παπακώστα,
η κ. Μεγαλοοικονόµου και η κ. Αντωνίου. Οι Υπουργοί µπορούν,
αν θέλουν, να πάρουν τον λόγο µόλις τελειώσει ο κ. Αµυράς ή
µπορούν να ακούσουν πρώτα τους πέντε συναδέλφους και να
πάρουν µετά τον λόγο και να ακολουθήσουν οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι. Είναι στη δική τους απόφαση, του κ. Δραγασάκη
και του κ. Πιτσιόρλα, πότε θέλουν να µιλήσουν.

Ορίστε, κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα µιλήσω

από τη θέση µου, γιατί θα είµαι σύντοµος.
Θα ξεκινήσω κι εγώ µε τις τροπολογίες, για να σας πω τη θέση

του Ποταµιού, που βεβαίως είναι κοινή µε της Δηµοκρατική Συµ-
παράταξης, του Κινήµατος Αλλαγής. 

Σχετικά, λοιπόν, µε την τροπολογία µε αριθµό 1581/27 για την
επέκταση του στρατολογικού ευεργετήµατος, είµαστε θετικοί. 

Η τροπολογία µε αριθµό 1583/29 αφορά τη διεξαγωγή των
πρώτων εκλογών για την ανάδειξη νέου διοικητικού συµβουλίου
της Εθνικής Ελληνικής Επιτροπής του Διεθνούς Επιµελητηρίου.
Εδώ θέλω να ρωτήσω, αγαπητέ Υπουργέ, ποια είναι η αποτίµηση
του έργου αυτής της επιτροπής έως σήµερα. Πώς έχει συµβάλει
σε ζητήµατα εµπορικής και επενδυτικής πολιτικής και κυρίως σε
ζητήµατα -θα έλεγα εγώ- καταπολέµησης της διαφθοράς, τρα-
πεζικών πρακτικών, ψηφιακής οικονοµίας, περιβάλλοντος και
ενέργειας και πολιτικών ανταγωνισµού. Θυµίζω ότι το κόστος
ετήσιας λειτουργίας ανέρχεται σε 100.000 ευρώ, οπότε φαντά-
ζοµαι ότι έχουν πιάσει τόπο ή θα πιάνουν τόπο αυτά τα χρήµατα
και θα υπάρχει ένα πλούσιο έργο, που θα αντιστοιχεί, τουλάχι-
στον, σε αυτήν την οικονοµική ενίσχυση. Για τον λόγο αυτό, θα
σας πω για την τροπολογία, αφού ακούσω τις απαντήσεις σας
γι’ αυτήν.

Τώρα, σχετικά µε την τροπολογία µε αριθµό 1588/34 είµαστε
θετικοί για τον επανακαθορισµό του ποσού εισφοράς του αστυ-
νοµικού, πυροσβεστικού και πολιτικού προσωπικού. Είναι µια
τροπολογία, θα έλεγα, τεχνικής φύσεως περισσότερο. 

Έρχοµαι στην τροπολογία για το ΕΛΚΕΘΕ. Έθεσα κι εγώ κά-
ποια ερωτήµατα νωρίτερα στον παριστάµενο Υπουργό κ. Φω-
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τάκη. Η αλήθεια είναι ότι έχω µια αµφιβολία για το εξής: Μας είπε
ο κ. Φωτάκης ότι τα 2,5 εκατοµµύρια ευρώ που θα δαπανηθούν,
µέσω µελετών βεβαίως κ.λπ. για τη δηµιουργία των κατάλληλων
χώρων είναι ένα αναγκαίο ποσό. Όταν ρώτησα για ποιον λόγο
δεν αναζητούµε από το ΤΑΙΠΕΔ ένα κτήριο, είπε «διότι δεν είναι
κατάλληλα τα κτήρια και θα πρέπει να διαµορφωθούν καταλλή-
λως». Μα, το ίδιο θα γίνει και µε την παρούσα περίπτωση. Τα 2,5
εκατοµµύρια ευρώ δεν είναι ένα ασήµαντο ποσό. Στην ουσία, εξ
αρχής θα φτιαχτεί ο χώρος. Θα χτιστεί το ΕΛΚΕΘΕ εξ υπαρχής,
θα έλεγα. Άρα, σε αυτήν την τροπολογία, είµαι πολύ επιφυλακτι-
κός, εάν δεν ακούσω και πρόσθετες πληροφορίες από τον
Υπουργό.

Τώρα, έρχοµαι στην τροπολογία της κ. Παπανάτσιου, µε
αριθµό 1584/30 για την εξόφληση των ληξιπρόθεσµων οφειλών
φορέων γενικής κυβέρνησης. Μένω σε ένα κοµµάτι της τροπο-
λογίας που λέει «τα ποσά που θα καταβληθούν δύνανται να µει-
ώνουν...». Εµείς λέµε να φύγει το «δύνανται» και να γίνει
απευθείας συµψηφισµός, δηλαδή να µην είναι στη διακριτική ευ-
χέρεια κανενός, αλλά να είναι µονόδροµος ο συµψηφισµός,
εννοώ και των οφειλών των εταιρειών ενέργειας προς το ελλη-
νικό Δηµόσιο και το αντίστροφο. 

Φεύγω τώρα από τις τροπολογίες και έρχοµαι πολύ γρήγορα
στο σχέδιο νόµου. Το έχουµε συζητήσει εξαντλητικά. Δεν θα επα-
ναλάβω τα ίδια, αγαπητέ Υπουργέ. Θα πω µόνο το εξής: Σηµασία
έχει να δούµε πώς θα βοηθήσουµε τις εταιρείες, είτε είναι ΕΠΕ
είτε µη ΕΠΕ, σε σχέση µε τη γραφειοκρατία. Το δηµόσιο είναι
ένα τέρας, είναι µια Λερναία Ύδρα γραφειοκρατίας. Κατατρύχει
την ιδιωτική οικονοµία, την επιχειρηµατικότητα, την καινοτοµία,
την προσπάθεια των Ελλήνων επιχειρηµατιών, που θυµίζω εν
µέσω capital controls αγωνίζονται να βρουν τρόπο χρηµατοδό-
τησης, να βρουν τρόπο να γίνουν πιο ανταγωνιστικοί, σε ένα πε-
ριβάλλον ανταγωνιστικό και εξαιρετικά δύσκολο. Εποµένως, θα
έλεγα ότι θα χρειάζεται να σκεφτείτε λίγο και την επανίδρυση
του κράτους που τόσο πολύ είχε ακουστεί τις προηγούµενες δε-
καετίες, αλλά δυστυχώς δεν έγινε. 

Εδώ έρχοµαι να ας πω το εξής: Είχα προτείνει να επεκταθεί η
ηλεκτρονική διακυβέρνηση και στις επιχειρήσεις. Σας είχα πει να
λειτουργήσει στην ιστοσελίδα του ΓΕΜΗ, του Μητρώου Περιφε-
ρειών, επίσης, του Υπουργείου Ανάπτυξης, µια εφαρµογή µε
προφίλ της κάθε εταιρείας όσον αφορά τις ΕΠΕ -και όχι µόνο βέ-
βαια- αλλά να υπάρχει καταγεγραµµένο, online, και αν πάσα ώρα
και στιγµή -βεβαίως, µε νέα στοιχεία που προκύπτουν να ανανε-
ώνεται η πληροφορία- για το ύψος του εταιρικού κεφαλαίου, τις
οικονοµικές καταστάσεις, για παράδειγµα αν είναι φορολογικά
ενήµερη ή όχι µια εταιρεία. 

Εδώ συζητάµε για το υπαίθριο εµπόριο. Δεν θα µπορέσουν οι
πωλητές στις λαϊκές και στις υπαίθριες αγορές να συνεχίσουν
να ασκούν το επάγγελµά τους, εάν δεν έχουν φορολογική και
ασφαλιστική ενηµερότητα. 

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι αφού το ζητάµε από τον πωλητή της λαϊ-
κής αγοράς και της υπαίθριας αγοράς, το ίδιο πρέπει να κάνουµε
και µε τις ΕΠΕ τουλάχιστον σε επίπεδο πληροφόρησης. Πρέπει
να δούµε εάν εκκρεµούν σε βάρος τους ή όχι δικαστικές αποφά-
σεις και να υπάρχει διασύνδεση αυτής της πληροφορίας που λέω
εγώ -ένα application είναι, δεν είναι τίποτα, είναι µια εύκολη ηλε-
κτρονική υπηρεσία- µε τα Υπουργεία Οικονοµικών, Οικονοµίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Δικαιοσύνης, για να έχουµε αξιόπιστα
στοιχεία και παρακολούθηση των δεικτών της οικονοµίας και της
ανάπτυξης σε πραγµατικό χρόνο στο πεδίο.

Έχει θετικές διατάξεις το σχέδιο νόµου. Το ότι µπορεί να συ-
σταθεί µια ΕΠΕ και µε τη χρήση πρότυπου καταστατικού το βρί-
σκω θετικό, αντί µε το συµβολαιογραφικό έγγραφο που ίσχυε.
Είναι θετικό ότι καταργείται η λεγόµενη «διπλή δηµοσιότητα» και
έτσι εναρµονίζεται το καθεστώς δηµοσιότητας των ΕΠΕ µε τις
διατάξεις του ν.3419/2005.

Έχω πει και για το άρθρο 4, που είναι παρόµοιο µε αυτό που
σας ανέφερα νωρίτερα µε την ηλεκτρονική διακυβέρνηση, ότι θα
µπορούσαν τα ζητήµατα των οικονοµικών καταστάσεων και της
διανοµής εταιρικών κερδών να επικαιροποιούνται σε ένα πλαίσιο
σύνταξης ελέγχου και δηµοσίευσης αυτών των οικονοµικών κα-
ταστάσεων. Μέσω της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης θα µπορού-

σαν να λυθούν τα χέρια πολλών, να έχουµε µεγαλύτερη διαφά-
νεια και αξιοπιστία στις συναλλαγές και καλύτερη εποπτεία της
οικονοµικής δραστηριότητας.

Για το άρθρο 5 υπάρχει µια ελαφρά επιφύλαξη για την ελεύ-
θερη έξοδο του εταίρου. Είναι η τροποποίηση του Κεφαλαίου Δ’
του ν.3190 και αναφέρεται σε στοιχεία µεταβίβασης εταιρικών
µεριδίων και µεταβίβασης εταιρικών µεριδίων σε περίπτωση απο-
χώρησης εταίρων. Εµείς πιστεύουµε ότι θα πρέπει να αφήνονται
ελεύθεροι οι επιχειρηµατίες να ρυθµίζουν τις εσωτερικές εταιρι-
κές σχέσεις τους µε ιδιωτική πρωτοβουλία, αλλά βεβαίως και
υπευθυνότητα.

Παραλείπω το πρώτο µέρος, διότι συµφωνούµε στα περισσό-
τερα.

Έρχοµαι στο Κεφάλαιο Β’. Για άλλη µια φορά θα πω ότι όταν
νοµοθετεί η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µε προχειρότητα, το
βρίσκει µπροστά της. Ο ν.4497 ψηφίστηκε στο τέλος του 2017 -
κύριε Καρρά, έτσι δεν είναι;- και έχει δεκατρείς αλλαγές. Αυτό
το βλέπουµε και σε άλλα νοµοθετήµατα. Ψηφίζονται και µετά
από δύο µήνες και τρείς µήνες γίνονται σουρωτήρι. Έρχονται
τροπολογίες, έρχονται άλλα νοµοσχέδια που είναι και άσχετα µε
το προηγούµενο που θέλει να διορθώσει και να αλλάξει. Και όταν
τα λέµε εµείς και στις επιτροπές και στην Ολοµέλεια και επιση-
µαίνουµε ότι υπάρχουν διάφορα θέµατα που πρέπει να τα προ-
σέξει η Κυβέρνηση, οι επισπεύδοντες Υπουργοί κ.λπ., δεν ακούν
τίποτα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Άρα η σηµερινή είναι µια χαρακτηριστική περίπτωση της πρό-
χειρης νοµοθέτησης και των προβληµάτων που αυτή γεννά, διότι,
ενώ υποτίθεται ότι θα ερχόταν ο ν.4497 να λύσει τα θέµατα του
υπαίθριου εµπορίου, των λαϊκών αγορών και του στάσιµου εµ-
πορίου, τι κάνουµε τώρα; Δίνουµε άλλη µια παράταση για να συ-
νεχιστεί το ίδιο καθεστώς που υποτίθεται ότι ο προηγούµενος
νόµος ήρθε να αλλάξει. 

Και εγώ σας ερωτώ: Τόσες χαµένες εργατοώρες εδώ οι Βου-
λευτές, οι επιτροπές, οι υπάλληλοι του Κοινοβουλίου, δηλαδή
είναι ο σκύλος που κυνηγάει την ουρά του. Η πρόχειρη νοµοθέ-
τηση είναι ένα σήµα κατατεθέν αυτής της Κυβέρνησης.

Για το άρθρο 15, για την περίπτωση χορήγησης εγγυητικών
επιστολών και από ασφαλιστικές εταιρείες, είµαστε πολύ επιφυ-
λακτικοί σε αυτό, διότι ξέρουµε ότι οι ασφαλιστικές εταιρείες,
όχι όλες βεβαίως, αλλά και κατά το παρελθόν αρκετές, δεν λει-
τουργούσαν µε σωστό τρόπο. Ήταν σχεδόν κάποιες εξ αυτών
πυραµίδες. Ήταν αεροπλανάκια. 

Εγώ θέλω να επαναφέρω το ερώτηµα που σας έθεσα και στις
συνεδριάσεις των επιτροπών: Με ποιόν τρόπο θα γίνεται ο έλεγ-
χος και πόσες είναι αυτές οι αξιόπιστες ασφαλιστικές επιχειρή-
σεις που µπορούν να δώσουν την εγγυητική επιστολή. Έχετε µια
εικόνα; Προφανώς, θα έχετε για να φέρετε το άρθρο 15.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας είπα για το Διεθνές Επιµε-
λητήριο. Περιµένω κάποιες απαντήσεις στο άρθρο 16. Σε µια γε-
νική αποτίµηση θα έλεγα ότι το νοµοσχέδιο εισάγει θετικές
αυτονόητες τροποποιήσεις µε γνώµονα την απεικόνιση της
πραγµατικότητας των εταιρειών. Μόνες προβληµατικές οι διατά-
ξεις των άρθρων 14 και µετά, που το ανέλυσα λίγο πριν, για την
παράταση του χρόνου ανανέωσης έως 15-1-2019 για τις άδειες
των επαγγελµατιών του υπαίθριου εµπορίου. 

Και θα περιµένω τις απαντήσεις σας, κύριε Υπουργέ. Λυπάµαι
που επαναλαµβάνοµαι, διότι έχω θέσει αυτά τα ερωτήµατα από
την πρώτη συνεδρίαση. Θα ήθελα τώρα να έχουµε σαφείς απαν-
τήσεις. Εµείς εν πάση περιπτώσει επί της αρχής βλέπουµε θετικά
και υπερψηφίζουµε το σχέδιο νόµου. Θα τηρήσουµε τις αποστά-
σεις ασφαλείας και θα καταψηφίσουµε εκείνα τα άρθρα που δεν
µας βρίσκουν σύµφωνους και τις αντίστοιχες τροπολογίες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Αµυρά και για την οικονοµία στον χρόνο. Θα µπούµε στη λίστα
των οµιλητών. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ τον λόγο. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θέλετε να τοποθετη-
θείτε γενικά, κύριε Υπουργέ;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Γενικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, επειδή
δύο συνάδελφοι θέλουν να µιλήσουν, γιατί πρέπει να πάνε στη
Διάσκεψη των Προέδρων, µπορούν να προηγηθούν; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Κύριε Πρόεδρε, είχα
συνεννοηθεί µε το Προεδρείο να µιλήσω µετά τους εισηγητές
γιατί υπάρχει µια υποχρέωση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εντάξει, κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός

Οικονοµίας και Ανάπτυξης, κ. Ιωάννης Δραγασάκης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Ζητώ συγγνώµη από
τους συναδέλφους αλλά υπάρχει µια υποχρέωση και γι’ αυτό
είχα ζητήσει να µιλήσω τώρα. 

Θέλω να κάνω ορισµένα γενικότερα σχόλια, δεδοµένου ότι το
νοµοσχέδιο συζητήθηκε στην επιτροπή σε ένα κλίµα συνεργα-
σίας και συναίνεσης και πιστεύω ότι το αποτέλεσµα θα είναι θε-
τικό και θα έχει την έγκριση του Σώµατος. Άλλωστε, και οι όποιες
παρατηρήσεις γίνονται εδώ δεκτές από τον Υπουργό µε πνεύµα
θετικό.

Θα ήθελα, λοιπόν, να κάνω µια γενικότερη αναφορά, διότι και
ακούστηκαν και κάποια σχόλια αλλά υπάρχουν και εξωγενείς εξε-
λίξεις οι οποίες επηρεάζουν, όπως ίσως έχετε δει σήµερα, τις
αγορές σε πολλές χώρες και στη δική µας. Είναι προφανές ότι
µία από τις αιτίες αυτών των αναταράξεων είναι οι εξελίξεις οι
πολιτικές στην Ιταλία και ενδεχοµένως στην Ισπανία. Θέλω να πω
ότι οι εξελίξεις αυτές δεν µας αιφνιδιάζουν ως Κυβέρνηση. Από
καιρό έχουµε επιστήσει την προσοχή ότι βγαίνουµε από τα µνη-
µόνια σε ένα διεθνές περιβάλλον αυξανόµενης αβεβαιότητας
που κανείς δεν µπορεί να προβλέψει ακριβώς τις διαστάσεις που
µπορεί να πάρει διότι είναι πολλές οι εστίες της αβεβαιότητας
και οι πηγές. Και θέλω ακριβώς να τονίσω ότι η χώρα µας βρί-
σκεται σε µία θέση που έχει αρκετά µέσα στη διάθεσή της να αν-
τιµετωπίσει αυτές τις εξελίξεις. 

Είναι θετικό ότι βγαίνουµε από τα µνηµόνια, άρα αποκτούµε
τη δυνατότητα και την κυριαρχία στις εξελίξεις. Αποκτούµε τη
δυνατότητα να σχεδιάζουµε το µέλλον µας στα πλαίσια εντός
του ευρωπαϊκού πλαισίου. Είναι θετικό ότι δηµιουργούµε ένα
δικό µας ταµείο δανεισµού ύστατης ανάγκης, ούτως ώστε ό,τι κι
αν συµβεί στο µέλλον, να έχουµε ένα όπλο στα χέρια µας πέραν
από τους ευρωπαϊκούς θεσµούς. Είναι θετικό ότι οι τράπεζές µας
έχουν κεφαλαιοποιηθεί και πρόσφατα βγήκαν από ένα αυστηρό
τεστ και σενάριο δυσµενών εξελίξεων µε επιτυχία. Και επίσης,
είναι θετικό το ότι προχωρούµε έχοντας το δικό µας σχέδιο για
την επόµενη µέρα το ολιστικό αναπτυξιακό σχέδιο. 

Βεβαίως, αν οι αναταράξεις αυτές ενταθούν, επεκταθούν, συ-
νεχιστούν, είναι προφανές ότι θα δοκιµαστούν οι αντοχές της
κάθε χώρας ξεχωριστά και θα πρέπει η Ευρωπαϊκή Ένωση να δει
συνολικότερες λύσεις, συνολικότερα µέτρα θωράκισης -επανα-
λαµβάνω- στην περίπτωση που οι εξελίξεις παραταθούν ή εντα-
θούν. 

Σε ό,τι αφορά ένα σχόλιο που άκουσα πριν από έναν συνά-
δελφο εδώ, σχετικά µε το δήθεν νέο µνηµόνιο ή συµπληρωµατικό
µνηµόνιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να τονίσω ότι η
χώρα βγαίνει από τα µνηµόνια και αυτό είναι θετικό γεγονός.
Αυτά δηλαδή τα οποία περάσαµε όλα αυτά τα χρόνια, δεν νοµίζω
ότι πρέπει να δηµιουργούν µια σχετικοποίηση των εξελίξεων, ότι,
είτε έχουµε µνηµόνιο είτε δεν έχουµε µνηµόνιο, είναι το ίδιο
πράγµα, ότι αν έχουµε την υποχρέωση να κάνουµε κάποιες πο-
λιτικές, διαφορετικά θα υποστούµε την απειλή της χρεοκοπίας,
είναι το ίδιο πράγµα µε το να συµφωνήσουµε κάποια µέτρα τα
οποία πρέπει να υλοποιηθούν. Η χώρα, λοιπόν, βγαίνει από τα
µνηµόνια και από τη σκληρή επιτροπεία, άρα αποκτούµε βαθ-
µούς ελευθερίας που χρειαζόµαστε και βεβαίως, αναλαµβά-
νουµε µεγαλύτερες ευθύνες σε ό,τι αφορά τη χρησιµοποίηση
αυτών των δυνατοτήτων που έχουµε. 

Αυτό που ονοµάστηκε «συµπληρωµατικό µνηµόνιο», γνωρίζετε

πολύ καλά ότι είναι τεχνικός όρος ο οποίος συνοδεύει, από το
2010 και µετά, το τέλος κάθε ολοκλήρωσης αξιολόγησης. Όταν
µια αξιολόγηση ολοκληρώνεται, συντάσσεται ένα κείµενο το
οποίο λέγεται συµπληρωµατικό µνηµόνιο, και το οποίο προβλέπει
τα προαπαιτούµενα που πρέπει να θεσµοθετηθούν για να λήξει
και τυπικά η αξιολόγηση. Περί αυτού πρόκειται. Σε λίγο θα
έχουµε και τη σχετική νοµοθεσία στη Βουλή.

Και εποµένως, βεβαίως η κριτική είναι αποδεκτή, θεµιτή, είναι
δικαίωµα του καθενός. Εκείνο, όµως, το οποίο επισηµαίνω είναι
ότι δεν θεωρώ ότι βοηθάει το να δηµιουργούµε µια πλασµατική
εικόνα σε ό,τι αφορά το πού βρισκόµαστε. Δεν λύνονται τα προ-
βλήµατα µε το ότι βγαίνουµε από τα µνηµόνια. Δεν ξεπερνιούνται
οι βαθύτερες αιτίες τις κρίσης και οι παθογένειες του παρελθόν-
τος. Πολλές είναι εδώ ακόµα. Και ακριβώς έχουµε πολύ δουλειά
να κάνουµε.

Ταυτόχρονα, όµως, επιτυγχάνουµε έναν στόχο. Βγαίνουµε σε
ένα –όπως το ονοµάσαµε- ξέφωτο, να µπορούµε να ανασυγκρο-
τήσουµε τις δυνάµεις µας ως χώρα, ως κοινωνία, να µπορούµε
να πατήσουµε πάνω σε ένα στέρεο έδαφος και να σχεδιάσουµε
από εδώ και πέρα τα βήµατά µας.

Αυτό ισχύει –θα έλεγα- ως ένα βαθµό τουλάχιστον και για τα
µέτρα που υποχρεωθήκαµε να προνοµοθετήσουµε και ισχύουν
µετά την έξοδο από τα µνηµόνια. Όταν ολοκληρωθεί η εικόνα,
όταν ολοκληρωθεί η διαπραγµάτευση για το χρέος, όταν και επί-
σηµα θα έχουµε βγει από τα µνηµόνια, εδώ είµαστε να συζητή-
σουµε στην βάση των δεδοµένων αποδεχόµενοι τις δεσµεύσεις
που έχουµε αναλάβει, αλλά και τα νέα δεδοµένα που έχουν δια-
µορφωθεί, να δούµε ακριβώς πώς θα πορευτούµε από εδώ και
πέρα.

Το γενικό µήνυµα που θα ήθελα να µου επιτραπεί να πω, είναι
το εξής: Κίνδυνοι εξωγενείς υπάρχουν. Νοµίζω, όµως, ότι το ζη-
τούµενο είναι όχι να επενδύει κάποιος τον πολιτικό του σχεδια-
σµό στην έλευση αυτών των κινδύνων. Το ζητούµενο για όλους
–θέλω να πιστεύω- είναι πώς να αποτρέψουµε αυτούς του κινδύ-
νους, και εάν δεν µπορέσουµε να τους αποτρέψουµε, τότε να
δούµε πώς να τους αντιµετωπίσουµε, πώς να θωρακιστούµε και
πώς να τους αντιµετωπίσουµε προς όφελος του κοινωνικού και
ευρύτερου εθνικού συµφέροντος.

Σε ό,τι αφορά τώρα το θέµα στο οποίο εντάσσεται και το
παρόν νοµοσχέδιο, εγώ θα το ενέτασσα στο ευρύτερο πρόβληµα
του πώς δηµιουργούµε ένα ευνοϊκό επιχειρηµατικό και επενδυ-
τικό περιβάλλον, µε το οποίο θα µπορούσαµε να επιτύχουµε µια
επιτάχυνση των θετικών εξελίξεων, που ήδη σηµειώνονται. Διότι
είναι θετικό το ότι και πέρυσι και φέτος έχουµε µία αύξηση των
επενδύσεων, αλλά η αποεπένδυση που έχει συντελεστεί είναι τέ-
τοια που χρειαζόµαστε ακόµα πιο ισχυρή επενδυτική δραστηριό-
τητα. 

Επίσης, η ανεργία παρά τη µείωσή της παραµένει ακόµα σε
υψηλά επίπεδα. Και τέλος, για να πάµε σε ένα νέο παραγωγικό
υπόδειγµα ή όπως αλλιώς το λέει κανείς και σε µια νέα µορφή
οικονοµίας η οποία θα είναι βιώσιµη και µε την οικολογική έννοια
του όρου και µε την διεθνή ανταγωνιστική διάσταση, χρειάζονται
επενδύσεις, καθώς είναι η δύναµη που µεταµορφώνει την οικο-
νοµία. Χρειάζονται νέες επενδύσεις σε στοχευµένους τοµείς εκεί
ακριβώς που υπάρχει υψηλότερη προστιθέµενη αξία, εκεί που
υπάρχει η δυνατότητα εξωστρέφειας. Όλα αυτά συνδέονται µε
τις επενδύσεις.

Θα ήθελα, λοιπόν, εδώ να επισηµάνω ότι µπορούµε να διαπι-
στώσουµε στη δηµόσια συζήτηση τουλάχιστον τρεις τρόπους
απάντησης αυτού του θέµατος. Ο πρώτος τρόπος βλέπει τη δη-
µιουργία ενός τέτοιου ευνοϊκού επιχειρηµατικού και επενδυτικού
περιβάλλοντος µέσα από την υποβάθµιση της εργασίας. Η ερ-
γασία θεωρείται κόστος. Άρα όσο µικρότερο είναι αυτό το κό-
στος, τόσο πιο ευνοϊκές γίνονται οι συνθήκες για τις επενδύσεις.
Αυτό ήταν ο πυρήνας –αν θέλετε- του πρώτου και του δεύτερου
µνηµονίου, αλλά παραµένει και ο πυρήνας απόψεων σε ορισµέ-
νους από τους δανειστές.

Η πολιτική αυτή εφαρµόστηκε και απέτυχε. Το εργατικό κό-
στος στην Ελλάδα µειώθηκε κατά 25% και πλέον οι συλλογικές
διαπραγµατεύσεις, τα δικαιώµατα γενικά των εργαζοµένων υπο-
βαθµίστηκαν ή και απαγορεύτηκαν ορισµένα, ο κατώτατος µι-
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σθός µειώθηκε µε νόµο κατά 22%. Το αποτέλεσµα ήταν ότι ναι
µεν είχαµε µια βελτίωση στη λεγόµενη ανταγωνιστικότητα τιµής,
αλλά η διαρθρωτική ανταγωνιστικότητα που είναι το µεγάλο πρό-
βληµα της χώρας µας δεν αντιµετωπίστηκε.

Και ακριβώς και στο τρίτο µνηµόνιο αναγνωρίζεται αυτό και
έµφαση δίνεται σε άλλους παράγοντες διαρθρωτικούς, στους
οποίους θα αναφερθώ στη συνέχεια.

Εποµένως η πολιτική αυτή που βλέπει τη δηµιουργία ευνοϊκών
επενδυτικών συνθηκών µέσα από τη µείωση των µισθών και την
υποβάθµιση της εργασίας, όχι µόνο δεν αποδίδει αλλά έχει και
αρνητικές συνέπειες. Η µία αρνητική συνέπεια είναι ότι περιορίζει
την εσωτερική ζήτηση, άρα και την εσωτερική αγορά. Η δεύτερη
είναι ότι δηµιουργεί αντικίνητρο στο να περάσουµε σε µια οικο-
νοµία της γνώσης µε έµφαση στην τεχνολογική καινοτοµία και
εποµένως στη βελτίωση της παραγωγικότητας της εργασίας,
που είναι και το υπόβαθρο της ανταγωνιστικότητας των οικονο-
µιών. 

Αν το δει κανείς πρακτικά, µπορεί να το κατανοήσει. Αν µια επι-
χείρηση έχει τόσο φθηνό εργατικό δυναµικό, πολλές φορές αυτό
κάνει περιττή την αναζήτηση άλλων µεθόδων παραγωγής που
είναι πιο σύγχρονες και πιο προηγµένες διεθνώς.

Η δεύτερη κατεύθυνση είναι η µείωση της φορολογίας.
Ακούµε πολλά. Ποιος δεν θέλει µείωση της φορολογίας; Είναι
και κάτι ευχάριστο το να υπόσχεται κανείς µείωση της φορολο-
γίας. Αλλά πρέπει και εδώ να δει κανείς τα πραγµατικά γεγονότα,
για να διαπιστώσει ότι σε πάρα πολλές χώρες, και στο παρελθόν
στη χώρα µας, ενώ µειώθηκε η φορολογία επί των κερδών, δεν
είχαµε αύξηση των επενδύσεων. 

Για να έρθω, όµως, στο σήµερα, αναφέρω ότι στην Ισπανία µει-
ώθηκε ο εταιρικός συντελεστής φόρου από το 30% στο 25% και
την ίδια περίοδο οι επενδύσεις µειώθηκαν από 24% στο 20% ως
ποσοστό του ΑΕΠ. Στην Πορτογαλία, µε την οποία είµαστε σε
συγκρίσιµη κατάσταση, το 2009 ο εταιρικός φορολογικός συν-
τελεστής ήταν 25% και το 2016 µειώθηκε στο 21%. Την ίδια πε-
ρίοδο οι επενδύσεις µειώθηκαν από το 21% στο 15% ως ποσοστό
του ΑΕΠ. 

Άρα η µείωση των φορολογικών συντελεστών επί των κερδών
δεν συνιστά καταλύτη, δεν υπάρχει κάποιος αυτόµατος µηχανι-
σµός, µια εξίσωση ότι µειώνω τη φορολογία στα κέρδη και άρα
αυξάνονται οι επενδύσεις. Γιατί; 

Πρώτον, διότι η µείωση της φορολογίας επί των κερδών
αφορά την κατανοµή του κέρδους. Όταν µια επιχείρηση παράγει
ένα κέρδος, το κέρδος αυτό το µοιράζεται µε τις τράπεζες, εφό-
σον έχει δάνεια και πληρώνει το επιτόκιο, µε το κράτος, στο
οποίο πληρώνει φορολογία, και µε τους µετόχους, οι οποίοι επί-
σης παίρνουν το δικό τους µερίδιο του κέρδους. Έχει σηµασία
αυτό; Βεβαίως έχει σηµασία. Αλλά είναι καθοριστικό αυτό για τις
επενδύσεις; Δεν είναι καθοριστικό αυτό για τις επενδύσεις. 

Καθοριστική για τις επενδύσεις είναι η προσδοκία του κέρ-
δους, οι όροι παραγωγής του κέρδους. Και αυτό είναι και πολι-
τικά σηµαντικό, το ότι, δηλαδή, υπάρχουν διάφοροι τρόποι και
διάφορα καθεστώτα συσσώρευσης του κεφαλαίου. Άρα η πολι-
τική µπορεί να επηρεάσει ως ένα βαθµό ακόµα και υπό συνθήκες
καπιταλισµού σηµαντικές από κοινωνική και αναπτυξιακή άποψη
παραµέτρους της διαδικασίας αυτής.

Η τρίτη, λοιπόν, κατεύθυνση είναι εκείνη την οποία η παρούσα
Κυβέρνηση και πιστεύει και ακολουθεί και η οποία συνίσταται στο
να επηρεάσουµε εκείνους τους µακροχρόνιους παράγοντες, οι
οποίοι στη χώρα µας δηµιούργησαν ένα καθεστώς αρνητικό για
την επιχειρηµατικότητα είτε µε την έννοια των εµποδίων, που µί-
λησε πριν ο κύριος συνάδελφος, αλλά είτε και µε την έννοια µιας
χαοτικής κατάστασης, µιας άναρχης ανάπτυξης, η οποία ευνοεί
κατά κανόνα την κερδοσκοπική δραστηριότητα και όχι την κοι-
νωνικά υπεύθυνη επιχειρηµατικότητα.

Μερικοί από τους παράγοντες αυτούς, τους οποίους θα
έχουµε την ευκαιρία σε άλλο νοµοσχέδιο και σε άλλες ευκαιρίες
εδώ να συζητήσουµε, αφορούν:

Πρώτον, στη δηµιουργία επιχειρηµατικών υποδοµών.
Δεύτερον, στη δηµιουργία νέων αδειοδοτικών καθεστώτων, τα

οποία προχωρούµε και από το δικό µας Υπουργείο, απλούστερα,
αποτελεσµατικότερα καθώς και νέα συστήµατα ελέγχου, διότι

τώρα έχουµε το φαινόµενο «πολλοί έλεγχοι, αλλά καθόλου έλεγ-
χοι», δηλαδή, πολλές φορές οι υπερβολικοί έλεγχοι οδηγούν
στον µη ουσιαστικό έλεγχο.

Τρίτον, αλλαγές στο εταιρικό δίκαιο, όπως είναι και αυτός ο
νόµος, όπως είναι ο νόµος περί ανωνύµων εταιρειών, όπως θα
είναι ο νόµος περί µετασχηµατισµών, όπως θα είναι ο νόµος για
την αναβάθµιση του ΓΕΜΗ και άλλοι. 

Τέταρτον, δηµιουργία νέων σχέσεων ανάµεσα στο κράτος και
τις επιχειρήσεις. Παράδειγµα εδώ αποτελεί ο νέος αναπτυξιακός
νόµος. Σχέσεις διαφανείς, σχέσεις…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτός που έγινε ή αυτός που θα
έρθει;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Αυτός που έγινε και
λειτουργεί ήδη και που θα έχει και ποσοτικά καλύτερα αποτελέ-
σµατα τώρα που απαλλάσσεται από τα βαρίδια του παρελθόν-
τος. Διότι, ξέρετε, παραλάβαµε κάπου έξι χιλιάδες –δεν θυµάµαι
ακριβώς πόσες- αιτήσεις να έχουν ενταχθεί στους νόµους, χωρίς
να υπάρχει η χρηµατοδότηση γι’ αυτούς τους νόµους.

Αναφέροµαι, λοιπόν, σε διαδικασίες διαφανείς, όσο γίνεται πιο
αυτοµατοποιηµένες, στη θέση πελατειακών σχέσεων του παρελ-
θόντος, που αποτελούσαν πολλές φορές και «θερµοκήπιο» δια-
φθοράς.

Πέµπτον, νέα χρηµατοδοτικά εργαλεία τα οποία να µπορούν
να χρηµατοδοτούν επενδύσεις και επενδυτικά σχέδια, ακόµη και
αν οι τράπεζες λόγω των κόκκινων δανείων δεν είναι σε θέση να
παίξουν πλήρως αυτόν τον ρόλο και ήδη, είµαστε σε θέση να
πούµε ότι εάν υπάρχει ένα επενδυτικό σχέδιο, υπάρχουν πόροι
και τρόποι να χρηµατοδοτηθεί.

Έκτον, µια νέα εργαλειοθήκη, που να βοηθά τον χωρικό και
γενικότερο αναπτυξιακό σχεδιασµό. Κτηµατολόγιο, δασικοί χάρ-
τες, οριοθέτηση αιγιαλού, ειδικά κλαδικά χωροταξικά σχέδια εκεί
που δεν υπήρχαν, όπως για παράδειγµα στον ορυκτό πλούτο,
που δεν είχαµε ποτέ χωροταξικό σχέδιο, τοπικά χωρικά σχέδια
και χρήσεις γης, θαλάσσιος χωροταξικός σχεδιασµός.

Πολλές φορές όταν λέµε γραφειοκρατία, πίσω απ’ αυτό βρί-
σκονται πολιτικές, είτε κενά πολιτικής, είτε λάθη πολιτικής, είτε
ευθύνες πολιτικές. Αυτά που είπα, τα χρόνια αυτά προβλήµατα
της ελληνικής οικονοµίας και κοινωνίας, για δεκαετίες είναι ανοι-
κτά και έχουν δηµιουργήσει ακριβώς ένα σύστηµα περίπλοκο,
αναποτελεσµατικό, όπου όλοι ζηµιώνονται. Και επιχειρήσεις ζη-
µιώνονται και το δηµόσιο συµφέρον ζηµιώνεται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Εποµένως, ολοκληρώνοντας, θέλω να πω ότι πιστεύω πως βρι-
σκόµαστε στη σωστή κατεύθυνση. Ούτε η µείωση των µισθών
ούτε οι εύκολες φορολογικές εξαγγελίες αποτελούν πειστική
λύση. Πειστική απάντηση αποτελεί το να λύσουµε τα χρόνια προ-
βλήµατα, τα οποία άλλωστε αποτελούσαν και πολλές από τις αι-
τίες της κρίσης και της χρεοκοπίας της χώρας µας.

Σε ό,τι αφορά όµως τη φορολογία, για να µην αφήσω κάτι
κενό, θέλω να πω ότι βεβαίως εφόσον έχουµε δηµοσιονοµικό
πόρο να αξιοποιήσουµε, ένα µέρος του θα το αξιοποιήσουµε και
για στοχευµένες φορολογικές ελαφρύνσεις. Πριν όµως αποφα-
σίσουµε αυτές τις στοχευµένες φορολογικές ελαφρύνσεις σε
ό,τι αφορά την επιχειρηµατικότητα, θα κάνουµε διάλογο µε τους
φορείς των επιχειρήσεων, για να συνεννοηθούµε ποιες ακριβώς
φορολογικές ελαφρύνσεις είναι αυτές οι οποίες δηµιουργούν όχι
πρόσκαιρα οφέλη, αλλά µακροχρόνιες ευνοϊκότερες συνθήκες.

Πρέπει να σας πω ότι έχουµε πάρει και στο Υπουργείο προτά-
σεις σοβαρές από το Σύνδεσµο Εξαγωγέων Βορείου Ελλάδος,
από επιχειρηµατικούς συνδέσµους, όπως η Ελληνική Παραγωγή,
ο ΣΕΒ και άλλους. Όλες αυτές τις προτάσεις θα τις αξιολογή-
σουµε και µέσα από διάλογο θα καταλήξουµε, όπως είπα, σε
στοχευµένες παρεµβάσεις.

Εποµένως, δηµιουργούµε ένα ευνοϊκό πλαίσιο για τις επενδύ-
σεις και την κοινωνικά υπεύθυνη επιχειρηµατικότητα. Δηµιουρ-
γούµε τις προϋποθέσεις η επιχειρηµατικότητα να είναι ελεύθερη,
εντός όµως συγκεκριµένων κοινωνικών και οικολογικών δεσµεύ-
σεων και αυτό νοµίζω ότι είναι εκείνο που απαιτεί το κοινωνικό
συµφέρον σήµερα στη χώρα µας.
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Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα κάνω την ανακοί-

νωση για το σχολείο και αµέσως µετά θα σας δώσω τον λόγο,
κύριε Λοβέρδο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι τρεις µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Χίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, θα κάνω την παρέµβασή µου αργότερα, αφού

ακούσουµε και τον κ. Πιτσιόρλα.
Ωστόσο κατά τον Κανονισµό, αντιδρώ στην παρέµβαση του

Υπουργού µε τα εξής. Σωστά ο ίδιος γενίκευσε. Έφυγε από τα
θέµατα του σχεδίου νόµου και µίλησε γενικότερα για το θέµα της
αρµοδιότητάς του, που είναι και ένα από τα µεγαλύτερα θέµατα
-αν δεν είναι το µεγαλύτερο θέµα- που αντιµετωπίζει η χώρα µας
σήµερα. 

Όµως µετά από τρεισήµισι χρόνια είναι βασική υποχρέωση
ενός Υπουργού Ανάπτυξης, όσο κι αν έχει ευκολίες από το γε-
γονός ότι είναι ο τρίτος στη σειρά -δεν ξεκινάει το 2015 η Κυβέρ-
νηση µε αυτόν- να µας πει τι θα κάνει κι όχι να µας πει τι δεν έγινε
σωστά στο παρελθόν. 

Σηµειώνω, κύριε Πρόεδρε, ότι στα θέµατα της δικής του αρ-
µοδιότητος έγκειται πρωτίστως η εφαρµογή του λεγοµένου Ολι-
στικού Σχεδίου Ανάπτυξης του κ. Τσακαλώτου, εις το οποίο µια
απλή αναφορά έκανε και όχι περισσότερες. Αυτό για εµένα είναι
χαρακτηριστικό. 

Παίρνω, όµως, τον λόγο για κάτι άλλο. Κύριε Υπουργέ, σωστά
αναφέρεστε στην ανάγκη µείωσης των φόρων. Από όλες τις
πλευρές του Κοινοβουλίου αναφέρεται αυτό. Σωστά, επίσης,
λέτε ότι είναι ανάγκη να αναπροσαρµοστεί και ο κατώτατος µι-
σθός. Όλες τις πτέρυγες του Κοινοβουλίου το λένε αυτό. 

Εσείς, όµως, δεν έχετε χρέος απλώς να αναφέρετε τι θα ήταν
καλό να γίνει. Εσείς έχετε υποχρέωση να µας πείτε κάτι άλλο,
µετά από τρεισήµισι χρόνια, µάλιστα, παραµονής στη διακυβέρ-
νηση του τόπου. Είστε η µακροβιότερη Κυβέρνηση της κρίσης.
Όλες οι άλλες είχαν λιγότερο χρόνο µπροστά τους, για πολλούς
λόγους, ένας εκ των οποίων είστε κι εσείς, ως Αντιπολίτευση.
Είστε υποχρεωµένος να µας πείτε πώς θα έρθει η Ελλάδα στην
πολυτελή θέση να µειώσει τους φόρους. 

Για τις εισφορές δεν είπατε κάτι. Το παραλείψατε ως ευκόλως
εννοούµενο. Φαντάζοµαι ότι το συµπεριλαµβάνετε. Πώς θα µει-
ώσετε τις εισφορές; Πώς θα είστε σε θέση να αυξήσετε τον κα-
τώτατο µισθό; Αυτή είναι η δουλειά ενός συνδυασµού
αρµοδιοτήτων του Υπουργείου Οικονοµίας και του Υπουργείου
Οικονοµικών. Είστε το µισό από το όλον της προσπάθειας για µια
αναπτυξιακή πορεία. 

Εδώ, σήµερα, φοβούµαι να πω ότι κάνατε προγραµµατικές δη-
λώσεις. Όσο, όµως, κι αν είστε πρόσφατος σε αυτό το Υπουρ-
γείο, δεν έχετε το δικαίωµα µετά από τρεισήµισι χρόνια να
στέκεστε σε προγραµµατικές δηλώσεις. Μια καταγραφή πρά-
ξεως που αµέσως θα κάνετε, ως Υπουργός Ανάπτυξης, θα ήταν
το δέον. Δεν το κάνατε. Ίσως έχετε µια άλλη ευκαιρία στο µέλ-
λον. 

Τα εργαλεία που αναφέρατε, όπως οι αδειοδοτήσεις -και
κλείνω µε αυτό- είναι εργαλεία τα οποία άλλοι προκάτοχοί σας
έχουν φέρει εδώ προ δύο ετών και στην πράξη δεν έχει φανεί η
παραµικρή τους επιτυχία. Παρακαλώ, από την επόµενη φορά
που θα είστε εδώ, να µπορέσουµε να συζητήσουµε κάτι επί του
συγκεκριµένου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τον λόγο έχει ο κ. Αµυ-
ράς και αµέσως µετά ο κύριος Υπουργός, ο κ. Δραγασάκης, για
να απαντήσει συνολικά. Παρακαλώ, να είστε σύντοµος κύριε

Αµυρά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Σύντοµος θα είµαι, γιατί πρέπει να πάω

στη Διάσκεψη των Προέδρων. 
Αγαπητέ κύριε Δραγασάκη, η ελληνική γλώσσα και η ορολογία

που χρησιµοποιούµε µπορεί να µας δίνει πολλές φορές τις απα-
ραίτητες οδούς διαφυγής από την πραγµατικότητα, αλλά όπως
και να γίνει, αυτή η πραγµατικότητα είναι µια µυλόπετρα που σε
καταπλακώνει και σε εγκλωβίζει. Δεν µπορείς να ξεφύγεις από
την αλήθεια και την πραγµατικότητα. 

Γιατί σας το λέω αυτό; Διότι αν σας άκουγε κάποιος ξένος θα
έλεγε, για ποια µνηµόνια άραγε µιλάει ο κ. Δραγασάκης; Χρησι-
µοποιείτε τον πληθυντικό και λέτε µια γενική έκφραση «βγαί-
νουµε από τα µνηµόνια». Δεν βγαίνουµε από τα µνηµόνια.
Βγαίνουµε από το µνηµόνιο το δικό σας -αν βγαίνουµε βέβαια-,
από το µνηµόνιο Τσίπρα - Καµµένου. Γιατί σας το λέω αυτό; Διότι
το 2015, το 2016 έως και το 2017 δεν χρησιµοποιούσατε καν τη
λέξη µνηµόνιο. Λέγατε για το πρόγραµµα. Τι είναι αυτό το πρό-
γραµµα; 

Άρα µια πρώτη κίνηση καλής θελήσεως από µέρους σας θα
ήταν να χρησιµοποιείτε την πραγµατική ορολογία και να λέτε
«βγαίνουµε από το µνηµόνιο που σας βάλαµε». Ένα το κρατού-
µενο. 

Θα µείνω λίγο στη φορολογία και τη µείωση της φορολόγησης
των επιχειρήσεων. Είπατε ότι πρέπει να το δούµε και θα το δούµε
στο µέλλον. Το έχετε ήδη κάνει. Σας θυµίζω ότι έχετε µειώσει τη
φορολογία των καζίνο από 37% σε 17%, δηλαδή 20 µονάδες
κάτω. Μάλιστα, εάν έχουν από ένα ποσοστό κερδών και πάνω
φτάνει η φορολόγησή τους στο 8%. Δηλαδή,  από το 37% έως
το 8% είναι 29 µονάδες. 

Ήθελα να σας ρωτήσω: Τι σκεφτήκατε εκεί; Ποιο ήταν το
πλάνο, για να προτάξετε τα καζίνο στη µείωση της φορολόγησης
και όχι τις εξαγωγικές επιχειρήσεις; 

Άρα καταλήγω, λέγοντας ότι δεν βγαίνουµε, δυστυχώς, από
τα µνηµόνια. Μακάρι να βγαίναµε. Βγαίνουµε τυπικά από το µνη-
µόνιο Τσίπρα-Καµµένου, αλλά η «ουρά» παραµένει. 

Και η «ουρά» είναι η µείωση των συντάξεων από την 1η Ιανουα-
ρίου 2019, δηλαδή σε λίγους µήνες από τώρα. Θα έχουµε µείωση
σχεδόν όλων των συντάξεων έως και 18%. Σας θυµίζω τα πρω-
τογενή πλεονάσµατα που τα χαρακτηρίζατε µατωµένα και δυ-
σβάσταχτα για τον ελληνικό λαό και που παραµένουν υψηλά µε
δικές σας υπογραφές έως το 2022 και έως το 2060. Σας θυµίζω
και την άλλη ηµεροµηνία ορόσηµο, το 2114, όπου το υπερταµείο
για ενενήντα εννέα χρόνια θα έχει υπό την ευθύνη του στην
ουσία τη διαχείριση πάρα πολλών εµπράγµατων και ακινήτων δι-
καιωµάτων του ελληνικού δηµοσίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε,
πρέπει να ολοκληρώσετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Άρα αγαπητέ κύριε Δραγασάκη, θα
έλεγα ότι είναι καλή η µείωση της φορολογίας, αλλά όχι για τα
καζίνο. Πρώτα έπρεπε να γίνει για τους Έλληνες εξαγωγείς, για
τις ελληνικές κυρίως µικροµεσαίες επιχειρήσεις που παράγουν,
καινοτοµούν, προσλαµβάνουν κόσµο, δίνουν µεροκάµατα και
ωθούν τη χώρα µέσω της προσπάθειάς τους σε ένα περιβάλλον
αντιξοοτήτων έξω από τα µνηµόνια στα οποία µας βάλατε κι
εσείς. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Κύριε Πρόεδρε, η
πρόθεσή µου δεν ήταν να πω στον κ. Αµυρά να υιοθετήσει τη
δική µας αφήγηση, την κρίση και τη δική µας ερµηνεία ή να πω
στον κ. Λοβέρδο τι πρέπει να κάνει σε κάποια θέµατα. Εγώ
έδωσα µια συγκεκριµένη ενηµέρωση. Ό,τι είπα, κύριε Λοβέρδο,
εδώ είναι µέρος του αναπτυξιακού σχεδίου. Ο νόµος για τις ανώ-
νυµες εταιρείες θα έρθει σε δύο εβδοµάδες. Το νέο µεσοπρόθε-
σµο σχέδιο που θα δείχνει και το δηµοσιονοµικό χώρο που
έχουµε θα έρθει µαζί µε τα προαπαιτούµενα. Τα σχέδια και το
χρονοδιάγραµµα σε ό,τι αφορά τα νέα αδειοδοτικά καθεστώτα,
τη χωροταξία, όλα τα µέτρα που είπα είναι µέσα. Είναι σχέδια
δράσης.
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Όπως είπα και την προηγούµενη φορά, µιλώντας για το ανα-
πτυξιακό σχέδιο, –το επαναλαµβάνω- το Υπουργείο µας είναι
ανοιχτό, πέρα από τον κοινοβουλευτικό έλεγχο που έχετε δι-
καίωµα να κάνετε σε οποιοδήποτε θέµα, για να συζητήσουµε και
να σας δώσουµε ενηµέρωση, η οποία ίσως δεν είναι ώριµη για
να υπάρξει δηµόσια. Άλλωστε, γνωριζόµαστε. Εµένα η πρόθεσή
µου δεν είναι να αποφύγω την πραγµατικότητα. Η πρόθεσή µου
είναι να µιλήσω επί της πραγµατικότητας, βλέποντας βεβαίως
αυτά τα οποία θεωρώ ότι µπορούµε να κάνουµε. 

Σε ό,τι αφορά τον κ. Αµυρά, η δική µου αντίληψη των πραγµά-
των είναι ότι το 2010 η χώρα αυτή χρεωκόπησε. Το ιστορικό δη-
λαδή γεγονός, αυτό που θα µαθαίνουν και τα παιδιά στην ιστορία
ελπίζω, είναι ότι το 2010 η Ελλάδα χρεωκόπησε. Άρα κάτι
έφταιξε γι’ αυτήν την χρεωκοπία. Κάποιες αιτίες υπήρχαν. Κά-
ποιες παθογένειες υπήρχαν. Πρέπει να σκεφθούµε πολύ σοβαρά
ποιες ήταν αυτές οι παθογένειες για να µην τις επαναλάβουµε
στο µέλλον. 

Το δεύτερο είναι ότι, επειδή χρεωκοπήσαµε, δεν µπορούσαµε
να δανειστούµε από τις αγορές πια και υπογράψαµε µια σύµ-
βαση δανεισµού από θεσµούς έναντι µνηµονίων. Αυτή η ιστορική
φάση τελειώνει τον Αύγουστο του 2018. Δεν σας αρέσει η ορο-
λογία που είπα; Το ιστορικό γεγονός πάλι εδώ είναι. Με τη σηµε-
ρινή Κυβέρνηση πιστεύουµε θα υπογραφεί η λήξη αυτής της
οδυνηρής περιόδου, η οποία αρχίζει το 2010, έχει διάφορα εν-
διάµεσα στάδια και φτάνουµε στο σήµερα. Από εκεί και πέρα,
εσείς µπορείτε να έχετε όποια αφήγηση θέλετε ότι η κρίση αρχί-
ζει το 2015, ότι µέχρι τότε τα πράγµατα ήταν καλά, ότι η κατα-
στροφή για την οποία µιλάει όλη η ανθρωπότητα ότι υπέστη η
Ελλάδα την υπέστη τώρα που η οικονοµία ανακάµπτει. Δικαίωµά
σας. Μην έχετε απαίτηση να πω εγώ αυτά που εσείς νοµίζετε. 

Εγώ λοιπόν, επαναλαµβάνω –για να ολοκληρώσω- ότι σε ό,τι
αφορά τα θέµατα ουσίας ήµουν συγκεκριµένος. Σε άλλη ευκαι-
ρία θα µπορούµε να είµαστε και αναλυτικοί. Αν κάποιος συνά-
δελφος θέλει, µπορεί µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου να
ρωτήσει για οποιοδήποτε θέµα. Αν κάποιο κόµµα θέλει ενηµέ-
ρωση από το Υπουργείο, µπορούµε και αυτήν να την παρά-
σχουµε. 

Σε όλα τα θέµατα υπάρχουν σχέδια, χρονοδιαγράµµατα σε ό,τι
αφορά την πορεία και την ολοκλήρωσή τους. Πιστεύω, κοιτώντας
αυτά τα σχέδια, µπορούµε να είµαστε όχι µόνο αισιόδοξοι για το
µέλλον, αλλά µπορούµε να σιγουρευτούµε ότι είµαστε σε µια πο-
ρεία που αν τα κάνουµε αυτά -και άλλα βεβαίως πρέπει να γί-
νουν- τότε η έξοδος από τα µνηµόνια µπορεί να αποδειχθεί µια
κρίσιµη αφετηρία, ακριβώς για να µπορέσουµε να ανασυγκρο-
τήσουµε τη χώρα και να την απαλλάξουµε από τέτοιες κρίσεις
στο µέλλον. 

Όσον αφορά τα καζίνο, δεν υπήρξε µείωση της φορολογίας
τους. Η φορολογία παραµένει η ίδια. Τροποποιήθηκε το µέρος
επί του τζίρου, το οποίο είναι διαφορετικό. Ο κ. Πιτσιόρλας που
είναι εδώ είναι πιο ενήµερος για τις εξελίξεις, αν θέλετε να σας
ενηµερώσει. 

Δεν ξέρω αν ελέχθη κάτι άλλο συγκεκριµένο. Προς το παρόν,
µένουµε σε αυτά. Εδώ θα είµαστε για να επανέλθουµε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πότε θα µιλήσει ο κ.
Πιτσιόρλας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα µας ενηµερώσει.  
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρό-

εδρε, θέλουν να µιλήσουν και οι Βουλευτές. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα µιλήσουν οι Βου-

λευτές, απλώς ακολουθούµε τη διαδικασία. 
Να ξεκινήσουµε τον κατάλογο των οµιλητών µε πρώτο τον συ-

νάδελφο κ. Παπαηλιού. Είναι πέντε όσοι έχουν εγγραφεί, οπότε
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να δηλώσετε σιγά-σιγά για να
µιλήσετε µετά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Να µιλήσουµε οι Κοινοβουλευ-
τικοί µετά, αφού ακούσουµε τον Υπουργό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εντάξει, κύριε συνά-
δελφε. 

Ορίστε, κύριε Παπαηλιού, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, θα είµαι πολύ συνοπτικός και πολύ συγκεκριµένος.

Οι ραγδαίες τεχνολογικές εξελίξεις και οι συνθήκες παγκοσµιο-
ποίησης της οικονοµίας επιβάλλουν ευελιξία και ταχύτητα στις
οικονοµικές συναλλαγές. 

Η εταιρεία περιορισµένης ευθύνης δεν αποτελεί πλέον ελκυ-
στική εταιρική µορφή, κυρίως λόγω της δυσκαµψίας από την
οποία χαρακτηρίζεται τόσο από θεσµικής όσο και από οικονοµι-
κής πλευράς. Οι νέες εταιρικές µορφές την «έχουν αφήσει πίσω»,
µε συνέπεια η ζήτηση ίδρυσης νέων εταιρειών περιορισµένης ευ-
θύνης να είναι εξαιρετικά περιορισµένη. Η πορεία των ΕΠΕ είναι
φθίνουσα. 

Παρά ταύτα, µε το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρείται µία κατά το
δυνατόν προσαρµογή της εταιρείας περιορισµένης ευθύνης στις
νέες συνθήκες. 

Οι βασικότερες αλλαγές, που προτείνονται µε το σχέδιο νόµου
αφορούν την επωνυµία, τη δηµοσιότητα, τη συνέλευση των εταί-
ρων, τους διαχειριστές και την ίδρυση αλλοδαπού υποκαταστή-
µατος στην Ελλάδα. 

Ενδεικτικά και συγκεκριµένα, παρέχεται η δυνατότητα σχηµα-
τισµού της επωνυµίας χωρίς να είναι υποχρεωτική η αναγραφή
των ονοµάτων των εταίρων ή του αντικειµένου της επιχείρησης,
πάντα στο πλαίσιο της αρχής της αληθείας και συνακόλουθα της
µη παραπλάνησης των συναλλασσοµένων. Επιπλέον, παρέχεται
η δυνατότητα σχηµατισµού της επωνυµίας µε λατινικούς χαρα-
κτήρες, ώστε να διευκολύνονται οι διεθνείς συναλλαγές. 

Προβλέπονται η πρόσκληση των εταίρων για σύγκληση συνέ-
λευσής τους µε ηλεκτρονικά µέσα και η διεξαγωγή συνέλευσης
των εταίρων µε τηλεδιάσκεψη. Επιπλέον µειώνονται τα ποσοστά
της απαιτούµενης πλειοψηφίας από � επί των εταίρων και των
εταιρικών µεριδίων σε 2/3 για τη λήψη κρίσιµων αποφάσεων, µε
αποτέλεσµα την απόδοση µεγαλύτερης ευελιξίας. 

Εναρµονίζεται ο ν.3190/1955 µε τις επιταγές των νεότερων νο-
µοθετηµάτων περί δηµοσιότητας αφού η δηµοσίευση γίνεται στο
Γενικό Εµπορικό Μητρώο -στο ΓΕΜΗ- και όχι στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως, καθώς και µε τις νέες απαιτήσεις σχετικά µε
τις οικονοµικές καταστάσεις. 

Απλοποιούνται οι διαδικασίες και συνακόλουθα µειώνεται το
κόστος σε κρίσιµα σηµεία του κύκλου ζωής των ΕΠΕ, όπως στη
σύσταση µε την αντικατάσταση του συµβολαιογραφικού εγγρά-
φου από πρότυπο καταστατικό, σύµφωνα µε τον ν.4441/2016 και
την αντίστοιχη απόφαση του Υπουργού Οικονοµίας και Ανάπτυ-
ξης, αλλά και στη λύση µε την κατάργηση του συµβολαιογραφι-
κού εγγράφου (λύσης). 

Καταργείται η υποχρεωτική προσφυγή στο δικαστήριο για την
ανάκληση διαχειριστή που έχει οριστεί από το καταστατικό,
καθώς και για τον ορισµό της αξίας των εταιρικών µεριδίων στις
περιπτώσεις µεταβίβασής του αιτία θανάτου. 

Διευκολύνεται η εγκατάσταση στην Ελλάδα υποκαταστήµατος
αλλοδαπής ΕΠΕ, που προέρχεται από χώρα-µέλος της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης µε την κατάργηση της διοικητικής έγκρισης, η οποία
παραµένει στις περιπτώσεις εταιρειών που προέρχονται από
χώρες εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε στόχο την ενδυνάµωση
της ευελιξίας αλλοδαπών επιχειρήσεων στη λήψη αποφάσεων
για επενδυτικές κινήσεις στη χώρα µας. 

Τέλος, προβλέπεται εξουσιοδοτική διάταξη για την κωδικοποί-
ηση του ν.3190/1955 και την απόδοσή του στη δηµοτική, πρό-
βλεψη που αποτελεί χρόνιο αίτηµα τόσο των υπηρεσιών και των
επαγγελµατιών που ασχολούνται µε το εταιρικό δίκαιο όσο και
της αγοράς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και αυτό το νοµοσχέδιο αποτε-
λεί µία ψηφίδα στο σύνολο των ρυθµίσεων, που έχουν θεσπιστεί
και θα θεσπιστούν στο άµεσο µέλλον και οι οποίες απλοποιούν
τις διαδικασίες σύστασης, λειτουργίας και λύσης αυτής της εται-
ρικής µορφής και συνακόλουθα µειώνουν το διοικητικό κόστος
και τη διοικητική γραφειοκρατία. Επίσης, αναβαθµίζουν τη συ-
νεργασία και τις συναλλαγές µε το εξωτερικό, προσαρµόζουν το
θεσµικό πλαίσιο στις συνθήκες της διεθνούς, της ευρωπαϊκής
και της εγχώριας οικονοµίας και εν γένει διευκολύνουν την επι-
χειρηµατική δραστηριότητα. Έτσι, σταδιακά και βαθµιαία δηµι-
ουργούνται οι προϋποθέσεις για την προωθούµενη παραγωγική
ανασυγκρότηση της χώρας. 

Ευχαριστώ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Παπαηλιού.
Τον λόγο έχει η Ανεξάρτητη Βουλευτής κ. Παπακώστα, για

επτά λεπτά.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ – ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πρέπει να σας πω ότι χαίροµαι που τυγχάνει

σχεδόν καθολικής αποδοχής η συγκεκριµένη νοµοθετική ρύθ-
µιση, την οποία εισάγετε σήµερα. Αυτό θεωρώ ότι οφείλεται στο
γεγονός ότι εδράζεται -και πάρα πολύ ορθά- αυτή η νοµοθετική
σας πρωτοβουλία στην αποδοχή του περιεχοµένου της νοµοθε-
τικής ρύθµισης από τους ενδιαφεροµένους. Εφόσον οι ενδιαφε-
ρόµενοι θεωρούν ότι εξυπηρετούνται τα ζητούµενα που είχαν και
έχουν, θεωρώ ότι αυτή η νοµοθετική ρύθµιση µπορεί πραγµατικά
να σταθεί στη ζωή και στην αγορά και στην πραγµατικότητα,
διότι αυτή είναι η αξία του νόµου ως εργαλείου για να επιλύει
προβλήµατα. 

Για την οικονοµία της συζήτησης, θα συµφωνήσω µε τις πα-
ρατηρήσεις δύο προλαλησάντων συναδέλφων, του κ. Καρρά και
του κ. Αµυρά, του κ. Καρρά όσον αφορά στα ζητήµατα της ασφα-
λιστικής και φορολογικής ενηµερότητας των πωλητών των λαϊ-
κών αγορών και του κ. Αµυρά σε σχέση κυρίως µε τις
τροπολογίες – προσθήκες που έχετε καταθέσει, εστιάζοντας βέ-
βαια πάρα πολύ στην ηλεκτρονική διακυβέρνηση. 

Κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, άκουσα µε πολύ µε-
γάλη προσοχή την εισήγηση του κ. Δραγασάκη. Βάζει ουσιαστικά
το πλαίσιο στο οποίο θα κινηθεί η χώρα από σήµερα, από χθες.
Είναι γεγονός ότι το ιταλικό δράµα προκαλεί πολύ µεγάλη ανη-
συχία, διότι η παραµικρή αλλαγή στη διάθεση των πολιτών της
Ιταλίας, αγαπητοί συνάδελφοι, και η ενδεχόµενη ρήξη µε τις Βρυ-
ξέλλες καθιστά πολύ πιθανή τη διάλυση της ευρωζώνης, της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Είναι δε απολύτως βέβαιο ότι η Ιταλία, η
τρίτη µεγαλύτερη οικονοµία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν νο-
µίζω ότι θα κάνει πίσω, εάν δεν πάρουν τα ανταλλάγµατα τα
οποία ζητούν. Αυτό συνιστά περιδίνηση και της χώρας µας.
Άκουσα σήµερα και τον κ. Κοτζιά, ο οποίος είπε στη συνέντευξη
που έδωσε µε αφορµή τη συζήτηση για το Σκοπιανό ότι ενδέχε-
ται –και έτσι είναι- η κρίση της Ιταλίας να δηµιουργήσει επιπτώ-
σεις βεβαίως σε όλη την Ευρώπη, αλλά ένα παραπάνω σε εµάς. 

Στο σηµείο αυτό πρέπει να σας πω ότι χρειάζεται η ενότητα
των πολιτικών δυνάµεων στην οποία έκανε επίκληση και έκκληση
ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας. Είναι περισσότερο από ποτέ η
αναγκαία και ικανή προϋπόθεση, αγαπητοί συνάδελφοι, προκει-
µένου η χώρα να προχωρήσει µπροστά ενωµένη –«µια αγάπη,
µια καρδιά, µια µοίρα» λέει το τραγούδι- και στην Ευρώπη, αλλά
και για την πατρίδα.

Η πολιτική πρωτοβουλία που ανακοίνωσα στις 17 Απριλίου -το
ΝΕΟ- και η οποία θα µετασχηµατιστεί το φθινόπωρο σε πολιτικό
φορέα, προκειµένου να κατέβει στις εθνικές εκλογές και στις ευ-
ρωεκλογές, εισηγείται µέσα σε αυτό το κλίµα τοξικότητας που
διαµορφώθηκε το προηγούµενο χρονικό διάστηµα, πρώτα απ’
όλα τη δηµιουργία ενός εθνικού σχεδίου δράσης, το οποίο την
επόµενη µέρα από την τυπική έξοδο και µέσα στην περιδίνηση
του ιταλικού δράµατος θα λειτουργήσει ως το στέρεο έδαφος,
πάνω στο οποίο θα πατήσει η χώρα µε τα δικά της πόδια και µε
τα δικά της εργαλεία για τα επόµενα δέκα χρόνια.

Θα πρέπει να σας πω ότι η κατάσταση είναι πράγµατι πολύ
έκρυθµη. Οι αγορές έχουν βυθιστεί σε συνδυασµό και µε την
κρίση που διατρέχει την Ισπανία, µε αφορµή το σκάνδαλο, την
πρόταση µοµφής για θέµατα διαφθοράς της κυβέρνησης Ραχόι. 

Άρα, αντιλαµβάνεστε ότι εδώ έχουµε την ευκαιρία η σηµερινή
αρχιτεκτονική της Βουλής, µε τις εντάσεις, µε τα πάθη της, να
αφήσει πίσω τον κακό της εαυτό και από σήµερα να ενώσουν οι
πολιτικές δυνάµεις την ενέργειά τους προς όφελος της χώρας
και του ελληνικού λαού, συναισθανόµενοι ακριβώς τι συµβαίνει
στη χώρα. 

Η ενότητα είναι προϋπόθεση και οι αρχηγοί οφείλουν να κα-
τανοήσουν τη δύναµη της ενότητας, της ενοποιού συγκολλητι-
κής ουσίας απέναντι στον λαό, ο οποίος τον τελευταίο καιρό
διχάστηκε από δικαιολογηµένη ή αδικαιολόγητη αγανάκτηση. Για

µένα δεν υπάρχει ιερή αγανάκτηση στα ζητήµατα άσκησης βίας,
διότι είναι αδιέξοδη και δεν µπορεί αυτό να έχει πολιτικές αφε-
τηρίες. Αυτό οφείλουµε όλοι να το αντιληφθούµε. 

Θέλω να κάνω µια δήλωση µπροστά σε αυτά τα δραµατικά,
που είδαν το φως της δηµοσιότητας το τελευταίο διάστηµα, η
οποία είναι η εξής. Η ιστορία µας διδάσκει και οφείλουµε να τη
γνωρίζουµε. Οφείλουµε να γνωρίζουµε τις σκοτεινές περιόδους,
προκειµένου να αποφύγουµε τα λάθη αυτών των περιόδων, αλλά
και τις φωτεινές περιόδους, προκειµένου να αρθούµε στο ύψος
των περιστάσεων. 

Τώρα όσον αφορά τη συζήτηση, που γίνεται για το θέµα της
επίλυσης του ονόµατος της γειτονικής χώρας, πιστεύω και εύ-
χοµαι και κάνω έκκληση να µην αποτελέσει για µια ακόµη φορά,
σε τέτοιους δύσκολους καιρούς και σε τέτοια κρίσιµη και
έκρυθµη συγκυρία στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την Ευρωζώνη,
πεδίο αναµέτρησης και επίδειξης συσχετισµού δυνάµεων εδώ,
στη Βουλή των Ελλήνων, όπως και άσκησης επιρροής στην κοι-
νωνία εν όψει άλλων γεγονότων που πρόκειται να δουν το φως
της δηµοσιότητας τις επόµενες µέρες, εκµεταλλευόµενοι το αί-
σθηµα του ελληνικού λαού και την ευαισθησία του σχετικά µε το
ζήτηµα της ονοµατοδοσίας. Κάνω έκκληση, κύριε Πρόεδρε, διότι
θεωρώ ότι θα κριθούµε όλοι µας και µάλιστα πάρα πολύ αυ-
στηρά. 

Τέλος, θέλω να πω το εξής, µε αφορµή το σχέδιο της Κυβέρνη-
σης για ολιστική ανάπτυξη και για το πού θα οδηγηθεί η χώρα
µετά την τυπική της έξοδο από το µνηµόνιο.

Ως επικεφαλής του πολιτικού ρεύµατος ΝΕΟ και ως Ανεξάρτητη
Βουλευτής εισηγούµαι στην Κυβέρνηση και την ενθαρρύνω να δει
το ζήτηµα του κατώτατου µισθού, το ζήτηµα της αποφυγής των
οµαδικών απολύσεων, το ζήτηµα της κοινωνικής ατζέντας, που
αφορά στην κοινωνία, τις συντάξεις, τις διαπραγµατεύσεις και να
χτίσουµε την πολιτική µας όλοι µαζί για τα επόµενα χρόνια στο
πλαίσιο το ότι ο άνθρωπος είναι στο επίκεντρο της πολιτικής µας
και πρέπει να υπηρετείται από αυτή και όχι στην αναστροφή της
πυραµίδας, όπου ισοπεδώσαµε τον άνθρωπο και εστιάσαµε στα
εργαλεία τα οποία ουσιαστικά αναγορεύσαµε σε προτεραιότητά
µας.

Αυτό, λοιπόν, είναι το διακύβευµα. Διότι οι κοινωνίες, η Ευρω-
παϊκή Ένωση, η Ευρωζώνη, πρέπει να έχουν πολίτες, που να
απολαµβάνουν το στοιχειώδες δικαίωµα στην εργασία και στην
αξιοπρεπή διαβίωση και επιβίωση σε πολλές περιπτώσεις για
τους πολύ φτωχούς, το δικαίωµα προστασίας της µητρότητας
δίχως αστερίσκους και υποσηµειώσεις, το δικαίωµα να υπηρε-
τούµε τον άνθρωπο εκεί όπου αυτός είναι αδύναµος ως πολίτης
µέσα στις δηµοκρατικές µας κοινωνίες. 

Αν δεν λειτουργήσουµε µε αυτό τον τρόπο, πολύ φοβούµαι ότι
οι κοινωνίες µας θα µετατραπούν σε αυτό που ο Ουγκώ περιέ-
γραφε ως «αθλίους», επειδή η ευρωπαϊκή κοινωνία των πολιτών
αρκετά εξαθλιώθηκε από το έλλειµµα πολιτικής. Εδώ χρειάζεται
και για αυτό εισηγούµεθα και µια νέα αρχιτεκτονική για το ευρώ. 

Χρειάζεται µια νέα αρχιτεκτονική πολιτική βούληση η οποία να
σταµατήσει τη σκληρή µονεταριστική πολιτική και να ρίξει το
βάρος της στην κοινωνία των πολιτών, στους πολίτες. Αν αυτό
δεν συµβεί, τότε η πολιτική και οι πολιτικοί θα πάψουµε να
έχουµε ουσία και περιεχόµενο ύπαρξης και τότε θα οδηγηθούµε
σε άλλες πολύ πιο ολιγαρχικές καταστάσεις από αυτές που βιώ-
νουµε σήµερα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.

Παπακώστα.
Τον λόγο έχει η κ. Μεγαλοοικονόµου εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ

για επτά λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το σηµερινό νοµοσχέδιο έρχεται να καλύψει

τις ανάγκες, που έχουν δηµιουργηθεί εδώ και πολλά χρόνια στον
εµπορικό κόσµο και, δυστυχώς, παρέµεναν χωρίς καµµία νοµο-
θετική ανταπόκριση. Οι σύγχρονες επιχειρηµατικές πρακτικές
στο εµπόριο, όπως διεξάγεται σήµερα µε ταχύτατους ρυθµούς
και υψηλές απαιτήσεις, καθώς και η ευρύτερη ανάπτυξη του ηλε-
κτρονικού εµπορίου, όλα αυτά και πολλά ακόµη σηµεία της επο-
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χής, αποζητούν εδώ και χρόνια ένα σύγχρονο και ευέλικτο νοµο-
θετικό πλαίσιο για τις εταιρείες που ιδρύονται. 

Πράγµατι θα πρέπει να αναγνωρίσω ότι κατ’ αρχας η σύσταση
των ιδιωτικών κεφαλαιουχικών εταιρειών ήταν µία πρώτη κίνηση
προς τη σωστή κατεύθυνση. Όµως, όπως γνωρίζουµε πολύ καλά
όλοι όσοι ασχολούµαστε µε το εµπόριο και το επιχειρείν, το µε-
γαλύτερο µέρος του ελληνικού εµπορίου παραµένει υπό τη
µορφή της ανώνυµης εταιρείας και της εταιρείας περιορισµένης
ευθύνης. Έτσι, αυτές οι δύο νοµικές µορφές χρειάζονται περισ-
σότερο την προσοχή µας. 

Το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, κάνει ακριβώς αυτό. Είναι εµ-
φανές ότι είναι αποτέλεσµα µιας προσεκτικής καταγραφής όλων
των προβληµάτων που αντιµετωπίζει µία ΕΠΕ σήµερα ή -ακόµη
καλύτερα- όλων των εµποδίων που αποτρέπουν τους επιχειρη-
µατίες να προτιµήσουν την ίδρυση µιας ΕΠΕ. Ως ακόλουθο µιας
σωστής έρευνας και καταγραφής, το νοµοσχέδιο λύνει πολλά
από τα προβλήµατα του παρελθόντος και δηµιουργεί ένα εντε-
λώς νέο, σύγχρονο και ευέλικτο πλαίσιο για την ίδρυση και λει-
τουργία µιας εταιρείας περιορισµένης ευθύνης. 

Βέβαια, είναι πολλές οι διατάξεις που χρήζουν της προσοχής
µας. Αυτές είναι, πρώτον, ο εκσυγχρονισµός της επωνυµίας της
εταιρείας, η οποία πλέον µπορεί να φέρει ό,τι στοιχεία επιθυµούν
οι εταίροι. Δηλαδή, επιτρέπεται για πρώτη φορά η φανταστική
επωνυµία, πάντα στο πλαίσιο της αρχής της αλήθειας, ώστε να
είναι νόµιµος κάθε ευφάνταστος τίτλος, αρκεί να µην είναι πα-
ραπλανητικός. 

Δεύτερον, η επωνυµία µπορεί να είναι για πρώτη φορά σε λα-
τινικούς χαρακτήρες. Επιτέλους, γίνεται µία τόσο απλή και τόσο
χρήσιµη ρύθµιση για όλες τις ελληνικές επιχειρήσεις, που συ-
ναλλάσσονται µε το εξωτερικό και έχουν µία κοινή επωνυµία
τόσο για το εσωτερικό της χώρας, όσο και για το εξωτερικό. 

Τρίτον, είναι η αλλαγή στο ελάχιστο κεφάλαιο της εταιρείας.
Το κεφάλαιο από ένα ευρώ θα κάνει την ΕΠΕ ανταγωνιστική
προς τις ΙΚΕ. Επίσης, ανταποκρίνεται πλήρως στις ανάγκες πολ-
λών νέων επιχειρήσεων, κυρίως επιχειρήσεων παροχής υπηρε-
σιών οι οποίες δεν απαιτούν σεβαστό ποσό ως κεφάλαιο κίνησης
και εποµένως δεν υπάρχει λόγος να περιορίζονται από αναχρο-
νιστικές λογικές. 

Τέταρτον, απλοποιείται πολύ η διαδικασία της σύστασης,
αφού πλέον δεν απαιτείται οπωσδήποτε συµβολαιογραφικό έγ-
γραφο, αλλά αρκεί η ύπαρξη προτύπου καταστατικού του
ν.4441/2016. 

Πέµπτον, απλοποιείται πολύ η δυνατότητα εγκατάστασης στην
Ελλάδα υποκαταστήµατος αλλοδαπής ΕΠΕ, που προέρχεται από
χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Έκτον, καταργείται η µέχρι σήµερα άσκοπη και η πιο δαπα-
νηρή υποχρέωση διπλής δηµοσιότητας -µητρώο ΕΠΕ και Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως- και πλέον καλύπτεται µόνο από τη
δηµοσίευση στο ΓΕΜΗ. 

Έβδοµον, απαλλάσσονται συνολικά οι πλειοψηφίες για τη
λήψη αποφάσεων. 

Θεωρώ ότι όλες αυτές οι διαδικασίες είναι αρκετές –αναφέρ-
θηκαν έτσι κι αλλιώς σήµερα- και είναι αλλαγές πραγµατικά χρή-
σιµες, που βοηθούν να υπάρξει µια γενικότερη αλλαγή
νοοτροπίας. Ο κάθε µελλοντικός ή επίδοξος επιχειρηµατίας δεν
θα έχει στο µυαλό του πια ότι πρόκειται να έρθει αντιµέτωπος µε
τεράστια γραφειοκρατία, αλλά αντιθέτως θα γνωρίζει ότι το συ-
νολικό νοµικό περιβάλλον είναι απλό και φιλικό. 

Τέλος, θα ήθελα να κάνω µία µικρή αναφορά στις διατάξεις
για το υπαίθριο εµπόριο. Ήταν άκρως απαραίτητη η παράταση
µέχρι 15 Ιανουαρίου 2019 που δίνεται για την ανανέωση των
αδειών πλανοδίου και στάσιµου εµπορίου. 

Όµως, το πιο σηµαντικό, κατά την άποψή µου, είναι ότι πια θα
µπορούν άτοµα µε αναπηρία να κατέχουν νόµιµα άδεια επαγγελ-
µατία πωλητή υπαίθριου εµπορίου. Θα ήταν άκρως υποκριτικό,
θεωρώ, να κάνουµε το παν ως πολιτεία και ως κοινωνία θέλοντας
να βοηθήσουµε τους ανθρώπους µε αναπηρία και ταυτόχρονα
να τους δηµιουργούµε εµπόδια όταν επιχειρούν να δραστηριο-
ποιούνται και να είναι οικονοµικά ανεξάρτητοι και αυτόνοµοι,
γιατί αυτό τους δίνει πραγµατικά θάρρος να προχωρήσουν στη
ζωή τους. Εποµένως, η συγκεκριµένη πρόβλεψη ήταν πράγµατι

αναγκαία και απολύτως λογική. 
Συνολικά το σηµερινό νοµοσχέδιο σηµατοδοτεί µια νέα εποχή

για τις κεφαλαιουχικές εταιρείες, αφού ακολουθούν και άλλες
αλλαγές άµεσα στις ανώνυµες εταιρείες. Η προσωπική µου εµ-
πειρία από τον επιχειρηµατικό χώρο, µου έχει δείξει ότι η άνευ
λόγου γραφειοκρατία µπορεί να καταστρέψει έναν επιχειρηµατία
ή κατ’ ελάχιστον να τον απογοητεύσει. Έτσι το πρώτιστο που
οφείλουµε να κάνουµε για όσους επιχειρούν ή ενδιαφέρονται να
επιχειρήσουν στην Ελλάδα είναι να τους εξασφαλίσουµε µια γρή-
γορη, αποδοτική και ευέλικτη διαδικασία.

Τα τελευταία, τουλάχιστον, οκτώ χρόνια το µόνο που συζητάµε
διαρκώς είναι η ανάγκη για νέες επενδύσεις στην Ελλάδα και το
διαρκές κυνήγι της ανάπτυξης. Νοµίζω ότι είναι αυτονόητο πως
επενδυτές και ευκαιρίες για εισροή χρήµατος δεν µπορούν να
υπάρξουν εάν δεν υπάρχει ταυτόχρονα ένα υγιές, απλό και ελά-
χιστο γραφειοκρατικό σύστηµα ίδρυσης και διαχείρισης µιας
εταιρείας στην Ελλάδα.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο αυτό ακριβώς εξασφαλίζει, κύριοι συ-
νάδελφοι, πως δίνει και αυτό, σε συνδυασµό µε όλες τις υπόλοι-
πες κυβερνητικές πρωτοβουλίες για την προσέλκυση
επενδύσεων, µια νότα αισιοδοξίας στις ελληνικές επιχειρήσεις
και στο ελληνικό εµπόριο για τις καλύτερες, πιο ευνοϊκές και πιο
δηµιουργικές ηµέρες που έπονται.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.

Μεγαλοοικονόµου.
Η κ. Αντωνίου από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο για επτά

λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέ-

λεια το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης
το οποίο τροποποιεί τον νόµο που διέπει τις εταιρείες περιορι-
σµένης ευθύνης, τις γνωστές ΕΠΕ, δηλαδή τον ν.3190/1955, και
το οποίο αποσκοπεί στον εκσυγχρονισµό του νοµικού τους πλαι-
σίου. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο, αν και περιλαµβάνει ορισµένες
θετικές και χρήσιµες διατάξεις, αδυνατεί να δώσει απάντηση σε
ένα βασικό ερώτηµα: Γιατί ένας επιχειρηµατίας, κύριε Υπουργέ,
να επιλέξει το 2018 να ιδρύσει µια ΕΠΕ και όχι µια διαφορετικού
τύπου εταιρεία; Είναι γνωστό ότι οι περισσότεροι επιχειρηµατίες,
που επιθυµούν σήµερα να συστήσουν µια κεφαλαιουχική εται-
ρεία, προτιµούν ως επί το πλείστον τις ιδιωτικές κεφαλαιουχικές
εταιρείες, τις ΙΚΕ, που προσφέρουν µεγαλύτερη ευελιξία και,
κατά δεύτερον, τις ανώνυµες εταιρείες.

Δυστυχώς, το παρόν νοµοσχέδιο, όπως επεσήµανε και ο ειση-
γητής µας, δεν προσφέρει κανένα κίνητρο στον νέο επιχειρηµα-
τία να στραφεί προς την ΕΠΕ, καθώς δεν προβλέπει καµµιά
ρύθµιση για τα κυριότερα προβλήµατα που αντιµετωπίζει καθη-
µερινά. Και ποια είναι αυτά τα προβλήµατα; Τα ξέρουµε όλοι.
Είναι το φορολογικό, που έχετε επιβάλλει και το αβάσταχτο
ασφαλιστικό σας σύστηµα.

Υπό αυτή την έννοια, λοιπόν, ευπρόσδεκτες οι τεχνικές βελ-
τιώσεις σε ένα παλαιό νοµοθέτηµα, αλλά θα πρέπει να βλέπουµε
και την ουσία του πράγµατος. Και η ουσία είναι ότι το παρόν νο-
µοσχέδιο δεν παρέχει κανένα κίνητρο, καµµία αναπτυξιακή προ-
οπτική. Και πολύ φοβάµαι ότι µετά από αυτό τον νόµο η ΕΠΕ θα
παραµείνει µια απαρχαιωµένη τύπου εταιρεία, χωρίς ιδιαίτερα
πλεονεκτήµατα για τον σηµερινό επιχειρηµατία.

Θα ήθελα, ωστόσο, να εστιάσω την τοποθέτησή µου στην τρο-
πολογία 1586 του Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων. Η τροπολογία αυτή αναφέρεται στη µετεγκατάσταση του
ΕΛΚΕΘΕ, του Ελληνικού Κέντρου Θαλασσίων Ερευνών από το
Ελληνικό, Άγιο Κοσµά, στην Ανάβυσσο. Πρόκειται για µια τροπο-
λογία η οποία ως προς το αντικείµενό της κινείται στη σωστή κα-
τεύθυνση, καθώς, όπως λέει ο Υπουργός, στοχεύει στην
επιτάχυνση και την απλοποίηση στις διαδικασίες µετεγκατάστα-
σης των ινστιτούτων του ΕΛΚΕΘΕ και τη διασφάλιση της απρό-
σκοπτης λειτουργίας των υπηρεσιών του.

Το κατά πόσο υλοποιείται ο σκοπός αυτός εν µέσω της συγ-
κεκριµένης τροπολογίας είναι ένα θέµα, που σηκώνει µεγάλη
κουβέντα. Και φυσικά προκύπτουν πολλά και σηµαντικά ερωτή-
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µατα στα οποία ο Υπουργός οφείλει να δώσει απαντήσεις και δι-
ευκρινήσεις. Δεν είναι εδώ ο κ. Φωτάκης, που εισηγήθηκε την
τροπολογία, αλλά φαντάζοµαι θα µας ακούει.

Πρώτα από όλα, διαπιστώνουµε για ακόµη µία φορά την πα-
ροιµιώδη καθυστέρηση, αναβλητικότητα και ανικανότητα της Κυ-
βέρνησης και του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων να
δώσει λύση σε ένα σηµαντικό ζήτηµα, που απασχολεί ένα από
τα σπουδαιότερα ερευνητικά κέντρα της χώρας.

Κύριε Υπουργέ, είχατε στη διάθεσή σας τριάµισι ολόκληρα
χρόνια - τριάµισι χρόνια δεν είναι Υπουργός ο κ. Φωτάκης;- για
να υλοποιήσει τη µετεγκατάσταση του ΕΛΚΕΘΕ από τον Άγιο
Κοσµά στην Ανάβυσσο, µε κανονικές διαδικασίες. Τι κάνατε σε
αυτά τα τριάµισι χρόνια για το θέµα αυτό, που σύµφωνα µε τα
λεγόµενα της τροπολογίας, χρονίζει; Η απάντηση; Απολύτως τί-
ποτα!

Και έρχεστε σήµερα -κυριολεκτικά τελευταία στιγµή, καθώς η
µίσθωση θα πρέπει να έχει υπογραφεί ως το τέλος του Ιουνίου-
και τι λέτε στην παράγραφο 1 της τροπολογίας; Ότι οι µισθώσεις
για τη στέγαση των ινστιτούτων του ΕΛΚΕΘΕ θα γίνονται απευ-
θείας, χωρίς διαγωνισµό και κατά παρέκκλιση των διατάξεων, δη-
λαδή, του π.δ. 715 -όλα κατά παρέκκλιση τα κάνετε- και θα
καταρτίζονται οι συµβάσεις και θα υπογράφονται από τον ίδιο
τον Υπουργό, έστω και κατόπιν εισήγησης του διοικητικού συµ-
βουλίου του ΕΛΚΕΘΕ.

Τι σας εµπόδιζε, κύριε Υπουργέ, τριάµισι χρόνια να κάνετε δια-
γωνισµό; Γιατί επιλέγετε τις απευθείας και κατά παρέκκλιση των
κείµενων διατάξεων µισθώσεις; Περιµένω -µιας και σήµερα είναι
της αγίας υποµονής- υποµονετικά τις απαντήσεις σας. Όµως,
δεν θα φύγω χωρίς απάντηση.

Και από ό,τι διαπιστώνουµε και στην παράγραφο 2 τα πάντα
ρυθµίζονται µε απόφασή σας: οι συµβάσεις µεταφοράς, οι όροι
και το χρονοδιάγραµµα, το κόστος των παρεχόµενων υπηρεσιών
και κάθε ειδικό θέµα σχετικά µε την οικονοµική διαχείριση. Και
σ’ αυτό το σηµείο θέλω κάποιες διευκρινίσεις από τον κ. Φωτάκη,
τον αρµόδιο Υπουργό. Βλέπουµε από την έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους ότι προκύπτει µία δαπάνη σε βάρος
του κρατικού προϋπολογισµού, η οποία ανέρχεται λέει: α) στο
ποσό των 20.000 ευρώ µηνιαίως και στο ποσόν των 140.000 ευρώ
για το τρέχον έτος, αναφορικά µε την καταβολή των µισθωµάτων
και β) στο ποσό των 2,5 εκατοµµυρίων ευρώ για τη διαµόρφωση
χώρων, τη διενέργεια µελετών, κατασκευών, την προµήθεια εξο-
πλισµού για την υλοποίηση της µετεγκατάστασης.

Κύριε Υπουργέ, από πού προκύπτουν αυτά τα νούµερα; Έχετε
υπογράψει ήδη κάποια σύµβαση µίσθωσης και γνωρίζετε αυτά
τα στοιχεία; Από ό,τι αναφέρετε, δεν έχετε υπογράψει κάποια
σύµβαση. Από πού προκύπτουν, λοιπόν, τα 20.000 ευρώ µηνι-
αίως και τα 140.000 ευρώ τον χρόνο; Οφείλετε να γνωστοποι-
ήσετε σε όλους τα πλήρη στοιχεία της µίσθωσης που θα
υπογραφεί, το όνοµα του ιδιώτη εκµισθωτή, τη διάρκεια της µί-
σθωσης -κάτι είπατε για πέντε χρόνια- και το κυριότερο, το ύψος
του µισθώµατος. Πόσο θα είναι µηνιαίως, πόσο τον πρώτο χρόνο
και πόσο τα επόµενα έτη; 

Επίσης, θα πρέπει να µας διευκρινίσετε τι περιλαµβάνει το
ποσό των 2,5 εκατοµµυρίων ευρώ και εάν φυσικά περιλαµβάνεται
ή όχι η πλήρης αποπεράτωση του νέου κτηρίου του ΕΛΚΕΘΕ στο
Μαύρο Λιθάρι. Γιατί εάν δεν περιλαµβάνεται, µου φαίνονται
πολλά 2,5 εκατοµµύρια ευρώ για διαµόρφωση χώρου και για µε-
λέτες. Δεν συµφωνείτε, κύριε Υπουργέ; Παρακαλώ, δώστε µας
συγκεκριµένα στοιχεία για να γνωρίζουν οι Έλληνες φορολογού-
µενοι πού ακριβώς πηγαίνουν τα χρήµατά τους.

Τέλος, στην παράγραφο 3 της τροπολογίας αναφέρεστε στη
µετεγκατάσταση µόνο των εγκαταστάσεων και δεξαµενών ιχθυο-
καλλιεργειών του ΕΛΚΕΘΕ. Στον Άγιο Κοσµά, κύριε Υπουργέ, δεν
βρίσκονται µόνο οι υδατοκαλλιέργειες και οι εγκαταστάσεις
τους. Θα πρέπει να µεριµνήσουµε, λοιπόν, σε κάθε περίπτωση
και για τη συνολική µετεγκατάσταση και τη µελλοντική συγκέν-
τρωση όλων των υπηρεσιών, των ερευνητικών δραστηριοτήτων
του σηµαντικού αυτού ερευνητικού κέντρου, του ΕΛΚΕΘΕ, στο
Μαύρο Λιθάρι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε µισό λεπτό.
Κλείνοντας, ας ελπίσουµε ότι θα δοθούν οι απαραίτητες διευ-

κρινήσεις από τον αρµόδιο Υπουργό και ότι θα υλοποιηθεί µε τα-
χύτητα και κυρίως, µε νοµιµότητα και διαφάνεια, η διαδικασία
της µετεγκατάστασης του ΕΛΚΕΘΕ στην Ανάβυσσο.

Είναι πολύ σηµαντικό να εξασφαλιστεί η απρόσκοπτη λειτουρ-
γία ενός εκ των κορυφαίων ερευνητικών κέντρων της χώρας,
αλλά εξίσου σηµαντικό να µην επιβαρύνετε, κύριε Υπουργέ, τον
κρατικό προϋπολογισµό και τον Έλληνα φορολογούµενο µε δα-
πάνες, που δεν είναι ακριβώς προσδιορισµένες και επαρκώς αι-
τιολογηµένες. Αύριο δεν θα είναι της υποµονής, οπότε, αν δεν
µας δικαιολογήσετε την τροπολογία, θα µας τα πείτε εγγράφως
όταν σας τα ζητήσουµε, χωρίς υποµονή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Αντωνίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές
και έξι συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 12ο Δηµοτικό Σχολείο Αγρι-
νίου και το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Λευκάδας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι από τον κα-
τάλογο των εγγεγραµµένων οµιλητών περιµένουµε τον κ. Κεγκέ-
ρογλου, ο οποίος συµµετέχει στη Διάσκεψη των Προέδρων. Στην
ουσία έχει ολοκληρωθεί σχεδόν η λίστα των οµιλητών. Θέλω να
ρωτήσω τον κ. Σαρίδη αν θέλει να προηγηθεί του Υπουργού,
γιατί κανονικά είναι να µιλήσει ο Υπουργός και µετά οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι. 

Εσείς, κύριε Σαρίδη, τι επιθυµείτε; Αν είναι να µιλήσετε τώρα,
αλλιώς θα πάµε µε τη σειρά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ας µιλήσει ο κύριος Υπουργός πρώτα,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Κατ’ αρχάς, θέλω να ευχαριστήσω όλους για τη συµ-
βολή τους στην επεξεργασία του νοµοσχεδίου. Θα πω λίγα
πράγµατα, γιατί νοµίζω ότι έχουµε εξαντλήσει τη συζήτηση.

Τέθηκε ένα ερώτηµα από τον κ. Αθανασίου και την τελευταία
οµιλήτρια από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας σχετικά µε το
ότι δεν απαντάει το νοµοσχέδιο στο ερώτηµα γιατί κάποιος να
κάνει σήµερα µια ΕΠΕ και τι κίνητρα δίνουµε γι’ αυτό. Εγώ θα
απαντήσω µε ειλικρίνεια. Δύσκολα από όλους εµάς, που είµαστε
εδώ θα έκανε κάποιος σήµερα µια ΕΠΕ. Αν καλούνταν να επιλέξει
έναν τύπο εταιρείας, δεν θα επέλεγε την ΕΠΕ. Όµως, υπάρχουν
δεκάδες χιλιάδες ΕΠΕ, που λειτουργούν και έχουν τεράστια προ-
βλήµατα.

Στόχος, λοιπόν, του νοµοσχεδίου είναι να επιλύσει, όσο του
είναι δυνατόν, τα προβλήµατα αυτών των εταιρειών και να µπο-
ρέσει να διευκολύνει τη ζωή τους και τη ζωή των εταίρων τους.
Θεωρώ ότι το πετυχαίνουµε σε σηµαντικό βαθµό και αυτό είναι
µια προσφορά πάρα πολύ σηµαντική. Όντως αφορά κατά κύριο
λόγο µικροµεσαίες επιχειρήσεις και όχι µεγάλες εταιρείες ή το
µεγάλο κεφάλαιο, µικροµεσαίες επιχειρήσεις οι οποίες είναι εγ-
κλωβισµένες σε ένα καθεστώς ανελαστικό και αντιµετωπίζουν
καθηµερινά πολύ µεγάλα προβλήµατα και µεγάλα κόστη. Κά-
νουµε, λοιπόν, προσπάθεια να δώσουµε λύσεις σε αυτά.

Βεβαίως, υπάρχει ένα όριο στις λύσεις, που θα δώσουµε. Και
εδώ έχει δίκιο ο κ. Αθανασίου, ότι αυτή η εταιρεία έχει ένα ιδιαί-
τερο χαρακτηριστικό. Ήταν και κεφαλαιουχική και είναι και προ-
σωπική. Άρα, λοιπόν, δεν µπορούµε να καταργήσουµε κάποιο
από τα δύο στην προσπάθεια, που κάνουµε για τις λύσεις. Γιατί
αν το καταργήσουµε, αναιρούµε τον χαρακτήρα, άρα υπερβαί-
νουµε τα επιτρεπτά, κατά τη γνώµη µου, όρια. Άρα, πρέπει να
σεβαστούµε αυτόν τον χαρακτήρα και µε σεβασµό στον χαρα-
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κτήρα να επιλύσουµε όσα µπορούµε.
Τώρα όσον αφορά τη µετατροπή, επειδή επιµένει ο κ. Καρράς

-και ορθώς επιµένει- να δοθεί η δυνατότητα, εγώ είπα και το επα-
ναλαµβάνω ότι θα δώσουµε πραγµατική δυνατότητα µε τον νόµο
που θα φέρουµε για τους µετασχηµατισµούς. Στον ν.4070/12
προβλέπεται η δυνατότητα µετατροπής και υπήρξε και µια ειδι-
κότερη διάταξη -σε αυτήν µόνο υπήρχε η προθεσµία- για µια πιο
ευνοϊκή ρύθµιση. Όµως, γενικά δεν έτυχε εφαρµογής και δεν
έτυχε εφαρµογής, επειδή απουσιάζει το πλαίσιο των µετασχηµα-
τισµών.

Άρα, αυτό είναι το πρόβληµα, αυτή είναι η ουσία του προβλή-
µατος και δεν αφορά µόνο τις ΕΠΕ, αλλά αφορά όλους τους τύ-
πους των εταιρειών. Η αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου, που
καλείται να δώσει απαντήσεις στα ερωτήµατα που θέτουν οι εται-
ρείες που πρόκειται να προχωρούν σε µετασχηµατισµούς κινεί-
ται στα τυφλά και πατώντας µόνο στη νοµολογία.

Άρα, λοιπόν, µε το νοµοσχέδιο για τους µετασχηµατισµούς θα
δώσουµε πραγµατική δυνατότητα για να υπάρξει µετατροπή
όσων εταιρειών ΕΠΕ επιθυµούν σε άλλο τύπο εταιρείας.

Δεύτερον, έρχοµαι στο θέµα που αφορά τη δηµοσιότητα και
τα θέµατα που έθεσε ο κ. Αµυράς. Λείπει πάλι, αλλά θα επανα-
λάβω την απάντηση. Όντως, υπάρχει µεγάλο θέµα. Υπάρχει µε-
γάλο θέµα να έχει όλη η αγορά πραγµατική εικόνα και εύκολη
πρόσβαση στην εικόνα των επιχειρήσεων. Έχουµε και πρόσφατα
µεγάλα παραδείγµατα.

Κύριε Αµυρά, αναφέροµαι στην παρατήρηση σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Συγγνώµη που έλειπα, αλλά ήµουν στη

Διάσκεψη.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Λέω ότι το θέµα που θέτετε είναι πάρα πολύ σοβαρό.
Πραγµατικά πρέπει να κάνουµε µεγάλα βήµατα, αξιοποιώντας
τις τεχνολογικές δυνατότητες του σήµερα και να µπορέσουµε να
δώσουµε σε όλους τη δυνατότητα να έχουν πρόσβαση στο προ-
φίλ των εταιρειών.

Αυτό δεν µπορούµε να το κάνουµε στο νοµοσχέδιο. Θα το κά-
νουµε στον νόµο περί ΓΕΜΗ, διότι εκεί πραγµατικά θα µετατρέ-
ψουµε το εµπορικό µητρώο σε ένα πολύ χρήσιµο εργαλείο. Από
τον Ιούνιο θα αρχίσει να λειτουργεί η ηλεκτρονική µορφή της
αδειοδότησης της µιας τάσης για τις εταιρείες. Θα έχουµε ένα
πρώτο βήµα. Κυρίως, όµως, µε τις ρυθµίσεις που θα εισαγά-
γουµε στο σχέδιο για το ΓΕΜΗ -και εκεί θα συζητήσουµε πάρα
πολύ αναλυτικά- πραγµατικά θα δώσουµε αυτήν τη δυνατότητα
σε πολύ µεγάλη έκταση. 

Βεβαίως, υπάρχουν πολλά προβλήµατα. Για παράδειγµα, οι
αποφάσεις των δικαστηρίων έχουν µία τεχνική δυσκολία για την
ηλεκτρονική τους χρησιµοποίηση. Όµως, λέω ότι αναγνωρίζω το
πρόβληµα και θα κάνουµε µεγάλη προσπάθεια, ούτως ώστε πολύ
γρήγορα να έχουµε πολύ σηµαντικά βήµατα σε αυτόν τον τοµέα.

Να επανέλθω στην αυξηµένη πλειοψηφία. Υπάρχουν δύο τρο-
πολογίες και κάναµε κάποιες συνεννοήσεις. Νοµίζω ότι αυτή που
µπορεί τελικά να γίνει αποδεκτή, χωρίς να θίξουµε την ουσία του
χαρακτήρα της εταιρείας, είναι η τροπολογία που κατέθεσε ο κ.
Δηµαράς για την αυξηµένη πλειοψηφία. Θα την κάνουµε αποδε-
κτή και θα βελτιώσουµε όσο µπορούµε στο θέµα…

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Δηλαδή το 50% των εταίρων;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Η τροπολογία λέει 50% πλέον των µετόχων. Των µετό-
χων και τα 2/3 των µεριδίων.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Δηλαδή, δεν είναι τροπολογία.
Είναι νοµοτεχνική βελτίωση.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Ουσιαστικά είναι νοµοτεχνική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Αθανασίου, δεν
ακούγεστε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Πραγµατικά είναι το όριο. Εγώ ήθελα να το κάνουµε
πιο εύκολο, αλλά είναι το όριο που προσκρούουµε στον χαρα-
κτήρα της εταιρείας.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Το λέω αυτό, κύριε Υπουργέ,
γιατί αν είναι έτσι, δεν χρειάζεται να εισαχθεί η τροπολογία του
κ. Κακλαµάνη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Αθανασίου, δεν
ακούγεστε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Ναι, έχει συµφωνήσει και ο κ. Κακλαµάνης σ’ αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μιλάτε µεταξύ σας και
δεν ακούγεστε γενικότερα. Αυτό είναι το θέµα.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Τώρα θα ήθελα να αναφερθώ στο Διεθνές Επιµελητή-
ριο, επειδή έθεσε ένα ερώτηµα ο κ. Αµυράς. Εγώ θεωρώ ότι είναι
ένας πολύ σηµαντικός θεσµός -τα είπαµε και στην επιτροπή- που
δεν έχει τύχει της σηµασίας που πρέπει. Η µεγαλύτερη απόδειξη
είναι η στατιστική των διαιτητικών αποφάσεων που αφορούν το
ελληνικό δηµόσιο. Είναι καταστροφική η στατιστική. 

Γι’ αυτόν τον λόγο εισηγήθηκα και ουσιαστικά αποσύρονται οι
διατάξεις που αφορούν το Επιµελητήριο. Έχουµε συνεννοηθεί
και µε τη διοίκηση του Διεθνούς Επιµελητηρίου και µε την Ένωση
Επιµελητηρίων. Θα οργανώσουµε τον διάλογο όλων των µερών
για να πάµε σε µία ρύθµιση αυτοτελή για το σύνολο του θέµατος.
Θα τη φέρουµε σύντοµα. Πραγµατικά, πρέπει να ρυθµίσουµε
εξαρχής όλο το θέµα, δηλαδή ποια θα είναι τα µέλη του, ποια θα
είναι τα οικονοµικά του, ποιος θα είναι ο ρόλος του και τα πάντα.
Γιατί τώρα όντως ορίζει τους εκπροσώπους της διαιτησίας. Από
εκεί και πέρα, υπάρχουν και οι µεταξύ τους αντιπαραθέσεις που
πρέπει να αρθούν. Θεωρώ ότι θα το λύσουµε και βεβαίως θα το
συζητήσουµε πάρα πολύ αναλυτικά.

Όσον αφορά τις εγγυητικές, κύριε Πρόεδρε, ρωτήσαµε την
Τράπεζα της Ελλάδος, όπως ρωτήσαµε και την ΕΑΑΔΗΣΥ.
Έχουµε γνωµοδότηση θετική και από την Τράπεζα της Ελλάδος
και από την ΕΑΑΔΗΣΥ για το θέµα.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Να τη δούµε λίγο;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Υπάρχουν οι γνωµοδοτήσεις. 
Τώρα, στη διάταξη γίνεται παραποµπή στον ν.3464/2016 και

αναφέρεται στις ασφαλιστικές εταιρείες που έχουν την άδεια λει-
τουργίας στον κλάδο 15 των εγγυήσεων. Γι’ αυτό γίνεται η πα-
ραποµπή στον νόµο αυτόν. Άρα λοιπόν, µιλάµε για µια κατηγορία
εταιρειών που έχουν την άδεια να λειτουργούν στον κλάδο των
εγγυήσεων και επαναλαµβάνω έχουµε τη θετική γνωµοδότηση
και της Τράπεζας της Ελλάδος και της ΕΑΑΔΗΣΥ. Εποµένως, επι-
µένουµε σε αυτήν τη διάταξη.

Τώρα, πήρατε τις νοµοτεχνικές στα επιµέρους ζητήµατα.
Θεωρώ ότι µε το σύνολο των δέκα νοµοτεχνικών αρκετά στοιχεία
από τη συζήτηση έχουν ενσωµατωθεί. 

Πριν τελειώσω, µπαίνω στον πειρασµό να αναφερθώ για ένα
λεπτό µόνο όχι τόσο στο ΕΛΚΕΘΕ όσο στο Ελληνικό, διότι το
θέµα είναι πραγµατικά µεγάλο. Επιδίωξή µας είναι να ολοκληρώ-
σουµε µέχρι το τέλος Ιουνίου τις µετεγκαταστάσεις. Είπατε ότι
είχαµε τρεισήµισι χρόνια. Δεν είχαµε τρεισήµισι, διότι το προ-
εδρικό διάταγµα, το οποίο ουσιαστικά ολοκληρώνει τη βασική
αδειοδότηση και άρα δροµολογεί όλες τις άλλες διαδικασίες…

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Το ξέρουµε εδώ και τρεισήµισι χρόνια…
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Μισό λεπτό. Σε αυτό θέλω να απαντήσω. Το προεδρικό
διάταγµα εκδόθηκε τον Ιανουάριο. Έχουµε να κάνουµε µε ένα
θέµα πολύ δύσκολο. Έγινε ένας διαγωνισµός ο οποίος προ-
έβλεπε από τη στιγµή που υπογραφόταν η Σύµβαση, έναν πολύ
µεγάλο αριθµό αιρέσεων αναβλητικών, προκειµένου να ολοκλη-
ρωθεί αυτό το έργο και να γίνει η µεταβίβαση των µετοχών. Αυτό
δεν έχει ξαναγίνει. Γι’ αυτό έχουµε τόσο µεγάλη καθυστέρηση
και γι’ αυτό γίνεται τόσο µεγάλη συζήτηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Να σας πω ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα. Έγινε ένας δια-
γωνισµός πριν από αρκετά χρόνια βεβαίως για την παραχώρηση
επτά χιλιάδων στρεµµάτων στην παραλία της Αθήνας χωρίς να
υπάρχει πράξη χαρακτηρισµού, χωρίς να υπάρχει τοπογραφικό.
Αυτά έπρεπε να γίνουν µετά. Όπως και για τη µετεγκατάσταση
δεν µπορούσε καµµιά υπηρεσία να µετακινηθεί εάν ουσιαστικά
δεν λαµβάνονταν οι αποφάσεις που θα σηµατοδοτούσαν την
υλοποίηση του έργου. 

Εποµένως, µπορεί να υπήρξε -και υπήρξε- καθυστέρηση.
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Όµως, είναι η φύση αυτού του έργου που µας οδήγησε σε όλες
αυτές τις καθυστερήσεις, όπως και οι αντιπαραθέσεις, βεβαίως,
αλλά και οι διαφωνίες. Όµως, είναι όλος ο τρόπος που προχώ-
ρησε αυτή η διαδικασία. Τώρα πρέπει να κλείσει. Εποµένως, πρέ-
πει µε βάση αυτό το κριτήριο να πάρουµε όλες τις αποφάσεις.
Προφανώς το αρµόδιο Υπουργείο θα δώσει όλες τις απαντήσεις
που πρέπει να δώσει. Και θα τις δώσει. Όµως, η απόφαση πρέπει
να παρθεί διότι πρέπει να ολοκληρώσουµε τέλος Ιουνίου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο επί προσωπικού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Έτσι κι αλλιώς έχετε τον λόγο, παρ’ όλο που το θέµα είναι επί
προσωπικού, αφού είστε εγγεγραµµένος στη λίστα. Θα δώσουµε
τον λόγο και στον κ. Κεγκέρογλου. 

Κύριε Υπουργέ, φαντάζοµαι ότι αυτό που είπατε όσον αφορά
τη σύµφωνη γνώµη αφορούσε και στη δική µου τοποθέτηση.
Απλά δεν το έχουµε λάβει και δεν το ξέρουµε και γι’ αυτόν τον
λόγο τοποθετήθηκα κι εγώ. Το διευκρινίσατε και θα το διαπιστώ-
σουµε. 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε ζητήσει τον λόγο επί προσωπι-
κού. Έχετε ένα λεπτό.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Επειδή σας άκουσα βρισκόµενος στο γραφείο µου, εγώ δεν συµ-
φώνησα µε καµµιά τροπολογία του κ. Δηµαρά. Εγώ συµφώνησα
που πήγατε σε µια συµβιβαστική πρόταση. Η δική µου η  τροπο-
λογία έλεγε 3/5 του µετοχικού κεφαλαίου και το ήµισυ των µετό-
χων. Εσείς στην πρωτολογία σας που κάνατε τις νοµοτεχνικές,
είπατε 65% του µετοχικού κεφαλαίου και το ήµισυ των µετόχων.
Ο κ. Δηµαράς λέει για τα 2/3 του µετοχικού κεφαλαίου. Είναι
άλλο το 67% και άλλο το 65%. 

Εποµένως, εγώ δεν συµφωνώ µε αυτό που είπατε τώρα, µε το
οποίο στην ουσία πήρατε πίσω αυτό που είχατε πει στην αρχή.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Ενηµερώθηκα ότι σε µία συζήτηση που είχατε είπατε
για το 50% και πλέον.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Αυτό που είπα στους συνεργάτες σας -προσέξτε- δεν το είχατε
θίξει καθόλου στο νοµοσχέδιο. Τους έδειξα τον παλιό νόµο του
’55, όπου πράγµατι για τις απλές αποφάσεις χρειαζόταν αυξη-
µένη πλειοψηφία σε σχέση µε τις σηµαντικές αποφάσεις. Δηλαδή
για την αλλαγή του καταστατικού, που είναι η µεγάλη απόφαση,
χρειάζονταν λιγότερα πράγµατα απ’ ό,τι για να ενταχθεί µία ΕΠΕ
στο ΕΣΠΑ. Δεν το είχατε καθόλου στον νόµο και είπα να σας ενη-
µερώσω µήπως θέλατε να το διορθώσετε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Επαναλαµβάνω. Αποδέχθηκα τώρα αυτόν τον περιορι-
σµό. Εγώ ήθελα να είναι 50% των µετόχων. Αυτό αλλάζει -και γι’
αυτό είπα ότι υπάρχει ένα όριο- τον χαρακτήρα της εταιρείας και
σε σχέση µε τις απλές αποφάσεις και µε τις αποφάσεις της πλει-
οψηφίας και γι’ αυτό νοµίζω ότι πρέπει να µείνει το «πλέον» στο
50% των µετόχων.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Των εταίρων.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Ναι, των εταίρων. Το 50% πλέον. 

Για το θέµα του ποσοστού πράγµατι είπα στην αρχική οµιλία
ότι θα δεχόµουν -και το δέχοµαι και τώρα- να το πάµε στο 65%. 

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ωραία. Άρα µένουµε στο 65% και λέτε αυξηµένη πλειοψηφία
στους εταίρους;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ναι, στα πρόσωπα.
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Έτσι, κύριε Υπουργέ, µε συγχωρείτε πολύ, δεν θα ληφθεί ποτέ
καµµία απολύτως απόφαση. Ήρθε η ώρα τώρα να µιλήσω ανοι-
κτά. Τα ξέρετε και εσείς, τα γράφει και η ολοµέλεια των δικηγο-
ρικών συλλόγων. Οι έχοντες την πλειοψηφία στο κεφάλαιο, αυτοί
που έχουν βάλει τα λεφτά, γίνονται δέσµιοι των υπολοίπων, µε

τα 2/3 τα οποία αφήνετε. Και ακούγονται διάφορα πράγµατα.
Εγώ δεν έχω καµµία ΕΠΕ και άρα δεν µπορώ να πω προσωπικό
παράδειγµα, αλλά και στα δικά σας αυτιά έχει φτάσει ότι µέχρι
και λεφτά ζητάνε κάτω από το τραπέζι για να πάνε να κάνουν συ-
νέλευση. Δηλαδή, εάν είναι τέσσερα άτοµα και οι δύο έχουν το
65% και οι άλλοι δύο το 35%, οι δύο που έχουν το 65% δεν µπο-
ρούν να κάνουν ούτε γενική συνέλευση. Ούτε γενική συνέλευση
δεν µπορούν να κάνουν. Και είναι αναπτυξιακό αυτό;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Ξέρετε ποιο είναι το πρόβληµα; Ακούστε µε, σας παρα-
καλώ.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Εγώ βλέπω αυτό ότι είναι το µόνο πρόβληµα.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Ακούστε το πρόβληµα ποιο είναι. Οι αποφάσεις µε απλή
πλειοψηφία λαµβάνονται µε το 50% πλέον των εταίρων και το
50% πλέον των µεριδίων, η διπλή πλειοψηφία. Αν πάµε στην αυ-
ξηµένη πλειοψηφία και µείνουµε απλώς στο 50% των εταίρων,
τότε θα χρειάζεται για την αυξηµένη πλειοψηφία µικρότερη πλει-
οψηφία των εταίρων από ό,τι για τις απλές αποφάσεις, για την
απλή πλειοψηφία. Έχουµε µία αντίφαση. 

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Είναι αυτό που έδωσα.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Μπράβο.

Εάν, λοιπόν, τώρα αφαιρέσουµε το στοιχείο της πλειοψηφίας
των εταίρων γενικώς, αναιρούµε τον χαρακτήρα, τον τύπο της
εταιρείας. Αυτό είναι το πρόβληµα. Είναι ένα θέµα λεπτό και δύ-
σκολο. Προφανώς πρέπει να διευκολύνουµε τη λήψη αποφά-
σεων, όµως θα καταστρατηγήσουµε, και εδώ µπαίνουν τα
ζητήµατα που τα έθεσε ορθώς κάποια στιγµή ο κ. Αθανασίου µι-
λώντας και για άλλο άρθρο. 

Εγώ δεν έχω αντίρρηση να µειώσουµε στο 65% την πλειοψη-
φία των µεριδίων. Αυτό να το κάνουµε, σε αυτό το βήµα να πάµε.
Αλλά το άλλο πραγµατικά αγγίζει την ουσία της διαφοροποίησης
αυτής της εταιρείας που, αν το αναιρέσουµε, θεωρώ ότι υπερ-
βαίνουµε το όριο αλλαγών που µπορούµε να κάνουµε.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Θυµηθείτε ότι όταν θα φέρετε τον νόµο για τις ΑΕ πάλι θα τεθεί
το θέµα, διότι, κύριε Υπουργέ µου, δένετε τα χέρια. Αυτοί που
έχουν τα λεφτά µπορούν να πάνε µπροστά την εταιρεία -µην κο-
ροϊδευόµαστε-, αυτοί που βάζουν τα λεφτά για να την αναπτύ-
ξουν, να πάρουν και δύο - τρεις εργαζόµενους. Όταν λοιπόν οι
άλλοι τούς λένε «ή µου δίνεις αυτά κάτω από το τραπέζι ή δια-
φορετικά δεν κάνω ούτε γενική συνέλευση», καλύτερα πάτε στην
πρόταση του κ. Καρρά, να µετατραπούν οι ΕΠΕ σε ΙΚΕ, και να
λυθεί το πρόβληµα. Με συγχωρείτε πολύ, δεν θα γίνει τίποτα.
Δεν µπορεί να λέµε «αναπτυξιακό πρόγραµµα» και αυτός που
βάζει τα λεφτά να µην µπορεί να τα βάλει εάν δεν συµφωνήσουν
οι άλλοι δύο που δεν βάζουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Πρόεδρo.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Δεν ακούγεστε, κύριοι συνάδελφοι. Επίτηδες έχω αφήσει βέ-

βαια και όλον αυτόν τον διάλογο να εξελιχθεί, διότι θεωρώ ότι
λύνει πολλές απορίες. 

Θα δώσω τον λόγο στον κ. Κεγκέρογλου, ο οποίος είναι ο τε-
λευταίος εκ των οµιλητών από τη λίστα. Αµέσως µετά θα ξεκινή-
σουµε µε τους Κοινοβουλευτικούς, θα πάµε µε την
κοινοβουλευτική δύναµη. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είµαι ο τε-
λευταίος. Με πήγατε τελευταίο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ήσασταν στη Διά-
σκεψη των Προέδρων, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου για επτά λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,

έστω και τώρα που µου δίνετε τον λόγο. 
Θα ήθελα να επισηµάνω δύο - τρία θέµατα που αφορούν τρο-

πολογίες και να υποστηρίξω µία τροπολογία την οποία έχουµε
καταθέσει από κοινού µε την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Ποτα-
µιού. 
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Για τη µετεγκατάσταση του ΕΛΚΕΘΕ, υπάρχει µία απλή ερώ-
τηση, µία απορία. Τριάµισι χρόνια τώρα, τρία χρόνια γεµάτα, και
πολύ καιρό µετά την έγκριση από τη Βουλή της συµφωνίας που
αφορά το Ελληνικό γιατί δεν έγιναν όλες οι απαραίτητες ενέρ-
γειες και για το ΕΛΚΕΘΕ, προκειµένου να µετεγκατασταθεί µε
βάση τις κανονικές διαδικασίες, τις προβλεπόµενες διαδικασίες
και χρειάζεται να έρθει εσπευσµένα, λίγες µέρες πριν να λήξει η
υποχρέωση, που είναι 30 Ιουνίου και να φέρνει εξπρές διαδικα-
σίες οι οποίες ενέχουν τον κίνδυνο και της αδιαφάνειας, αλλά και
χωρίς –πιθανόν- την ευθύνη οποιουδήποτε πολιτικού προσώπου
να πέσουν στο κεφάλι του ευθύνες που δεν του αναλογούν; Ανα-
φέροµαι συγκεκριµένα στον κ. Φωτάκη, ο οποίος θα υπογράφει
-λέει- όλα αυτά τα οποία θα έχουν κάνει οι άλλοι. Τόση εµπιστο-
σύνη τους έχει; Πώς θα τα ελέγξει; Γιατί να µην είναι η ευθύνη
στο συλλογικό όργανο, στο διοικητικό συµβούλιο του ΕΛΚΕΘΕ
που κάνει τη διαδικασία και να είναι εξ ολοκλήρου η ευθύνη δική
του; Να τηρήσει τις διαδικασίες που πρέπει. Μόνο θα πάει στο
πολιτικό πρόσωπο. Τι παραπάνω θα ελέγξει; Υπάρχει λοιπόν ένα
θέµα, εµάς δεν µας βρίσκει σύµφωνους αυτή η έκτακτη διαδικα-
σία. Οφείλεται στην ολιγωρία της Κυβέρνησης. Τριάµισι χρόνια
τώρα -επαναλαµβάνω- δεν έπραξε τίποτα ούτως ώστε να υπάρξει
ασφαλής και µε νόµιµες και κανονικές διαδικασίες µεταφορά του
ΕΛΚΕΘΕ. 

Το ίδιο βέβαια ισχύει και για άλλες εγκαταστάσεις που υπάρ-
χουν µέσα κι όπως όπως προσπαθεί τώρα να τις µεταφέρει, να
τις διαλύσει στην ουσία, όπως διαλύει τον σταθµό του ΟΑΣΑ. Αντί
να τον µεταφέρει, όπως προβλεπόταν και να υπάρχει αυτό το
τρίτο σηµείο στην Αττική για τον ΟΑΣΑ, το διαλύει και το τεµαχί-
ζει και πάει ορισµένα από εδώ και άλλα από εκεί. 

Έρχοµαι τώρα στην τροπολογία που αφορά την πληρωµή λη-
ξιπρόθεσµων οφειλών φορέων της Γενικής Κυβέρνησης, όσον
αφορά την ενέργεια, µέχρι 30 Απριλίου. Περιµένουµε να µας
φέρει η κ. Παπανάτσιου τον κατάλογο που αφορά τους φορείς.
Διότι προφανώς δεν ξύπνησε ένα πρωί και είπε «θα υπάρχουν
κάποιοι φορείς που δεν έχουµε πληρώσει, να τους πληρώσουµε,
τη ΔΕΗ και τους άλλους φορείς». Προφανώς υπάρχουν κάποια
αιτήµατα, υπάρχουν κάποιοι φορείς και µε βάση αυτούς βγαί-
νουν τα 48 εκατοµµύρια περίπου. Περιµένουµε αυτόν τον κατά-
λογο. 

Και τον Ιανουάριο ψηφίστηκε άλλη µία τροπολογία, µε την
οποία δίδεται η δυνατότητα -άκουσον άκουσον!- να δοθεί προ-
καταβολή στη ΔΕΗ έναντι της κατανάλωσης που θα γίνει µέσα
στο έτος. Μπακάλικο δηλαδή! Έχετε καταντήσει µπακάλικο. Το
δηµόσιο λογιστικό δεν τηρείται. Με τροπολογίες από εδώ κι από
εκεί, µε τσαπατσουλιές έρχεστε και φέρνετε ρυθµίσεις για να
διασφαλίσετε τη ρευστότητα του φορέα ενέργειας. Περί αυτού
πρόκειται. 

Εδώ, λοιπόν, θα πρέπει να κάνετε µία τροποποίηση, άλλως
υπάρχει αδιαφάνεια για το σε ποιους φορείς θα υπάρχει συµψη-
φισµός και σε ποιους δεν θα υπάρχει. Τι θα πει δύναται; Και
ποιος δύναται να το κάνει; Ο Υπουργός, το Γενικό Λογιστήριο
του Κράτους, ο φορέας µε απόφασή του; Δύναται -λέει- να γίνει
συµψηφισµός. Αν είναι δυνατόν! Αυτό το «δύναται» πρέπει να αν-
τικατασταθεί µε το «συµψηφίζεται υποχρεωτικά», άλλως παρα-
βαίνουµε και άλλους κανόνες. Για κάποιους οργανισµούς δεν
υπάρχει η δυνατότητα της επιπλέον χρηµατοδότησης. Πώς θα
την κάνετε την επιπλέον χρηµατοδότηση; Θα µας φέρετε τους
φορείς σήµερα, άλλως θα υπάρχει κοινοβουλευτικός έλεγχος
από Δευτέρα και µε αίτηση κατάθεσης εγγράφων να µας τους
καταθέσετε, µε τη διαδικασία που προβλέπεται. 

Έρχοµαι τώρα στο ίδιο θέµα, για να σας θυµίσω ότι χρωστάτε
στα ΕΛΤΑ σε όλες τις καθολικές υπηρεσίες, δεν τις πληρώνετε
και αυτό είχε ως αποτέλεσµα µε τη διαχείριση που κάνουν τα
ΕΛΤΑ να παρακρατούν χρήµατα από τη ΔΕΗ. Γιατί δεν βάλατε
και µία διάταξη εδώ, αφού θέλετε να τακτοποιήσετε θέµατα, να
πληρώσετε τα οφειλόµενα στα ΕΛΤΑ και να µην παρακρατούν τα
ΕΛΤΑ χρήµατα από τη ΔΕΗ; Μάλλον όχι χρήµατα της ΔΕΗ, αλλά
χρήµατα που έχουν πληρωθεί από καταναλωτές και από ιδιώτες,
οι οποίοι µάλιστα έχουν και τις συνέπειες της διακοπής, γιατί δεν
φαίνεται στη ΔΕΗ ότι πλήρωσαν. Χάνουν την έκπτωση και έχουν
και διακοπές. Πού είναι, λοιπόν, η πρόβλεψη για τα ΕΛΤΑ, αφού

θέλετε να τακτοποιήσετε θέµατα; Γι’ αυτό σας λέω ότι το µπα-
κάλικο είναι καλύτερο.

Έρχοµαι τώρα στην τροπολογία την οποία έχουµε υπογράψει
-όπως σας είπα- από κοινού µε το Ποτάµι και αφορά τη δυνατό-
τητα να συνεχίσουν να διεξάγονται εξετάσεις, δοκιµασίες για
υποψήφιους οδηγούς και οδηγούς. Και θα µου πείτε: «Δεν δίνε-
ται η δυνατότητα και λέτε να δοθεί;». Υπάρχει από 1η Μαΐου ένα
τεράστιο πρόβληµα σε όλες τις διευθύνσεις συγκοινωνιών της
χώρας. Δεν διεξάγονται εξετάσεις για υποψήφιους οδηγούς και
οδηγούς που θέλουν να αναβαθµίσουν ή να ανανεώσουν το δί-
πλωµά τους και αυτό έχει ως συνέπεια κάποιοι επαγγελµατίες
οδηγοί να έχουν χάσει τη δουλειά τους ή να έχουν τις συνέπειες
του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας, κάποιοι άλλοι που έχουν προ-
γραµµατίσει τη ζωή τους να µην µπορούν να δώσουν εξετάσεις
και έχουµε µια πολιτεία η οποία λέει «καλά, θα δούµε, µε κάποιο
νοµοσχέδιο που θα έρθει, τι θα κάνουµε αργότερα».

Θα σας παρακαλούσα, κύριε Πιτσιόρλα, να επικοινωνήσετε µε
τον αρµόδιο Υπουργό Συγκοινωνιών, να γίνει δεκτή σήµερα αυτή
η τροπολογία, η οποία είναι πανοµοιότυπη µε αυτήν που έφερε
η Κυβέρνηση και είχε παρατείνει το καθεστώς µέχρι τις 30 Απρι-
λίου του τρέχοντος έτους. Το παρατείνουµε για ένα σηµαντικό
ακόµα διάστηµα, προκειµένου να υπάρχει οµαλή λειτουργία. 

Μιας και δεν φαίνεται να έχουµε για µεγάλο διάστηµα νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Μεταφορών -ήµουν στην Διάσκεψη των
Προέδρων και συµµετείχα στον προγραµµατισµό για τα νοµο-
σχέδια, δεν υπάρχει άλλο σχετικό νοµοσχέδιο για να µπει αυτή
η ρύθµιση- θα παρακαλούσα να γίνει αυτή η επικοινωνία και να
γίνει δεκτή η µε γενικό αριθµό 1585 και µε ειδικό 31 τροπολογία
που καταθέσαµε, για να λυθεί αυτό το µεγάλο πρόβληµα το
οποίο έχει προκληθεί από τη µη διενέργεια εξετάσεων.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κεγκέρογλου.
Ολοκληρώσαµε και µε τη λίστα των οµιλητών. Θα περάσουµε

στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Έχουµε συνεννοηθεί
να πάµε σύµφωνα µε την κοινοβουλευτική δύναµη, γιατί όλοι θέ-
λησαν να µιλήσουν πρώτοι, µε εξαίρεση τον κ. Ξυδάκη που θα
µιλήσει τελευταίος.

Τον λόγο έχει ο κ. Κεφαλογιάννης για δώδεκα λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν µπορώ να µην ξεκινήσω τη σηµερινή µου οµιλία µε µία

αναφορά στη σηµερινή ηµέρα, η οποία αποτελεί ηµέρα µνήµης
και πένθους για τον ελληνισµό, καθώς σαν σήµερα, 29η Μαΐου,
ήταν η ηµέρα της Αλώσεως της Κωνσταντινούπολης. Είναι ηµέρα
µνήµης και νοµίζω ότι πρέπει να γίνεται και αναφορά στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο.

Όσον αφορά την επικαιρότητα, νοµίζω πως φαίνεται, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ότι τα παθήµατα και οι περιπέτειες της
Ελλάδας την τελευταία τριετία και ειδικότερα το 2015, δεν έχουν
γίνει µάθηµα σε κάποιες άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Όπως δείχνουν όλα, σε µία χώρα ιδρυτικό µέλος της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης όπως είναι η Ιταλία, το πολιτικό της σύστηµα φαί-
νεται ότι ζήλεψε τη δόξα του κ. Τσίπρα και του κ. Βαρουφάκη και
στο όνοµα µιας ανάκτησης κάποιας υποτιθέµενης χαµένης εθνι-
κής κυριαρχίας ένας ιταλικός λαϊκισµός, αριστεροδεξιός απ’ ό,τι
φαίνεται, απαιτεί µία γενναία διαγραφή του χρέους και ετοιµά-
ζονται να θέσουν τους δικούς τους όρους στους υπόλοιπους
εταίρους. 

Είναι, δυστυχώς, σαν να µην πέρασε µια µέρα, σαν να µην
έχουν καταλάβει τι είχε συµβεί στην Ελλάδα το 2015, ένα έτος
που είναι ίσως το πιο καταστροφικό στη σύγχρονη ιστορία της
Ελλάδος. 

Η ιταλική εκδοχή του λαϊκισµού βιώνει την πλάνη της οδηγών-
τας τη χώρα σε νέες εκλογές. Το θέµα είναι µε τι σκοπό: Να
µάθει τελικά αυτό που η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξαρτή-
των Ελλήνων και δυστυχώς ο ελληνικός λαός έµαθε µε τον πιο
οδυνηρό τρόπο, δηλαδή ότι δεν µπορείς να επιτύχεις αλληλεγ-
γύη, επιµερισµό και αµοιβαιοποίηση των κινδύνων όταν απειλείς
να τιναχθείς στον αέρα παίρνοντας µαζί σου και τους άλλους. Η
απέλπιδα προσπάθεια του Ιταλού Προέδρου της Δηµοκρατίας
να ερµηνεύσει και να εκφράσει αυθεντικά το εθνικό συµφέρον,
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ίσως και ενάντια στη νωπή λαϊκή εντολή, στο όνοµα της προστα-
σίας της ευρωπαϊκής πορείας της Ιταλίας και των αποταµιεύσεων
των Ιταλών, δυστυχώς φαίνεται ότι δεν αρκεί. 

Βεβαίως η βούληση του ιταλικού λαού για τη στήριξη των κοµ-
µάτων που κέρδισαν πρόσφατα τις εκλογές και τα οποία να
πούµε ότι είναι η ιταλική εκδοχή των ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξαρτήτων
Ελλήνων, δεν µπορεί να παρακαµφθεί. Δεν µπορεί να παρακαµ-
φθεί, βεβαίως, η βούληση του ιταλικού λαού γιατί διαφορετικά
οδηγούµαστε σε επικίνδυνες για τη δηµοκρατία ερµηνείες. 

Η ευχή, όµως, όλων µας θα πρέπει να είναι ότι η συγκρουσιακή
τροχιά στην οποία έχει υπεισέλθει η Ιταλία να έχει τις λιγότερες
δυνατές αρνητικές επιπτώσεις για τους Ιταλούς πολίτες, για την
πορεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και φυσικά για την πορεία εξό-
δου και της δικής µας χώρας από την πολιτική κρίση. 

Γιατί µην είστε σίγουροι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτή
η κρίση στη γειτονική χώρα δεν θα έχει επιπτώσεις και σε εµάς.
Μπορεί κανείς, µάλιστα, να φανταστεί ότι µία γενναία ρύθµιση χρέ-
ους για τη χώρα µας, µε ρητό το αίτηµα της νέας κυβέρνησης
στην Ιταλία για µείωση, ενδεχοµένως, 250 δισεκατοµµύρια και ου-
σιαστικά τύπωµα χρήµατος, είναι εφικτή; Βλέπει κανείς δηλαδή
ως πολιτικώς δυνατόν η Ευρωζώνη να δώσει εξ ιδίας το «κακό»
παράδειγµα και να µας διευκολύνει µέσω του ιταλικού λαϊκισµού,
παραχωρώντας σε εµάς έναν διακανονισµό για το χρέος απαραί-
τητο, όταν υπάρχει ανοικτό το ιταλικό ζήτηµα; Ή µήπως θεωρείτε
πιο πιθανό το προσεχές φθινόπωρο να περιφέρεται ο ελληνικός
λαϊκισµός ως ένα κουφάρι προς παραδειγµατισµό εν όψει της
επερχόµενης σύγκρουσης Ευρωπαϊκής Ένωσης και Ιταλίας; 

Οι εξελίξεις στην Ιταλία οδηγούν σε οριστική κατάρρευση
άλλον έναν µύθο που επιµελώς η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων προσπαθεί το τελευταίο διάστηµα να περάσει
στον ελληνικό λαό, τον µύθο της περίφηµης «καθαρής εξόδου»
και της ασφαλούς πρόσβασης στις αγορές χάρη στην υποτιθέ-
µενη καλή πορεία της ελληνικής οικονοµίας, έναν µύθο που ξα-
πλώνει στο περίφηµο «µαξιλάρι», το ταµειακό απόθεµα
ασφαλείας, όπως το έχει εκλεπτυσµένα αναφέρει ο κ. Τσακαλώ-
τος. Ένα «µαξιλάρι», όµως, που χωρίς την πλήρη και φθηνή πρό-
σβαση στις αγορές, εξαιτίας της νέας αναταραχής στη διεθνή
αγορά οµολόγων, χάνει την όποια αξία του το αργότερο το
πρώτο εξάµηνο του 2019, εξαιτίας βεβαίως και των σοβαρών
αναγκών εξυπηρέτησης του χρέους, ένα «µαξιλάρι» το οποίο
φτιάχνεται από τα λεφτά των οργανισµών του δηµοσίου αφαι-
ρώντας την απαραίτητη ρευστότητα από την οικονοµία και πα-
ράλληλα καταρρακώνοντας το κοινωνικό κράτος. 

Πρέπει, νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να συνεννοη-
θούµε σε αυτήν την Αίθουσα για το πώς προχωράει η εκτέλεση
του προϋπολογισµού. Η Κυβέρνηση δεν έχει δώσει αυτήν τη
στιγµή 300 εκατοµµύρια σε νοσοκοµεία και υγεία, έχει µία κα-
θαρή αύξηση των ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων, δηλαδή νέα
φέσια, 95 εκατοµµύρια, δεν έχει πληρώσει 500 εκατοµµύρια για
δηµόσιες δαπάνες, έχει παρακρατήσει 210 εκατοµµύρια ευρώ
επιστροφές φόρων, τις οποίες υποχρεωτικά, µετά από απαίτηση
της τρόικας, θα πληρώσει µέχρι τον Αύγουστο. 

Να θυµίσουµε βεβαίως ότι η προηγούµενη κυβέρνηση, που η
Αντιπολίτευση την ονόµαζε «γερµανοτσολιάδες», ήταν αυτή η
οποία πλήρωνε τις υποχρεώσεις της µε βάση τα έσοδα του Προ-
ϋπολογισµού, ενώ αντίθετα η σηµερινή Κυβέρνηση της «αξιοπρέ-
πειας» πληρώνει τις οφειλές του κράτους από τις δόσεις των
δανείων. Όµως, δυστυχώς, ούτε και αυτό είναι σε θέση να το
κάνει.

Κύριε Υπουργέ, δεν έχετε καταφέρει ως Κυβέρνηση να ει-
σπράξετε ακόµα το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ από την τρίτη και όχι
την τέταρτη αξιολόγηση, γιατί δυστυχώς δεν είστε συνεπείς στην
εξόφληση των οφειλών προς τους ιδιώτες. Κινδυνεύει η χώρα
µας να το χάσει, αν η Κυβέρνηση δεν αποδείξει µέχρι τις 4 Ιου-
νίου ότι έχει πληρώσει τις ισόποσες οφειλές της προς τον ιδιω-
τικό τοµέα. Δυστυχώς, οδηγείτε εκ νέου τη χώρα προς τα
βράχια.

Άκουσα προηγουµένως τον Αντιπρόεδρο της Κυβέρνησης να
δίνει µία ωραιοποιηµένη κατάσταση της οικονοµίας και της κοι-
νωνίας, η οποία δυστυχώς δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατικό-
τητα, δεν ανταποκρίνεται στην αγορά και δεν ανταποκρίνεται

στις παραγωγικές δυνάµεις αυτής της χώρας.
Πρέπει να δηµιουργήσετε οπωσδήποτε ένα δίχτυ ασφαλείας

µέχρι να αποκατασταθεί πλήρως η εµπιστοσύνη. Ανασχεδιάστε
την πολιτική προώθησης στις αγορές, ακόµη και από κοινού µε
τον ESM. Αξιοποιήστε ακόµη και τους αδιάθετους πόρους του
δανείου, που αυτή τη στιγµή λιµνάζουν και είναι 27,4 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, όταν η Κυβέρνησή σας έχει αναλάβει για µετά τη
λήξη του προγράµµατος υποχρεώσεις 5,1 δισεκατοµµυρίων
νέων µέτρων την επόµενη διετία, χωρίς να έχετε εξασφαλίσει νέα
χρηµατοδότηση.

Έχετε δεσµευθεί για πρωτογενή πλεονάσµατα 3,5% µέχρι το
2023 και 2% µέχρι το 2060, τα οποία, όπως σας το έχουν πει όλοι,
σε πολύ µεγάλο βαθµό υπονοµεύουν την ανάπτυξη της οικονο-
µίας και τις επενδύσεις. Τουλάχιστον, φροντίστε ως ελάχιστη αν-
ταπόδοση για τις θυσίες που έχετε υποβάλει τους Έλληνες µε
το αχρείαστο τρίτο και τέταρτο µνηµόνιο να πάρετε τις εκκρεµείς
απ’ αυτό δόσεις, όταν αυτές οι δόσεις, που λιµνάζουν, επανα-
λαµβάνω, έχουν ένα επιτόκιο µικρότερο του 1%. Αντιθέτως, βλέ-
πουµε µια ρητορική ότι πάµε να βγούµε στις αγορές για να
δανειστούµε µε ένα επιτόκιο τετραπλάσιο ή και πενταπλάσιο και
πολύ φοβούµαι ότι αν συνεχιστεί αυτή η ανατάραξη στη γειτο-
νική χώρα και ενδεχοµένως και στην Ισπανία, αυτό το επιτόκιο
θα εκτιναχθεί σε τέτοια σηµεία που θα είναι δύσκολο ακόµα και
εµείς να δανειστούµε.

Εάν πάλι, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Συµπολίτευσης, δεν µπορείτε, οδηγήστε τη χώρα σε εκλογές,
όπως σας το έχουµε ξαναπεί, εάν θεωρείτε ότι δεν µπορείτε να
συνεχίσετε τη διακυβέρνηση της χώρας.

Έρχοµαι τώρα στα του νοµοσχεδίου. Σας το είπε και ο εισηγη-
τής µας και οι συνάδελφοι που µίλησαν από τη Νέα Δηµοκρατία.
Βεβαίως και είναι καλοδεχούµενη η προσπάθεια εκσυγχρονισµού
του νόµου περί εταιρειών περιορισµένης ευθύνης. Όσοι ασχολού-
µαστε µε τα νοµικά γνωρίζουµε -και το είπαν και πολλοί άλλοι συ-
νάδελφοι- ότι οι ΕΠΕ είναι µία ξεπερασµένη νοµική µορφή, που
δυστυχώς δεν µπορεί να σταθεί πλέον στα διεθνή πρότυπα. Έχει
ξεπεραστεί και από τις εξελίξεις και καταλαβαίνω, όπως το είπατε
και εσείς στην οµιλία σας, ότι προφανώς αυτή η νοµοθετική πα-
ρέµβαση αφορά τις χιλιάδες υπάρχουσες επιχειρήσεις και καλώς
τη φέρατε προς ρύθµιση. 

Νοµίζω ότι σ’ αυτό το σηµείο πρέπει να τονίσω το γεγονός ότι
η Νέα Δηµοκρατία τηρεί µία υπεύθυνη στάση. Υπερψηφίζει σχε-
δόν το σύνολο του νοµοσχεδίου, µε τις παρατηρήσεις που έχει
κάνει και ο εισηγητής µας, ο κ. Αθανασίου. Αυτό το λέω ως παρά-
δειγµα το οποίο έρχεται σε µία αντίθεση µε τον ρόλο και τη στάση
που κρατούσε ο ΣΥΡΙΖΑ, όσο ήταν στην Αντιπολίτευση. Μία στείρα
Αντιπολίτευση, γιατί ακόµη και θετικά νοµοσχέδια, τα οποία κλή-
θηκε να εφαρµόσει και στα οποία µετά προσπάθησε να πάρει και
την πατρότητά τους, τα είχε καταψηφίσει, όταν ήταν στην Αντιπο-
λίτευση. Αυτή είναι, κύριοι Υπουργοί, η µεγάλη διαφορά µεταξύ
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ.

Όσον αφορά τις τροπολογίες, στη µόνη την οποία θα ανα-
φερθώ -και αναφέρθηκε και η συνάδελφος κ. Αντωνίου- είναι η
1586/32, γιατί νοµίζω ότι αναδεικνύει ιδιαιτέρως τα παροιµιώ-
δους ολιγωρίας χαρακτηριστικά της Κυβέρνησης όσον αφορά
την υλοποίηση της επένδυσης στο Ελληνικό. Τριάµισι χρόνια κά-
νατε να υλοποιήσετε, όπως σας είπαν και άλλοι συνάδελφοι, τη
µετεγκατάσταση του ΕΛΚΕΘΕ από τον Άγιο Κοσµά στην Ανά-
βυσσο. Αντ’ αυτού, προχωράτε την τελευταία στιγµή, κάτω από
ασφυκτικά χρονικά πλαίσια, σε απευθείας µισθώσεις, χωρίς δια-
γωνισµό, για άλλη µια φορά -και αυτό πρέπει να τονιστεί- κατά
παρέκκλιση του προεδρικού διατάγµατος 715/1979. Βεβαίως πα-
ραµένει και ένα ερώτηµα, το οποίο σας έθεσε και η κ. Αντωνίου:
Τελικά, πού πάνε αυτά τα 2,5 εκατοµµύρια; Βεβαίως είστε, ενδε-
χοµένως, αναρµόδιος Υπουργός για να απαντήσετε σ’ αυτό,
αλλά επειδή η Κυβέρνηση έχει µία ενότητα και µία ολότητα, νο-
µίζω ότι θα έπρεπε να απαντηθεί και αυτό το ερώτηµα, πού πάνε
αυτά τα χρήµατα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κεφαλογιάννη και για την οικονοµία στον χρόνο.
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Ο κ. Λοβέρδος έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω την παρέµβασή µου για ένα θέµα εξωτερικής πο-

λιτικής, για το θέµα µε τη FYROM. Θέλω να κάνω ένα σχόλιο, να
καταθέσω µία σκέψη, στηριζόµενος σ’ αυτό που είπε ο Υπουργός
Εξωτερικών, πριν από µία ηµέρα, ότι οι Υπουργοί Εξωτερικών
ολοκλήρωσαν τη δουλειά τους, διεκπεραίωσαν τις υποχρεώσεις
τους και τώρα πια είναι θέµα Πρωθυπουργών.

Είναι µία βαρυσήµαντη δήλωση αυτή. Διότι, όπως ξέρετε, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, ο Υπουργός Εξωτερικών τη Μεγάλη
Εβδοµάδα, προ ολίγου δηλαδή, ενηµέρωσε όλα τα πολιτικά κόµ-
µατα -και εµάς, τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη. Ήταν λεπτοµε-
ρέστατος στην πολύωρη συνάντηση που είχαµε µαζί του, από
την οποία δεν προέκυψε ούτε µισή λέξη ως διαρροή. Αυτό είναι
θετικό και για τις δυο πλευρές. Από τη λεπτοµερέστατη ενηµέ-
ρωση που είχαµε, λάβαµε πληροφορίες επί της ουσίας για όλα
τα θέµατα που αφορούν στη διαπραγµάτευση. 

Συνεπώς εφόσον ολοκληρώνουν οι δύο Υπουργοί των Εξωτε-
ρικών, αυτό σηµαίνει ότι πάρα πολλά θέµατα ή όλα έχουν εξαντ-
ληθεί και η συµφωνία είναι στο τραπέζι τους και οι
Πρωθυπουργοί θα την απορρίψουν ή θα την επικυρώσουν. Αυτή
είναι η ορθή σειρά. 

Ωστόσο, η Αντιπολίτευση δεν µπορεί να διατυπώσει γνώµη -
και µάλιστα αναφέροµαι στη Δηµοκρατική Συµπαράταξη που έχει
κρατήσει επί µήνες µια στάση ευθύνης. Η Αντιπολίτευση περιµέ-
νει να δει ποια είναι ακριβώς η συµφωνία σε επίπεδο Υπουργών
Εξωτερικών και ποια θα είναι η συνέχεια. 

Ανησυχούµε από το γεγονός ότι έπεσε στο τραπέζι, κατά τη
συζήτηση ανάµεσα στους δύο Πρωθυπουργούς, ένα όνοµα που
ήταν εκτός εθνικής γραµµής. Διότι αντί γεωγραφικού προσδιο-
ρισµού, προτάθηκε από την πλευρά των Σκοπίων ένας φορτισµέ-
νος ιδεολογικά και µε έντονη αλυτρωτική διάσταση
προσδιορισµός. 

Ο Πρωθυπουργός δεν τον απέρριψε αµέσως. Τον κυκλοφό-
ρησε στα κόµµατα στην Ελλάδα. Επιφυλάχθηκε να απαντήσει σε
πρώτο στάδιο, παρ’ ότι ήταν εκτός εθνικής γραµµής, όπως αυτή
διαµορφώθηκε τη δεκαετία του 2000. Απήντησε αρνητικά πολύ
εκ των υστέρων. Συνεπώς διατηρούµε επιφυλάξεις. Πλην όµως,
περιµένουµε ποια θα είναι η τελική κατάληξη και περιµένουµε,
όταν η Κυβέρνηση θα το κρίνει αναγκαίο, την ενηµέρωσή µας. 

Επί του σχεδίου νόµου, ο Υπουργός κ. Δραγασάκης γενίκευσε.
Σωστά έπραξε. Είµαι κι εγώ υποχρεωµένος να κάνω µία γενί-
κευση, αναφερόµενος στο πλαίσιο µέσα στο οποίο λέτε ότι εν-
τάσσεται και το παρόν σχέδιο νόµου. 

Η βασική παράµετρος για την ελληνική οικονοµία αυτή τη
στιγµή είναι η παράµετρος της ανάπτυξης. Με την ανάπτυξη σχε-
τίζονται τα πάντα -ανταπόκριση στις υποχρεώσεις και κοινωνική
αλληλεγγύη- και το σταυρικό θέµα της Ελληνικής Δηµοκρατίας
σήµερα είναι αυτό. 

Με την έννοια αυτή, νοµιµοποιούµαι απολύτως να πω ότι η
µέχρι τώρα πορεία σας είναι τραγική. Είναι τραγική, διότι εσείς
τώρα, µετά από τριάµισι χρόνια, πρέπει να αρχίσετε να κάνετε
απολογισµούς, απολογισµούς δράσης. 

Έκανε επίκληση στις αδειοδοτήσεις ο κ. Δραγασάκης µε µία
έννοια µέλλοντος, αν τον κατάλαβα καλά, δηλαδή ότι θα φέρετε
και κάτι ακόµα. Εµείς εδώ αποκρούσαµε την ψήφιση του νόµου
σας περί αδειοδοτήσεων, λέγοντας ότι έχει τόσες πολλές δυσκο-
λίες η εφαρµογή του, που στην πράξη ένας τίτλος είναι και το
περιεχόµενό του δεν ανταποκρίνεται στον τίτλο του. 

Ήρθε η ώρα της πράξης και µετά από δυο ολόκληρα χρόνια
αποδεικνύεται ότι δεν στοχεύσατε σωστά. Διότι καταργήσατε τη
χορήγηση αδειών προληπτικά, αλλά αφήσατε σε πλήρη ισχύ όλα
τα αποκάτω. 

Εποµένως όταν οι υπηρεσίες για δευτερεύουσες της αδειοδό-
τησης λειτουργίες έχουν τον ίδιο λόγο και κάνουν ένα, δυο, τρία
χρόνια να ανταποκριθούν, τότε ποια κατάργηση αδειοδοτήσεων
έχουµε; 

Θέλω να υπογραµµίσω ότι έχετε στοιχεία, εν προκειµένω, συγ-
κρουόµενων πολιτικών και πάντως έλλειψης συντονισµού. Γι’
αυτό, όταν είδα το ολιστικό σχέδιο, και έχοντας ακούσει και τον
κ. Παπαδηµητρίου και τον κ. Σταθάκη τα προηγούµενα χρόνια,

µου ήρθε στο µυαλό η µάχη της Μπαλακλάβα το 1854 και ένας
πολύ σοβαρός και µεγάλος, όπως λένε οι ειδικότεροι, Άγγλος
ποιητής, ο οποίος έλεγε «πάµε στην κοιλάδα του θανάτου».

Όταν δεν έχετε συντονισµό, δεν µπορείτε να ανταποκριθείτε
στις υποχρεώσεις του µεγάλου αναπτυξιακού στόχου της
χώρας, που είναι η ανάπτυξη. 

Κάνοντας για ένα δευτερόλεπτο σύντοµη ιστορική αναδροµή,
σας θυµίζω ότι παραλάβατε, όπως οµολογήσατε µετά στους
απολογισµούς του κράτους, µια χώρα µε 0,8% ανάπτυξη το
2014. Πήγαν πίσω όλες οι προβλέψεις όλων των διεθνών οργα-
νισµών για ανάπτυξη 3% και παραπάνω το 2015, το 2016, το
2017. Πήγατε πίσω δύο χρόνια και τώρα είστε πίσω από τους ευ-
ρωπαϊκούς µέσους όρους, είστε πίσω από τις ανάγκες. Αυτό δη-
µιουργεί προβλήµατα. 

Για να ξεπεράσεις τέτοιου είδους προβλήµατα, είτε εσείς είτε
η επόµενη κυβέρνηση, πρέπει να φθάσεις σε πραγµατικά σοκα-
ριστικούς ρυθµούς ανάπτυξης για να φέρεις τα πράγµατα στα
ίσια τους. Και για να γίνει αυτό, δεν µπορείς να έρχεσαι στη
Βουλή στα µέσα του σωτηρίου έτους 2018 και να κάνεις προ-
γραµµατικές δηλώσεις, όπως ήταν οι δηλώσεις του κ. Δραγα-
σάκη πριν από λίγες ώρες. Διότι ήταν προγραµµατικές δηλώσεις. 

Καταλαβαίνω ότι τώρα ξεκινάει σε αυτό το Υπουργείο και έχει
τα ελαφρυντικά του ατοµικά. Είναι όµως ο τρίτος κατά σειρά.
Προηγήθηκε ο κ. Σταθάκης, ο κ. Παπαδηµητρίου. Ο κ. Δραγασά-
κης είναι ο τρίτος µετά από τρία χρόνια και µισό. Ε, δεν γίνεται
να λες περί κακώς κειµένων και να µην είσαι έτοιµος να πεις εδώ
και τώρα τι θα κάνεις για τους στόχους που έχεις βάλει. 

Του είπα ότι δεν ανέφερε αρκετά το «Ολιστικό Σχέδιο Ανάπτυ-
ξης». Απαντώντας, µου είπε ότι το ανέφερε, διότι αυτά που είπε
είναι ενσωµατωµένα εκεί. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το πρόβληµα δεν είναι να λέµε
ότι θέλουµε να µειώσουµε τους φόρους. Εµείς τους είχαµε µει-
ώσει. Είχαµε ξεκινήσει µε σηµαντικές µειώσεις. Τους αυξήσατε.
Είναι γνωστά. Δεν θα τα ξαναπούµε. Το να µεταφέρεις, όµως, ως
πολιτική τρέχουσα τον στόχο σου σε µια υποψιασµένη Εθνική
Αντιπροσωπεία που έχει πολυετή εµπειρία από την κρίση δεν
είναι σωστό. Δεν µπορεί να λες «θα µειώσω τους φόρους». Δεν
µπορείς να λες «θα αυξήσω τον κατώτατο». Πρέπει να πεις πώς
θα προκύψει η ανάπτυξη από την οποία θα αποκτήσεις τη δυνα-
τότητα να παρέµβεις θετικά στη φορολογία και στον καθορισµό
του κατώτατου µισθού κ.ο.κ.. 

Λέτε: «Το ολιστικό σχέδιο είναι η απάντησή µας». Θα σας δια-
βάσω ένα, κατά τη γνώµη µου, πάρα πολύ χαρακτηριστικό ση-
µείο του προγράµµατος. Διότι εγώ πιστεύω –και το λέω µαταίως,
βέβαια, επί χρόνια- ότι το πρόβληµα της ανάπτυξης στην Ελλάδα
δεν έχει να κάνει µε µεταβιβάσεις κεφαλαίων. Δεν λέω, είναι κι
αυτό σοβαρό. Δεν είναι, όµως, το πρώτο. Διότι µπορεί να έχεις
κεφάλαια τα οποία τα µεταβιβάζεις, εκ προθέσεως να θες να τα
µεταβιβάσεις δηλαδή, αλλά να µην µπορείς, διότι έχεις αγκυλώ-
σεις που προκύπτουν από δύο µεγάλες γραφειοκρατίες: τη διοί-
κηση και τη δικαιοσύνη. Όχι στην απονοµή της δικαιοσύνης και
στη δικαστική απόφαση, αλλά στο πόσο χρόνο θέλει αυτή, προ-
κειµένου να εκδοθεί, και τι προβλήµατα αντιµετωπίζουµε στην
πορεία. 

Εγώ τα λέω εν γνώσει των δυσκολιών αυτών, διότι είµαι και νο-
µικός, αλλά και ένας άνθρωπος που αυτά τα παρατηρεί χρόνια.
Τώρα που κι εσείς ήρθατε εδώ, σε αυτό το επίπεδο, δηλαδή να
συζητάτε βάσει συγκεκριµένης θεµατολογίας, σας διαβάζω τι
λέτε. Λέτε στη γενική θεώρηση του προβλήµατος -αυτά είναι στη
σελίδα 31- ότι η οικονοµία έχει ανάγκη να δει θέµατα που σχετί-
ζονται µε τη διοίκηση και τη δικαιοσύνη και µιλάτε για δικαστική
αποτελεσµατικότητα και επιτάχυνση των διαδικασιών. Καλός τίτ-
λος είναι. Δεν λέω.. 

Όταν πάµε, όµως, στο περιεχόµενο του τίτλου, κύριε Υπουργέ,
λέτε τα εξής: «Η βελτίωση της δικαστικής διοίκησης αποτελεί
απόλυτη προτεραιότητα του Υπουργείου Δικαιοσύνης και λοιπών
θεµάτων. Η Κυβέρνηση επιδιώκει να θεσπίσει ένα σύγχρονο και
αποτελεσµατικό κράτος δικαίου -ευχαριστούµε- εξασφαλίζοντας
παράλληλα ανεµπόδιστη πρόσβαση στη δικαιοσύνη για όλες τις
κοινωνικές οµάδες και τους πολίτες». Ευχαριστούµε δύο φορές.
«Αποτελεί προτεραιότητα η επιτάχυνση της ακρόασης των υπο-
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θέσεων και των διαδικασιών -ευχαριστούµε τρεις φορές- και η
εξάλειψη των καθυστερήσεων σε αστικές, ποινικές και διοικητι-
κές διαδικασίες». 

Βρε, τι µου λες! Υπάρχουν αστικές, ποινικές και διοικητικές
διαδικασίες; Ευτυχώς που αποκτήσαµε ένα ολιστικό σχέδιο ανά-
πτυξης να µας το πει. Παρακάτω, πώς θα γίνουν αυτά; 

Έχετε αποτιµήσει την αλλαγή στον Κώδικα Πολιτικής Δικονο-
µίας που κάνατε ως προαπαιτούµενο για να µην πτωχεύσει η
χώρα το καλοκαίρι του 2015 και που ο Πρωθυπουργός πήγαινε
από δικηγορικό σύλλογο σε δικηγορικό σύλλογο και τον κατήγ-
γειλε ως αντιπολίτευση; 

Όταν γίνατε Κυβέρνηση και τελικά µπήκατε σε µια διαδικασία
να καταλάβετε πού βρίσκεται η χώρα, σας υποχρέωσαν αυτό το
σχέδιο νόµου να το φέρετε εδώ. Το φέρατε, το ψηφίσαµε. Το
έχετε αποτιµήσει; Εγώ λόγω δικηγορικής ενασχόλησης το έχω.
Εσείς το έχετε; Δούλεψε; Πρέπει να γίνουν αντίστοιχα βήµατα
και στις υπόλοιπες περιπτώσεις, δηλαδή και για την Ποινική Δι-
κονοµία ή για τη Διοικητική Δικονοµία; 

Εδώ πέρα πάντως αυτά δεν τα βλέπουµε και αφού δεν τα βλέ-
πουµε εδώ, στο ολιστικό σας σχέδιο, τι νόηµα έχει να µας τα ανα-
φέρει µε τους τίτλους τους ο Υπουργός Ανάπτυξης; Έχει το
νόηµα ότι δεν έχετε ακόµα ετοιµάσει αυτά που πρέπει να έχετε
ετοιµάσει και κινείστε θέλοντας να κριθείτε µε λόγια. Όµως, µε-
γάλοι στοχαστές έχουν πει –ένας κυρίως από αυτούς- ότι είσαι
αυτό που δείχνουν οι πράξεις σου και όχι αυτό που λένε τα λόγια
σου. 

Και στο δικό σας σχέδιο νόµου µού κάνει πραγµατική εντύ-
πωση –δεν ξέρω, βέβαια, αν οι συνεργάτες σας το έχουν δει και
σας το έχουν υποδείξει- ότι η Διεύθυνση Επιστηµονικών Μελετών
σάς κάνει δέκα, έντεκα παρατηρήσεις νοµοτεχνικού περιεχοµέ-
νου, παρατηρήσεις που, αν έχει δίκιο, ο εφαρµοστής των ρυθµί-
σεών σας σχετικά µε τις εταιρείες περιορισµένης ευθύνης θα
µπερδευτεί, δεν θα ξέρει τι ακριβώς είναι αυτό που ορίζει ο
νόµος. Μάλιστα, σε κάποιες από αυτές τις περιπτώσεις σας προ-
τείνει να κάνετε συγκεκριµένες παρεµβάσεις και ίσως –δεν είναι
εδώ οι συνεργάτες σας- τους δώσετε µια εντολή να σας πουν
από αυτά που λέει η Διεύθυνση Επιστηµονικών Μελετών τι πρέ-
πει εσείς να κρατήσετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Από όλα αυτά κρατάω –δεν έχω χρόνο και µε την ανοχή του
Προέδρου θα τελειώσω σε δύο λεπτά- κάτι που έχει θέσει ο κ.
Καρράς και σας το θέτουν και εδώ οι νοµικοί της Διεύθυνσης Επι-
στηµονικών Μελετών. Σας λένε ότι στο άρθρο 2 καταργείτε τη
δυνατότητα µιας ΕΠΕ να είναι αόριστης διάρκειας. Και στο
άρθρο 12 λέτε ότι αν δεν γίνει η αλλαγή τους, δηλαδή αν δεν
προσδιορίσουν τον χρόνο µέχρι το 2021, λύονται αυτοδικαίως οι
εταιρείες. Σας λένε, µάλιστα, ότι αυτό µπορεί να είναι πάρα πολύ
σκληρό ως µέτρο. 

Και πάντως, ο κ. Καρράς και το είπε και µου το επιβεβαιώνει
εδώ –το είπε και στην οµιλία του σήµερα, αλλά σας το είχε πει
και στην επιτροπή- ότι δεν προκύπτει ο σκοπός γιατί το θέλετε
αυτό. Ο συνάδελφος κ. Καρράς υποθέτει, µου µετέφερε µία υπό-
θεσή του -ίσως να το λένε και αυτό- εσείς, όµως, ούτε στην ει-
σηγητική έκθεση ούτε εδώ µας είπατε γιατί θέλετε οι ΕΠΕ να
είναι µόνο ορισµένου χρόνου, καταργείτε τις αορίστου και προ-
βλέπετε και την κύρωση, αν δεν το κάνουν µόνοι τους, να λύονται
αυτοδικαίως το 2021. 

Και ο κ. Κωνσταντινόπουλος σάς είπε κάτι ακόµη. Το επιβεβαί-
ωσε και ο κ. Καρράς. Είµαστε συνειδότες µιας αδυναµίας του
σχεδίου νόµου εν προκειµένω. Λέµε ότι αν δεν προβλέψετε, σε
σχέση µε τις εισφορές, περιορισµό της εισφοροδοτικής υποχρέ-
ωσης στον διαχειριστή, τότε κρατάτε βάρη στις ΕΠΕ που κάνουν
ασύµφορη τη λειτουργία τους, ασύµφορη δηλαδή τη λειτουργία
µιας εταιρικής µορφής που προσιδιάζει σε µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις. 

Θαρρώ πως σε αυτά που οι συνάδελφοί µου έχουν θέσει µε
επάρκεια είστε υποχρεωµένος να µας δώσετε κάποιες απαντή-
σεις, αγαπητέ κύριε Υπουργέ. 

Θέλω να κλείσω την τοποθέτησή µου µε µία τελική σκέψη. Ο
χρόνος δεν υπάρχει. Και δεν είναι µόνο ότι έχει τελειώσει το πο-

λιτικό σας ρολόι. Αυτό είναι µια συγκεκριµένη πολιτική αναφορά
που γίνεται και δεν θέλει φιλοσοφία. Αν µετρήσεις πότε εκλεγή-
κατε και πότε τελειώνει η θητεία σας, καταλαβαίνετε ότι η κλε-
ψύδρα είναι γυρισµένη ανάποδα, οι κόκκοι της άµµου είναι στο
κάτω της µέρος, όποια εκτίµηση και να κάνετε και όποια από-
φαση και να πάρετε για το πότε θα γίνουν εκλογές. Το πολιτικό
σας ρολόι δείχνει ότι είστε προς το τέλος. 

Ο χρόνος, όµως, που ενδιαφέρει πιο πολύ την Εθνική Αντιπρο-
σωπεία είναι ο χρόνος των πολιτών, ο χρόνος των κοινωνών. Δεν
έχουν πάρα πολύ χρόνο. Θα έλεγα ότι δεν έχουν καθόλου χρόνο
να διαθέσουν, για να ξυπνήσει το πολιτικό σύστηµα, να αφυπνι-
στεί και να καταστεί, επιτέλους, και στα αναπτυξιακά θέµατα
πάρα πολύ σαφές. 

Αφού τώρα το µεγαλύτερο µέρος του Κοινοβουλίου έχει κα-
ταλάβει ποιο είναι το πρόβληµα της χώρας, χρωστάει και απαν-
τήσεις. Όσο είστε Κυβέρνηση, τις απαντήσεις αυτές τις
χρωστάτε εσείς. Δεν µπορεί να κρύβεστε πίσω από τίτλους: «Κά-
ναµε νέο δίκαιο ΕΠΕ». Θα ψηφίσουµε. «Κάνουµε νέο δίκαιο
ΕΠΕ». Το θέµα είναι τι δίκαιο κάνουµε. Το θέµα είναι τι αλλαγές
κάνουµε και αν αυτές µπορούν να βοηθήσουν την ανάπτυξη. Δεν
µπορείτε και ο πολιτικός σας χρόνος έχει τελειώσει.

Θα κλείσω, όµως, επιβεβαιώνοντας µία ρύθµισή σας, επιβρα-
βεύοντάς την και λέγοντας ότι θέλουµε να τη στηρίξουµε. Είναι
η πρωτοβουλία Κουβέλη να επεκτείνει τα ωφελήµατα που σχετί-
ζονται µε οικογένειες, µε παιδιά δολοφονηµένων από την τροµο-
κρατία ανθρώπων. 

Και γιατί παίρνω τον λόγο γι’ αυτό; Τα είπε ο συνάδελφος ο κ.
Καρράς. Δεν χρειάζοµαι εγώ. Ωστόσο η Διεύθυνση Μελετών σάς
κάνει µία παρατήρηση που πιστεύω ότι πρέπει να την αποκρού-
σετε. 

Σας λέει -σωστά από την πλευρά της- ότι τίθενται ορισµένα ζη-
τήµατα που σχετίζονται µε την ισότητα: «Καλά το πρώτο παιδί,
αλλά όχι και όλα» και ότι µπορεί να υπάρξουν παράπονα, αιτιά-
σεις ως προς αυτό.

Εγώ σας ζητώ να επιµείνετε, πρώτον, γιατί δεν βλέπω και ποιος
µπορεί να παραπονεθεί έχοντας έννοµο συµφέρον και να πει να
µην κάνετε τη ρύθµιση αυτή προβάλλοντας θέµα αντισυνταγµα-
τικότητας και, δεύτερον, γιατί κανένας δικαστής δεν πρόκειται
να σας πει ότι παραβιάσατε την αρχή της ισότητας, κοιτώντας
µε καθαρό µάτι µια οικογένεια ενός δολοφονηµένου. Κάνετε
καλά. Κάνει καλά ο Υπουργός Άµυνας. Εµείς αυτήν τη διάταξη
θα τη στηρίξουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Λοβέρδο. 
Τον λόγο έχει ο κ. Παππάς, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

της Χρυσής Αυγής, για δώδεκα λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σήµερα αποφράδα ηµέρα. Και πάλι,

όπως και τότε, είναι Τρίτη. Τρίτη 29 Μαΐου 1453 η Πόλις εάλω. Η
Πόλη των Κωνσταντίνων πέφτει στα µιαρά χέρια των βαρβάρων
Οθωµανών Τούρκων και κλείνει έτσι ο κύκλος του µεσαιωνικού
Ελληνισµού. Οι Έλληνες έκτοτε στα τραγούδια τους, στις παρα-
δόσεις τους, στους ύµνους, στους θρήνους, στους θρύλους δια-
τρανώνουν την πίστη τους, που είναι και πίστη των Ελλήνων
εθνικιστών, των εθνικιστών της Χρυσής Αυγής, πως και πάλι µε
χρόνια, µε καιρούς, πάλι δικά µας θα ’ναι. Έτσι είναι και έτσι πρέ-
πει να είναι, όσο και αν αυτό στενοχωρεί µαρξιστές και φιλελευ-
θέρους. 

Ερχόµαστε σήµερα να µιλήσουµε για ένα νοµοσχέδιο τεχνο-
κρατικό, σε µια ιδιαίτερη χρονική συγκυρία. Ερχόµαστε σήµερα
να µιλήσουµε, όταν οι συνοµιλίες για το σκοπιανό µεταξύ των
Υπουργών Εξωτερικών τελείωσαν. Το σχέδιο της προδοσίας της
Μακεδονίας µας βρίσκεται, δυστυχώς, σε τελικό στάδιο. Ο Κο-
τζιάς είπε «τελειώσαµε» και η ίδια η Μέρκελ στηρίζει τον Τσίπρα
στον κατήφορο της προδοσίας του. Αµέσως µετά τις πρώτες
ανακοινώσεις από τους Υπουργούς Εξωτερικών, πήρε τηλέφωνο
τόσο τον Ζάεφ όσο και τον κ. Τσίπρα, απευθύνοντας έκκληση,
δίνοντας δηλαδή κατ’ ουσίαν διαταγή να επιλύσουν τώρα τα τε-
λευταία ζητήµατα και να αξιοποιήσουν, ίσως, µια ιστορική ευκαι-
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ρία, όπως ανέφερε. 
Η Ελλάδα έτσι θα µπει σε µία δίνη ενεργειών που θα επιτρέ-

ψουν στα συµφέροντα της νέας παγκόσµιας τάξης και τον στρα-
τιωτικό της βραχίονα, που είναι το ΝΑΤΟ, να ανοίξουν, διά της
κυβερνήσεως εθνικής µειοδοσίας, την κερκόπορτα του µελλον-
τικού ακρωτηριασµού της πατρίδας µας από τους γείτονες επι-
βουλείς, είτε αυτοί είναι Σκοπιανοί είτε Αλβανοί είτε Τούρκοι.

Η Χρυσή Αυγή, όπως και η συντριπτική πλειοψηφία του ελλη-
νικού λαού, λέει «όχι» στην προδοσία. Λέει «όχι» στην παράδοση
του ιερού ονόµατος της Μακεδονίας µας. Κανένας συµβιβασµός
για τη Μακεδονία µας!

Και αυτό το λέει σε αντίθεση µε τους ψευτοπατριώτες της
Νέας Δηµοκρατίας, οι οποίοι υποκριτικά κρατούν µια θολή
στάση. Άλλοτε στηρίζουν ξεκάθαρα την προδοσία, άλλοτε µέ-
νουν µε µισόλογα. Κατ’ ουσίαν, στηρίζουν την προδοσία µένον-
τας πιστοί στα αφεντικά τους, που δεν είναι άλλοι από τη
Μέρκελ, το ΝΑΤΟ τους Αµερικανούς. 

Γιατί τι άλλο από στήριξη είναι η δήλωση του κ. Κουµουτσάκου
που είπε πως δεν χρειάζεται να περάσει η συµφωνία από τη
Βουλή; Τι άλλο είναι παρά στήριξη της προδοσίας, όταν ο ίδιος
ο κ. Μητσοτάκης λέει –εντός εισαγωγικών- «λύση δεν υπάρχει
χωρίς το όνοµα Μακεδονία»; Υποκρισία, λοιπόν, και ψευτοπα-
τριωτισµός και σανός, θα έλεγα, σε βολεµένους και ωφελιµιστές,
σε κοµµατικούς υποταγµένους. 

Τολµήστε να κάνετε ένα δηµοψήφισµα, Κυβέρνηση και Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση. Τολµήστε να κάνετε ένα δηµοψήφισµα, να
ρωτήσετε τον ελληνικό λαό. Κάντε ένα δηµοψήφισµα εσείς, οι
δηµοκράτες. 

Τέτοιες µέρες ήταν, στις 28 Μαΐου 1979, που υπογράφηκε στο
Ζάππειο η πράξη προσχώρησης της Ελλάδος στην Ευρωπαϊκή
Οικονοµική Κοινότητα, τη µετέπειτα Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Τότε ο αυτοαποκαλούµενος Εθνάρχης, ο Κωνσταντίνος Καρα-
µανλής ερήµην του ελληνικού λαού έβαλε την Ελλάδα σε µια πε-
ριπέτεια. Την έβαλε σε µια µακρά πτωτική καταστροφική πορεία.
Δεν τόλµησε να κάνει δηµοψήφισµα και αυτός ο δηµοκράτης,
όπως δεν τόλµησε να κάνει δηµοψήφισµα και ο έτερος δηµοκρά-
της, ο κ. Σηµίτης, όταν µας έβαλε στο ευρώ. 

Το ερώτηµα που τίθεται είναι: Τι κάνει η Ελλάδα σήµερα; Σε
ποιο σηµείο βρίσκεται; Η Ελλάδα, δυστυχώς, βρίσκεται στο
ναδίρ, στα τάρταρα, σε εξαιρετική δεινή θέση έχοντας δυστυχώς
µια ανάξια ηγεσία -Κυβέρνηση και Αξιωµατική Αντιπολίτευση
εννοώ- µια ηγεσία που θα έπρεπε να αντιµετωπίσει την εµπόλεµη
κατ’ ουσία κατάσταση και να αναστρέψει την πορεία προς την
ολική καταστροφή. Δηµογραφικό και λαθροµετανάστες θα τελει-
ώσουν την πατρίδα. Αν τα συνδυάσεις αυτά και µε την οικονοµική
κρίση, η καταστροφή είναι βεβαία. 

Ας τα πάρουµε ένα, ένα. Στο δηµογραφικό ο ΣΥΡΙΖΑ λέει ότι η
λύση βρίσκεται στους λαθροεισβολείς, στους µετανάστες, όπως
λέτε. Συναινεί δηλαδή στην αλλαγή του πληθυσµού στην πατρίδα
µας, στα εκατοµµύρια των αλλοφύλων µουσουλµάνων –στην
πλειοψηφία τους µουσουλµάνοι είναι- οι οποίοι για τον ΣΥΡΙΖΑ
θα αποτελέσουν τους νέους –εντός εισαγωγικών- «Έλληνες». 

Και αντί να σταµατήσουν αυτή τη λαθροεπιδροµή µε απλές σο-
βαρές κινήσεις, όπως είναι το σχέδιο νόµου της Χρυσής Αυγής
για το λαθροµεταναστευτικό, εσείς νοµοθετείτε εδώ µέσα µέτρα
που να διευκολύνουν την επιπλέον εισροή µεταναστών όπως
τους λέτε. Να έρχονται εδώ στην Ελλάδα δηλαδή από όλα τα
κράτη της γης. 

Στα σοβαρά κράτη, κυρίες και κύριοι, αν περάσεις παράνοµα
τα σύνορα, πας φυλακή ή ακόµα σε πυροβολούν. Στην Ελλάδα
τι γίνεται; Στην Ελλάδα σου δίνουν επίδοµα, δωρεάν στέγη, πε-
ρίθαλψη, ελληνική ταυτότητα και εκλογικό δικαίωµα. Ως εδώ, λοι-
πόν! Αυτό το αίσχος πρέπει να το σταµατήσουµε. 

Εµείς οι Έλληνες εθνικιστές, οι αγωνιστές της Χρυσής Αυγής,
θέλουµε πατρίδα ελεύθερη, θέλουµε δάσκαλο Έλληνα, θέλουµε
προσευχή στα σχολεία, θέλουµε έπαρση σηµαίας, θέλουµε Ελ-
λάδα σεβαστή σε εχθρούς και φίλους, θέλουµε την πατρίδα µας
πίσω και θα την πάρουµε. 

Εσείς, Συµπολίτευση και Αντιπολίτευση, το «δηµοκρατικό
τόξο», όπως αυτοαποκαλείστε, δηλαδή το κόµµα των πολιτικών
κοµµάτων, σκύβετε όλοι το κεφάλι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στη

Μέρκελ και ετοιµάζεστε να επικυρώσετε αναγκαστικά τις διατα-
γές της, τα προαπαιτούµενα δηλαδή, το πακέτο των ογδόντα
οκτώ νέων µέτρων έως τις 14 Ιουνίου, όπως πληροφορηθήκαµε
πριν από λίγο στη Διάσκεψη των Προέδρων. 

Όλα αυτά, λοιπόν, τα κάνετε σήµερα, ογδοηκοστή ένατη µέρα
που οι δύο στρατιωτικοί µας παραµένουν αιχµάλωτοι, όµηροι
στις φυλακές της Ανδριανουπόλεως και εσείς δεν έχει προβεί
ουσιαστικά σε καµία ενέργεια, σε καµία απάντηση σε αυτή την
πρωτοφανή τουρκική πρόκληση.  

Όλα αυτά τα κάνετε, όταν οι λαοί του νότου της Ευρώπης ξε-
σηκώνονται. Και είναι αυτό που σας τροµάζει, η λαϊκή οργή. Του-
ναντίον, εσείς µεθαύριο πρόκειται να συναινέσετε, δυστυχώς, να
πραγµατοποιηθεί στην Κοµοτηνή µία αισχρή πρόκληση. Πρόκει-
ται να γίνει την Πέµπτη µία πρόκληση στην Κοµοτηνή µε τις ευ-
λογίες σας, µε τις ευλογίες της Κυβέρνησης. Θα κάνει, λέει,
συγκέντρωση το κόµµα της κεµαλικής αντιπολίτευσης. Πού; Στην
ελληνική Θράκη! Στο ελεύθερο τµήµα της ελληνικής Θράκης θα
γίνει τουρκική προεκλογική συγκέντρωση! Μα, πόσο χαµηλά θα
πέσετε ακόµα; 

Και τι λέει ο κ. Προκόπης Παυλόπουλος πάνω σ’ αυτό το θέµα;
Διότι στη γειτονική Ιταλία ο Ιταλός Προκόπης Παυλόπουλος, ο
Πρόεδρος της Δηµοκρατίας  Ματαρέλα, άνθρωπος των τοκογλύ-
φων του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, κερδίζει χρόνο για τα αφεντικά του πετώντας στα σκου-
πίδια τη λαϊκή βούληση και θέληση, λέγοντάς µας κατάµουτρα
ότι οι εκλογές είναι άχρηστες και ότι τελικά τις κυβερνήσεις τις
αποφασίζουν οι οίκοι αξιολόγησης και τα χρηµατοπιστωτικά
λόµπι. 

Στην Ιταλία έχουµε σε εξέλιξη ένα µερκελικό πραξικόπηµα
ανάλογο µε το πραξικόπηµα Παπαδήµου και προκειµένου να µεί-
νει η Ιταλία στο ευρώ, πετάνε στα σκουπίδια την ψήφο του ιταλι-
κού λαού. Όµως, ο ιταλικός λαός ξεσηκώνεται, οι δήµαρχοι της
βορείου Ιταλίας ήδη κατεβάζουν τα κάδρα του Ματαρέλα από τα
δηµαρχιακά µέγαρα, σε πολλές πόλεις ήδη καίνε τα πορτρέτα
του και όλη την Ιταλία σαρώνει ένα κύµα διαµαρτυρίας. 

Το µόνο που έχουµε να πούµε στους Ιταλούς αγωνιστές εµείς,
η Χρυσή Αυγή, ως κίνηµα ευρωσκεπτικισµού, ως λαϊκό εθνικι-
στικό κίνηµα της Ελλάδος, είναι η ευχή και η προτροπή «Italiani
Camerati, vinceremo». Ο Ματαρέλα κάνει ακριβώς ό,τι έκανε ο
Τσίπρας µε το δηµοψήφισµα του 2015 και το υπερήφανο «όχι»
του ελληνικού λαού, αποδεικνύοντας περίτρανα στα µάτια αυτού
του λαού ότι αυτοί οι Αριστεροί, αλλά και οι Δεξιοί, οι «µενου-
µευρωπήδες» και «ευρωπολάγνοι», είναι το ίδιο. Είναι οι δύο
πλευρές του αυτού νοµίσµατος. Είναι το ίδιο µε µειωµένα εθνικά
αντανακλαστικά και µπορούν να προσφέρουν και οι δύο κοµµάτι-
κοµµάτι την πατρίδα µας, να πουλήσουν τη Μακεδονία µας,
χάριν των προστατών τους. 

Κάνετε ακριβώς τα αντίθετα αυτών που θα επέβαλε ένα πραγ-
µατικό πατριωτικό καθήκον. Η µόνη ενασχόληση που σας έχει
αποµείνει είναι πώς να φιµώσετε τη φωνή της εθνικής αντίστα-
σης, πώς να φιµώσετε τη Χρυσή Αυγή. Φτάσαµε στο σηµείο «πα-
παγαλάκια» του διαδικτύου να βαφτίσουν την παρακρατική
επίθεση του Σαββάτου στους συνδικαλιστές της Χρυσής Αυγής
στο Πέραµα «επίθεση Χρυσαυγιτών» και αυτό το ψέµα, αυτή η
συκοφαντία, να υιοθετηθεί άµεσα από τον ΣΥΡΙΖΑ, πράγµα γε-
λοίο. Είναι γελοίο αυτό που γράφηκε. Είναι γελοία η ανακοίνωση
και γελοίοι αυτοί που την έβγαλαν, που την έκαναν. 

Σύντροφοι, εκτίθεστε. Να προσέχετε! 
Σχετικά µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, κλείνοντας σιγά-σιγά,

κύριε Πρόεδρε, έχω να πω τα εξής: Το παρόν νοµοσχέδιο έχει
άµεση σχέση µε την προδοσία του ονόµατος της Μακεδονίας,
διότι φωτίζει πόσες πτυχές έχει το εθνικό έγκληµα που πάτε να
κάνετε, σε µια εποχή που στα Βαλκάνια το επιχειρηµατικό έλ-
λειµα της Ελλάδας είναι εµφανές. Πρόκειται για ένα έλλειµα τε-
χνητό, συντηρούµενο µέσω των µνηµονίων, ένα έλλειµα το οποίο
έχει καταστήσει τους βόρειους γείτονές µας κυρίως στη Βουλ-
γαρία επιχειρηµατικό παράδεισο και έχει καταντήσει την Ελλάδα
επιχειρηµατική κόλαση. 

Τώρα, εσείς µε την αναγόρευση των Σκοπίων ως «Μακεδονία»
ανοίγετε και άλλο ασκό του Αιόλου. Θα κάνετε και τα Σκόπια από
οικονοµία εξαρτώµενη από την Ελλάδα, οικονοµία ειδικών συν-
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θηκών, δηλαδή ακόµη έναν επιχειρηµατικό παράδεισο στα βό-
ρεια σύνορά µας, επιδεινώνοντας περισσότερο τον βίο των Ελ-
λήνων επιχειρηµατιών. 

Με τι προσόντα, λοιπόν, εσείς, άνθρωποι, που θεωρείτε την
καριέρα χολέρα θα νοµοθετήσετε για τις επιχειρήσεις και τις
ΕΠΕ που λέτε σήµερα; Το καλύτερο που µπορείτε να κάνετε είναι
να αφήσετε την επιχειρηµατικότητα στην Ελλάδα µακριά από τα
κοµµατικά σας µικροσυµφέροντα. Να το κάνετε αυτό µπας και
επιβιώσει κανένας χριστιανός.

Τέλος, η αλήθεια, αν και σκληρή, είναι αδιαµφησβήτητη. Εται-
ρεία περιορισµένης ευθύνης είστε εσείς, η Κυβέρνηση, που µε
τους νόµους περί ευθύνης υπουργών δεν µπορεί ποτέ κανείς ου-
σιαστικά να σας αποδώσει ευθύνες. Θα έλεγα µάλιστα ότι έχετε
de facto εφεύρει άλλον έναν τύπο εταιρείας, εκείνον της εται-
ρείας απεριόριστης ανευθυνότητας. 

Η καµόρα του µνηµονίου και της εθνικής ενδοτικότητας θα τε-
λειώσει. Να το ξέρετε. Θα έρθει η ώρα που θα τελειώσει. Και θα
τελειώσει µε τη Χρυσή Αυγή. Κίνηµα και λαός µε πίστη και απο-
φασιστικότητα, εµείς οι Έλληνες εθνικιστές, οι «καταραµένοι φα-
σίστες», ο αστάθµητος παράγοντας, ο µόνος λόγος που η
πατρίδα µπορεί να ελπίζει, να προσπαθεί και να µάχεται, λέµε το
δικό µας «όχι». Όχι, δεν θα µας λυγίσετε. Θα πάρουµε την πα-
τρίδα µας πίσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Παππά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Βούλας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Βασίλειος Κικίλιας, Βουλευ-
τής Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας, ζητά άδεια ολιγοήµερης
απουσίας από 30 Μαΐου έως και 31 Μαΐου 2018 καθώς θα απου-
σιάζει στην Κύπρο. Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ο κ. Καραθανασόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

ΚΚΕ, έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Η Κυβέρνηση και µε ευκαιρία το σηµερινό νοµοσχέδιο παρου-

σίασε για ακόµη µία φορά το νέο της αφήγηµα για την επόµενη
µέρα, για τη νέα µέρα που περνάει η ελληνική οικονοµία και η
ελληνική κοινωνία συνολικότερα. Βασικά στοιχεία αυτού του
αφηγήµατος είναι ότι αφ’ ενός µεν, πρώτον, βγαίνουµε από τα
µνηµόνια. 

Όµως, πώς µπορεί, κύριοι Υπουργοί, να βγαίνουµε από τα µνη-
µόνια όταν παραµένουν όλοι οι αντιλαϊκοί µνηµονιακοί νόµοι εν
ισχύι; Πώς µπορεί να βγαίνουµε από τα µνηµόνια όταν υπάρχει
σαφέστατη κυβερνητική δέσµευση ότι θα πρέπει να συνεχίζονται
στο διηνεκές τα αιµατοβαµµένα πρωτογενή πλεονάσµατα ύψους
3,5% ως το 2022 και 2% µέχρι το 2060; Πρόκειται για αιµατοβαµ-
µένα πρωτογενή πλεονάσµατα τα οποία αποτελούν και τον
µοχλό συνέχισης της αντιλαϊκής επίθεσης στο άπειρο. Πώς µπο-
ρούµε να βγαίνουµε από τα µνηµόνια όταν νέα µέτρα αντιλαϊκά
έχουν ήδη ψηφιστεί και πρόκειται εντός ολίγου να εφαρµοστούν,
όπως οι νέες µειώσεις στις συντάξεις, η νέα µείωση του αφορο-
λόγητου και υπάρχει και συνέχεια;

Η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι βεβαίως θα βγούµε µε ισχυρή
εποπτεία, αλλά ταυτόχρονα θα υπάρχει µεγαλύτερος βαθµός
ευελιξίας. Όµως, αυτή η ισχυρή εποπτεία είναι ακριβώς που κα-
θορίζει και τον χαρακτήρα της πολιτικής και αποτελεί τον τρο-
φοδότη λογαριασµό στην υλοποίηση της αντιλαϊκής ταξικής
πολιτικής. Πρόκειται για µια ισχυρή εποπτεία που θα παραµείνει
για τις επόµενες δεκαετίες µέχρι το όριο του κρατικού χρέους
να κατέβει κάτω από το 70%, µέχρι να υλοποιηθεί το σύνολο των

πρωτογενών πλεονασµάτων –δηλαδή, µέχρι το 2060 και βλέ-
πουµε, αλλά είναι και ισχυρή εποπτεία η οποία καθορίζεται από
τους ευρωπαϊκούς κανόνες της οικονοµικής διακυβέρνησης για
πλεονασµατικούς προϋπολογισµούς για τα κράτη - µέλη της ευ-
ρωζώνης και που βρίσκεται στον πυρήνα της αντιδραστικής ανα-
θεώρησης των διατάξεων και των συµφωνιών σε επίπεδο
ευρωζώνης που συζητιούνται το επόµενο διάστηµα.

Το τρίτο στοιχείο αυτής της νέας φάσης είναι ότι πλέον µπαί-
νουµε στον δρόµο µιας βιώσιµης ανάπτυξης, µιας δίκαιης ανά-
πτυξης. Κατ’ αρχάς, το περί βιώσιµης και µακροχρόνιας
ανάπτυξης αρχίζει το τελευταίο διάστηµα να αποτελεί ένα ευχο-
λόγιο της Κυβέρνησης από τη στιγµή που, όπως δείχνουν όλα τα
στοιχεία, θα έχουµε µια αβέβαιη, αναιµική και προσωρινού χα-
ρακτήρα ανάκαµψη, γιατί ακριβώς η αβεβαιότητα αυτή καθορί-
ζεται από τα σύννεφα τα οποία πυκνώνουν στην παγκόσµια
καπιταλιστική οικονοµία.

Τα σύννεφα αυτά βρίσκονται στην όξυνση του εµπορικού πο-
λέµου ανάµεσα στις µεγάλες καπιταλιστικές οικονοµίες, τις Ηνω-
µένες Πολιτείες από τη µία µεριά και την Κίνα, αλλά και την
Ευρωπαϊκή Ένωση. Πρόκειται για αντιθέσεις και ανταγωνισµούς
οι οποίοι κλιµακώνονται, σύννεφα τα οποία πυκνώνουν από την
κλιµάκωση των ιµπεριαλιστικών επεµβάσεων και στην περιοχή
µας, στην ευρύτερη περιοχή. H επίθεση στη Συρία που συνεχί-
ζεται, ο ρόλος του Ισραήλ και η επιθετική του στάση απέναντι
στους Παλαιστίνιους διαµορφώνουν ένα έδαφος, το οποίο ακρι-
βώς φέρνει πιο κοντά τον κίνδυνο της γενικότερης πολεµικής
σύγκρουσης στην περιοχή µας. Οι ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις
έχουν κι αυτές τη ρίζα τους στις αντιθέσεις ανάµεσα στις ιµπε-
ριαλιστικές δυνάµεις για το ποιος θα βάλει στο χέρι τις πλουτο-
παραγωγικές πηγές, σε αντιθέσεις µε κύριους πρωταγωνιστές
από τη µία µεριά τις Ηνωµένες Πολιτείες και το ΝΑΤΟ και από
την άλλη τη Ρωσία. 

Και η Κυβέρνηση έχει επιλέξει στρατόπεδο, έχει επιλέξει τον
ρόλο του σηµαιοφόρου των αµερικανο-νατοϊκών συµφερόντων.
Σε αυτά τα πλαίσια εντάσσεται και η προσπάθεια την οποία κάνει
για τη γρήγορη ολοκλήρωση της συµφωνίας µε την Πρώην Γι-
ουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας για τα Σκόπια. Γιατί
ακριβώς στο επίκεντρο αυτής της συµφωνίας δεν βρίσκεται τί-
ποτα άλλο παρά η επιδίωξη για την ένταξη των δυτικών Βαλκα-
νίων αλλά και των Σκοπίων στο ΝΑΤΟ και στην Ευρωπαϊκή
Ένωση για το ενδυνάµωµα της παρουσίας των ιµπεριαλιστικών
αυτών οργανισµών στην ευρύτερη περιοχή. 

Από αυτήν την άποψη, ο οδικός χάρτης τον οποίο προετοίµα-
σαν οι Υπουργοί Εξωτερικών, όχι µόνο δεν αντιµετωπίζουν το ζή-
τηµα από τη σκοπιά της διασφάλισης των σχέσεων φιλίας και
ειρηνικής συνύπαρξης ανάµεσα στους λαούς, αλλά αποτελεί ένα
ακόµα βήµα στην περαιτέρω κλιµάκωση και όξυνση στον αντα-
γωνισµό, στη λογική του «διαίρει και βασίλευε». 

Το ΚΚΕ επαναλαµβάνει και µε αυτήν την ευκαιρία ότι δεν πρό-
κειται να ψηφίσει καµµία συµφωνία που στην προµετωπίδα της
µε τη γειτονική χώρα έχει ακριβώς τη λογική της ένταξής της στο
ΝΑΤΟ και στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Τρίτο στοιχείο αυτό του αβέβαιου και προσωρινού χαρακτήρα
είναι οι φυγόκεντρες τάσεις που οξύνονται στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και στην Ευρωζώνη ως αντανάκλαση της ανισόµετρης
ανάπτυξης στο ίδιο το εσωτερικό της Ευρωζώνης µε τη Γαλλία,
αλλά και κατά κύριο λόγο την Ιταλία, να χάνουν έδαφος σε σχέση
µε τη Γερµανία και τις υπόλοιπες χώρες. Λόγω ακριβώς αυτής
της υποχώρησης της ιταλικής οικονοµίας αναπτύσσεται και ο ευ-
ρωσκεπτικισµός και οι τελευταίες εξελίξεις, οι οποίες υπάρχουν
στην Ιταλία. 

Σε αυτά τα πλαίσια πρέπει να αντιµετωπίσουµε τον ευρωσκε-
πτικισµό ως ένα ρεύµα της αστικής πολιτικής για τη διασφάλιση
των τµηµάτων του κεφαλαίου, τα οποία θίγονται από τις πολιτι-
κές της Ευρωζώνης και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ένα ρεύµα το
οποίο είναι εχθρικό προς τα συµφέροντα του λαού και της εργα-
τικής τάξης. Και µία επιβεβαίωση της εχθρικότητας, του ευρω-
σκεπτικισµού για τα συµφέροντα της εργατικής τάξης και των
λαϊκών στρωµάτων ήταν και ο φασιστικός χαιρετισµός, τον οποίο
ανέφερε πριν από λίγο ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος της
Χρυσής Αυγής, επιβεβαιώνοντας ακόµη µία φορά το φασιστικό
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και ναζιστικό χαρακτήρα αυτού του µορφώµατος. 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)
Μα, πάνω από όλα, δεν έχει σχέση τόσο ο αβέβαιος και προ-

σωρινός χαρακτήρας της καπιταλιστικής ανάπτυξης στη χώρα
µας. Πάνω από όλα, θα είναι µία ανάπτυξη, η οποία θα είναι
άδικη, θα έχει ταξικό χαρακτήρα και αντιλαϊκό περιεχόµενο. Γιατί
ακριβώς στη βάση και προϋπόθεση αυτής της καπιταλιστικής
ανάπτυξης είναι οι ανατροπές στην αγορά εργασίας, ανατροπές
στην αγορά εργασίας, που έχουν τη σφραγίδα και του ΠΑΣΟΚ
και της Νέας Δηµοκρατίας αλλά και της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
- ΑΝΕΛ, ανατροπές στην αγορά εργασίας που εξυπηρετούν τα
συµφέροντα και τους σχεδιασµούς του Συνδέσµου Ελληνικών
Βιοµηχανιών και Επιχειρήσεων, του ΣΕΒ, δηλαδή των κεφαλαι-
οκρατών. Στα πλαίσια µέσα από αυτές τις ανατροπές δεν έχουµε
τίποτα άλλο παρά την κατάργηση των συγκροτηµένων εργασια-
κών και ασφαλιστικών δικαιωµάτων των εργαζοµένων. Έχουµε
την ευελιξία στον καθορισµό του χρόνου εργασίας, τις ευέλικτες
µορφές απασχόλησης, µορφές απασχόλησης που προσαρµό-
ζονται στις εκάστοτε ανάγκες των µονοπωλιακών οµίλων. Και βε-
βαίως, έχουµε την αντιµετώπιση µε τον κατώτερο µισθό, την
κατάργηση των συλλογικών συµβάσεων, που επί της ουσίας έχει
να κάνει µε έναν µηχανισµό αναπαραγωγής µιας πολύ φτηνής
εργατικής δύναµης, µιας εργατικής δύναµης που θα είναι ανα-
λώσιµη, ανάλογα µε τις επιδιώξεις των επιχειρηµατικών οµίλων.

Ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι θα αντιµετωπίσει το ζήτηµα του
κατώτερου µισθού προχωρώντας σε µια συζήτηση µε τους εταί-
ρους για την αύξησή του. Όµως, αυτή η συζήτηση εντάσσεται
µέσα στη συνολικότερη λογική της µείωσης του µέσου µισθού,
δηλαδή του κύριου όγκου των µισθών, τους οποίους καταβάλ-
λουν κεφαλαιοκράτες, άρα δηλαδή στην ακόµη µεγαλύτερη έν-
ταση της εκµετάλλευσης. Και πού εντάσσει αυτήν τη συζήτηση
για τον επαναπροσδιορισµό του κατώτερου µισθού; Την εντάσ-
σει µέσα σε ασφυκτικά πλαίσια: Πρώτον, µε το ότι αυτή η συζή-
τηση και αυτός ο επανακαθορισµός δεν πρόκειται να επηρεάσει
τις αντοχές της οικονοµίας, δεύτερον µε το ότι θα πρέπει να λαµ-
βάνει υπ’ όψιν την ανταγωνιστικότητα των επιχειρηµατικών οµί-
λων και την παραγωγικότητα.

Αυτοί οι τρεις δείκτες δεν είναι τίποτε άλλο παρά ακριβώς οι
δείκτες που προσαρµόζουν και υποτάσσουν τον κατώτερο µισθό
στις επιδιώξεις κάθε φορά των επιχειρηµατικών οµίλων για τη
θωράκιση και την ενίσχυση του καπιταλιστικού κέρδους. Άρα,
όταν παίρνετε ως προϋπόθεση αυτούς τους τρεις άξονες, είναι
φανερό ότι λέτε στους εργαζόµενους ότι πρέπει οι µισθοί τους
να υποτάσσονται στα συµφέροντα των κεφαλαιοκρατών.

Βεβαίως, ο τέταρτος παράγοντας που θέτει η Κυβέρνηση,
κύριε Υπουργέ, είναι ότι πρέπει να παίρνει υπ’ όψιν του το επί-
πεδο της ανεργίας. Αυτό κι αν δεν είναι αντιδραστική αντίληψη.
Είναι, δηλαδή, σαν να λέτε ότι οι ίδιοι οι εργαζόµενοι, οι µισθοί
των εργαζοµένων φταίνε για τους ανέργους και ότι πρέπει να δε-
χτούν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι τη µείωση των µισθών τους για να
µπορέσουν να απορροφηθούν περισσότεροι άνεργοι σε θέσεις
µερικής απασχόλησης µε πολύ φτηνό µεροκάµατο, µε πολύ
φτηνό µισθό.

Αυτό ακριβώς δεν είναι τίποτε άλλο και η απόδειξη του νέου
ψευδεπίγραφου αντιδραστικού διαχωρισµού τον οποίο θέλετε
να βάλετε µέσα στην ελληνική κοινωνία, την αντιπαράθεση δη-
λαδή µε όρια τα 800 ευρώ. Όσοι έχουν κάτω από 800 ευρώ είναι
οι µη προνοµιούχοι και αυτοί που έχουν πάνω από 800 ευρώ είναι
οι προνοµιούχοι. Δηλαδή φέρνετε σε αντιπαράθεση ένα νέο
είδος κοινωνικού αυτοµατισµού ανάµεσα στους περισσότερο
φτωχούς και στους λιγότερο φτωχούς.

Με αυτήν τη λογική και µε αυτήν την αντίληψη αφήνετε στο
απυρόβλητο τα συµφέροντα του µεγάλου κεφαλαίου. Κι όχι µόνο
αφήνετε στο απυρόβλητο τα συµφέροντα του µεγάλου κεφα-
λαίου, αλλά του παρέχετε και απλόχερη κρατική στήριξη µέσα
από την κρατική χρηµατοδότηση, είτε αυτό πρόκειται να γίνει
µέσα από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων ή µέσα από τα
ευρωπαϊκά προγράµµατα, µέσα από τις φοροαπαλλαγές και τις
φοροελαφρύνσεις. Οι µειώσεις στους φορολογικούς συντελε-
στές πρώτα και κύρια θα αφορούν τους φορολογικούς συντελε-

στές των ανωνύµων εταιρειών, τους φορολογικούς συντελεστές
των καπιταλιστικών επιχειρήσεων. Τους παρέχετε στήριξη µέσα
από τις ιδιωτικοποιήσεις στο εκτεταµένο πρόγραµµα Ιδιωτικο-
ποιήσεων, της επέκτασης της δράσης και σε νέους τοµείς και
της εµπορευµατοποίησης, επί της ουσίας, των κοινωνικών αναγ-
κών της εργατικής τάξης και του λαού, µέσα από την επιτάχυνση
της τάσης για τη συγκέντρωση και τη µεγέθυνση των επιχειρη-
µατικών οµίλων που δραστηριοποιούνται στην ελληνική οικονο-
µία σε βάρος των αυτοαπασχολούµενων, των επαγγελµατιών,
των βιοτεχνών, των µικρών επιχειρήσεων. Για αυτόν ακριβώς τον
λόγο και αξιοποιείτε την εργαλειοθήκη του ΟΑΣΑ και σε αυτήν
ακριβώς την εργαλειοθήκη του ΟΑΣΑ εντάσσονται και οι προ-
σαρµογές που κάνετε στις ΕΠΕ µε το σηµερινό νοµοσχέδιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έτσι, λοιπόν -και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- η νέα
µέρα, µε βάση το αφήγηµα της Κυβέρνησης, θα είναι µια νέα
µέρα προς όφελος του κεφαλαίου, ενώ τα βάρη θα συνεχίσουν
να παραµένουν και να τα υφίστανται οι εργαζόµενοι και τα λαϊκά
στρώµατα. Έτσι, λοιπόν, και στη νέα αυτή µέρα που θα ξηµερώ-
σει οι ανάγκες της εργατικής τάξης και του λαού θα συνεχίσουν
να θυσιάζονται στον βωµό της ανταγωνιστικότητας και της καπι-
ταλιστικής κερδοφορίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, θέλετε να µιλήσετε τώρα για τις τροπολογίες;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Κύριε Πρόεδρε, θα προτιµούσα να ακούσω και τους άλ-
λους συνάδελφους. Αν πρέπει να το κάνω τώρα, να το κάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Νοµίζω ότι χρειάζεται
να το κάνετε τώρα, διότι πρέπει να πάνε στην ηλεκτρονική ψη-
φοφορία. Για αυτό σας το είπα.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Θα αναφερθώ µόνο στις βουλευτικές τροπολογίες.
Έχουν κατατεθεί πέντε. Η πρώτη είναι του κ. Κακλαµάνη, τη συ-
ζητήσαµε προηγούµενα. 

Η τρίτη κατά σειρά είναι του κ. Δηµαρά. Καταλήγουµε στο να
κάνουµε δεκτή την τροπολογία του κ. Δηµαρά -είναι για το ίδιο
θέµα- µε µια τροποποίηση. Τη διαβάζω αναλυτικά: «Η παράγρα-
φος 1 του άρθρου 38 του ν.3190 αντικαθίσταται ως εξής: Η τρο-
ποποίηση της εταιρικής σύµβασης γίνεται µόνο µε απόφαση της
συνέλευσης, η οποία λαµβάνεται µε πλειοψηφία τουλάχιστον του
½ του συνολικού αριθµού των εταίρων, οι οποίοι εκπροσωπούν
τουλάχιστον το 65% του εταιρικού κεφαλαίου.». Μειώνουµε το
ποσοστό του εταιρικού κεφαλαίου, που είναι 50% πλέον. Αυτή η
τροπολογία γίνεται δεκτή. Είναι η τρίτη κατά σειρά τροπολογία,
που έχει υποβληθεί από τον κ. Δηµαρά, µε αυτή την τροποποίηση
που σας διάβασα.

Άρα η πρώτη του κ. Κακλαµάνη δεν γίνεται αποδεκτή. Ενσω-
µατώνουµε ένα της στοιχείο στην τρίτη.

Η δεύτερη τροπολογία είναι των κυρίων Κεγκέρογλου, Μα-
νιάτη, Παπαθεοδώρου, Δανέλλη και αφορά τα θέµατα εξετάσεων
υποψηφίων οδηγών. Επικοινώνησα µε τον κ. Σπίρτζη, ο οποίος
µε διαβεβαίωσε ότι αυτό το περιεχόµενο συµπεριλαµβάνεται στο
σχέδιο νόµου που θα φέρει το Υπουργείο µε επείγοντα χαρα-
κτήρα τις επόµενες ηµέρες. Αυτή είναι η ενηµέρωση που έχω
από τον κύριο Υπουργό.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Άρα δεν γίνεται αποδεκτή.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Δεν γίνεται αποδεκτή.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Είναι η µε αριθµό1588;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Είναι η µε αριθµό 1585.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Του κ. Κεγκέρογλου;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Μάλιστα, η 1585.
Η τέταρτη, µε αριθµό 1591, τροπολογία των κυρίων Καρρά,

Κάτση, Μορφίδη, Μπαλαούρα, Παραστατίδη, Ρίζου, Σέλτσα, Στέ-
φου αναφέρεται στην παράταση ουσιαστικά µέχρι τις 30 Ιουνίου
του 2019 της λειτουργίας των ΚΑΕ στην παραµεθόριο ζώνη, στα
σύνορα Βουλγαρίας. 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Πείτε µας ειδικό αριθµό,
κύριε Υπουργέ.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Ειδικός 35.

Η τροπολογία έχει ως εξής: Το άρθρο 55 του ν.4447/2016 αν-
τικαθίσταται ως εξής: «Άρθρο 55: η εφαρµογή της υποπαραγρά-
φου 2 της παραγράφου 3 του άρθρου 85 του ν.3842/2010
αναστέλλεται µέχρι τις 30 Ιουνίου του 2019.».

Τέλος, υπάρχει η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1592 και ειδικό
36 των κυρίων Μεϊκόπουλου και Μπαλλή. Είναι η παράταση για
τη µεταβίβαση της άδειας σε επαγγελµατία πωλητή υπαίθριου
εµπορίου, λόγω αναπηρίας. Με την τροπολογία αυτή ουσιαστικά
ζητείται να εξοµοιωθεί η προθεσµία που δίνεται µε την παράταση
που δίνουµε µέχρι τις 15 Ιανουαρίου. Θα σας διαβάσω ακριβώς
τι λέει η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1592 και ειδικό 36: «Στο
άρθρο 14 του νοµοσχεδίου προστίθεται τρίτη παράγραφος, η
οποία έχει ως εξής: 

“Η παράγραφος 4 του άρθρου 23 του ν.4497/2017 αντικαθί-
σταται ως εξής: “Για τη µεταβίβαση της άδειας επαγγελµατία
πωλητή υπαίθριου εµπορίου λόγω αναπηρίας ο κάτοχος της
άδειας εντός προθεσµίας εννιά µηνών υποχρεούται να υποβάλ-
λει την πιστοποίηση αναπηρίας στις αρχές της παραγράφου 2
αίτηση µε συνηµµένα, βεβαίωση που εκδίδεται”» κ.λπ.. 

Δινόταν µια προθεσµία ουσιαστικά µέχρι τον Αύγουστο και
αυτό το εξοµοιώνουµε µε τη γενική παράταση που δίνουµε µέχρι
τον Ιανουάριο, για να ρυθµίσουµε το όλο θέµα. Αυτές είναι οι
τροπολογίες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, την
τροπολογία µε αριθµό 1591 την κάνατε δεκτή, σωστά;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Ναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Και τη µε αριθµό 1592;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ωραία.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Για να µην ξαναπάρω τον λόγο, θέλω να πω µία φράση
µόνο σε όσα ειπώθηκαν µέχρι στιγµής. 

Συζητάµε σήµερα το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο για τις ΕΠΕ.
Προφανώς το νοµοσχέδιο κατατίθεται σε ένα γενικότερο πλαίσιο
πολιτικής, όµως, αν συζητάµε επί του συγκεκριµένου, όπως ζή-
τησε ο κ. Λοβέρδος, να συζητάµε επί του συγκεκριµένου νοµο-
σχεδίου. Το να λέµε «το ψηφίζουµε, αλλά δεν λέει και τίποτα»,
δεν είναι σωστό. Ή είναι θετικό βήµα και το εγκρίνουµε ή δεν
είναι θετικό και το απορρίπτουµε. 

Εγώ θεωρώ ότι είναι ένα θετικό βήµα. Όλο το εταιρικό δίκαιο
πρέπει να αναµορφωθεί και θα αναµορφωθεί και η αναµόρφωση
του εταιρικού δικαίου προφανώς είναι ένας σηµαντικός εκσυγ-
χρονισµός, που αναφέρεται σε όλη την οικονοµική λειτουργία
της χώρας. 

Εποµένως, προφανώς δεν έχει την ίδια σηµασία που ενδεχο-
µένως θα είχε ένα νοµοσχέδιο για πολύ ευρύτερα θέµατα, όµως
η επί του συγκεκριµένου συζήτηση µας υποχρεώνει να αξιολο-
γούµε κάθε φορά αυτό που συζητάµε. Κάνουµε βήµα–βήµα αυτά
που πρέπει να κάνουµε. Είναι θετικό το βήµα και θετικό το γεγο-
νός ότι αναγνωρίζεται σχεδόν από όλες τις πτέρυγες της Βου-
λής. Επαναλαµβάνω και πάλι ότι ήταν πολύ εποικοδοµητική η
συζήτηση που κάναµε και στην επιτροπή και εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το νοµοσχέ-

διο δεν έχω να προσθέσω κάτι στα όσα τεκµηριωµένα και µε επι-
χειρήµατα εξήγησε από αυτό εδώ το Βήµα ο συνάδελφος
εισηγητής της Ένωσης Κεντρώων, ο κ. Γεωργιάδης. 

Είναι ένα θετικό βήµα το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και το στη-
ρίζουµε. Η στάση µας αποδεικνύει για άλλη µια φορά, αγαπητοί
συνάδελφοι, πως παραµένουµε πιστοί στα όσα έχουµε υποσχε-
θεί στους πολίτες. Θα στηρίζουµε το σωστό και το δίκαιο και θα
καταψηφίζουµε το άδικο και το αχρείαστο. 

Ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, λοιπόν, θα αξιοποιήσω το
Βήµα της Ολοµέλειας για να ξεκαθαρίσω τη στάση µας απέναντι
σε όσα έρχονται. Η κατάσταση στην οποία βρίσκεται η χώρα µας
δεν επιτρέπει να τρωγόµαστε µεταξύ µας. Για αυτό κι εγώ θα
δεχτώ χωρίς σχόλια την άποψη του Υπουργού Εξωτερικών, του
κ. Κοτζιά, πως «η ιστορία δεν πρέπει να είναι φυλακή, αλλά σχο-
λείο». 

Για να δούµε όµως, πόσο καλοί µαθητές είµαστε µέσα σε αυτή
εδώ την Αίθουσα.

Ερώτηση πρώτη: Στις εκλογές του Σεπτεµβρίου του 2015 σε
τι βαθµό καθόρισε την ψήφο των Ελλήνων το σκοπιανό; Πόσοι
ήταν εκείνοι που όταν ψήφιζαν ήξεραν τις ακριβείς θέσεις των
κοµµάτων, σχετικά µε την ονοµασία των βορείων γειτόνων µας;
Είχαν όλα τα κόµµατα ξεκάθαρα διατυπωµένες απόψεις; Αλλά
ακόµα και από αυτούς που έτυχε να πληροφορηθούν στις σχετι-
κές προγραµµατικές δηλώσεις κάθε κόµµατος επί των εθνικών
θεµάτων, πόσοι ήταν εκείνοι που η λογική τους επέτρεψε να δεί-
ξουν την οποιαδήποτε εµπιστοσύνη σε αυτές; Πόσες µεταστρο-
φές, πόσες µεταλλάξεις, πόσες διαφοροποιήσεις, πόσες
κυβιστήσεις µπορεί να δικαιολογήσει κανείς σε µία µόνο λέξη;
Αυταπάτες! Κανένας δεν είχε στο µυαλό του το σκοπιανό την τε-
λευταία φορά που στήθηκαν οι κάλπες σε αυτή εδώ τη χώρα. 

Ερώτηση δεύτερη: Μπορείτε να εξηγήσετε το γιατί οι Έλληνες
βγήκαν διαµαρτυρόµενοι στους δρόµους για τη Μακεδονία και
όχι για τη λεηλασία που υφίστανται; Τι συµπέρασµα βγάζετε από
αυτή τη διαπίστωση; Τι καταλαβαίνετε, αγαπητοί συνάδελφοι, για
τον τρόπο σκέψης των Ελλήνων πολιτών από αυτό το απλό και
αδιαµφισβήτητο γεγονός; 

Μήπως νοµίζετε ότι έχουν ξεχάσει οι Έλληνες το ότι η περί-
φηµη ενδιάµεση συµφωνία του 1995 δεν πέρασε ποτέ από τη
Βουλή των Ελλήνων; Μήπως νοµίζετε ότι έχουν ξεχάσει οι Έλ-
ληνες το γιατί, αν και είχαν το δικαίωµα οι ελληνικές κυβερνήσεις
να καταγγείλουν την ενδιάµεση συµφωνία, λόγω παραβίασης
από την πλευρά των Σκοπίων, δεν το έκαναν ποτέ; 

Επαναλαµβάνετε σε κάθε ευκαιρία όλοι όσοι δεν έχετε πρό-
βληµα, όλοι όσοι αδιαφορείτε για το αν βρίσκετε σηµαντικό
πράγµα το να δώσουµε ένα όνοµα, πως το «Μακεδονία» το
έχουµε δώσει εδώ και καιρό. Αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό λέτε.

Ποιος το έδωσε; Ποτέ δεν συναίνεσαν οι Έλληνες σε αυτό.
Ποτέ δεν ψήφισε η Βουλή των Ελλήνων την παράδοση του όρου
«Μακεδονία». 

Οι ανεπαρκείς κυβερνήσεις της δεκαετίας του ’90, στελεχω-
µένες από ανθρώπους που σήµερα γνωρίζουµε πια πως θα
έπρεπε να βρίσκονται στη φυλακή και ο µόνος λόγος που κυκλο-
φορούν ελεύθεροι είναι ο κατάπτυστος νόµος περί ευθύνης
Υπουργών, αυτές οι κυβερνήσεις όχι µόνο απέτυχαν να διαφυ-
λάξουν τα εθνικά συµφέροντα, αλλά αντιθέτως πέτυχαν την
πλήρη απαξίωση της γνώµης των Ελλήνων.

Οι Έλληνες δεν συµφώνησαν ποτέ, λοιπόν, µέσω δηµοκρατι-
κών διαδικασιών στα όσα εγκληµατικά έπραξαν οι κυβερνήσεις
αυτές στο όνοµά τους.

Ερώτηση τρίτη: Έχετε κατανοήσει το γιατί η αποχή καλπάζει,
γιατί συνεχίζουν να χάνουν οι πολίτες την πίστη τους στους δη-
µοκρατικούς θεσµούς; Έχετε καταλάβει ότι η µόνη θέση στην
οποία διατρανώνεται πως είστε σταθεροί, η µόνη δέσµευση που
τηρήσατε, το µόνο πράγµα για το οποίο επικαλείστε την περί-
φηµη συνέχεια του κράτους είναι η παράδοση του ονόµατος της
Μακεδονίας; Είναι η µόνη σταθερή σας θέση. Όλοι σας. 

Πώς πιστεύετε ότι θα κατορθώσετε να πείσετε πως ο λόγος
που έχουµε βρεθεί σε αυτή τη θέση είναι επειδή πρέπει δήθεν
να διατηρήσουµε την αξιοπιστία µας ως κράτος, τιµώντας τα
λόγια του αέρα που ακούστηκαν κάποτε στο Βουκουρέστι; Για
ποια αξιοπιστία µιλάµε; 

Πού είναι γραµµένες οι δεσµεύσεις µας ως χώρας; Πού είναι
εκείνο το χαρτί που λέει ότι από το 2008 έχουµε παραδώσει το
όνοµα; Πότε ερωτήθηκε για αυτό ο ελληνικός λαός; Πότε συµ-
φώνησε σε αυτό ο ελληνικός λαός; Ποιος µπορεί να αµφισβητή-
σει ότι µόλις φέτος πληροφορήθηκαν οι περισσότεροι Έλληνες
πως η χώρα έχει δήθεν αναλάβει κάποιου είδους δεσµεύσεις,
πως έχει ήδη υποχωρήσει από το 2008 στο Βουκουρέστι;

Τι έχετε να πείτε, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-
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τίας; Τι εγγυήσεις δώσατε στο Βουκουρέστι; Τι εγγυηθήκατε;
Φέρτε τα Πρακτικά να δούµε ποιος έχει δίκιο. Λέει αλήθεια ή ψέ-
µατα η Κυβέρνηση; 

Σε ποια χώρα το επίπεδο της πολιτικής που παράγει φαίνεται
από το γεγονός πως εξάγει ως πολιτικό όρο τη λέξη «κωλο-
τούµπα» στα λατινικά; 

Εσείς σε αυτή τη χώρα το µόνο πράγµα που επικαλείστε συ-
νέχεια είναι η συνέχεια του κράτους, είναι για να µας πείσετε πως
ο αγώνας έχει ήδη χαθεί, πως το όνοµα έχει ήδη παραδοθεί. 

Τότε, αγαπητοί συνάδελφοι, γιατί όλη αυτή η φασαρία; Γιατί
όλο αυτό το πανηγύρι; Άµα έχουµε χάσει, άµα έχουµε ήδη πα-
ραδοθεί, τότε προς τι όλη αυτή η πίεση προς την πλευρά µας; 

Εάν είναι αρκετό πως εκατόν πενήντα χώρες, εκατόν εξήντα,
εκατόν εβδοµήντα τούς έχουν ήδη αναγνωρίσει µε το συνταγµα-
τικό τους όνοµα, τότε προς τι αυτή η πρεµούρα να τους αναγνω-
ρίσουµε και εµείς; Τι τη χρειάζονται τη γνώµη της Ελλάδας µας,
αφού όλα έχουν τελειώσει; Τι τη χρειάζονται την υπογραφή των
Ελλήνων, αγαπητοί συνάδελφοι, αν όλα έχουν προαποφασισθεί; 

Δεν παράγεται µεγάλη πολιτική σε αυτή τη χώρα. Είναι φτωχή
η πολιτική σας. Δεν ταιριάζει µε τον πολιτισµό και την ιστορία
των Ελλήνων. Δεν έχετε εθνικό δόγµα. Δεν µπορείτε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, να περιµένετε από τους Έλληνες να σας πά-
ρουν στα σοβαρά, όταν ισχυρίζεστε πως επιδιώκετε την ενδυνά-
µωση των δηµοκρατικών διαδικασιών, την ενίσχυση των
συνταγµατικά κατοχυρωµένων θεσµών, τη στιγµή που τα επιχει-
ρήµατά σας εξαντλούνται σε µια συµφωνία που δεν ήρθε ποτέ
στη Βουλή το 1995, σε µια συµφωνία που δεν µπήκε ποτέ σε
χαρτί το 2008, σε µια συµφωνία µε την οποία δεν συµφώνησε
ποτέ και κανένας Έλληνας απολύτως.

Κι επειδή δεν σας παίρνουν στα σοβαρά, δεν πάνε και στις
κάλπες, ξέρετε. Πώς οδηγήθηκαν στο συµπέρασµα ότι δεν έχει
καµµία σηµασία το τι ψηφίζουν στην κάλπη, αφού τελικά αυτό
που θα γίνει αποφασίζεται πίσω από κλειστές πόρτες, χωρίς να
χρειάζεται καν να ερωτηθούν οι πολίτες; 

Ερώτηση τέταρτη: Έχετε καταλάβει γιατί κλείνουν οι πολίτες
τα τηλέφωνά τους στους δηµοσκόπους; Τη γνώµη τους οι Έλ-
ληνες τη θεωρούν πολύτιµη και δεν τη δίνουν πια δώρο για να
ταΐσουν κάποιοι τα κοµµατόσκυλα των δελτίων ειδήσεων και των
µόνο κατ’ όνοµα ειδησεογραφικών καναλιών. Τη γνώµη τους και
την άποψή τους οι Έλληνες δεν τη δίνουν πια, γιατί ξέρουν πολύ
καλά πως όχι µόνο δεν θα γίνουν σεβαστές, αλλά και πως θα αλ-
λοιωθούν, θα διαστρεβλωθούν, θα παραποιηθούν και στο τέλος
θα τους επιστραφούν υπό τη µορφή προπαγάνδας, αφήνοντάς
τους πάντα µε ανοικτό το στόµα από το µέγεθος της θρασύτητας
και την έλλειψη ντροπής που χρειάζεται για να πάρει κανείς το
άσπρο και να το κάνει µαύρο, το «όχι» να το κάνει «ναι». 

Ερώτηση πέµπτη: Πολλοί ισχυρίζεστε για το αυγό του φιδιού
που εκκολάφθηκε στην Ελλάδα και βγήκαν τα φίδια. Όµως αδυ-
νατείτε να µας πείτε το γιατί. Αδυνατείτε δήθεν να το εντοπίσετε.
Ποιος το κλώσησε αυτό το αυγό; Ποιος το ταΐζει σήµερα αυτό
το φίδι; Ποιος έχει την ευθύνη σε µια δηµοκρατία για την εκδίωξη
των φιδιών και των αυγών τους; Ποιος φταίει που σε κάποιους
συµπολίτες µας µοιάζει λογικό να καταφύγουν σε κάθε είδους
ακραία πράξη; Τι µας έχει µάθει η ιστορία, κύριοι της Κυβέρνη-
σης; Τι συµβαίνει όταν οι κυβερνήσεις αρνούνται να τιµήσουν το
συµβόλαιο της δηµοκρατίας; Τι µας έχει δείξει η ιστορία για το
πώς είναι τα αποτελέσµατα όταν άλλα θέλουν οι πολίτες και άλλα
κάνουν οι κυβερνώντες, όταν άλλα υπόσχεστε προεκλογικά και
άλλα κάνετε µετεκλογικά; 

Ο αγώνας για τη δηµοκρατία δεν εξαντλείται στις δηµόσιες κα-
ταδίκες της βίας απ’ όπου προέρχεται, ο αγώνας για τη δηµο-
κρατία δεν κερδίζεται µε ευκαιριακές προσαγωγές, συλλήψεις
και καταδίκες. Ο αγώνας για τη δηµοκρατία δίνεται µε επιχειρή-
µατα, µε διάλογο, µε ειλικρίνεια. Τι έχετε να απαντήσετε στη συν-
τριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων, που πιστεύουν πως δεν έχει
σηµασία η γνώµη τους, που γνωρίζουν πως δεν γίνονται σεβα-
στές οι απόψεις τους, που θεωρούν ότι δεν έχουν καµµία πρό-
σβαση στα όσα γίνονται γι’ αυτούς χωρίς αυτούς;

Με ποια επιχειρήµατα θα τους εξηγήσετε πως έκαναν λάθος
όλοι όσοι χάρηκαν που είδαν πεσµένο τον Δήµαρχο της Θεσσα-
λονίκης στο έδαφος ή νοµίζετε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι ήταν

λίγοι αυτοί; Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν πολ-
λοί εκείνοι που χαµογέλασαν βλέποντας τον κ. Μπουτάρη στα
γόνατα, τον Δήµαρχο της Θεσσαλονίκης, έναν θεσµό της δηµο-
κρατίας. Τι έχετε να πείτε σε αυτούς; Πού είναι η προσπάθειά
σας να τους αντιµετωπίσετε µε επιχειρήµατα; Απλώς τους απο-
φεύγετε και µιλάτε για φίδια και αυγά, αλλά για την ουσία µηδέν,
τίποτα. 

Και είναι πολλά τα σηµάδια από το µέγεθος της ζηµιάς που
έχει επέλθει στη δηµοκρατία µας. Έχετε αναρωτηθεί, για παρά-
δειγµα, ποιος είναι ο λόγος που ένα ιδιωτικό κανάλι το οποίο δεν
προβάλλει καµµία ειδησεογραφική ενηµέρωση και δεν παίζει ει-
δήσεις έρχεται πρώτο σε ακροαµατικότητα; Όσοι αναγνωρίζετε
τη σηµασία που έχει να είναι ενηµερωµένοι οι πολίτες, για να
µπορούν να αντεπεξέρχονται µε υπευθυνότητα στις δηµοκρατι-
κές υποχρεώσεις, πώς δικαιολογείτε ότι εννιά στους δέκα Έλλη-
νες όταν βλέπουν ειδήσεις ή όταν ακούν ραδιόφωνο ή όταν
διαβάζουν εφηµερίδα ξεκινάνε να βρίζουν ακατάπαυστα; Είναι
επειδή ο µέσος Έλληνας έχει χαµηλό επίπεδο, επειδή είµαστε
αδιάφοροι ως έθνος; Τότε πώς βρέθηκαν όλοι αυτοί που βγήκαν
στους δρόµους και τις πλατείες τα τελευταία χρόνια; Έχετε κα-
ταλάβει τις επιπτώσεις που µπορεί να έχει το γεγονός πως ο ση-
µερινός Πρωθυπουργός της χώρας ακύρωσε µε µία λέξη, µε τη
λέξη «αυταπάτες», τις ελπίδες, τα όνειρα εκατοντάδων χιλιάδων
συµπολιτών µας; Έχετε καταλάβει τη ζηµιά που προκαλούµε
όταν προτρέπουµε τους νέους µας να ξεχάσουν τον Λαµπράκη; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ενάµισι λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαφηµίζετε πως είµαστε πάρα

πολύ κοντά στη λύση του σκοπιανού. Σας καλώ να σκεφτείτε
καλά τι σηµαίνει αυτό, όχι για τους λίγους που αδιαφορούν, αλλά
για τους πολλούς, για εκείνους που πονάνε µε τα όσα βλέπουν
να γίνονται. 

Έχετε αναρωτηθεί πόσοι Έλληνες πιστεύουν πως έχουµε
χάσει την ανεξαρτησία µας ως κράτος; Είστε σίγουροι πως θα
µπορέσετε να ελέγξετε την αντίδραση των Ελλήνων; 

Τελικά εσείς που κυβερνάτε αυτόν εδώ τον τόπο γνωρίζετε τον
λαό που κυβερνάτε; 

Οποιαδήποτε δήθεν λύση του σκοπιανού η οποία θα παραδίδει
τη λέξη «Μακεδονία» θα προκαλέσει αντιδράσεις που το αναξιό-
πιστο πολιτικό σύστηµα δεν θα καταφέρει να διαχειριστεί και έτσι
τα κυβερνητικά σας όνειρα για καθαρές εξόδους και για πυλώνες
σταθερότητας και ανάπτυξης θα ποδοπατηθούν στις πλατείες
και στους δρόµους. 

Η κοινωνική συνοχή στην Ελλάδα άντεξε στη λεηλασία των
αποταµιεύσεων µια ζωής, άντεξε στην επιδροµή στους µισθούς
και στις συντάξεις. Άντεξε τη διάλυση του κοινωνικού κράτους.
Άντεξε την πίεση των προσφυγικών και µεταναστευτικών ροών.
Άντεξε την ντροπή των µνηµονίων. Άντεξε το θράσος των πολι-
τικών που άρπαξαν ό,τι µπορούσαν. Άντεξε την απαξίωση των
θεσµών. Να δούµε εάν θα αντέξετε εσείς τώρα τις αντιδράσεις
όλων των Ελλήνων.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Ξυδάκης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι και µε τις ερ-

γασίες της επιτροπής και µε τη σηµερινή αρκετά εκτενή συζή-
τηση στην Ολοµέλεια διαπιστώθηκε ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι
ένα βήµα για τον εκσυγχρονισµό του εταιρικού δικαίου. Είναι ένα
βήµα για τη διευκόλυνση των επιχειρήσεων στα σηµερινά δεδο-
µένα. Ξεφεύγουµε από το παλαιό πλαίσιο που διείπε τις εται-
ρείες. Λαµβάνουµε υπ’ όψιν την πραγµατικότητα. Και προς αυτή
την κατεύθυνση νοµίζω ο Υπουργός και το Υπουργείο γενικά θα
λάβει υπ’ όψιν του σοβαρά τις παραινέσεις από πολλές παρατά-
ξεις για τη διευκόλυνση της µετατροπής των ΕΠΕ σε ιδιωτικές
κεφαλαιουχικές εταιρείες και για την εξοµοίωση των ασφαλιστι-
κών βαρών.

Υπήρχε στο παρελθόν αυτή η ιδιοµορφία -τα µερικά χρόνια
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που υπάρχουν οι ΙΚΕ- ότι όλοι οι εταίροι των ΕΠΕ βαρύνονται µε
ασφαλιστικές εισφορές, ενώ στις ιδιωτικές κεφαλαιουχικές εται-
ρείες ο µόνος που είναι υποχρεωµένος να έχει ασφαλιστική ει-
σφορά είναι ο διαχειριστής. Αυτό δηµιουργεί µειονεκτήµατα και
έχει καταστήσει -και από άλλους λόγους, βέβαια- ανενεργή και
δυσκίνητη την εταιρεία περιορισµένης ευθύνης.

Θα ήθελα, επίσης, εξήγηση -έδωσε µερικές εξηγήσεις ο
Υπουργός- για τον ρόλο των ασφαλιστικών εταιρειών στη χορή-
γηση εγγυητικών επιστολών σε εταιρείες. Μας κατέθεσε –υπο-
θέτω- ένα έγγραφο, µια γνωµοδότηση της Τραπέζης της
Ελλάδος, µε την οποία γνωµοδοτεί θετικά και παρέπεµψε σε
έναν νόµο ο κύριος Υπουργός. Ωστόσο, παραµένει ένα κενό, του-
λάχιστον κατά τη δική µου αντίληψη -µπορεί να κάνω λάθος- ότι
δεν ξέρω µε ποιους µηχανισµούς προβλέπεται ένας εποπτικός
µηχανισµός γι’ αυτή τη λειτουργία των ασφαλιστικών εταιρειών,
που είναι ουσιαστικά µια τραπεζική λειτουργία.

Υπάρχει η διάχυτη κοινή εντύπωση ότι στα περασµένα χρόνια
και προ κρίσεως υπήρξαν πολλές ασφαλιστικές εταιρείες µε αδύ-
ναµα ή ψευδή αποθεµατικά, τα οποία ταλαιπώρησαν πολύ και
την ασφαλιστική αγορά και την αξιοπιστία του ασφαλιστικού κλά-
δου και κυρίως πάρα πολλούς πολίτες που ήταν πελάτες των
υπηρεσιών τους. 

Ο ανταγωνισµός ασφαλώς µπορεί να ωφελήσει οποιοδήποτε
πεδίο της οικονοµίας, ωστόσο θα πρέπει να είναι θεµιτός και
καλός, ποιοτικός. Εάν κάποιος χωρίς αποθεµατικά, χωρίς κεφα-
λαιακή επάρκεια, για να πάρει την προµήθεια, µπαίνει στην
αγορά των εγγυητικών, θα πρέπει η πολιτεία να έχει τους επο-
πτικούς µηχανισµούς σε συναγερµό, σε διαρκή ετοιµότητα, να
µπορεί να προστατεύσει και το δηµόσιο και την εταιρεία που θα
λάβει αυτή την εγγυητική. 

Νοµίζω ότι αυτές οι προϋποθέσεις και αυτοί οι όροι είναι γνω-
στοί στο Υπουργείο και είµαι βέβαιος ή τουλάχιστον ευελπιστώ
ότι µε σειρά άλλων ρυθµίσεων -άµεσα, όµως, προτού αρχίσει να
ισχύει εν λευκώ- η πολιτεία διά του Υπουργείου Ανάπτυξης θα
θεσπίσει ένα διαφανές, απλό και λειτουργικό πλαίσιο εποπτείας
και λειτουργίας αυτού του ρόλου χορήγησης εγγυητικών επιστο-
λών, ενδεχοµένως και στο επόµενο νοµοσχέδιο, που το έχετε
προγραµµατίσει σχετικά σύντοµα.

Ασκήθηκε µία γενικότερη πολιτική κριτική από τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης. Ας πάµε από το γενικό, την ευρωπαϊκή εικόνα,
τη µεγάλη εικόνα, την ιστορία, τη γειτονιά µας, στο ειδικό, στα
δικά µας. Έδωσε επαρκείς απαντήσεις πολύ νηφάλια και πολύ
συγκροτηµένα ο Υπουργός Ανάπτυξης κ. Δραγασάκης σε αιτιά-
σεις, οι οποίες µάλλον δεν είχαν επαρκή επιχειρηµατολογία.

Κατ’ αρχάς έγινε -και ορθώς- µια αναφορά στην ηµέρα µνήµης
σήµερα, στην 29η Μαΐου. Ωστόσο, µε αφορµή µια ατυχή δήλωση
του κ. Μητσοτάκη και την επανάληψη επί το ατυχέστερον από το
κόµµα του για τη σχέση της µνήµης, της ιστορίας και ποιος µπο-
ρεί να θυµάται κάτι αν δεν έχει γεννηθεί, θα έλεγα ότι έχει ευτε-
λισθεί τόσο πολύ ο δηµόσιος διάλογος και το κυνήγι της ρηχής
ατάκας, που αδικεί όχι µόνο τον κ. Μητσοτάκη, αλλά αδικεί όλο
τον πολιτικό κόσµο, ο οποίος πλέον οµιλεί είτε κάνοντας κατά-
χρηση κακών, αστήρικτων επιχειρηµάτων, αντλούµενων από την
ιστορία, είτε αγνοώντας την ιστορία, βυθιζόµενος στον κόσµο
της αµνηµοσύνης και της λήθης. 

Όταν έχουµε, λοιπόν, κάποιες ιστορικές επετείους, καλό είναι
να αντιλαµβανόµαστε ότι η ιστορία είναι µεν για να διδάσκει,
αλλά είναι κυρίως για να µας κάνει καλύτερους κοινωνούς των
µεγάλων µηνυµάτων, των µεγάλων ηγετών, των µεγάλων φιλο-
σόφων, των µεγάλων δηµιουργών. Ένας από τους εισηγητές -αν
όχι ο πατέρας- της φιλοσοφίας της ιστορίας, ο Χέγκελ, έλεγε ότι
αυτός ο οποίος δεν γνωρίζει την ιστορία είναι καταδικασµένος
να την επαναλάβει. 

Ας το ακούει αυτό και ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, ο οποίος τοποθετεί την ιστορική του µνήµη µετά το έτος
γεννήσεώς του, και οποιοσδήποτε άλλος κάνει έναν ασύστολο
και ασύµµετρο ιστορικό σχετικισµό, µια εργαλειακή χρήση της
ιστορίας, µεταφέροντας παραδείγµατα, πράξεις ή θρύλους από
το παρελθόν στο σήµερα, χωρίς καµµία δυνατότητα προσαρµο-
γής δηµιουργικής και µατιάς προς το µέλλον.

Ο κ. Κεφαλογιάννης είναι απών τώρα, αλλά είναι ευπρεπής και

το αντιλαµβάνεται ότι υπάρχει ένας διάλογος σε αυτή την Αί-
θουσα αρκετές φορές. Έγιναν κάποιες κορόνες και γράφονται
ήδη και κάποιες στα µέσα για την κατάσταση στην Ιταλία. Παρο-
µοιάζουν τα δύο κόµµατα που διεκδίκησαν εντολή σχηµατισµού
κυβέρνησης –θεµιτό, πλειοψηφούν στο εκλογικό σώµα– µε τον
ΣΥΡΙΖΑ ή µε τους ΑΝΕΛ. Είναι επίσης µια ατυχής σύγκριση και
δείχνει όχι µόνο τη ρηχή γνώση του ποιος είναι πού, σε ποιον
τόπο, αλλά δείχνει κυρίως µια βιασύνη να τα τσουβαλιάζουµε
όλα στον δικό µας επαρχιακό ορίζοντα.

Αυτό το οποίο παρατηρούµε στην Ιταλία είναι ότι το µεν ένα
κόµµα υπόσχεται µαζικές απελάσεις και έχει βγει µε τη σκληρή
αντιµεταναστευτική πολιτική που βγήκε και η άκρα Δεξιά στην
Αυστρία και µε την οποία πανηγυρίζει επίσης ο Βίκτορ Όρµπαν
στην Ουγγαρία, αυτό είναι το ένα χαρακτηριστικό. Το δε άλλο
κόµµα, το Κίνηµα των Πέντε Αστέρων, έχει κάποια χαρακτηρι-
στικά τα οποία, ως έναν βαθµό, είναι καινοφανή στην ευρωπαϊκή
πολιτική σφαίρα και οποιαδήποτε άµεση σύγκριση µε άλλους
είναι επιπόλαιη.

Αυτό το οποίο, όµως, βλέπουµε στην Ιταλία είναι τη διαρκώς
διαπιστούµενη ασυµβατότητα της λαϊκής βούλησης µε αυτό που
ονοµάζουµε «ευρωπαϊκό σχέδιο». 

Δυστυχώς, ένα µήνυµα που στέλνει αυτή η κρίση στους Ιτα-
λούς ψηφοφόρους είναι ότι δεν είναι υποχρεωµένο το κρατούν
θεσµικό πλαίσιο ή το κατεστηµένο να ακούσει τη λαϊκή ετυµηγο-
ρία. Είναι πικρό αυτό και είναι, επίσης, απότοκο µιας γενικότερης
διαπίστωσης για το πώς διεξάγεται η πολιτική στις µέρες µας. 

Η πολιτική µπορεί να διεκδικεί ως πρώτο πυλώνα της και από-
λυτο πυλώνα τη λαϊκή κυριαρχία και την ανεξαρτησία των κρα-
τών, αλλά µόνο στο εσωτερικό της χώρας, σε εθνικό επίπεδο.
Στην οικονοµία, δυστυχώς, βλέπουµε τη συγκλονιστικού εύρους
διασύνδεση των οικονοµιών και την ταπείνωση των πρωτοβου-
λιών στο τοπικό επίπεδο. Έχουµε, δηλαδή, µια διαρκή ασυµµε-
τρία µεταξύ οικονοµίας και πολιτικής, η οποία δυστυχώς στην
Ευρώπη λαµβάνει ανορθολογικά χαρακτηριστικά. Η γνώµη και η
άποψη και η βούληση, η εκφρασµένη των πολιτών, συχνά δεν
λαµβάνεται υπ’ όψιν, ιδιαίτερα µετά την εκδίπλωση του ευρωπαϊ-
κού σχεδίου. Θυµηθείτε πόσα δηµοψηφίσµατα και πόσες εκλο-
γές έχουν γίνει τα τελευταία δεκαπέντε ή είκοσι χρόνια στην
Ευρώπη σχετικά µε το µέλλον του ευρωπαϊκού σχεδίου και δεν
έχουν εισακουστεί. Και αυτό -περιγραφικά και µόνο µιλώντας, όχι
αξιολογικά προς το παρόν- βλέπουµε πώς µετατοπίζει το εκλο-
γικό σώµα σε σκληρές στάσεις, ανορθολογικές, ακροδεξιές, ρα-
τσιστικές, στάσεις οι οποίες εµπεριέχουν το µήνυµα για έναν
περίκλειστο κόσµο και έναν κόσµο βίας προς τον διπλανό, ακόµη
και τον συγκάτοικο.

Είναι, επίσης, πολύ πρόχειρο και πολύ επιπόλαιο και σε εµάς
στην Ελλάδα που έχουµε περάσει µια οκταετή µεγάλη περιπέ-
τεια, στο πλαίσιο της µεγάλης ευρωπαϊκής περιπέτειας, που η
Ευρώπη µπήκε σε κρίση, που η Ευρωζώνη µπήκε σε κρίση και η
Ελλάδα ήταν το πιο πονεµένο θύµα της, να δούµε για ποιους αν-
θρώπους µιλάµε και γιατί και να δούµε, ακόµα, µε ποιους όρους
µπορούµε εµείς να βγάλουµε συµπεράσµατα για το δικό µας
µέλλον. Εν πάση περιπτώσει, αυτό αφορά τη µεγάλη εικόνα. 

Στα δικά µας, θα ήθελα να κάνω µόνο δύο παρατηρήσεις σε
µια αποστροφή του κ. Λοβέρδου, ο οποίος κάνει κριτική σε µια
Κυβέρνηση τριάµισι ετών, αλλά δεν έχουµε ακούσει καµµιά αυ-
τοκριτική –και αυτό γεννά µια µελαγχολία- για το πώς κυβερνή-
θηκε η Ελλάδα τα τελευταία σαράντα χρόνια, για το πώς
βρέθηκε χωρίς έναν σύγχρονο, λειτουργικό και αποτελεσµατικό
τρόπο απονοµής δικαιοσύνης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, ζητώ την επιείκειά σας.
Σήµερα που µιλάµε για αυτά τα πράγµατα και για τον εκσυγ-

χρονισµό του εταιρικού δικαίου, κυκλοφόρησε η έκθεση για την
κατάσταση της δικαιοσύνης από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, στην
οποία εξετάζεται ο χρόνος απονοµής δικαιοσύνης σε αστικές και
εµπορικές υποθέσεις. Με λύπη µας διαπιστώσαµε ότι η Ελλάδα
είναι πρωταθλήτρια και σε πρώτο βαθµό και σε δεύτερο βαθµό
στα δικαστήρια και οι χρόνοι απονοµής στις αστικές και εµπορι-
κές υποθέσεις είναι υπερτριπλάσιοι ή υπερπενταπλάσιοι από τον
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µέσο όρο στις άλλες ευρωπαϊκές χώρες.
Όταν ζητούµε ανάπτυξη, όταν ζητούµε να προσελκύσουµε τις

ξένες επενδύσεις, όταν ζητούµε να ενθαρρύνουµε τον Έλληνα
επιχειρηµατία, τον Έλληνα επαγγελµατία να επενδύσει στην ερ-
γασία του, θα πρέπει να είµαστε σε θέση να του προσφέρουµε
ένα περιβάλλον ασφάλειας και βεβαιότητας, χαµηλού ρίσκου,
για να µπορεί να υπολογίσει τη δουλειά του, τέτοια που προσφέ-
ρουν και ο Βορράς και οι υπόλοιπες χώρες που προσελκύουν
κατά κόρον τις επενδύσεις, και τις εγχώριες και τις ξένες.

Κτηµατολόγιο: Δεν υπάρχει. Εδώ και είκοσι πέντε χρόνια προ-
σπαθούµε και δεν έχει ολοκληρωθεί. Το Δασολόγιο άρχισε µε
αυτή την Κυβέρνηση και προχωρά. Δεν υπάρχουν στα αστικά, δι-
οικητικά και εµπορικά δικαστήρια, σ’ αυτές τις υποθέσεις, χρόνοι
που να εξασφαλίζουν στον οποιονδήποτε πολίτη ή επιχειρηµατία
ότι θα µπει σε µια δικαστική διαδικασία και θα βγει προτού να
έχει γεράσει ή να έχει καταστραφεί οικονοµικά. 

Δεν υπάρχουν ολοκληρωµένα και ειδικά χωροταξικά πλαίσια.
Ξεκινούν τώρα τα κλαδικά. Δεν υπάρχει µια διοίκηση, που να είναι
εναρµονισµένη µε τις ανάγκες της κοινωνίας και της οικονοµίας.
Επιπλέον δεν υπάρχει -και αυτό είναι µία πρόκληση και για τη
δική µας Κυβέρνηση- ένα φορολογικό σύστηµα απλό, σαφές και
λειτουργικό, που θα βοηθά τους πολίτες και τις επιχειρήσεις. 

Αυτά θα έπρεπε να έχουν γίνει τις περασµένες δεκαετίες, ήδη
από τη δεκαετία του ’90, όταν µπαίναµε στη Νοµισµατική Ένωση
και στην κούρσα της σύγκλισης µε τους ευρωπαϊκούς µέσους
όρους. Ατυχήσαµε. Απέχουµε πολύ πια από τον ευρωπαϊκό µέσο
όρο. Έχουµε χάσει την κούρσα της σύγκλισης. Πρέπει να ξαναµ-
πούµε σε αυτή. 

Χρέος όλης της πολιτικής τάξης και όλων των πολιτικών δυνά-
µεων είναι να µιλήσουν µε παρρησία και τόλµη και µε λόγια που
µπορεί να πονούν ορισµένες µειοψηφίες, από αυτές που δεν
προσφέρουν στην ανάπτυξη του τόπου. Πρέπει να φτιάξουµε µία
άλλη διοίκηση, ένα άλλο σύστηµα απονοµής δικαιοσύνης και
έναν παραγωγικό ιστό που θα επιβραβεύει την ποιότητα, την τι-
µιότητα και την προσφορά στο κοινωνικό σύνολο.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τους εισηγητές και τους ει-

δικούς αγορητές έχουν ζητήσει τον λόγο για ένα λεπτό ο κ. Μεϊ-
κόπουλος, ο κ. Αθανασίου και ο κ. Αµυράς και για πέντε λεπτά ο
κ. Καρράς. Θα πάµε µε τη σειρά. 

Κύριε Μεϊκόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θα είµαι πάρα πολύ σύντοµος. Νοµίζω ότι οφείλουµε να χαι-

ρετίσουµε, ως πολιτικό σύστηµα, το κοινό έδαφος που διαµορ-
φώθηκε και κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων στην επιτροπή,
αλλά και στη σηµερινή συζήτηση στην Ολοµέλεια. Η πλειοψηφία
αποδέχθηκε ότι το νοµοσχέδιο κινείται προς τη θετική κατεύ-
θυνση. 

Θεωρώ, επίσης, ότι θα πρέπει να χαιρετίσουµε το γεγονός ότι
υπό τη µορφή των δέκα περίπου νοµοτεχνικών βελτιώσεων εν-
σωµατώθηκαν αρκετές από τις παρατηρήσεις της Αντιπολίτευ-
σης. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι σε καίρια ζητήµατα, που αφορούν ειδικά
την ελληνική επιχειρηµατικότητα και την ελληνική οικονοµία, δια-
µορφώθηκε µε το εν λόγω νοµοσχέδιο µια κοινή συµπεριφορά,
κάτι που είναι θετικό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Αθανασίου, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να ξεκαθαρίσω κάτι που ειπώθηκε κατά

κόρον στη Βουλή, κύριε Πρόεδρε. Σχετικά µε το θέµα της ονο-
µασίας της FYROM, το όνοµα «Μακεδονία» για τη Νέα Δηµοκρα-
τία, όπως κατ’ επανάληψη έχει πει ο Πρόεδρός της, ο Κυριάκος
Μητσοτάκης, είναι αδιαπραγµάτευτο. Μάλιστα, ζητάµε κατ’ επα-
νάληψη να υπάρχει και Αναθεώρηση του Συντάγµατος και ενδε-
χοµένως η οποιαδήποτε συµφωνία να περιβληθεί τον τύπο µιας

διεθνούς συµβάσεως. 
Όσον αφορά τον συνάδελφο, ο οποίος είπε: «Γιατί συζητάµε

τώρα για τη “Μακεδονία”, αφού έχει καθιερωθεί το όνοµα;», αν-
τιστρέφω το ερώτηµα και λέω: Αν έχει καθιερωθεί, γιατί το συ-
ζητάµε; 

Συνεπώς είναι ένα ζήτηµα ανοικτό, για το οποίο πιέζουν και οι
Σκοπιανοί, αλλά και µερικοί σύµµαχοί µας. Βεβαίως, είπα ότι η
θέση της Νέας Δηµοκρατίας είναι αυτή που ξεκαθάρισα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε µισό λεπτό. 
Τώρα, όσον αφορά το θέµα που ανέφερε ο κ. Ξυδάκης, θα

συµφωνήσω µαζί του, ότι πράγµατι δεν είµαστε περήφανοι για
την απονοµή της δικαιοσύνης µε τους ρυθµούς που πάει. 

Όλες οι Κυβερνήσεις έχουν καταβάλει µεγάλες προσπάθειες
για την επιτάχυνση της απονοµής της δικαιοσύνης. Με τις τρο-
ποποιήσεις που είχα την τιµή να εισηγηθώ τότε στη Βουλή, όσον
αφορά την ποινική δικαιοσύνη, έχουµε µία επιτάχυνση. Η πολι-
τική και η διοικητική δικαιοσύνη ακόµη καθυστερούν. 

Δεν έχουν συνειδητοποιήσει οι Έλληνες, νοµικοί και πολίτες,
ότι οι εναλλακτικές µορφές απονοµής δικαιοσύνης είναι οι πλέον
ενδεδειγµένες. Δεν έχει προχωρήσει η διαιτησία. Αυτά είναι ζη-
τήµατα που µπορούµε να θίξουµε σε µια άλλη συζήτηση. Πάν-
τως, επί της αρχής συµφωνώ ότι πράγµατι χρειάζονται
παρεµβάσεις. 

Τώρα θα ήθελα να πω κάτι, κύριε Πρόεδρε, για την πορεία της
οικονοµίας και το µνηµόνιο, διότι αναφέρθηκε σχετικώς ο Αντι-
πρόεδρος της Κυβέρνησης, ο κ. Δραγασάκης. 

Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε το εξής: Ακούστε, οι σηµαντικές
αποφάσεις για το ελληνικό πρόγραµµα της ελάφρυνσης του χρέ-
ους θα ληφθούν την τελευταία στιγµή. Αυτό έχει ξεκαθαριστεί.

Μάλιστα, όπως είδατε την Πέµπτη, στο Eurogroup, στη συζή-
τηση που γινόταν µεταξύ του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου
αφ’ ενός και του Βερολίνου αφ’ ετέρου, δεν έγινε καµµία ανα-
φορά στο ποια µέτρα θα ληφθούν για την ελάφρυνση του χρέ-
ους.

Τώρα, είπε ότι βγαίνουµε από το τρίτο µνηµόνιο. Ναι, τα µέτρα,
όµως, τα οποία ελήφθησαν δεν είναι τίποτε άλλο παρά ένα τέ-
ταρτο µνηµόνιο. Εµείς λέµε ότι είναι ένα κρυµµένο µνηµόνιο.
Εσείς το ονοµάζετε «συµπληρωµατικό µνηµόνιο». Διότι, εάν δεν
είναι µνηµόνιο, τι είναι οι περικοπές των συντάξεων, η κατάργηση
του µειωµένου ΦΠΑ στα νησιά µας, η µείωση του αφορολόγητου,
η εξαφάνιση του ΕΚΑΣ; Εν πάση περιπτώσει, πού πήγε η κόκκινη
γραµµή την οποία είχε θέσει ο κ. Τσίπρας τον Δεκέµβριο του
2015, λέγοντας «βάλαµε κόκκινη γραµµή στις συντάξεις»; Αυτά,
για να ξεκαθαρίσουµε τα θέµατα. 

Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που
κατέθεσε ο κύριος Υπουργός, πρέπει να πω ότι δεν µας έχουν
συνηθίσει πολύ οι Υπουργοί να εµβαθύνουν στις παρατηρήσεις
που έκαναν τα µέλη της επιτροπής στην αρµόδια επιτροπή. Αυτό
είναι στα θετικά και το πιστώνουµε στον κύριο Υπουργό, ο οποίος
πράγµατι είδε σε βάθος τις προτάσεις που κάναµε και ήρθαν
πράγµατι σωστές νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες άλλαξαν
και τη θέση των κοµµάτων σε πάρα πολλά άρθρα, τα οποία και
θα υπερψηφίσουµε. Μακάρι, κύριε Υπουργέ, να σας µιµούνται
όλοι. Αναφέροµαι γενικώς και διακριτικά. 

Θέλω να σταθώ µόνο σε µία τροπολογία, γιατί τα άλλα τα έχω
συζητήσει και τα έχω πει στην κυρίως οµιλία µου, κύριε Πρόεδρε.
Θα αναφερθώ στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1584 και ειδικό
αριθµό 30, η οποία δίνει τη δυνατότητα να εξοφλούνται από τον
κρατικό προϋπολογισµό κατά παρέκκλιση κάθε αντίθετης γενι-
κής ή ειδικής διάταξης οφειλές των φορέων της γενικής κυβέρ-
νησης προς προµηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας, οι οποίες έχουν
καταστεί ληξιπρόθεσµες µέχρι τις 30 Απριλίου.

Τα ποσά που θα καταβληθούν από τον κρατικό προϋπολογι-
σµό µάς λέει το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους –δεν είναι εδώ
ο Υπουργός Οικονοµικών- κατά την εξόφληση δύναται -λέει- να
µειώνουν κατά περίπτωση της εγγεγραµµένες πιστώσεις για µε-
ταβιβαστικές πληρωµές προς τους φορείς γενικής κυβέρνησης.
Το «δύναται» παρέχει –και είναι απλά ελληνικά- τη δυνατότητα
να µην περικόπτονται ισόποσα, δηλαδή να υπάρχει µια µη ανα-
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λογική ισόποση περικοπή.
Θα σας διαβάσω πάλι από τη γενική έκθεση: «Οι προµήθειες

αυτές οι οποίες περικόπτονται γίνονται χωρίς να αναλωθούν για
τον σκοπό αυτό αντίστοιχα ποσά από τις εγγεγραµµένες πιστώ-
σεις για µεταβιβαστικές πληρωµές προς τους προαναφερόµε-
νους φορείς». Τα ποσά αυτά, δηλαδή, ενώ είχαν πιστωθεί στους
φορείς –έτσι βγαίνει, τουλάχιστον εγώ αυτά τα ελληνικά καταλα-
βαίνω- δεν χρησιµοποιήθηκαν για την εξόφληση των απλήρωτων
υποχρεώσεων; Αυτό µας λέει ο κύριος Υπουργός; Βεβαίως, το
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους λέει ότι οι οφειλές αυτές δεν
µπορούν να προσδιοριστούν ακριβώς, αλλά από τα διαθέσιµα
στοιχεία προκύπτει ότι θα είναι τουλάχιστον 48 εκατοµµύρια
ευρώ. Υπάρχει δηλαδή επιπλέον κόστος τουλάχιστον 48 εκατοµ-
µυρίων ευρώ για κάτι που ήδη έχουν πάρει πίστωση.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Κύρει Πρόεδρε, θα ήθελα να καταθέσω το έγγραφο της
ΕΑΑΔΗΣΥ, τη γνωµοδότηση για τα θέµατα ασφαλιστικών εται-
ρειών, στο οποίο µέσα συµπεριλαµβάνεται και το κείµενο της
Τράπεζας της Ελλάδος σχετικά µε το θέµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ.
Αστέριος Πιτσιόρλας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ωραία, κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Καρράς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω ότι η κατάθεση της

γνωµοδότησης της Τράπεζας της Ελλάδος για το θέµα των
ασφαλιστικών εταιρειών δεν µας βοηθάει. Δεν έχουµε χρόνο
ούτε να τη δούµε ούτε να την κρίνουµε ούτε να ενηµερωθούµε.
Συνεπώς είναι ανεπίκαιρη η κατάθεση, διότι έρχεται τρία λεπτά
πριν την ψηφοφορία.

Ανεξάρτητα από αυτό, θέλω να σταχυολογήσω ελάχιστα σε
σχέση µε τη συζήτηση, η οποία προηγήθηκε.

Αισθάνοµαι ότι ο κ. Δραγασάκης, όταν καυτηρίαζε ότι δεν πρό-
κειται περί τέταρτου συµπληρωµατικού µνηµονίου της τέταρτης
αξιολόγησης απευθυνόταν και προς εµένα, ο οποίος είχα κάνει
χρήση του όρου το πρωί στην πρωτοµιλία µου, γιατί δεν έχει, λέει
ο Υπουργός, µέτρα και είναι η έξοδος από τα µνηµόνιο.

Με αναγκάζει να θυµίσω στην Κυβέρνηση τα εξής, τα οποία
δεν τα λέω εγώ, τα λέει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία την Πέµ-
πτη, προχθές, το πρωί, εξέδωσε έγγραφο υπό τον τίτλο «Συµ-
πληρωµατικό Μνηµόνιο Συνεργασίας-Τέταρτη Αναθεώρηση».
Εγώ δεν είµαι εξ εκείνων που λένε ότι είναι ένα καινούργιο µνη-
µόνιο, όµως, λέω τούτο: Μιλάει για την «τεχνική υποστήριξη» και
διαβάζω επί λέξει από την επίσηµη µετάφραση: «Η επιτυχία της
ανάκαµψης θα απαιτήσει την παρατεταµένη εφαρµογή των συµ-
φωνηµένων πολιτικών για πολλά χρόνια, η οποία καθιστά ανα-
γκαία την πολιτική δέσµευση αλλά και την τεχνική ικανότητα της
ελληνικής διοίκησης να προσφέρει και για τον σκοπό αυτό οι
αρχές έχουν δεσµευθεί να κάνουν πλήρη χρήση της διαθέσιµης
τεχνικής υποστήριξης». Αν αυτό δεν είναι οµολογία ότι θα εφαρ-
µοστεί η σειρά των µέτρων η οποία έχει προνοµοθετηθεί, δεν νο-
µίζω ότι µπορώ να επικαλεστώ τίποτα άλλο.

Στη συνέχεια, βεβαίως, κάναµε µία κριτική και εγώ και ο κ. Λο-
βέρδος. Βλέπω µια ενδιάθετη άποψη του κ. Πιτσιόρλα να λέει το
εξής: «Καλά, αφού κάνουµε αναµόρφωση του εταιρικού δικαίου,
δεν χαίρεστε;». Μα, έχουµε πάντα το δικαίωµα της κριτικής και
του σχολιασµού. Το έχουµε αυτό.

Εποµένως, λοιπόν, δεν µπορείτε, κύριε Υπουργέ, να λέτε ότι
θα πρέπει να χαιρόµαστε. Την κριτική την κάνουµε και την κά-
νουµε µε συνέπεια, όπως έχουµε αποδείξει. Την κάνουµε χωρίς
κορώνες και προσπαθούµε να βελτιώσουµε αυτό το νοµοθετικό
έργο.

Έρχοµαι στο τελευταίο και κρισιµότερο. Και δεν θέλω να ανα-
φερθώ στο σχόλιο του κ. Ξυδάκη, ο οποίος είπε «µα, ο κ. Λοβέρ-

δος δεν ήταν προηγουµένως κυβέρνηση; Γιατί µας καταλογίζει;»,
αν το κατάλαβα καλά. Εγώ θα αντιλέξω και θα πω ότι τρεισήµισι
χρόνια είστε κυβέρνηση, περιµέναµε τη δική σας θέση και τα
δικά σας αποτελέσµατα.

Αν πάµε τώρα κατευθείαν στο νοµοσχέδιο, θέλω να πω κάτι
που µε έχει προβληµατίσει πάρα πολύ και θα επαναφέρω µε µε-
γάλη συντοµία το εξής ζήτηµα: Θέλουµε να διατηρήσουµε τη
µορφή των εταιρειών περιορισµένης ευθύνης µε τη µορφή της
διπλής πλειοψηφίας; Η αποδοχή της τροπολογίας του κ. Δηµαρά
το επιβεβαιώνει.

Λέτε, κύριε Υπουργέ, ότι θα είναι πενήντα συν τα άτοµα, τα
µέλη της εταιρείας, συν το 65%, αν δεν κάνω λάθος, του εταιρι-
κού κεφαλαίου. Επιβεβαιώνει, λοιπόν, ότι διατηρείται.

Διαβάζω, όµως, την έκθεση της δηµόσιας διαβούλευσης -την
οποία µας δώσατε- και η οποία λέει επί λέξει: «Η οµάδα εργασίας
επέλεξε να διατηρήσει στοιχεία που διαχωρίζουν την ΕΠΕ από
άλλες µορφές εταιρειών, παραδείγµατος χάριν διπλή πλειοψη-
φία». Όµως, δεν αιτιολογεί πουθενά η οµάδα εργασίας γιατί εµ-
µένει σε αυτή την άποψη.

Ανεξάρτητα από αυτό, ακούω µε σχετική ικανοποίηση ότι θα
αποδεχθείτε τον µετασχηµατισµό των εταιρειών, αλλά αυτός ο
µετασχηµατισµός θα ήθελα να είναι πάρα πολύ σύντοµος για τον
λόγο ότι όπως έχουµε επισηµάνει από όλες τις πλευρές στη
Βουλή, είναι δυσβάσταχτη η διατήρηση µιας ΕΠΕ, όταν όλα τα
µέλη της, οι εταίροι υποχρεούνται σε ασφαλιστικές εισφορές
σαν να ασκούσαν τα ίδια απευθείας την επιχειρηµατική δραστη-
ριότητα. Αυτό θέλω να πω. Υπάρχουν εταίροι ΕΠΕ, οι οποίοι δεν
έχουν καµµία ανάµειξη και απλώς προσδοκούν ένα µικρό µέρι-
σµα, ένα µικρό κέρδος ή χρηµατοδότησαν κάποτε και σήµερα οι
περισσότερες είναι ζηµιογόνες. Όταν, λοιπόν, επιµένουµε στη
διατήρηση των ασφαλιστικών εισφορών για όλους και όχι µόνο
για τους διαχειριστές, και τελεί πλέον υπό αίρεση –χρονική του-
λάχιστον ή αναβλητική- η µεταβολή του εταιρικού τύπου, νοµίζω
ότι δεν συνεισφέρουµε και θα πρέπει να επισπευσθεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και τελειώνοντας, η τελευταία παρατήρησή µου και η µονα-
δική είναι στο εξής, ότι σε σχέση µε τις λαϊκές αγορές -λέω αυτό
και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- δεν άκουσα πραγµατικές απαντή-
σεις για το τι θα ισχύσει στο µέλλον πραγµατικά, πώς θα αντιµε-
τωπισθεί, πέραν µιας παράτασης την οποία επιδιώκουµε και η
οποία διαιωνίζει ένα πρόβληµα και το καθιστά άλυτο για το µέλ-
λον. Δεν άκουσα πώς θα αντιµετωπισθούν οι πωλητές, οι παρα-
γωγοί των λαϊκών αγορών στην απαίτηση της ασφαλιστικής και
της φορολογικής ενηµερότητας, όταν είναι πάρα πολύ εύκολο
να λυθεί και αυτό, µε την έννοια να παραπέµψουµε στις γενικές
διατάξεις του Κώδικα Εισπράξεως Δηµοσίων Εσόδων και να διεκ-
δικούν και η φορολογούσα αρχή και οι ασφαλιστικοί φορείς τα
δικαιώµατα και τα εισοδήµατά τους από τους εργαζόµενους στις
λαϊκές αγορές, χωρίς όµως να τους στερούν το δικαίωµα της ερ-
γασίας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Πιτσιόρλα, προηγουµένως, σε συζήτηση που

είχα µε τον κ. Δραγασάκη και ανταλλάσσοντας κάποια επιχειρή-
µατα για τη φορολογία των επιχειρήσεων, αµφισβήτησε αυτό
που εισέφερα στη συζήτηση, ότι η Κυβέρνησή σας αποφάσισε
να µειώσει τη φορολογία των καζίνων. Όσο περισσότερα κέρδη
έχουν, τόσο χαµηλότερη η φορολόγησή τους. Είπε ότι δεν το ει-
σήγαγε η Κυβέρνησή σας αυτό το µέτρο, αλλά απλώς άλλαξε τα
όρια. Δεν ισχύει αυτό. Επικαλέστηκε εσάς ο κ. Δραγασάκης για
να έχει την πληροφόρησή του. Εγώ σας δίνω, λοιπόν, την πλη-
ροφόρηση και αν έχετε εσείς κάτι διαφορετικό να µου το πείτε.
Πραγµατικά είµαι περίεργος να το ακούσω.

Προ του ν.4512, το µεσοπρόθεσµο δηλαδή του 2018, που πριν
λίγους µήνες ψήφισε η Πλειοψηφία ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ, ίσχυε ενι-
αίος φορολογικός συντελεστής 35% για τα καζίνα που λειτουρ-
γούν στη χώρα. Με υπογραφή ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ αποφασίστηκε η
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µείωση της φορολόγησης των καζίνων, όσο αυξάνονται τα κέρδη
τους. Για κέρδη έως 100 εκατοµµύρια ευρώ µείωση της φορο-
λογίας από το 37% στο 20%. Ας µην σας κουράζω όµως. Φτάνει
έως και 8% η φορολογία των καζίνων από το 37%, δηλαδή είκοσι
εννιά ολόκληρες µονάδες κάτω, όταν την ίδια ώρα οι ελεύθεροι
επαγγελµατίες φορολογούνται για κέρδη έως 20.000 ευρώ µε
22%, για κέρδη 20.001 ευρώ και έως 30 χιλιάδες ευρώ η φορο-
λόγησή τους πάει στο 29%, από 30.001 ευρώ έως 40.000 ευρώ
πάει στο 37% και για 40.001 ευρώ και πάνω η φορολόγηση πάει
στο 45%.

Πόθεν προκύπτει ότι και οι προηγούµενοι µείωναν τη φορολό-
γηση των καζίνων όταν τα καζίνα είχαν µεγαλύτερα κέρδη; Ακρι-
βώς το αντίστροφο έχει συµβεί. Οπότε παρακαλώ τον Υπουργό
να µας το διευκρινίσει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Αµυρά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

για δύο λεπτά πριν από τον κύριο Υπουργό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα ήθελα να σχολιάσω κάτι που είπε

ο Υφυπουργός κ. Πιτσιόρλας στην τοποθέτησή του και κάτι που
είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Ξυδά-
κης.

Σας το είπε ο κ. Καρράς. Έχουµε µια εµπειρία µεταξύ µας στην
Ολοµέλεια που δουλεύαµε σε αίθουσα της επιτροπής -δεν θυ-
µάµαι για ποιο σχέδιο νόµου- και µια δεύτερη είναι η σηµερινή,
που µπορούµε να συζητήσουµε. Αυτό είναι για καλό.

Δεν µπορείτε, όµως, να λέτε «ή το ψηφίζεις ή δεν το ψηφίζεις».
Αυτή είναι παλιά τακτική και όταν πρόκειται για θέµατα ανάπτυ-
ξης δεν στέκει. Ειδικά για τα θέµατα αυτά, που είναι το άλφα και
το ωµέγα για το αύριο των Ελληνίδων και των Ελλήνων, θέλει µια
προσοχή η συζήτηση στη Βουλή και θέλει και συνεισφορά.

Ο κ. Καρράς εξήγησε για ποιους λόγους είµαστε θετικοί. Στη
δική µου παρέµβαση, παρ’ ότι είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος έµεινα ακόµα και σε νοµοτεχνικά θέµατα που αφορούσαν
σειρά διατάξεων. Στήριξα µάλιστα και διατάξεις του σχεδίου
νόµου που δεν αφορούν τις ΕΠΕ, αλλά που είναι σε µια σωστή
κατεύθυνση.

Αυτό τι σηµαίνει, κύριε Υπουργέ; Ότι πρέπει να δεχτώ ως άλ-
λοθι από την πλευρά σας ότι ασκείτε αναπτυξιακή πολιτική µετά
από τριάµισι χρόνια και η αναπτυξιακή πολιτική είναι το άρθρο
2, το άρθρο 3, το άρθρο 4 ενός σχεδίου νόµου που διευκολύνει
την καθηµερινότητα των ΕΠΕ και τίποτα περισσότερο;

Θα ήταν αυτό που έπρεπε να είναι, αν ακούγατε τις δικές µας
παραινέσεις και πηγαίνατε στη λογική και των ΙΚΕ στο θέµα των
υποχρεωµένων σε εισφορά. Ο διαχειριστής. Σας το είπε και ο κ.
Καρράς και ο κ. Αµυράς και εγώ. Οι εταιρείες περιορισµένης ευ-
θύνης έχουν και την κληρονοµιά του παρελθόντος. Από το 1955
που ανέφερε ο κ. Καρράς ήταν µια ελπιδοφόρα εταιρική µορφή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Από τη στιγµή, όµως, που οι τράπεζες άρχισαν να ζητούν προ-
σωπικές εγγυήσεις από τους ετερόρρυθµους εταίρους και αυτοί
να ευθύνονται όχι κατά το κεφάλαιο της συµµετοχής τους, αλλά
εις ολόκληρον για τις υποχρεώσεις της εταιρείας, η ΕΠΕ έχασε
τη χρησιµότητα που είχε. Ο νοµοθέτης του 1955 δεν µπορούσε
να προβλέψει αυτή την εξέλιξη, η οποία, όµως, ανέτρεψε τα αρ-
χικά του σχέδια.

Τώρα σε ό,τι αφορά τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, τον κ. Ξυδάκη, που είπε «κι εσείς δεν τα κάνατε;», έχει δίκιο,
γιατί είναι πράγµατα που δεν κάναµε. Όµως, η λογική ότι ο επό-
µενος κάνει αυτά που δεν έχει κάνει ο προηγούµενος και προ-
χωράει τα πράγµατα, είναι η καλή λογική. Τηρήθηκε αυτή η καλή
λογική;

Αφήνω τους µισούς τοµείς κυβερνητικής δράσης, στους οποί-
ους ό,τι λειτουργεί η Κυβέρνηση σήµερα βασίζεται σε δικούς µας
νόµους. Τα αφήνω αυτά. Πάµε να µιλήσουµε σχετικά µε την ανά-
πτυξη. Τη µεταρρύθµιση του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας εµείς
την είχαµε κάνει. Εσείς απλώς υποχρεωθήκατε από την τρόικα

να την ψηφίσετε.
Σας είπα ότι αποτιµήσατε τη χρησιµότητά της; Είναι ένας

νόµος ψηφισµένος εδώ και τρία χρόνια. Εγώ µπορώ να σας πω
πού έχει ωφελήσει και πού όχι. Εσείς το έχετε κάνει; Εµείς είχαµε
κάνει πραγµατικά αναπτυξιακές αλλαγές. Είχαµε ιδρύσει τµή-
µατα για αλλοδαπούς φοιτητές εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης µε
δίδακτρα. Τώρα θα είχαµε δύο χιλιάδες τέτοιους φοιτητές. Ο κ.
Μπαλτάς τα εξαφάνισε και κανένας επόµενος Υπουργός Παι-
δείας δεν τα έβαλε σε εφαρµογή.

Κάναµε πολλά, δεν κάναµε όµως κι άλλα πολύ σοβαρά. Δεν
επεκτείναµε αυτή τη µεταρρυθµιστική προσπάθεια. Εσείς δεν
έπρεπε να πάρετε την σκυτάλη και να προχωρήσετε; Σε ποιο
θέµα σάς κάναµε κριτική, για την οποία νοµιµοποιούµαστε; Μετά
από τριάµισι χρόνια κάνετε προγραµµατικές δηλώσεις. Αυτό δεν
είναι σωστό. Αυτό το περιεχόµενο είχε η δική µας παρέµβαση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κι εγώ ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να δευτερο-

λογήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τι θέλετε, κύριε Ξυ-

δάκη;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Να δευτερολογήσω, όπως κι άλλοι Κοι-

νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν θέλετε να δευτε-

ρολογήσετε, θέλετε κάποιον να σχολιάσετε, διότι έχουν τελει-
ώσει οι πρωτολογίες και οι δευτερολογίες. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Εγώ δευτερολογία δεν έκανα, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εν πάση περιπτώσει,
κύριε Ξυδάκη. Θα µιλήσετε τώρα και µετά θα κλείσει ο κύριος
Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Ξυδάκη, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Επειδή αναφέρθηκαν και ο κ. Καρράς

και ο κ. Λοβέρδος σε µία παρατήρηση, νοµίζω ότι παρεξηγήθηκε
όλο το πλαίσιο των συµφραζοµένων.

Ζητάω κατ’ αρχάς από ανθρώπους που ανήκαν σε κυβερνή-
σεις των τελευταίων δεκαπέντε, είκοσι, είκοσι πέντε χρόνων -και
µάλιστα στα χρόνια πριν από τη χρεοκοπία, την κρίση, την ύφεση
και την κοινωνική αγωνία- να κάνουν µια αυτοκριτική γι’ αυτά που
τότε, στον καιρό της ανάπτυξης και της ανόδου γίνονται, δηλαδή
οι µεγάλες µεταρρυθµίσεις. Στον καιρό της πτώσεως όλες οι µε-
ταρρυθµίσεις επιφέρουν ακόµα µεγαλύτερο πόνο, παρ’ ό,τι πολ-
λές απ’ αυτές είναι αναγκαίες και πρέπει να γίνουν.

Είπα συγκεκριµένα πράγµατα. Κτηµατολόγιο έχει η χώρα µας;
Είναι η µόνη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση που δεν έχει. Είναι
παράγων ανάπτυξης, είναι προϋπόθεση. Δασολόγιο πριν από
έναν χρόνο ψηφίσαµε και οι δασικοί χάρτες έχουν προχωρήσει
γύρω στο 65% µε 70%.

Μίλησα για τη δικαιοσύνη και έφερα παράδειγµα. Τα χρόνια
της κρίσης και ο συνταγµατικός περιορισµός δεν σου επιτρέπουν
να αλλάξεις τον τρόπο απονοµής δικαιοσύνης από τη µια µέρα
στην άλλη. Ο κ. Αθανασίου ήταν Υπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Λο-
βέρδος και ο κ. Καρράς είναι έµπειροι νοµικοί και το γνωρίζουν.

Είπα για το φορολογικό σύστηµα. Σε αυτό, ναι, κάνουµε αυτο-
κριτική. Είναι ένα από τα µεγάλα µας καθήκοντα. Όµως, φορο-
λογικό σύστηµα της δεκαετίας του ’80 µε τεκµήρια αυτοκίνητα
δεκαπενταετίας να επιβαρύνουν τον άνεργο ή τον ηµιαπασχο-
λούµενο, δεν το φτιάξαµε εµείς. Εµείς τα βρήκαµε κληρονοµιά,
πρέπει να τα αλλάξουµε.

Και ένα τελευταίο. Είχαµε όλη αυτή την αισιοδοξία της δεκαε-
τίας του ’90, του µεγάλου εκσυγχρονισµού, της σύγκλισης µε την
Ευρώπη, τού οι αγορές µάς ψηφίζουν, τα χρηµατιστήρια, την πι-
στωτική υπερεπέκταση, όπως και το µείγµα υπεραισιοδοξίας και
αβελτηρίας της δεκαετίας του 2000. Τότε ήταν ο καιρός της ευη-
µερίας ή της επίπλαστης ευηµερίας, τότε ήταν ο καιρός της αυ-
ταπάτης και των κατασκευασµένων ψευδαισθήσεων. Τώρα είναι
ο καιρός της πικρής επίγνωσης, της επίνοιας. Ναι, είµαστε όλοι
µαζί, αλλά δεν είµαστε όλοι µε το ίδιο µερίδιο και µε το ίδιο πο-
σοστό θράσους και αµνηµοσύνης.
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Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Ξυ-

δάκη.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Λοβέρδο, προφανώς εγώ δεν αρνούµαι και δεν αµφι-

σβητώ το δικαίωµα στην κριτική. Είναι προφανές.
Έκανα µία παρατήρηση σε κάτι που είπατε, το οποίο είναι δια-

φορετικό. Θα αποφύγω τον πειρασµό να µπω και στη γενικότερη
συζήτηση, όπως το έκανα µέχρι τώρα. Συζητάµε ένα συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο και επ’ αυτού θα συνεχίσω να µιλάω.

Είπατε επί λέξει: «Μας φέρνετε εδώ την αλλαγή του νόµου
περί τις ΕΠΕ. Πάρα πολύ ωραία, καλό πράγµα η αλλαγή. Όµως,
να δούµε τι αλλαγή είναι αυτή».

Το τι αλλαγή είναι αυτή το κρίνουµε και φαίνεται ότι συµφω-
νούµε όλοι -ή οι πιο πολλοί τέλος πάντων- ότι είναι καλή αλλαγή.
Σε αυτό αναφέρθηκα µόνο. Κρίνουµε το περιεχόµενο µιας συγ-
κεκριµένης πρωτοβουλίας. Αυτή η πρωτοβουλία, λοιπόν, έχει θε-
τικά χαρακτηριστικά. Δεν υπάρχει λόγος να τα µηδενίσουµε. Σε
αυτό αναφέρθηκα και σε τίποτε άλλο.

Τώρα, προφανώς, αυτό το νοµοσχέδιο είναι το πρώτο βήµα
και θα ακολουθήσουν και τα επόµενα.

Κύριε Καρρά, εξήγησα δύο φορές -και επιµένω σε αυτή την
άποψη- ότι δεν είναι τυχαίο πως η δυνατότητα που δόθηκε για
δύο χρόνια να µετατραπούν οι ΕΠΕ σε ΙΚΕ δεν αξιοποιήθηκε. Δεν
υπάρχει τρόπος να γίνει. Γι’ αυτό δεν έγινε. Αν το πούµε και
τώρα, απλώς θα επαναλάβουµε µία ευχή. Δεν υπάρχει τρόπος.
Δεν υπάρχει πλαίσιο µετασχηµατισµών στην Ελλάδα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Η νοµολογία, κύριε
Υπουργέ,…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Μισό λεπτό, εγώ σας το ανέφερα. Είναι η νοµολογία.
Δεν είναι και λύση σε κάθε νόµο, στον οποίο αναφερόµαστε σε
έναν τύπο εταιρειών να βάζουµε στο τέλος µία παράγραφο για
τους µετασχηµατισµούς. Θα φέρουµε σύντοµα νόµο σοβαρό
που θα ρυθµίζει και θα δίνει τη δυνατότητα. Θα το λύσουµε το
πρόβληµα, γιατί πρέπει να το λύσουµε. Δεν υπάρχει αµφιβολία.

Μετά την ψήφιση της τροπολογίας που κατέθεσε το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών θα εκδοθεί υπουργική απόφαση, όπως µε ενη-
µερώνουν από το Υπουργείο Οικονοµικών, στην οποία θα
υπάρχει ο κατάλογος όλων των νοµικών προσώπων και τα άλλα
τα στοιχεία που ζητήθηκαν.

Τέλος, όσον αφορά τα καζίνα, ψηφίστηκε όντως ο νόµος τε-
λευταία. Υπάρχουν δύο διαφορετικά µεγέθη. Άλλο είναι οι συν-
τελεστές φορολόγησης των κερδών και άλλο η συµµετοχή,
ουσιαστικά, του δηµοσίου σε ένα ποσοστό του τζίρου. Οι αλλα-
γές που έγιναν, έγιναν στο δεύτερο µέρος. Δεν έγιναν στα θέ-
µατα των συντελεστών φορολόγησης των κερδών. Όλο αυτό θα
ισχύσει από το 2022 και µετά.

Υπάρχει µία τεχνική για το GGR και πώς υπολογίζεται. Η λο-
γική του νόµου ήταν να διευκολύνουµε την εγκατάσταση µεγά-
λων, σύνθετων καζίνων-θερέτρων, τα οποία δεν υπάρχουν και τα
οποία από ένα όριο του GGR και πάνω -πολύ µεγάλο- θα απο-
λαµβάνουν αυτών των πλεονεκτηµάτων. Είναι τελείως διαφορε-
τική η λογική του νόµου που ψηφίστηκε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας και
Ανάπτυξης: «Τροποποίηση του ν.3190/1955 περί Εταιρειών Πε-
ριορισµένης Ευθύνης και άλλες διατάξεις».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

Ηµ/νία: ######## Τροποποίηση
του ν.3190/1955 περί των Εταιρειών Περιορισµένης Ευθύνης
και άλλες διατάξεις.

Κωδικός: 20180529
Επί της αρχής   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 1 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 2 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 3 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο  4 όπως τροποποιήθηκε   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙ-
ΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 5 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
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Άρθρο 6 όπως  τροποποιήθηκε   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙ-
ΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 7 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 8 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 9 όπως τροποποιήθηκε   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙ-
ΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 10 όπως τροποποιήθηκε   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙ-
ΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 11 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 12 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 13 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 14 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 15 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 16 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 17 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 18 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Τροπολογία 1584/30 ως έχει (άρθρο 19)   ΔΕΚΤΟ
ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
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ΠΟΤΑΜΙ: OXI
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Τροπολογία 1586/32 όπως τροποποιήθηκε (άρθρο
20)   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Τροπολογία 1588/33 ως έχει (άρθρο 21)   ΔΕΚΤΟ
ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Τροπολογία 1589/34 όπως τροπ. (εντάσσεται στο
άρθρο 6)   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Τροπολογία 1591/35 ως έχει (άρθρο 22)   ΔΕΚΤΟ
ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Τροπολογία 1592/36 όπως τροπ. (εντάσσεται στο
άρθρο 14)   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο άρθρο  ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Επί του συνόλου   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Σελ. 1-Ιαν
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το σχέδιο

νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης: «Τροποποί-
ηση του ν.3190/1955 περί Εταιρειών Περιορισµένης Ευθύνης και
άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζή-
τηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Τροποποίηση του ν.3190/1955 περί Εταιρειών Περιορισµέ-
νης Ευθύνης και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΕΤΑΙΡΙΚΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ

Άρθρο 1
Τροποποίηση του Κεφαλαίου Α’ του ν. 3190/1955 

1. Το άρθρο 2 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 2 
Επωνυµία

1. Η επωνυµία της εταιρείας περιορισµένης ευθύνης σχηµατί-
ζεται είτε από το όνοµα ενός ή περισσότερων εταίρων είτε από
το αντικείµενο της δραστηριότητας που ασκεί είτε από άλλες λε-
κτικές ενδείξεις. Η επωνυµία της εταιρείας µπορεί να αποδίδεται
ολόκληρη ή εν µέρει µε λατινικούς χαρακτήρες.

2. Στην επωνυµία της εταιρείας περιορισµένης ευθύνης πρέπει
να περιέχονται σε κάθε περίπτωση ολογράφως οι λέξεις «Εται-
ρεία Περιορισµένης Ευθύνης» ή το ακρωνύµιο «Ε.Π.Ε.». Για τις
διεθνείς συναλλαγές, οι ανωτέρω λέξεις εκφράζονται ως «Limi-
ted Liability Company» και το ακρωνύµιο ως «L.L.C.» ή «LTD».

3. Αν η εταιρεία είναι µονοπρόσωπη, στην επωνυµία πρέπει να
περιέχονται οι λέξεις «Μονοπρόσωπη Εταιρεία Περιορισµένης
Ευθύνης» ή «Μονοπρόσωπη Ε.Π.Ε.». Για τις διεθνείς συναλλα-
γές, οι ανωτέρω λέξεις εκφράζονται ως «Single Member Limited
Liability Company» ή «Single Member L.L.C.» ή «Single Member
LTD».»

2. Η παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Το κεφάλαιο της εταιρείας περιορισµένης ευθύνης καθο-
ρίζεται από τους εταίρους χωρίς περιορισµό. Σχηµατίζεται είτε
από µετρητά είτε από εισφορές σε είδος, σύµφωνα µε τις προ-
ϋποθέσεις του άρθρου 5.»

3. Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 4 του ν. 3190/1955 προ-
στίθενται εδάφια ως εξής:

«Τα εταιρικά µερίδια έχουν ονοµαστική αξία ενός (1) τουλάχι-
στον ευρώ. Η ονοµαστική αξία είναι ίση για όλα τα εταιρικά µε-
ρίδια.»

4. Οι παράγραφοι 4 και 5 του άρθρου 4 του ν. 3190/ 1955 αν-
τικαθίστανται ως εξής:

«4. Σε περίπτωση αύξησης ή µείωσης του εταιρικού κεφα-
λαίου, αυξάνονται ή µειώνονται αναλόγως τα ποσά των παρα-
γράφων 2 και 3.

5. Σε κάθε έντυπο της εταιρείας υποχρεωτικά αναφέρονται η
επωνυµία, το εταιρικό κεφάλαιο, ο αριθµός Γ.Ε.ΜΗ., η έδρα της
εταιρείας, καθώς και αν βρίσκεται υπό εκκαθάριση.»

5. Η παρ. 1 του άρθρου 5 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Οι εισφορές σε είδος επιτρέπονται, µόνο αν το εισφερό-
µενο στοιχείο αποτελεί περιουσιακό αγαθό το οποίο είναι δεκτικό
χρηµατικής αποτίµησης.»



Άρθρο 2
Τροποποίηση του Κεφαλαίου Β’ του ν. 3190/1955

1. Ο τίτλος του άρθρου 6 αντικαθίσταται ως εξής:
«Άρθρο 6 

Περιεχόµενο της εταιρικής σύµβασης και σύσταση». 
2. Οι παράγραφοι 1 και 2 του άρθρου 6 του  ν. 3190/1955 αν-

τικαθίσταται ως εξής:
«1. Η εταιρική σύµβαση καταρτίζεται µε συµβολαιογραφικό έγ-

γραφο ή µε πρότυπο καταστατικό, σύµφωνα µε το άρθρο 9 του
ν. 4441/2016 (Α’227) και την υπ’ αριθµ. 31637/2017 απόφαση του
Υπουργού Οικονοµίας και Ανάπτυξης (Β’928). 

2. Η εταιρική σύµβαση πρέπει να περιέχει:
α) το όνοµα, το επώνυµο, το πατρώνυµο, το επάγγελµα, τη δι-

εύθυνση κατοικίας, την ηλεκτρονική διεύθυνση, τον Αριθµό Φο-
ρολογικού Μητρώου (ΑΦΜ) και τον αριθµό δελτίου ταυτότητας
(Α.Δ.Τ.) ή διαβατηρίου των εταίρων, 

β) την εταιρική επωνυµία, 
γ) την ιδιότητα της εταιρείας ως περιορισµένης ευθύνης,
δ) την έδρα της εταιρείας. Ως έδρα ορίζεται δήµος της ελλη-

νικής επικράτειας,
ε) το σκοπό της εταιρείας,
στ) τη διάρκεια της εταιρείας. Η διάρκεια της εταιρείας είναι

ορισµένου χρόνου και ορίζεται σε έτη, 
ζ) το κεφάλαιο της εταιρείας, τη µερίδα συµµετοχής, τα πε-

ρισσότερα εταιρικά µερίδια κάθε εταίρου και βεβαίωση των ιδρυ-
τών για την καταβολή του κεφαλαίου,

η) το αντικείµενο των εισφορών σε είδος, την αποτίµηση αυτών
και το όνοµα του εισφέροντος, καθώς και το σύνολο της αξίας
των εισφορών σε είδος, 

θ) τον τρόπο διαχείρισης και εκπροσώπησης της εταιρείας.»
3. Στο άρθρο 6 του ν. 3190/1955 προστίθεται παράγραφος 4

ως εξής:
«4. Η εταιρεία περιορισµένης ευθύνης αποκτά νοµική προσω-

πικότητα µε την εγγραφή της στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο
(Γ.Ε.ΜΗ.), σύµφωνα µε το άρθρο 15 του  ν. 3419/2005 (Α’297).»

4. Η περίπτωση α’της παρ. 1 του άρθρου 7 του    ν. 3190/1955
αντικαθίσταται ως εξής:

«α) έχει συσταθεί κατά παράβαση της παραγράφου 1 και των
περιπτώσεων β’, ε’, ζ’ και η’ της παραγράφου 2 του άρθρου 6.»

5. Η παρ. 3 του άρθρου 7 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως
εξής:

«3. Η δικαστική απόφαση που κηρύσσει την ακυρότητα της
εταιρείας υποβάλλεται στις διατυπώσεις δηµοσιότητας του άρ-
θρου 8. Η απόφαση αυτή αντιτάσσεται προς τρίτους, σύµφωνα
µε την παρ. 3 του άρθρου 16 του      ν. 3419/2005. Τριτανακοπή
µπορεί να ασκηθεί µέσα σε έξι (6) µήνες από την υποβολή της
απόφασης στις διατυπώσεις δηµοσιότητας του άρθρου 8.»

6. Το άρθρο 8 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 8 
Δηµοσιότητα

1. Για τα στοιχεία και τις πράξεις της εταιρείας περιορισµένης
ευθύνης για τα οποία προβλέπεται υποχρέωση δηµοσιότητας,
εφαρµόζονται οι διατάξεις του ν. 3419/ 2005.

2. Για τα αποτελέσµατα της εγγραφής της εταιρείας στο
Γ.Ε.ΜΗ. και των καταχωρίσεων σε αυτό ισχύουν τα άρθρα 15 και
16 του ν. 3419/2005.»

7. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 9 του     ν.
3190/1955 µετά τις λέξεις «προ της κατά το άρθρον 8» οι λέξεις
«παρ. 2» διαγράφονται.

8. Στο άρθρο 9 του ν. 3190/1955 προστίθεται παράγραφος 3
ως εξής:

«3. Πριν από την ολοκλήρωση των διατυπώσεων του άρθρου
8, κανείς εταίρος δεν µπορεί να υπαναχωρήσει από την εταιρική
σύµβαση. Ο θάνατος, η πτώχευση ή η απαγόρευση εταίρου δεν
αποτελεί κώλυµα για την ολοκλήρωση των διατυπώσεων αυτών.»

Άρθρο 3
Τροποποίηση του Κεφαλαίου Γ’ του ν. 3190/1955

1. Οι παράγραφοι 2, 3 και 4 του άρθρου 10 του ν. 3190/1955
αντικαθίστανται ως εξής:

«2. Η συνέλευση συγκαλείται υποχρεωτικά µία (1) τουλάχιστον
φορά κάθε έτος το αργότερο έως τη δεκάτη (10η) ηµερολογιακή
ηµέρα του ένατου µήνα µετά τη λήξη της εταιρικής χρήσης. Αν
η συνέλευση δεν συγκληθεί από τους διαχειριστές µέσα στην
ανωτέρω προθεσµία, η σύγκληση γίνεται από οποιονδήποτε
εταίρο, σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 11.

3. Η σύγκληση της συνέλευσης γίνεται από το διαχειριστή,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του καταστατικού, σε κάθε περίπτωση
πριν από οκτώ (8) τουλάχιστον µέρες. Η ηµέρα της σύγκλησης
και η ηµέρα της συνέλευσης δεν υπολογίζονται στην προθεσµία
αυτή. Η πρόσκληση των εταίρων είναι υποχρεωτικά προσωπική
και γίνεται µε κάθε κατάλληλο µέσο, περιλαµβανοµένου του ηλε-
κτρονικού ταχυδροµείου (e-mail). Στην πρόσκληση αναγράφεται
η ηµέρα, η ώρα, ο τόπος, οι προϋποθέσεις για τη συµµετοχή των
εταίρων και λεπτοµερής ηµερήσια διάταξη.

4. Αν όλοι οι εταίροι συµφωνούν, είναι δυνατή η σύγκληση συ-
νέλευσης χωρίς την τήρηση των διατυπώσεων της παραγράφου
3. Εφόσον όλοι οι εταίροι είναι παρόντες και δεν υπάρχει αντίρ-
ρηση, λαµβάνονται έγκυρες αποφάσεις για κάθε θέµα αρµοδιό-
τητας της συνέλευσης.»

2. Στο άρθρο 10 του ν. 3190/1955 προστίθενται παράγραφοι 5
και 6 ως εξής:

«5. Η συνέλευση µπορεί να συνέρχεται οπουδήποτε αναφέρε-
ται στο καταστατικό, στο εσωτερικό ή το εξωτερικό. Αν δεν ανα-
φέρεται ο τόπος αυτός, η συνέλευση µπορεί να συνέρχεται στην
έδρα της εταιρείας ή και οπουδήποτε αλλού, αν συναινούν όλοι
οι εταίροι.

6. Εφόσον προβλέπεται στο καταστατικό ή συναινούν όλοι οι
εταίροι, η συνέλευση των εταίρων µπορεί να διεξαχθεί µε τηλε-
διάσκεψη. Κάθε εταίρος µπορεί να αξιώσει να διεξαχθεί η συνέ-
λευση µε τηλεδιάσκεψη ως προς αυτόν, αν κατοικεί σε άλλη
χώρα από εκείνη όπου διεξάγεται η συνέλευση ή αν υπάρχει
άλλος σπουδαίος λόγος, ιδίως ασθένεια ή αναπηρία.»

3. Η περίπτωση ε’της παρ. 2 του άρθρου 14 του  ν. 3190/1955
αντικαθίσταται ως εξής:

«ε) περί παράτασης της διαρκείας της εταιρείας, περί συγχώ-
νευσής της, περί λύσης και διορισµού ή ανάκλησης των εκκαθα-
ριστών και περί αναβίωσης,»

4. Η παρ. 4 του άρθρου 17 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως
εξής:

«4. Απαγορεύσεις που αφορούν συµµετοχή δηµόσιων υπαλ-
λήλων ή µελών ΔΕΠ ή άλλων επαγγελµατιών στη σύσταση ή τη
διαχείριση εταιρείας περιορισµένης ευθύνης ισχύουν, όπως ορί-
ζεται στις σχετικές διατάξεις.»

5. Το άρθρο 19 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 19 
Ανάκληση και παραίτηση διαχειριστών

1. Ο διαχειριστής που είτε ασκεί καταστατική διαχείριση είτε
έχει οριστεί µε απόφαση της συνέλευσης των εταίρων, ανακα-
λείται µε απόφαση των εταίρων που λαµβάνεται µε την πλειοψη-
φία του άρθρου 13, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά στο
καταστατικό. Αν η διαχείριση έχει ανατεθεί για ορισµένο χρόνο,
το καταστατικό µπορεί να ορίζει και τους λόγους ανάκλησης.
Στην περίπτωση αυτή η ανάκληση γίνεται µε την επιφύλαξη
τυχόν αξίωσης για αποζηµίωση.

2. Ο εταίρος που ασκεί τη νόµιµη διαχείριση του άρθρου 16
µπορεί να ανακληθεί µε δικαστική απόφαση, εφόσον υπάρχει
σπουδαίος λόγος και απόφαση της συνέλευσης των εταίρων. 

3. Αν οι εταίροι είναι δύο (2) σε περίπτωση διαφωνίας, η δια-
χείριση µπορεί να ανακληθεί από το δικαστήριο µόνο για σπου-
δαίο λόγο, χωρίς να απαιτείται απόφαση της συνέλευσης των
εταίρων.
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4. Ύστερα από αίτηση του ενός δεκάτου (1/10) των εταίρων
που συγχρόνως εκπροσωπούν το ένα δέκατο (1/10) του συνολι-
κού αριθµού των εταιρικών µεριδίων και εφόσον υπάρχει σπου-
δαίος λόγος, το δικαστήριο µπορεί να ανακαλεί το διαχειριστή. 

5. Συµφωνία για µη ανάκληση από το δικαστήριο για σπουδαίο
λόγο είναι άκυρη. Σε περίπτωση επείγοντος αποφασίζει προσω-
ρινά το Μονοµελές Πρωτοδικείο κατά τη διαδικασία των ασφα-
λιστικών µέτρων.

6. Ο διαχειριστής, ο οποίος έχει οριστεί για ορισµένο χρόνο
µπορεί να παραιτηθεί για λόγους που είτε προβλέπονται στο κα-
ταστατικό είτε για σπουδαίο λόγο. Άλλως, µπορεί να παραιτηθεί
οποτεδήποτε.

7. Για την εφαρµογή των παραγράφων 2, 3, 4 και 6 ως σπου-
δαίος λόγος νοείται ιδίως η σοβαρή παράβαση καθηκόντων ή η
ανικανότητα προς τακτική διαχείριση.

8. Σε περίπτωση ανάκλησης του διαχειριστή, καθώς και σε πε-
ρίπτωση θανάτου, παραίτησης ή έκπτωσής του για άλλο λόγο, ο
νέος διαχειριστής διορίζεται µε τη διαδικασία που προβλέπεται
στο καταστατικό. Το καταστατικό µπορεί να προβλέπει τη συνέ-
χιση της διαχείρισης από τους λοιπούς διαχειριστές χωρίς αντι-
κατάσταση. Αν οι εταίροι δεν προβούν σε εκλογή διαχειριστή και
το καταστατικό δεν περιέχει σχετικές προβλέψεις, ισχύει η δια-
χείριση του άρθρου 16.»

Άρθρο 4
Εισαγωγή Κεφαλαίου Γ1’στο ν. 3190/1955

1. Μετά το άρθρο 21 του ν. 3190/1955 προστίθεται τίτλος ως
εξής:

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ1’ 
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΕΣ ΚΑΤΑΣΤΑΣΕΙΣ

ΚΑΙ ΔΙΑΝΟΜΗ ΚΕΡΔΩΝ»

2. Το άρθρο 22 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως εξής:
«Άρθρο 22 

Σύνταξη, έλεγχος και δηµοσίευση 
οικονοµικών καταστάσεων 

1. Στο τέλος κάθε εταιρικής χρήσης µε µέριµνα του διαχειρι-
στή συντάσσονται οι ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις, οι οποίες
εγκρίνονται από τη συνέλευση των εταίρων. Η σύνταξη των οι-
κονοµικών καταστάσεων βάσει των Ελληνικών Λογιστικών Προ-
τύπων (Ε.Λ.Π.) γίνεται, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
4308/2014 (Α’251). Στις περιπτώσεις σύνταξης των οικονοµικών
καταστάσεων βάσει των Διεθνών Προτύπων Χρηµατοοικονοµικής
Αναφοράς (Δ.Π.Χ.Α.) εφαρµόζονται οι σχετικές διατάξεις των Ευ-
ρωπαϊκών Κανονισµών. 

2. Εταιρείες περιορισµένης ευθύνης που είναι µητρικές, σύµ-
φωνα µε τα κριτήρια των παραγράφων 2 έως 9 του άρθρου 32
του ν. 4308/2014, υποχρεούνται στη σύνταξη ενοποιηµένων οι-
κονοµικών καταστάσεων, σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του
ίδιου άρθρου µε την επιφύλαξη του άρθρου 33 του ν. 4308/2014.
Κατά τα λοιπά, για την ενοποίηση ισχύουν τα άρθρα 31 έως 34
του                 ν. 4308/2014. Οι ενοποιηµένες οικονοµικές κατα-
στάσεις συντάσσονται µε µέριµνα του διαχειριστή και ανακοινώ-
νονται στη συνέλευση των εταίρων. 

3. Για την κατάρτιση της έκθεσης διαχείρισης του           ή των
διαχειριστών, που απευθύνονται στη συνέλευση των εταίρων,
εφαρµόζεται αναλόγως το άρθρο 43α του  κ.ν. 2190/1920 (Α’
37/1963). Εφόσον η εταιρεία υποχρεούται στη σύνταξη ενοποι-
ηµένων οικονοµικών καταστάσεων εφαρµόζεται αναλόγως το
άρθρο 107Α του   κ.ν. 2190/1920. Εταιρείες που απαλλάσσονται
από την υποχρέωση κατάρτισης έκθεσης διαχείρισης και δεν πα-
ρέχουν τις πληροφορίες της παρ. 6 του άρθρου 43α του κ.ν.
2190/ 1920 στην ενοποιηµένη έκθεση της µητρικής, περιλαµβά-
νουν αυτές τις πληροφορίες στο προσάρτηµα.

4. Για τον έλεγχο των οικονοµικών καταστάσεων εφαρµόζονται
αναλόγως οι διατάξεις του ν. 4336/2015 (Α’94) και του ν.
4449/2017 (Α’ 7).

5. Για τη δηµοσίευση των εγκεκριµένων ετήσιων οικονοµικών

καταστάσεων και των σχετικών εκθέσεων των διαχειριστών και
των ελεγκτών της εταιρείας εφαρµόζεται αναλόγως το άρθρο
43β του κ.ν. 2190/1920. Στις ενοποιηµένες οικονοµικές καταστά-
σεις, στην ενοποιηµένη έκθεση διαχείρισης και στη γνώµη του
νόµιµου ελεγκτή ή του ελεγκτικού γραφείου, όπου αυτή απαιτεί-
ται, εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις για τη δηµοσιότητητα
του άρθρου 8 και ισχύουν οι προθεσµίες της παρ. 1 του άρθρου
43β του κ.ν. 2190/1920. Για τη δηµοσίευση οικονοµικών καταστά-
σεων συνταγµένων κατά τα Δ.Π.Χ.Α. εφαρµόζεται το άρθρο 135
του κ.ν. 2190/1920.

6. Για τις µεγάλες εταιρείες, όπως προσδιορίζονται στο άρθρο
2 του ν. 4308/2014, και τις οντότητες δηµόσιου ενδιαφέροντος,
κατά την έννοια του Παραρτήµατος Α’ του ν. 4308/2014, που
υποχρεούνται σε κατάρτιση έκθεσης πληρωµών προς κυβερνή-
σεις, εφαρµόζονται αναλόγως τα άρθρα 144 έως 146 του κ.ν.
2190/1920.» 

3. Στο τέλος του άρθρου 24 του ν. 3190/1955 προστίθεται εδά-
φιο ως εξής:

«Πρόσθετα αποθεµατικά µπορεί να προβλέπονται από το κα-
ταστατικό ή να αποφασίζονται από τους εταίρους µε την πλει-
οψηφία της παραγράφου 1 του άρθρου 38.»

4. Μετά το άρθρο 24 του ν. 3190/1955 προστίθεται άρθρο 24α
ως εξής:

«Άρθρο 24α 
Διανοµή κερδών

1. Αν δεν προβλέπεται διαφορετικά στο καταστατικό, οι εταίροι
έχουν δικαιώµατα επί των καθαρών κερδών που προκύπτουν από
τις ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις ανάλογα µε τα εταιρικά
τους µερίδια.

2. Αν πραγµατοποιήθηκε διανοµή µη πραγµατικών κερδών, οι
εταίροι που έλαβαν αυτά υποχρεούνται να τα αποδώσουν. Η
αγωγή για την αναζήτηση αυτών παραγράφεται πέντε (5) έτη
µετά την καταβολή αυτών.»

5. Το άρθρο 25 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 25
Τήρηση υποχρεωτικών βιβλίων από τους διαχειριστές

1. Οι διαχειριστές υποχρεούνται να τηρούν στην ελληνική
γλώσσα ηλεκτρονικά ή χειρόγραφα, τα εξής:

α. το βιβλίο εταίρων στο οποίο καταχωρίζονται το όνοµα, το
επώνυµο, το πατρώνυµο, ο αριθµός δελτίου ταυτότητας (Α.Δ.Τ.),
ο αριθµός φορολογικού µητρώου (ΑΦΜ), η διεύθυνση, η ηλε-
κτρονική διεύθυνση και οι εισφορές κάθε εταίρου, καθώς και
κάθε µεταβολή στα πρόσωπα των εταίρων,

β. το βιβλίο πρακτικών συνελεύσεων στο οποίο καταχωρίζονται
οι αποφάσεις που λαµβάνουν οι εταίροι, 

γ. το βιβλίο πρακτικών διαχείρισης στο οποίο καταχωρίζονται
οι αποφάσεις των διαχειριστών.»

Άρθρο 5
Τροποποίηση του Κεφαλαίου Δ’ του ν. 3190/1955

1. Η παρ. 3 του άρθρου 28 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως
εξής:

«3. Η µεταβίβαση του εταιρικού µεριδίου γίνεται µόνο µε συµ-
βολαιογραφικό έγγραφο στο οποίο περιλαµβάνονται το όνοµα,
το επώνυµο, το πατρώνυµο, ο αριθµός φορολογικού µητρώου
(ΑΦΜ), το επάγγελµα, η διεύθυνση κατοικίας, η ηλεκτρονική δι-
εύθυνση, ο αριθµός δελτίου ταυτότητας (Α.Δ.Τ.) ή διαβατηρίου
αυτού στον οποίο γίνεται η µεταβίβαση. Η µεταβίβαση παράγει
αποτελέσµατα από την εγγραφή της στο βιβλίο των εταίρων του
άρθρου 25. Με την επιφύλαξη των διατάξεων του καταστατικού
και του νόµου, η εγγραφή γίνεται µε αίτηση του µεταβιβάζοντος
ή του προς ον η µεταβίβαση µε την προσκόµιση αντιγράφου της
πράξης.»

2. Ο τίτλος του άρθρου 29 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως
εξής:
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«Άρθρο 29
Μεταβίβαση εταιρικού µεριδίου αιτία θανάτου».

3. Η παρ.1 του άρθρου 29 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Δεν µπορεί να προβλέπεται στο καταστατικό απαγόρευση
µεταβίβασης εταιρικού µεριδίου αιτία θανάτου. Μπορεί να ορί-
ζεται ότι το εταιρικό µερίδιο εξαγοράζεται στις περιπτώσεις
αυτές από πρόσωπο το οποίο υποδεικνύεται από την εταιρεία
είτε στην αξία που συµφωνείται µεταξύ των κληρονόµων και της
εταιρείας είτε στο ύψος της πραγµατικής του αξίας, η οποία
προσδιορίζεται µε απόφαση του Μονοµελούς Πρωτοδικείου της
έδρας της εταιρείας, σύµφωνα µε τη διαδικασία των ασφαλιστι-
κών µέτρων.»

4. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 29 του   ν.
3190/1955 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Η κατά την προηγούµενη παράγραφο υπόδειξη από την εται-
ρεία µπορεί να γίνει µέσα σε ένα (1) µήνα από την εγγραφή της
µεταβίβασης αιτία θανάτου στο βιβλίο εταίρων του άρθρου 25,
µε σχετική δήλωση προς τον κληρονόµο ή τον κληροδόχο.» 

5. Η παρ. 2 του άρθρου 31 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως
εξής:

«2. Η µεταβολή στο πρόσωπο εταίρου που γίνεται λόγω µετα-
βίβασης µεριδίου και η αύξηση ή µείωση του αριθµού των εται-
ρικών µεριδίων, σύµφωνα µε την προηγούµενη παράγραφο,
υπόκεινται στις διατυπώσεις δηµοσιότητας του άρθρου 8 µέσα
σε ένα (1) µήνα από την εγγραφή στο βιβλίο των εταίρων του άρ-
θρου 25.» 

6. Η παρ. 1 του άρθρου 33 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Κάθε εταίρος µπορεί να εξέλθει από την εταιρεία µε δή-
λωσή του προς το διαχειριστή, εκτός αν προβλέπεται διαφορε-
τικά στο καταστατικό. Στο καταστατικό µπορεί να ορίζεται επίσης
ότι το εταιρικό µερίδιο θα εξαγοράζεται στην περίπτωση αυτή
από πρόσωπο που υποδεικνύει η εταιρεία είτε στην αξία που
συµφωνείται µεταξύ του αποχωρούντος εταίρου και της εται-
ρείας είτε στην πραγµατική του αξία, όπως αυτή προσδιορίζεται
µε απόφαση του Μονοµελούς Πρωτοδικείου της έδρας της εται-
ρείας κατά τη διαδικασία των ασφαλιστικών µέτρων.»

Άρθρο 6
Τροποποίηση του Κεφαλαίου Ε’ του ν. 3190/1955

1. Η παρ. 1 του άρθρου 38 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Η τροποποίηση της εταιρικής σύµβασης γίνεται µόνο µε
απόφαση της συνέλευσης, η οποία λαµβάνεται µε πλειοψηφία
τουλάχιστον πλέον του ενός δευτέρου (1/2) του συνολικού αριθ-
µού των εταίρων, οι οποίοι εκπροσωπούν τουλάχιστον το 65%
του εταιρικού κεφαλαίου.»

2. Στο άρθρο 38 του ν. 3190/1955 προστίθεται παράγραφος 5
ως εξής:

«5. Ειδικά στις περιπτώσεις των άρθρων 19, 28, 29 και 33, το
νέο κείµενο της εταιρικής σύµβασης καταρτίζεται από το διαχει-
ριστή µε συµβολαιογραφικό έγγραφο και υποβάλλεται στις δια-
τυπώσεις δηµοσιότητας του άρθρου 8, χωρίς να απαιτείται η
διαδικασία της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου και χωρίς
να εφαρµόζεται το άρθρο 15 του ν. 3419/2005.»

3. Η παρ. 1 του άρθρου 42 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Η τροποποίηση της εταιρικής σύµβασης λόγω µείωσης του
εταιρικού κεφαλαίου µπορεί να γίνει µόνο µετά την πάροδο ενός
(1) µηνός από τη δηµοσίευση, σύµφωνα µε το άρθρο 8 της από-
φασης της συνέλευσης, σχετικά µε τη µείωση του κεφαλαίου, η
οποία πραγµατοποιείται µε µέριµνα των διαχειριστών και µόνο
αν µέσα στην προθεσµία κανένας δανειστής δεν διατυπώσει εγ-
γράφως αντίρρηση που απευθύνεται στην εταιρεία.»

4. Η παρ. 2 του άρθρου 43 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«2. Αν δεν ληφθεί απόφαση από τη συνέλευση για τη µείωση
του εταιρικού κεφαλαίου µέσα σε δεκαπέντε (15) ηµέρες από την

κοινοποίηση προς την εταιρεία της απόφασης του Μονοµελούς
Πρωτοδικείου, που προσδιορίζει την αξία της συµµετοχής του
εξερχόµενου εταίρου ή αν δεν ακολουθήσει µέσα σε εύλογο
χρόνο η διαδικασία που προβλέπεται στο άρθρο 42, ο εξερχόµε-
νος εταίρος µπορεί να ζητήσει από το δικαστήριο τη λύση της
εταιρείας ή να µεταβιβάσει το µερίδιό του ελεύθερα και ανεξάρ-
τητα από κάθε διαφορετική πρόβλεψη του καταστατικού.»

5. Η παρ. 1 του άρθρου 43α του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται
ως εξής:

«1. Μονοπρόσωπη εταιρεία περιορισµένης ευθύνης είναι η
εταιρεία που συνιστάται από ένα φυσικό ή νοµικό πρόσωπο ή κα-
θίσταται µονοπρόσωπη κατά τη λειτουργία της.»

6. Στην παρ. 3 του άρθρου 43α του ν. 3419/1955 οι λέξεις «της
έδρας της εταιρείας» διαγράφονται.

Άρθρο 7
Τροποποίηση του Κεφαλαίου ΣΤ’ του ν. 3190/1955

1. Η περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 44 του   ν. 3190/1955
αντικαθίσταται ως εξής:

«β) µε απόφαση της συνέλευσης των εταίρων η οποία λαµβά-
νεται µε πλειοψηφία των δύο τρίτων (2/3) του συνολικού αριθµού
των εταίρων, οι οποίοι εκπροσωπούν τα δύο τρίτα (2/3) του εται-
ρικού κεφαλαίου, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά στο καταστα-
τικό.»

2. Μετά την περίπτωση δ’ της παρ. 1 του άρθρου 44 του  ν.
3190/1955 προστίθεται περίπτωση ε’ ως εξής:

«ε) Όταν παρέλθει ο ορισµένος χρόνος διάρκειας, εκτός αν ο
χρόνος αυτός παραταθεί πριν λήξει µε απόφαση της συνέλευσης
των εταίρων.»

3. Στο άρθρο 44 του ν. 3190/1955 προστίθεται παράγραφος 4
ως εξής:

«4. Με εξαίρεση την πτώχευση, µέσα σε ένα (1) µήνα από τη
λύση της εταιρείας, ο διαχειριστής υποχρεούται να καταρτίσει
οικονοµικές καταστάσεις τέλους χρήσης, οι οποίες εγκρίνονται
από τη συνέλευση των εταίρων και υποβάλλονται στις διατυπώ-
σεις δηµοσιότητας του άρθρου 8.»

4. Ο τίτλος του άρθρου 45 αντικαθίσταται ως εξής:
«Άρθρο 45 

Απώλεια ιδίων κεφαλαίων».
5. Η παρ. 1 του άρθρου 45 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως

εξής:
«1. Αν το σύνολο των ίδιων κεφαλαίων της εταιρείας καταστεί

κατώτερο από το ένα δεύτερο (1/2) του εταιρικού κεφαλαίου, οι
διαχειριστές υποχρεούνται να συγκαλέσουν τη συνέλευση των
εταίρων για να αποφασίσει τη λήψη των αναγκαίων µέτρων.»

6. Η παρ. 2 του άρθρου 47 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως
εξής:

«2. Για την ανάκληση των εκκαθαριστών εφαρµόζεται αναλό-
γως το άρθρο 19.»

7. Το άρθρο 48 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 48
Οικονοµικές καταστάσεις εκκαθάρισης

1. Με την έναρξη εκκαθάρισης, οι εκκαθαριστές υποχρεούνται
να συντάξουν ισολογισµό έναρξης εκκαθάρισης, ο οποίος υπο-
βάλλεται στις διατυπώσεις δηµοσιότητας του άρθρου 8. Εφόσον
η εκκαθάριση εξακολουθεί, ο εκκαθαριστής υποχρεούται να κα-
ταρτίζει στο τέλος κάθε χρήσης οικονοµικές καταστάσεις εκκα-
θάρισης, οι οποίες εγκρίνονται από τη συνέλευση των εταίρων
και υποβάλλονται στις διατυπώσεις του άρθρου 8.

2. Αν το στάδιο εκκαθάρισης υπερβεί τα τρία (3) έτη, εφαρµό-
ζεται ανάλογα η παρ. 6 του άρθρου 49 του            κ.ν. 2190/1920.
Το σχέδιο επιτάχυνσης και περάτωσης της εκκαθάρισης εγκρί-
νεται µε απόφαση των εταίρων σύµφωνα µε την παράγραφο 1
του άρθρου 38. Η αίτηση στο δικαστήριο υποβάλλεται και από
το ένα δέκατο (1/10) των εταίρων που συγχρόνως εκπροσωπούν
το ένα δέκατο (1/10) του συνολικού αριθµού των εταιρικών µερι-
δίων.»
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8. Το άρθρο 50 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως εξής:
«Άρθρο 50 

Τέλος εκκαθάρισης

Μετά την περάτωση της εκκαθάρισης, οι εκκαθαριστές καταρ-
τίζουν τις τελικές οικονοµικές καταστάσεις εκκαθάρισης, οι
οποίες εγκρίνονται από τη συνέλευση των εταίρων και υποβάλ-
λονται στις διατυπώσεις δηµοσιότητας του άρθρου 8. Στη συνέ-
χεια διανέµουν το προϊόν της εκκαθάρισης της εταιρικής
περιουσίας στους εταίρους, ανάλογα µε τη µερίδα συµµετοχής
τους.»

9. Μετά το άρθρο 50 του ν. 3190/1955 προστίθεται άρθρο 50α
ως εξής και το ισχύον άρθρο 50α αναριθµείται σε 50β:

«Άρθρο 50α 
Αναβίωση

Αν η εταιρεία λύθηκε λόγω παρόδου του χρόνου διάρκειάς της
ή µε απόφαση της συνέλευσης των εταίρων ή αν, µετά την κή-
ρυξή της σε πτώχευση, επήλθε συµβιβασµός ή αποκατάσταση
σύµφωνα µε τις διατάξεις του Πτωχευτικού Κώδικα, µπορεί να
αναβιώσει µε οµόφωνη απόφαση της συνέλευσης των εταίρων,
η οποία υποβάλλεται στις διατυπώσεις δηµοσιότητας του άρ-
θρου 8 µαζί µε τη νέα εταιρική σύµβαση. Τέτοια απόφαση απο-
κλείεται αν έχει αρχίσει η διανοµή της εταιρικής περιουσίας.»

10. Ο τίτλος του άρθρου 50α του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται
ως εξής:

«Άρθρο 50β 
Οµόρρυθµες, ετερόρρυθµες και ετερόρρυθµες 

κατά µετοχές εταιρείες»
11. Οι παράγραφοι 2, 3 και 4 του άρθρου 50α του           ν.

3190/1955 αντικαθίστανται ως εξής:
«2. Οι διατάξεις των άρθρων 4 παρ. 5, 8, 17 παρ. 3, 18 παρ. 1,

22, 38 παρ. 4, 44 παρ. 4, 3, 46 παρ. 1, 47 παρ. 5, 50 και 60 παρ.
13 και 14 εφαρµόζονται αναλόγως για τις ετερόρρυθµες κατά
µετοχές εταιρείες, οπότε η συνέλευση των εταίρων αντικαθίστα-
ται από το κατά νόµο αρµόδιο όργανο.

3. Η καταχώρηση των ετερόρρυθµων κατά µετοχές εταιρειών
γίνεται σύµφωνα µε το άρθρο 8. Για την τήρηση του ευρετηρίου
Εταιρειών δεν λαµβάνονται υπόψη οι λέξεις «Ετερόρρυθµη κατά
µετοχές Εταιρεία».

4. Οι διατάξεις του τελευταίου εδαφίου της παραγράφου 1,
καθώς και των παραγράφων 2 και 3 του παρόντος εφαρµόζονται
και στις οµόρρυθµες και ετερόρρυθµες εταιρείες του ν.
4072/2012 (Α’86), εφόσον όλοι οι απεριόριστα ευθυνόµενοι εταί-
ροι είναι Ανώνυµες Εταιρείες, Εταιρείες Περιορισµένης Ευθύνης
και Ετερόρρυθµες κατά µετοχές Εταιρείες ή είναι εταιρείες, που
δε διέπονται από το δίκαιο κράτους-µέλους της ΕΕ, αλλά έχουν
νοµικό τύπο ανάλογο µε αυτόν των εταιρειών που προαναφέρ-
θηκαν.»

Άρθρο 8
Τροποποίηση του Κεφαλαίου Ι’ του ν. 3190/1955

1. Ο τίτλος «ΚΕΦΑΛΑΙΟΝ Ι’ – Αλλοδαπαί εταιρίαι» αντικαθίστα-
ται ως εξής: «Κεφάλαιο Ι’ – Υποκαταστήµατα ή πρακτορεία αλ-
λοδαπών εταιρειών».

2. Το άρθρο 57 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 57 
Εγκατάσταση στην Ελλάδα υποκαταστήµατος ή 

πρακτορείου αλλοδαπής εταιρείας µε έδρα κράτος - 
µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή χώρας 

του Ευρωπαϊκού Οικονοµικού Χώρου

1. Η εγκατάσταση υποκαταστήµατος ή πρακτορείου αλλοδα-
πής εταιρείας περιορισµένης ευθύνης κράτους-µέλους της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης ή χώρας του Ευρωπαϊκού Οικονοµικού
Χώρου πραγµατοποιείται µε την εγγραφή του στο Γ.Ε.ΜΗ..

2. Η εγγραφή στο Γ.Ε.ΜΗ. πραγµατοποιείται µε αίτηση της εν-
διαφερόµενης αλλοδαπής εταιρείας στην αρµόδια Υπηρεσία

Γ.Ε.ΜΗ. µε την υποβολή των εξής πράξεων και στοιχείων: α) από-
φαση της αλλοδαπής εταιρείας για ίδρυση υποκαταστήµατος
στην Ελλάδα, β) ισχύον καταστατικό της αλλοδαπής εταιρείας,
γ) πιστοποιητικό καλής λειτουργίας της αρµόδιας αρχής ή του
εµπορικού µητρώου της χώρας προέλευσης, δ) συµβολαιογρα-
φική ή προξενική πράξη διορισµού πληρεξούσιου αντιπροσώπου
και αντικλήτου στην Ελλάδα.

3. O έλεγχος επωνυµίας πραγµατοποιείται σύµφωνα µε το
άρθρο 2 του ν. 3419/2005. 

4. Η εγγραφή της παραγράφου 1 υποβάλλεται στις διατυπώ-
σεις δηµοσιότητας του άρθρου 8.

5. Αλλοδαπές εταιρείες µπορεί να εγκαταστήσουν περισσό-
τερα του ενός υποκαταστήµατα ή πρακτορεία, τα οποία εµπί-
πτουν στους κανόνες δηµοσιότητας του άρθρου 6 του ν.
3419/2005.»

3. Το άρθρο 58 του ν. 3190/1955 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 58
Εγκατάσταση στην Ελλάδα υποκαταστήµατος 

ή πρακτορείου αλλοδαπής εταιρείας τρίτης χώρας

1. Η εγκατάσταση υποκαταστήµατος ή πρακτορείου αλλοδα-
πής εταιρείας περιορισµένης ευθύνης τρίτης χώρας πραγµατο-
ποιείται µε την εγγραφή αυτού στο Γ.Ε.ΜΗ. κατόπιν της έκδοσης
απόφασης από την Διεύθυνση Εταιρειών της Γενικής Γραµµα-
τείας Εµπορίου και Προστασίας Καταναλωτή του Υπουργείου Οι-
κονοµίας και Ανάπτυξης ή την αρµόδια Περιφερειακή Ενότητα
(ΠΕ) για την έγκριση της εγκατάστασης υποκαταστήµατος ή
πρακτορείου τρίτης χώρας.

2. Απόφαση έγκρισης για την εγκατάσταση υποκαταστήµατος
ή πρακτορείου εταιρείας περιορισµένης ευθύνης τρίτης χώρας
µπορεί να εκδοθεί µόνο εφόσον ηµεδαπές εταιρείες δύνανται να
εγκαταστήσουν υποκατάστηµα ή πρακτορείο στην επικράτεια
της τρίτης αυτής χώρας.

3. Η ενδιαφερόµενη αλλοδαπή εταιρεία υποβάλλει στην αρµό-
δια Υπηρεσία Γ.Ε.ΜΗ. τις πράξεις και τα στοιχεία που προβλέ-
πονται στην παράγραφο 2 του άρθρου 57, τα οποία προωθούνται
στην αρµόδια ΠΕ προκειµένου να προβεί στην έκδοση της από-
φασης της παραγράφου 2. Η αρµόδια ΠΕ αποστέλλει την από-
φαση στην αρµόδια Υπηρεσία Γ.Ε.ΜΗ., η οποία πραγµατοποιεί
την εγγραφή του υποκαταστήµατος στο Γ.Ε.ΜΗ..

4. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται οι παράγραφοι 3 έως 5 του άρ-
θρου 57.»

Άρθρο 9
Εισαγωγή Κεφαλαίου Ι1 στο ν. 3190/1955

Μετά το άρθρο 59 του ν. 3190/1955 προστίθεται Κεφάλαιο Ι1,
ως εξής:

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ι1
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΚΟΝΟΜΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 59α

1. Διαφορές από την άσκηση ενδίκων βοηθηµάτων που θεσπί-
ζονται από τις διατάξεις του νόµου αυτού ανεξάρτητα από το αν-
τικείµενό τους υπάγονται πάντοτε στην αρµοδιότητα του
Μονοµελούς Πρωτοδικείου της έδρας της εταιρείας.

2. Η υλική και τοπική αρµοδιότητα που αναφέρεται στις παρα-
γράφους 1 και 2 ισχύει έστω κι αν αυτή δεν προβλέπεται ρητά
στις σχετικές επιµέρους διατάξεις του παρόντος.»

Άρθρο 10
Τροποποίηση των κ.ν. 2190/1920 (Α’ 37/1963), 

ν. 4072/2012  (Α’ 86) και 
ν. 4441/2016 (Α’ 227)

1. Το άρθρο 5 του κ.ν. 2190/1920 αντικαθίσταται ως εξής:
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«Άρθρο 5

1. Η επωνυµία της ανώνυµης εταιρείας σχηµατίζεται είτε από
το όνοµα ενός ή περισσότερων ιδρυτών ή µετόχων είτε από το
αντικείµενο της δραστηριότητας που ασκεί είτε από άλλες λεκτι-
κές ενδείξεις. Η επωνυµία της εταιρείας µπορεί να αποδίδεται
ολόκληρη ή εν µέρει µε λατινικούς χαρακτήρες.

2. Στην επωνυµία της ανώνυµης εταιρείας πρέπει να περιέχον-
ται σε κάθε περίπτωση ολογράφως οι λέξεις «Ανώνυµη Εταιρεία»
ή το ακρωνύµιο «Α.Ε.». Για τις διεθνείς συναλλαγές, οι ανωτέρω
λέξεις εκφράζονται ως «Société Anonyme» ή/και το ακρωνύµιο
«S.A.».

2. Το άρθρο 44 του ν. 4072/2012 αντικαθίσταται ως εξής:
«Άρθρο 44 
Επωνυµία

1. Η επωνυµία της ιδιωτικής κεφαλαιουχικής εταιρείας σχηµα-
τίζεται είτε από το όνοµα ενός ή περισσότερων εταίρων είτε από
το αντικείµενο της δραστηριότητας που ασκεί είτε από άλλες λε-
κτικές ενδείξεις. Η επωνυµία της εταιρείας µπορεί να αποδίδεται
ολόκληρη ή εν µέρει µε λατινικούς χαρακτήρες.

2. Στην επωνυµία της ιδιωτικής κεφαλαιουχικής εταιρείας πρέ-
πει να περιέχονται σε κάθε περίπτωση ολογράφως οι λέξεις
«Ιδιωτική Κεφαλαιουχική Εταιρεία» ή το ακρωνύµιο «Ι.Κ.Ε.». Για
τις διεθνείς συναλλαγές, οι ανωτέρω λέξεις εκφράζονται ως «Pri-
vate Company» ή/και το ακρωνύµιο «P.C.».

3. Αν η εταιρεία είναι µονοπρόσωπη, στην επωνυµία πρέπει
να περιέχονται οι λέξεις «Μονοπρόσωπη Ιδιωτική Κεφαλαιουχική
Εταιρεία» ή «Μονοπρόσωπη Ι.Κ.Ε.». Για τις διεθνείς συναλλαγές,
οι ανωτέρω λέξεις εκφράζονται ως «Single Member Private Com-
pany» ή/και «Single Member P.C.».

3. Η παρ. 1 του άρθρου 250 του ν. 4072/2012 αντικαθίσταται
ως εξής:

«1. Η επωνυµία της οµόρρυθµης εταιρείας σχηµατίζεται είτε
από το όνοµα ενός ή περισσότερων εταίρων είτε από το αντικεί-
µενο της επιχείρησης είτε από άλλες λεκτικές ενδείξεις. Η επω-
νυµία της εταιρείας µπορεί να αποδίδεται ολόκληρη ή εν µέρει
µε λατινικούς χαρακτήρες. Στην επωνυµία της οµόρρυθµης εται-
ρείας πρέπει να περιέχονται σε κάθε περίπτωση ολογράφως οι
λέξεις «Οµόρρυθµη Εταιρεία» ή το ακρωνύµιο «Ο.Ε.». Για τις διε-
θνείς συναλλαγές, οι ανωτέρω λέξεις εκφράζονται ως «General
Partnership» ή/και το ακρωνύµιο «G.P.».»

4. Η παρ. 1 του άρθρου 272 του ν. 4072/2012 αντικαθίσταται
ως εξής:

«1. Η επωνυµία της ετερόρρυθµης εταιρείας σχηµατίζεται είτε
από το όνοµα ενός ή περισσότερων εταίρων είτε από το αντικεί-
µενο της επιχείρησης είτε από άλλες λεκτικές ενδείξεις. Η επω-
νυµία της εταιρείας µπορεί να αποδίδεται ολόκληρη ή εν µέρει
µε λατινικούς χαρακτήρες. Στην επωνυµία της ετερόρρυθµης
εταιρείας πρέπει να περιέχονται σε κάθε περίπτωση ολογράφως
οι λέξεις «Ετερόρρυθµη Εταιρεία» ή το ακρωνύµιο «Ε.Ε.». Για τις
διεθνείς συναλλαγές, οι ανωτέρω λέξεις εκφράζονται ως «Limi-
ted Partnership» ή/και το ακρωνύµιο «L.P.».» 

5. Η παρ. 5 του άρθρου 9 του ν. 4441/2016 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«5. Εταιρική σύµβαση εταιρείας περιορισµένης ευθύνης µπο-
ρεί να καταρτίζεται µε ιδιωτικό έγγραφο µόνο στην περίπτωση
που ακολουθείται πιστά και χωρίς καµία παρέκκλιση το αποκλει-
στικό περιεχόµενο του πρότυπου καταστατικού της προηγούµε-
νης παραγράφου.»

Άρθρο 11
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µέσα σε ένα (1) έτος
από την έναρξη ισχύος του παρόντος µε πρόταση του Υπουργού
Οικονοµίας και Ανάπτυξης κωδικοποιείται και αποδίδεται στη δη-
µοτική γλώσσα σε ενιαίο αυτοτελές κείµενο οι διατάξεις για την
Εταιρεία Περιορισµένης Ευθύνης (ΕΠΕ).

Άρθρο 12
Μεταβατικές διατάξεις

Εταιρείες Περιορισµένης Ευθύνης οι οποίες έχουν ορίσει, πριν
από την έναρξη ισχύος του παρόντος, τη διάρκεια της εταιρείας
ως αόριστη έχουν ηµεροµηνία λήξης την 31η Δεκεµβρίου 2021,
εκτός αν, µε τροποποίηση του καταστατικού τους πριν την τε-
λευταία αυτή ηµεροµηνία, ορισθεί άλλη ηµεροµηνία λήξης
αυτών, οπότε ηµεροµηνία λήξης τους θα είναι εκείνη που θα ορί-
ζεται στο καταστατικό.

Άρθρο 13
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου καταργούνται τα
άρθρα 8α, 35, 56, 61 και 61α, καθώς και οι παρ. 1 του άρθρου 9,
παρ. 2 του άρθρου 18, παρ. 3 του άρθρου 41, παρ. 6 του άρθρου
43α και παράγραφοι 3 και 4 του άρθρου 47 του ν. 3190/1955.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ 

ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

Άρθρο 14
Τροποποίηση του ν. 4497/2017 (Α’ 171)

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 11 του         ν.
4497/2017 η φράση «από την τελευταία ηµεροµηνία ανανέωσης»
αντικαθίσταται µε την φράση «από τη λήξη ισχύος της άδειας».

2. Η υποπερίπτωση γγ’ της περίπτωσης α’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 22 του ν. 4497/2017 αντικαθίσταται ως εξής: 

«γγ) ότι δεν λαµβάνει σύνταξη γήρατος από οποιονδήποτε
φορέα,».

3. Η παρ. 4 του άρθρου 23 του ν. 4497/2017 αντικαθίσταται ως
εξής:

«4. Για τη µεταβίβαση της άδειας επαγγελµατία πωλητή υπαί-
θριου εµπορίου λόγω αναπηρίας, ο κάτοχος της άδειας, εντός
προθεσµίας εννιά (9) µηνών από την πιστοποίηση της αναπηρίας,
υποβάλλει στις αρχές της παραγράφου 2 αίτηση µε συνηµµένα:
α) βεβαίωση που εκδίδεται από τις Υγειονοµικές Επιτροπές των
Κέντρων Πιστοποίησης Αναπηρίας (ΚΕ.Π.Α.), στην οποία αναγρά-
φεται το ποσοστό της αναπηρίας, β) πιστοποιητικό οικογενειακής
κατάστασης και γ) έγγραφες παραιτήσεις από τη µεταβίβαση της
άδειας των προσώπων που, κατά σειρά προτεραιότητας, τη δι-
καιούνται, µε θεώρηση του γνησίου της υπογραφής από αρµόδια
αρχή.»

4. Η παρ. 2 του άρθρου 24 του ν. 4497/2017 αντικαθίσταται ως
εξής:

«2. Επιτρέπεται η αναπλήρωση του αδειούχου πωλητή υπαί-
θριου εµπορίου µόνο από το σύζυγο και από συγγενείς, εξ αίµατος
µέχρι και τρίτου βαθµού ή εξ αγχιστείας µέχρι δεύτερου βαθµού,
λόγω αδυναµίας του αδειούχου εξαιτίας αναπηρίας τουλάχιστον
50%, βάσει βεβαίωσης που εκδίδεται από τις Υγειονοµικές Επιτρο-
πές των ΚΕ.Π.Α..»

5. Η περίπτωση στ’ της παρ. 6 του άρθρου 28 του   ν. 4497/2017
αντικαθίσταται ως εξής:

«στ. τη γνωµοδότηση στο Περιφερειακό Συµβούλιο για την
ίδρυση και την κατάργηση των λαϊκών αγορών,».

6. Η περίπτωση ζ’ της παρ. 6 του άρθρου 28 του  ν. 4497/2017
αντικαθίσταται ως εξής:

«ζ. την απόφαση για την προσωρινή τοποθέτηση παραγωγών
πωλητών κατ’ εφαρµογή των οριζοµένων στα άρθρα 32 και 33,».

7. Η περίπτωση η’ της παρ. 6 του άρθρου 28 του  ν. 4497/ 2017
καταργείται.

8. Η περίπτωση θ’ της παρ. 6 του άρθρου 28 του ν. 4497/ 2017
αντικαθίσταται ως εξής:

«θ. την παροχή σύµφωνης γνώµης επί των πινάκων απόδοσης
και βελτίωσης θέσης, καθώς την απόφαση για την αµοιβαία αλ-
λαγή θέσης πωλητών σε διαφορετικές λαϊκές αγορές, σύµφωνα
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µε το άρθρο 35,». 
9. Η περίπτωση κ’ της παρ. 6 του άρθρου 28 του   ν. 4497/ 2017

αντικαθίσταται ως εξής:
«κ. την έκδοση γνώµης για ζητήµατα που αφορούν στη λειτουρ-

γία των λαϊκών αγορών και στις ατοµικές διοικητικές πράξεις που
εκδίδονται κατόπιν αίτησης των πωλητών, όπως: η ίδρυση, η κα-
τάργηση λαϊκών αγορών, η έκδοση νέων επαγγελµατικών αδειών,
η παραχώρηση θέσεων σύµφωνα µε το άρθρο 13, οι αλλαγές θέ-
σεων πωλητών εντός της ίδιας ή µεταξύ διαφορετικών λαϊκών αγο-
ρών, η ανάκληση της άδειας σύµφωνα µε την περίπτωση η’ του
άρθρου 31,».

10. Στο άρθρο 32 του ν. 4497/2017 µετά την παράγραφο 5 προ-
στίθεται παράγραφος 6 ως εξής:

«6. Οι διατάξεις της παραγράφου 5 εφαρµόζονται αναλογικά
και στην περίπτωση επαγγελµατία πωλητή.»

11. Στο άρθρο 41 του ν. 4497/2017 µετά την παράγραφο 3 προ-
στίθεται παράγραφος 4 ως εξής: 

«4. Οι διατάξεις της παραγράφου 3 εφαρµόζονται αναλογικά
και στην περίπτωση επαγγελµατία πωλητή.»

12. Στο άρθρο 47 του ν. 4497/2017 µετά την παράγραφο 5 προ-
στίθεται παράγραφος 6 ως εξής:

«6. Οι διατάξεις της παραγράφου 5 εφαρµόζονται αναλογικά
και στην περίπτωση επαγγελµατία πωλητή.»

13. Η παρ. 13 του άρθρου 59 του ν. 4497/2017 αντικαθίσταται
από τότε που ίσχυσε, ήτοι από τη 13η Νοεµβρίου 2017, ως εξής: 

«13. Όσοι επαγγελµατίες πωλητές λαϊκών αγορών δεν έχουν
µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος ανανεώσει την άδειά τους
βάσει της παρ. 2 του άρθρου 39 του         ν. 4264/2014 και των κατ’
εξουσιοδότηση αυτής εκδιδοµένων υπουργικών αποφάσεων, δύ-
νανται να θεωρήσουν αυτή και να δραστηριοποιούνται έως την
15η Ιανουαρίου 2019, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 22
του παρόντος. Σε περίπτωση που οι άδειες δεν θεωρηθούν εντός
της ως άνω προθεσµίας ανακαλούνται οριστικά και αυτοδικαίως.»

14. Η παρ. 17 του άρθρου 59 του ν. 4497/2017 αντικαθίσταται
από τότε που ίσχυσε, ήτοι από τη 13η Νοεµβρίου 2017, ως εξής: 

«17. Οι επαγγελµατικές άδειες πλανόδιου και στάσιµου εµπο-
ρίου που έχουν ανανεωθεί, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
4264/2014 µε ετήσια διάρκεια, ανανεώνονται εφεξής πριν τη λήξη
τους για χρονικό διάστηµα τριών (3) ετών, σύµφωνα µε το άρθρο
22 του παρόντος και οι αδειούχοι συνεχίζουν να δραστηριοποι-
ούνται. Τυχόν µη ανανεωθείσες άδειες στάσιµου και πλανόδιου
εµπορίου βάσει του ν. 4264/2014 ανανεώνονται σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 22 του παρόντος µέχρι την 15η Ιανουαρίου
2019. Μετά την παρέλευση του ως άνω χρονικού διαστήµατος οι
εν λόγω άδειες ανακαλούνται οριστικά και αυτοδικαίως.»

15. Μετά την παρ. 17 του άρθρου 59 του ν. 4497/2017 προστί-
θεται παράγραφος 18 ως εξής: 

«18. Εκκρεµείς αιτήσεις συµµετοχής σε προκήρυξη νέων επαγ-
γελµατικών αδειών υπαίθριου εµπορίου οι οποίες έχουν υποβληθεί
έως και την έναρξη ισχύος του παρόντος ολοκληρώνονται σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του ν. 4264/2014.»

16. Η ισχύς της παραγράφου 15 του παρόντος αρχίζει από τις
13 Νοεµβρίου 2017.

Άρθρο 15
Τροποποίηση του ν. 4412/2016 (Α’147)

1. Στην παρ. 3 του άρθρου 72 του ν. 4412/2016 µετά τις λέξεις
«χρηµατοδοτικά ιδρύµατα» προστίθενται οι λέξεις «ή ασφαλιστι-
κές επιχειρήσεις κατά την έννοια των περιπτώσεων β’ και γ’ της
παρ. 1 του άρθρου 14 του         ν. 4364/ 2016 (Α’13)».

2. Στην παρ. 3 του άρθρου 302 του ν. 4412/2016 µετά τις λέ-
ξεις «χρηµατοδοτικά ιδρύµατα» προστίθενται οι λέξεις «ή ασφα-
λιστικές επιχειρήσεις κατά την έννοια των περιπτώσεων β’ και γ’
της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4364/2016».

Άρθρο 16
Τροποποίηση του ν.δ. 5/1926 (Α’11)

1. Το άρθρο 3 του ν.δ. 5/1926 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 3

1. Μέλη της Ε.Ε.Ε.Δ.Ε.Ε. είναι εκ του νόµου όλα τα Εµπορικά,
Βιοµηχανικά, Βιοτεχνικά και Επαγγελµατικά Επιµελητήρια του ν.
4497/2017 (Α’171).

2. Μέλη της Ε.Ε.Ε.Δ.Ε.Ε. µπορούν να γίνουν, µε αίτησή τους,
εµπορικές, βιοµηχανικές και οικονοµικές ενώσεις, ιδρύµατα και
οργανισµοί, εφόσον οι ενώσεις αυτές, τα ιδρύµατα και οι οργα-
νισµοί ή τα µέλη τους συναλλάσσονται κυρίως µε το εξωτερικό
ή η αποστολή τους συνίσταται στην προστασία ουσιώδους εξα-
γωγικού προϊόντος της χώρας. Εφόσον συντρέχουν οι προϋπο-
θέσεις αυτές, η αποδοχή αυτών είναι υποχρεωτική για το Δ.Ε.Ε..

3. Μέλη της Ε.Ε.Ε.Δ.Ε.Ε. µπορούν να γίνουν µε αίτησή τους,
µετά από απόφαση του διοικητικού συµβουλίου και φυσικά ή νο-
µικά πρόσωπα, εφόσον η επιστηµονική ή οικονοµική τους δρα-
στηριότητα έχει, κατά κύριο λόγο, σχέση µε τις διεθνείς
οικονοµικές συναλλαγές και οι δραστηριότητές τους είναι συνα-
φείς µε αυτές του Δ.Ε.Ε..»

2. Η περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 5 του    ν.δ. 5/1926
αντικαθίσταται ως εξής:

«β) Το διοικητικόν συµβούλιον, εκλεγόµενον υπό της γεν. Συ-
νελεύσεως ου ο αριθµός των µελών και ο τρόπος της εκλογής
κανονισθήσεται διά του καταστατικού. Το Διοικητικό Συµβούλιο
αποτελείται τουλάχιστον κατά τα τρία τέταρτα (3/4) από εκπρο-
σώπους των µελών της παραγράφου 1 του άρθρου 3.»

3. Στο τέλος του άρθρου 5 του ν.δ. 5/1926 προστίθεται εδάφιο
ως εξής:

«Η θητεία των απερχοµένων οργάνων διοικήσεως της
Ε.Ε.Ε.Δ.Ε.Ε. ισχύει έως την ανάληψη καθηκόντων των νέων ορ-
γάνων.»

Άρθρο 17
Τροποποίηση του άρθρου 58 του ν. 3421/2005

1. Η παρ. 1 του άρθρου 58 του ν. 3421/2005 (Α’ 302) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«1. Ο µόνος ή ο µεγαλύτερος γιος ή αδελφός προσώπου που
απεβίωσε κατά τη διάρκεια της υπηρεσίας του, µε οποιαδήποτε
ιδιότητα, στις Ένοπλες Δυνάµεις ή στα Σώµατα και εξαιτίας
αυτής, καθώς και όλοι οι γιοι ή αδελφοί προσώπου που απεβίωσε
ή τραυµατίσθηκε εξαιτίας τροµοκρατικής ενέργειας, απολύονται
οριστικά από τις Ένοπλες Δυνάµεις µετά τη συµπλήρωση χρό-
νου πραγµατικής στρατιωτικής υπηρεσίας τουλάχιστον τριών (3)
µηνών, εφόσον το επιθυµούν.»

2. Η ισχύς της παρούσας αρχίζει από τη δηµοσίευσή της στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 18
Τροποποίηση του άρθρου 96 του ν. 4497/2017 (Α’ 171)

Η παρ. 2 του άρθρου 96 του ν. 4497/2017 (Α’ 171) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2. Οι πρώτες εκλογές για την ανάδειξη νέου Διοικητικού Συµ-
βουλίου της Εθνικής Ελληνικής Επιτροπής του Διεθνούς Εµπο-
ρικού Επιµελητηρίου (Δ.Ε.Ε.) µετά τις εκλογές των
Επιµελητηρίων του παρόντος θα διεξαχθούν εντός του µηνός Δε-
κεµβρίου 2018. Η θητεία των εκλεγµένων οργάνων διοίκησης της
Εθνικής Ελληνικής Επιτροπής του Δ.Ε.Ε. ισχύει έως την ανάληψη
των καθηκόντων των νέων οργάνων.»

Άρθρο 19
Εξόφληση ληξιπρόθεσµων οφειλών 
φορέων της Γενικής Κυβέρνησης

1. Οφειλές των φορέων της Γενικής Κυβέρνησης προς προµη-
θευτές ηλεκτρικής ενέργειας, οι οποίες είχαν καταστεί ληξιπρό-
θεσµες µέχρι και τις 30.4.2018, δύναται να εξοφλούνται για
λογαριασµό τους από τον Κρατικό Προϋπολογισµό και ειδικό-
τερα από τις πιστώσεις του προϋπολογισµού του Υπουργείου Οι-
κονοµικών, κατά παρέκκλιση κάθε αντίθετης γενικής ή ειδικής
διάταξης. Τα ποσά που θα καταβληθούν από τον Κρατικό Προ-
ϋπολογισµό για την κατά τα ανωτέρω εξόφληση δύναται να µει-
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ώνουν κατά περίπτωση τις εγγεγραµµένες πιστώσεις για µετα-
βιβαστικές πληρωµές προς τους φορείς της Γενικής Κυβέρνη-
σης.

2. Για την εφαρµογή της παρούσας διάταξης ο όρος «ληξιπρό-
θεσµες οφειλές» έχει την έννοια της περίπτωσης γ’της παρ. 5
του άρθρου 8 του π.δ. 80/2016 (Α’145).

3. Ο Προϊστάµενος Οικονοµικών Υπηρεσιών έκαστου φορέα
Γενικής Κυβέρνησης βεβαιώνει εγγράφως το συνολικό ύψος των
ληξιπρόθεσµων οφειλών του φορέα αρµοδιότητάς του, κατά την
αναφερόµενη στην παράγραφο 1 ηµεροµηνία. Οι εν λόγω βεβαι-
ώσεις αποστέλλονται στη Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρε-
σιών του Υπουργείου Οικονοµικών µέσω της Γενικής Διεύθυνσης
Οικονοµικών Υπηρεσιών του εποπτεύοντος Υπουργείου, κατά τα
ειδικότερα οριζόµενα στην απόφαση της επόµενης παραγρά-
φου.

4. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών καθορίζονται,
κατά παρέκκλιση κάθε αντίθετης γενικής ή ειδικής διάταξης, οι
όροι, οι προϋποθέσεις η διαδικασία εξόφλησης των ληξιπρόθε-
σµων οφειλών της παραγράφου 1 και τα δικαιολογητικά πληρω-
µής των δαπανών αυτών, ο τρόπος λογιστικής απεικόνισης των
αντίστοιχων µεγεθών στους προϋπολογισµούς των φορέων,
καθώς και κάθε άλλο τεχνικό ή λεπτοµερειακό ζήτηµα για την
εφαρµογή του παρόντος άρθρου.

Άρθρο 20

1. Συµβάσεις µίσθωσης κτιρίων ή άλλων εγκαταστάσεων κα-
τάλληλων για τη στέγαση και τη λειτουργία των Ινστιτούτων του
Ελληνικού Κέντρου Θαλασσίων Ερευνών (ΕΛΚΕΘΕ) που στεγά-
ζονται σε έκταση του Μητροπολιτικού Πόλου Ελληνικού - Αγίου
Κοσµά συνάπτονται απευθείας χωρίς διαγωνισµό, κατά παρέκ-
κλιση του π.δ. 715/1979 (Α’212).

Οι συµβάσεις αυτές καταρτίζονται εγγράφως και υπογράφον-
ται, για λογαριασµό του ΕΛΚΕΘΕ, από τον Υπουργό Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, κατόπιν εισήγησης του Διοικητικού
Συµβουλίου του ΕΛΚΕΘΕ σχετικά µε την καταλληλότητα των κτι-
ρίων ή εγκαταστάσεων.

2. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, κατόπιν εισήγησης του Διοικητικού Συµβουλίου του
ΕΛΚΕΘΕ:

α) ανατίθενται οι συµβάσεις για τη µεταφορά της υλικοτεχνι-
κής υποδοµής των υπηρεσιών του ΕΛΚΕΘΕ (γραφεία, αρχεία,
υπολογιστές, µηχανήµατα κ.λπ.) από το Μητροπολιτικό Πόλο Ελ-
ληνικού - Αγίου Κοσµά στα νέα κτίρια ή τις νέες εγκαταστάσεις
ή στις εγκαταστάσεις του ΕΛΚΕΘΕ στην Ανάβυσσο Αττικής,
καθώς και από την Ανάβυσσο Αττικής προς τα νέα κτίρια ή τις
νέες εγκαταστάσεις τα οποία πρόκειται να στεγάσουν το ΕΛ-
ΚΕΘΕ,

β) ορίζονται η ειδικότερη διαδικασία, οι όροι (π.χ. φύλαξη) και
το χρονοδιάγραµµα µεταφοράς και µετεγκατάστασης των υπη-
ρεσιών του ΕΛΚΕΘΕ στα νέα κτίρια ή τις νέες εγκαταστάσεις,

γ) προσδιορίζονται το κόστος των παρεχόµενων υπηρεσιών
για την άσκηση των δραστηριοτήτων του παρόντος άρθρου, οι
πιστώσεις του προϋπολογισµού του Υπουργείου Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, στις οποίες θα πιστώνονται οι σχε-
τικές δαπάνες, καθώς και κάθε ειδικότερο θέµα σχετικό µε την
οικονοµική διαχείριση,

δ) προσδιορίζεται κάθε άλλο ειδικότερο θέµα που είναι απα-
ραίτητο για την εύρυθµη και απρόσκοπτη λειτουργία των υπηρε-
σιών του ΕΛΚΕΘΕ κατά τη διαδικασία µετεγκατάστασης.

3. Στο οικόπεδο ιδιοκτησίας ΕΛΚΕΘΕ στην εκτός σχεδίου πε-
ριοχή «Μαύρο Λιθάρι» της κοινότητας Αναβύσσου Νοµού Αττι-
κής, στο οποίο έχει εγκριθεί τοπικό ρυµοτοµικό σχέδιο δυνάµει
της υπ’ αριθµ. 104769/1996 απόφασης του Υπουργού Περιβάλ-
λοντος, Χωροταξίας και Δηµοσίων Έργων (Δ’2/1997), αυξάνεται
ο συντελεστής δόµησης σε 0,60 και το µέγιστο ποσοστό κάλυ-
ψης ορίζεται σε τριάντα τοις εκατό (30%), µε κατάργηση των πε-
ριορισµών χωροθέτησης νέου κτιρίου και επιτρέπεται η
ανέγερση κτίσµατος, προκειµένου αυτό να στεγάσει τις εγκατα-
στάσεις - δεξαµενές ερευνητικών ιχθυοκαλλιεργειών του ΕΛ-
ΚΕΘΕ και συναφών µε την αποστολή του ερευνητικών

δραστηριοτήτων.
4. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων κατόπιν εισήγησης του Δ.Σ. του ΕΛΚΕΘΕ, ανατίθενται
όλες οι µελέτες που είναι απαραίτητες για τη διαδικασία µετεγ-
κατάστασης (µελέτες µετεγκατάστασης και αδειοδότησης) των
εγκαταστάσεων - δεξαµενών ιχθυοκαλλιεργειών από την έκταση
του Μητροπολιτικού Πόλου Ελληνικού - Αγίου Κοσµά στο οικό-
πεδο ιδιοκτησίας ΕΛΚΕΘΕ στην εκτός σχεδίου περιοχή µε την
ονοµασία «Μαύρο Λιθάρι» της κοινότητας Αναβύσσου του Νοµού
Αττικής.

Άρθρο 21

1. Η περίπτωση ε’ της παρ. 2 του άρθρου 9 του ν. 2622/1998
(Α’138) αντικαθίσταται ως εξής:

«ε. Η εφάπαξ κατ’ έτος το µήνα Νοέµβριο υποχρεωτική ει-
σφορά του αστυνοµικού, πυροσβεστικού και του µόνιµου και επί
συµβάσει αορίστου χρόνου πολιτικού προσωπικού της Ελληνικής
Αστυνοµίας και του Πυροσβεστικού Σώµατος, των συνοριακών
φυλάκων και των ειδικών φρουρών, που καθορίζεται στο χρηµα-
τικό ποσό ύψους δύο ευρώ και ενενήντα δύο λεπτών (2,92 ευρώ),
το οποίο αναπροσαρµόζεται µε απόφαση του Υπουργού Εσωτε-
ρικών, αρµόδιου για θέµατα δηµόσιας τάξης και προστασίας του
πολίτη, ύστερα από πρόταση του Διοικητικού Συµβουλίου του
Ιδρύµατος «Εξοχές Ελληνικής Αστυνοµίας».»

2. Η παρ. 2 του άρθρου 2 της υπ’ αριθµ. 8066/17/2-η’ από
31.12.2004 απόφασης Υπουργού Δηµόσιας Τάξης (Β’23) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«2. Η προβλεπόµενη από τις διατάξεις της περίπτωσης ε’ της
παρ. 2 του άρθρου 9 του ν. 2622/1998 (Α’138) εφάπαξ κατ’ έτος
υποχρεωτική εισφορά του αστυνοµικού, πυροσβεστικού και του
µόνιµου και επί συµβάσει αορίστου χρόνου πολιτικού προσωπι-
κού της Ελληνικής Αστυνοµίας και του Πυροσβεστικού Σώµατος,
των συνοριακών φυλάκων και των ειδικών φρουρών, αποδίδεται
µέσα στο µήνα Νοέµβριο αντίστοιχα, πιστώνοντας τον υπ’ αριθµ.
802-00-2001-001481 λογαριασµό που τηρείται στο κεντρικό κα-
τάστηµα της Τράπεζας ΑLΡΗΑ ΒΑΝΚ της Ελλάδος, µε την επω-
νυµία «Λογαριασµός Αρωγής ορφανών τέκνων αστυνοµικού,
πυροσβεστικού και του µόνιµου και επί συµβάσει αορίστου χρό-
νου πολιτικού προσωπικού της Ελληνικής Αστυνοµίας και του
Πυροσβεστικού Σώµατος, των συνοριακών φυλάκων και των ει-
δικών φρουρών».»

3. Η περίπτωση α’ της παρ. 2 του άρθρου 31 του ν. 2168/1993
(Α’17) αντικαθίσταται ως εξής:

«Η µηνιαία υποχρεωτική εισφορά των µετόχων, η οποία καθο-
ρίζεται στο χρηµατικό ποσό ύψους πέντε ευρώ και ογδόντα
τριών λεπτών (5,83 ευρώ).»

4. Στο τέλος του άρθρου 31 του ν. 2168/1993 προστίθεται πα-
ράγραφος 12 ως εξής:

«12. Η µηνιαία υποχρεωτική εισφορά της περίπτωσης α’ της
παραγράφου 2 αναπροσαρµόζεται µε απόφαση του Αναπληρωτή
Υπουργού Εσωτερικών αρµόδιου για θέµατα δηµόσιας τάξης και
προστασίας του πολίτη, ύστερα από πρόταση του Διοικητικού
Συµβουλίου του Ιδρύµατος «Εξοχές Ελληνικής Αστυνοµίας».»

5. Η ισχύς των διατάξεων των παραγράφων 1 και 3 του παρόν-
τος άρθρου αρχίζει από 1.1.2017.

6. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργείται η υπ’
αριθµ. 8064/16/2 από 8.6.2000 (Β’768) κοινή υπουργική από-
φαση, όπως τροποποιήθηκε µε την υπ’ αριθµ. 8064/5/25-ιγ’ από
16.10.2003 (Β’1604) όµοια.

Άρθρο 22

1. Tο άρθρο 55 του v. 4447/2016 (A’241) αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 55

Η εφαρµογή της υποπαραγράφου 2 της παρ. 13 του άρθρου
85 του ν. 3842/2010 αναστέλλεται µέχρι τις 30.6.2019.»

2. Η ισχύς των διατάξεων του παρόντος άρθρου αρχίζει από
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τη δηµοσίευση του νόµου στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 23
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν άλλως ορίζεται στις επι-
µέρους διατάξεις του.

Αθήνα,......................................2018

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Δευτέρας 19 Μαρτίου

2018, της Πέµπτης 22 Μαρτίου 2018, της Παρασκευής 23 Μαρ-
τίου 2018 και της Δευτέρας 26 Μαρτίου 2018 και ερωτάται το
Σώµα εάν τα επικυρώνει;

ΟΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Δευτέρας 19 Μαρτίου 2018, της Πέµπτης 22 Μαρτίου 2018,
της Παρασκευής 23 Μαρτίου 2018 και της Δευτέρας 26 Μαρτίου
2018 επικυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 17.28’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τετάρτη 30 Μαΐου 2018 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: α) µόνη συζήτηση και ψήφιση
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων: «Κύ-
ρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Εκπαιδευτικού, Επιστηµονικού
και Πολιτιστικού Οργανισµού των Ηνωµένων Εθνών (UNESCO)
και της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας αναφορικά µε
την ίδρυση του Κέντρου Ολοκληρωµένης και Διεπιστηµονικής
Διαχείρισης Υδάτινων Πόρων στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο
Θεσσαλονίκης, ως Κέντρου Κατηγορίας 2 υπό την Αιγίδα της
UNESCO» και β) µόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Υγείας: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Παγκόσµιας Οργάνωσης Υγείας,
ενεργώντας µέσω του Περιφερειακού Γραφείου της για την Ευ-
ρώπη, για την τροποποίηση της Συµφωνίας Υποδοχής µεταξύ
της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Παγκό-
σµιας Οργάνωσης Υγείας, ενεργώντας µέσω του Περιφερειακού
Γραφείου της για την Ευρώπη, για την ίδρυση του Γραφείου Υπο-
στήριξης για την Πρόληψη και τον Έλεγχο των µη Μεταδιδόµε-
νων Ασθενειών στην Αθήνα, Ελλάδα».
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1. Ο ΑΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΣ
ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

ΚΑΙ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ 

ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ 

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

5. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

7. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

9. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

11. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΘΝΙΚΗΣ 
ΑΜΥΝΑΣ

13. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

2. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

6. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

8. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

10. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

12. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΑΙΔΕΙΑΣ, 

ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ 
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

14. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

17. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ».

15. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

16. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ              ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


